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Στέφανος Στεφάνου
Οι κυβερνώντες βρίσκονται σε
απόσταση από τον κόσμο. Σελ. 7

ΑΠΟ 1η ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2027

Με Κύπριους το 30% των ξένων εταιρειών
Από 1η Ιανουαρίου 2027 οι ξένες εταιρείες
που δραστηριοποιούνται στην Κύπρο έχουν
δεσμευτεί να επενδύσουν το 30% του συνο-
λικού προσωπικού τους σε Κύπριους/ πολίτες

της Ευρωπαϊκής Ενωσης Η αναλογία 70:30
για νέες προσλήψεις θα ελέγχεται και εάν
μια εταιρεία δεν την τηρεί, θα υπάρχουν επι-
πτώσεις. Οικονομική, σελ. 3

ΛΑΜΠΡΑΤΖΙΕΣ

Eθιμο ή συνάθροιση 
ανεξέλεγκτης ανομίας;

Είναι η λαμπρατζιά το μέσο για να έρθουν
οι νέοι κοντά ή μία διαφορετική μορφή ανο-
μίας που ενέχει κινδύνους και οδηγεί σε
φαινόμενα βίας; Μιλούν στην «Κ» ο κοινω-
νιολόγος Νίκος Περιστιάνης και νέοι που
λαμβάνουν μέρος στις λαμπρατζιές. Σελ. 16

MNHMEIA

Η Αγία Σολομονή 
της Κώμας του Γιαλού

Από την παράσταση του Λίθου στον βόρειο
τοίχο της Αγίας Σολομονής στην Κώμα του
Γιαλού, οι αρχαιοκάπηλοι αφαίρεσαν τις
κεφαλές των μυροφόρων και του Αγγέλου.
Τα σπαράγματα αυτά επαναπατρίσθηκαν
το 2013 και 2015. Τέχνες, σελ. 1

Χαραμάδες
ελπίδας

Πέρασε ήδη μισός αιώνας
διαίρεσης του νησιού, και
μία από τις ευχές που πολ-
λάκις ακούγεται είναι και
αυτή «του χρόνου σπίτια
μας». Μοιάζει ευχή νενε-
κρωμένη, είναι όμως μια
χαραμάδα ελπίδας. Αυτή τη
χαραμάδα ας την κρατή-
σουμε ανοικτή, κι εμείς ως
πολίτες, αλλά κυρίως το πο-
λιτικό σύστημα της χώρας,
μέρος του οποίου ρέπει
προς τον λαϊκισμό και τον
ανέξοδο πατριωτισμό. Στον
σημερινό σύνθετο κόσμο
και στην εύθραυστη περιο-
χή μας ας παραμένουμε πι-
στοί στις γνήσιες αξίες του
τόπου και των ανθρώπων
του. Καλό Πάσχα.

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Μέχρι και την προηγούμενη δεκαετία, η
δύναμη των κομμάτων στην κυπριακή
κοινωνία ήταν αδιαμφισβήτητη. Οι κομ-
ματικοί μηχανισμοί δούλευαν με τέτοιο
τρόπο που απέτρεπαν ανταρσίες, ενώ οι
ιδεολογίες και οι κομματικοί δεσμοί ήταν
ακόμα ισχυροί. Τα σκάνδαλα διαφθοράς

και το κόστος ζωής που συνεχώς αυξάνεται
έφεραν στο προσκήνιο την οργή της κοι-
νωνίας, μετατρέποντας έτσι την ψήφο
τους σε αντισυστημική. Πλέον, η δύναμη
των κομμάτων υποχωρεί αισθητά και την
εμφάνισή τους κάνουν προσωπικότητες
που διεκδικούν αξιώματα μέχρι και τον

προεδρικό θώκο. Άλλοι έχουν έρεισμα
εντός των κομμάτων τους, άλλοι παρου-
σιάζονται υπερκομματικοί και άλλοι με το
μεταπολιτικό αφήγημα επιχειρούν να ση-
κώσουν από τον καναπέ μία άγνωστη για
τα παραδοσιακά κόμματα μερίδα ψηφο-
φόρων. Σελ. 4

ΛΕΥΚΩΣΙΑ

Απογοήτευση 
Παλαιστινίων

Απογοήτευση στους Παλαιστι-
νίους η ψήφος της Λευκωσίας
στο Συμβούλιο Ανθρωπίνων Δι-
καιωμάτων του ΟΗΕ, αναφορικά
με την ευθύνη και τη λογοδοσία
του Ισραήλ στα Κατεχόμενα Πα-
λαιστινιακά Εδάφη, ως επίσης
και για την κατοχή των «Συρια-
κών Γκολάν». Σελ. 10

n Κατεχόμενα και τουρκογενή
κράτη. Σελ. 9

n Η επιβολή του πολιτικού Ισλάμ
και η εκπαίδευση. Σελ. 9

Φως στην ωραιότητα του Ανθρώπου

Ο Γολγοθάς των Αγίων Τόπων και άλλων της Οικουμένης τόπων μοιάζει να μην έχει τέλος. Το ιλαρό φως της ανάστασης σχεδόν κρύβεται από
την αιθάλη των βομβών, στη Μέση Ανατολή, στην Ουκρανία και αλλού. Όμως, αν πιστέψουμε στη δύναμη του καλού και αγαθού, στην ωραι-
ότητα του Ανθρώπου, το σκοτάδι και οι σκοτεινές στιγμές μπορούν να κατανικηθούν. 

Η ΑΝΤΙΣΥΣΤΗΜΙΚΗ ΨΗΦΟΣ ΚΑΙ ΟΙ ΠΑΡΑΔΟΣΙΑΚΟΙ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΙ 

Από τα κόμματα 
στα πρόσωπα

Πώς έχασαν την παλιά επιρροή τους και η εξαίρεση του ΕΛΑΜ

ΜΙΛΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

Μαρίνος Σιζόπουλος
Είναι σημαντικό να συζητηθεί
το θέμα της συνένωσης. Σελ. 8

Σώτος Κτωρής
Παράσημο για την Επιτροπή

η μη μακροημέρευσή της. Σελ. 11

Νίκος Χριστοδουλίδης 

Η Κύπρος αλλάζει: 
Χτίζοντας το νέο

οικονομικό μοντέλο
της γνώσης

Αρθρο του Προέδρου
της Δημοκρατίας στην «Κ»

Σελ. 6

ΤΙ ΚΑΤΟΧΥΡΩΝΕΙ Η ΕΛΛΑΔΑ

Τα κλειδιά 
του Θαλάσσιου
Χωροταξικού

Η ανακοίνωση του Θαλάσσιου Χωρο-
ταξικού Σχεδιασμού συνιστά και κα-
τοχύρωση των κυριαρχικών δικαιω-
μάτων της Ελλάδας στο Αιγαίο, στο
Ιόνιο και στην Ανατολική Μεσόγειο.
Ποια είναι τα έξι επίμαχα σημεία του
χάρτη και σε ποιες διεθνείς συμφωνίες
έχουν βασιστεί οι χαράξεις. Σελ. 18, 19
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Συμμετρία: Ενα πράγμα στο Πεκίνο είναι εντελώς μοναδι-
κό· αυτό είναι η απόλυτος συμμετρία που το κυβερνά. Σ’
όλην αυτήν την πελωρία πόλιν δεν υπάρχει ούτε ένας
δρόμος, ούτε ένας τοίχος που να μην ακολουθή ακριβώς
ή την γραμμήν Βορράν-Νότου ή την από Ανατολήν – προς
Δύσιν.

Εξέγερση: Αι κομισθείσαι χθες ενταύθα τουρκικαί εφη-
μερίδες δημοσιεύουν πληροφορίας εκ Καλύμνου κατά
τας οποίας οι κάτοικοι της νήσου διατελούν και πάλιν εν
εξεγέρσει διά την στάσιν των ιταλικών αρχών έναντι του
εκκλησιαστικού ζητήματος των Δωδεκανήσων. Αι πληρο-
φορίαι προσθέτουν ότι αιματηραί συμπλοκαί εσημειώθη-
σαν μεταξύ των νησιωτών και των καραμπινιέρων κατά
τας οποίας πολλοί ετραυματίσθησαν.

Παραίτηση: Ο εν Σόφια ανταποκριτής του Πρακτορείου
«Χαβάς» τηλεγραφεί ότι, κατόπιν της αποχωρήσεως
τριών υπουργών, η Κυβέρνησις Ζλάτεφ παρητήθη. Ο Βα-
σιλεύς Βόρις απεδέχθη την παραίτησιν και ήρχισε τας συ-
σκέψεις διά την λύσιν της κρίσεως.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
19.4.1935
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ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

«Αγάπη ολούθε» ψέλλισε η Ευγε-
νία η Καλαμαρού και πέσανε οι άλ-
λες να τη φάνε. «Ποια αγάπη, μάνα
μου, που Μεγαλοβδομαδιάτικα γί-
ναν τα νεύρα μας τσατάλια;». «Μή-
πως να ηρεμήσουμε και να πάρου-
με τα πράγματα με τη σειρά;». «Κα-
θόλου δεν θα ηρεμήσουμε, όταν
πρόκειται για φίλια πυρά». Η Ιουλία
αναφερόταν βεβαίως στο άρθρο
της Συμβούλου Savoir Vivre (!) Νί-
κης Λαζαρίδου που δημοσιεύτηκε
στην εφημερίδα Πολίτης τη Μεγά-
λη Δευτέρα. Η φωτογενής αρθρο-
γράφος –γνωστή στους κύκλους
της αστικής Λευκωσίας και όχι μό-
νο– άναψε φωτιές στο καρέ…

«Αν ακολουθήσουμε την εθιμοτυ-
πία που προτείνει η Σύμβουλος Sa-
voir Vivre (!) καμιά από εμάς δεν
περνά το κατώφλι της εκκλησίας».
«Γίνε πιο συγκεκριμένη, Ιουλία…».
«Κατ’ αρχάς, δεν επιτρέπεται καμία
προσωπική συνομιλία με φίλους και
συγγενείς κατά τη διάρκεια της θεί-
ας λειτουργίας. “Αυτή είναι μια στιγ-
μή για να επικοινωνήσετε με τον
Θεό” λέει η Σύμβουλος Savoir Vivre
(!). Δηλαδή για να καταλάβω, αν θέ-
λω να σχολιάσω το μαλλί της Ρενέ
Κυπαρίσσι, που στα γεράματα το
έβαψε ακαζού, θα μοιραστώ την
ευαίσθητη πληροφορία με τον Θεό;
Ή το άλλο; Που πρέπει λέει το ντύσι-
μό μας να είναι χριστιανικό; Δηλαδή
θα πάω στη Max Mara και θα ζητήσω
κάτι σεμνό και χριστιανικό από τη
συλλογή Άνοιξη - Καλοκαίρι 2025;
Επιπλέον, σαν να μη μας εκδικήθηκε
αρκετά η Σύμβουλος Savoir Vivre (!),
απαγορεύει ΚΑΙ τα κινητά τηλέφωνα
ΚΑΙ τα γραπτά μηνύματα ΚΑΙ να μην
αποκοιμηθούμε στην εκκλησία. Αλ-
λά τότε τα νέα κατορθώματα του
Μαυρίκιου και της Ιλάειρας με ποιον
θα τα σχολιάσω, μάνα μου;».

«Πήγαν ο Μαυρίκιος και η Ιλάειρα
στην εκπομπή του Λιάγκα με το μω-
ρό ντυμένο Πριγκίπισσα Σίσσυ και
ανακοίνωσαν σε πανελλήνια απο-
κλειστικότητα τη βάφτιση - υπερπα-

ραγωγή που θα γίνει τον Ιούλιο.
Όπου λέει η άφιξη της μικρής στην
εκκλησία θα γίνει υπό τους
ήχους 30μελούς φιλαρμονικής ορ-
χήστρας, το δε γλέντι θα περιλαμ-
βάνει ψήσιμο αρνιών, κοκορέτσι,
σαμπάνιες και σόου… με γοργόνες
στην παραλία! Νονός ως γνωστόν θα
είναι ο Δίπλαρος, οπότε αναμένεται
να ζήσουμε μεγάλες στιγμές».

Τα ιλαροτραγικά νέα της show biz
(ή ό,τι απόμεινε τέλος πάντων απ’
αυτήν προτού την ξεπαστρέψει τε-
λείως το φαντεζί ζεύγος Μαυρίκιος
και Ιλάειρα) άφησαν παγερά αδιά-
φορη την Ευγενία την Καλαμαρού.

Ως συνταξιούχος φιλόλογος άλλω-
στε είχε πιο σοβαρά θέματα ν’
ασχοληθεί… «Τουτέστιν;» την προ-
κάλεσε η σιεροκουτάλα η Κούτα-
λου. «Τουτέστιν, οι γελοιότητες των
πρωινάδικων ωχριούν μπροστά σε
όσα συμβαίνουν στην πολιτική σκη-
νή. Με κορυφαίο το γεγονός ότι ο
Φειδίας μοιράστηκε το όραμά του
για την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση
με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας!».

«Ο Φειδίας! Που κατάφερε κουτσά
στραβά να τελειώσει το Λύκειο και
δεν πέρασε ούτε έξω από Πανεπι-
στήμιο. Ο Φειδίας που εντελώς
ανερυθρίαστα λέει στο σχετικό βίν-

τεο: “ήταν πολλά… ενδιαφέρον η
συνομιλία μας για την παιδεία” πυ-
ροβολώντας την ελληνική γλώσσα
στο ψαχνό. Ο Φειδίας που ζήτημα
είναι αν ξεχωρίζει τον Καζαντζάκη
από τον Καζαντζίδη αλλά έχει άπο-
ψη για την εκπαιδευτική μεταρρύθ-
μιση. Να μεγαλώσουν τα διαλείμ-
ματα και να μειωθεί η διδακτέα
ύλη, λέει. Ο Φειδίας που συμβούλε-
ψε τον Πρόεδρο να μη χρησιμοποι-
εί δύσκολες λέξεις όταν μιλά για να
τον καταλαβαίνει ο κόσμος. Κόσμε,
να ένα μήλο! Εδώ καταντήσαμε, μά-
να μου…».

Ο μονόλογος της Καλαμαρούς ζωή-

ρεψε την ατμόσφαιρα στο καρέ.
Τόσο, που οι κυρίες ήταν έτοιμες να
περάσουν σε πιο σκληρό περιεχό-
μενο… «Τουτέστιν;» ρώτησε δειλά
η συνταξιούχος θεολόγος Θεοπίστη
Θεοδούλου. «Τουτέστιν, πάρτε μια
βαθιά ανάσα και δείτε το βίντεο
που κυκλοφορεί ξανά στα social
media ενόψει της μεταγραφής του
Ευγένιου Χαμπουλλά στο ΕΛΑΜ»
είπε η Ιουλία. «Η αναπαραγωγή των
βρισιών που ξεστομίζει ο πρώην
βουλευτής του Συναγερμού, μιλών-
τας στους οπαδούς της Ανόρθωσης,
δεν επιτρέπεται για λόγους στοιχει-
ώδους ευπρέπειας. Αλλά θέλω να
εκφράσω μια απλή αγνή απορία: Το

πρόβλημα είναι γιατί ο συγκεκριμέ-
νος εγκατέλειψε τον ΔΗΣΥ ή γιατί
το κόμμα ανέχτηκε τόση χυδαιότη-
τα για τόσο καιρό;». 

Σε άλλα νέα, η Συλβάνα γράφει
για… τη Συλβάνα, αξιοποιώντας την
τεχνητή νοημοσύνη. «Η αλήθεια
ήταν κολακευτική» γράφει η Προ-
εδρική Ξαδέλφη και παραθέτει
ολόκληρο τον διθύραμβο. Η στήλη,
λόγω χώρου, θα αρκεστεί στη σε-
μνή κατακλείδα: «Η Συλβάνα Πα-
τσαλίδου δεν είναι απλώς μια
ενεργή φωνή στον δημόσιο διάλο-
γο. Είναι μια σταθερά ήθους, γνώ-
σης και παρρησίας. Σε μια εποχή
θορύβου και ρηχότητας, η παρου-
σία της λειτουργεί ως πυξίδα για
όσους αναζητούν ουσία, συνέπεια
και γνώση».

«Τι ζούμε!» ξέσπασε η αριστερή
(με την καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυ-
ριακού, πλην όμως η Ιουλία όπως
πάντα ήθελε να έχει τον τελευταίο
λόγο. «Να δεις τι σου ’χω για μετά…
» είπε και χαμογέλασε με νόημα,
καθώς ξεκίνησε να διαβάζει στο
άναυδο καρέ το άρθρο του Κυριά-
κου Κενεβέζου για το σήριαλ
«Άγιος Παΐσιος - Από τα Φάρασα
στον Ουρανό».

«Σε τέτοιες στιγμές, γίνεται φανε-
ρό πως η τηλεόραση μπορεί ακόμα
να είναι χώρος πολιτισμού. Να ανε-
βάσει το επίπεδο αντί να το υπο-
βαθμίσει. Να υπενθυμίσει αντί να
υπνωτίσει. Και όταν αυτό συμβαί-
νει, τότε αξίζει να το επισημαίνου-
με – όχι σαν κάτι σπάνιο και “εξαι-
ρετικό”, αλλά σαν κάτι πολύ πιο ου-
σιαστικό: Ως ένα Γεγονός πολιτι-
σμού. Ως ένα πνευματικό Γεγονός»
έγραψε ανάμεσα σε άλλα ο πρώην
υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού,
τρομάρα μας. «Και μετά μας φταίει
ο Φειδίας επειδή έχει άποψη για
την παιδεία», είπε η Ιουλία και οι
κυρίες κατανεύσαν σιωπηλά.

Κόσμε, να ένα μήλο

stavros.christodoulou@gmail.com

Ο Φειδίας, που δεν έπαιρνε και πολύ τα γράμματα, κατέθεσε μια ρηξικέλευθη πρόταση ΚΑΙ για την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση. 

Στην Κύπρο -και στο English School- όλοι λέμε ψέματα;
Εάν κάποιος θεωρεί ότι ο Πρόεδρος
Χριστοδουλίδης πρέπει να πάει στη
Γενεύη και να τους πει «συνεχίζουμε
από εκεί που μείναμε» θα μας βρει
απέναντί του! Η δήλωση φωτιά ανήκει
στον Χρύση Παντελίδη και προφανώς
εκφράζει την επίσημη θέση του ΔΗΚΟ
και όχι μόνο των ανταρτών. Ποιος
όμως λέει όπου βρεθεί και όπου στα-
θεί «στόχος να συνεχίσουμε από εκεί
ακριβώς που μείναμε»; Φυσικά ο νεα-
ρός Νίκος, που αν δεν υπήρχε θα
έπρεπε να τον εφεύρουμε. Και αυτή
εν ολίγοις είναι η σχέση ανάμεσα σε
κυβέρνηση και συγκυβέρνηση. Φαν-
τάζομαι λοιπόν τον Χρύση κάτω απ’ το
παράθυρο του Προεδρικού να τρα-
γουδά στον νεαρό μας Νίκο: «Απ’ τη
μια μου λέει ο νους να σε αφήσω κι
απ’ την άλλη η καρδιά να υποχωρήσω.
Με τα δάκρυα στα μάτια μου να καιν’.
Και το δείκτη αντοχής μου στο μηδέν».
Όλοι μαζί: Σχιζοφρένεια! Απ’ τα πιο
αγαπημένα της Βίσση.

Θα ψάξει για μπαταρίες αποθήκευσης
ενέργειας η ΑΗΚ μετά την κατακραυ-
γή και το φιάσκο με τις αποκοπές στα
φωτοβολταϊκά. Τι κι αν την προειδο-
ποιούσαν πολλοί εδώ και χρόνια, η
Αρχή ήταν απασχολημένη να μαζεύει
βραβεία περιβαλλοντικής προστα-
σίας! Τώρα θα βγουν σε προσφορές,
μετά θα έχουμε κατακύρωση, μετά
ενστάσεις για ακύρωση, μέχρι να έλ-
θουν οι μπαταρίες (λιθίου ή ηλιθίου)
θα περάσουν χρόνια. Τι είναι όμως με-
ρικά χρόνια ακόμη τρελών λογαρια-
σμών μπροστά στην αιωνιότητα; Ζωή
σε λόγου μας. 

20 ευρώ τη διμηνία θα εξοικονομή-
σουν κατά μέσο όρο τα νοικοκυριά
από τη μείωση του ΦΠΑ από 19 σε 9
τοις εκατό. Δηλαδή 10 ολόκληρα ευρώ
τον μήνα που μεταφράζονται σε δύο
καφέδες από γνωστή αλυσίδα καφέ.
Καφές μαύρος, σκέτος, της παρηορ-
κάς! Εις υγείαν. 

Σύμφωνα με δημοσκόπηση, που δη-
μοσίευσε προχθές εφημερίδα αρκετά
φιλική προς την κυβέρνηση, υπάρχουν
ιδιαίτερα ανησυχητικά ευρήματα –τα
οποία βέβαια δεν θέλαμε και παπά να

μας τα πει– όπως ότι 8 στους 10 θεω-
ρούν πως η ζωή τους τα τελευταία δύο
χρόνια είναι το ίδιο δύσκολη ή και χει-
ρότερη ακόμη. Προφανώς αυτοί οι
αχάριστοι (το 80 τοις εκατό) δεν παρα-
κολούθησαν τη διακαναλική, αλλιώς
θα ήξεραν πως βρισκόμαστε στον Πα-
ράδεισο. Και κατάταξον αυτούς εν Πα-
ραδείσω.

Φημολογείται ότι σε πρόσφατο μυστι-
κό δείπνο μεταξύ του νεαρού Νίκου
και του πρεσβύτερου Νίκου, ο πρώτος
ρώτησε:

-Μήπως έπρεπε να πούμε και του άλ-
λου Νίκου;
-Ποιου Νίκου, του Καρβέλα; διερωτή-
θηκε χιουμοριστικά ο Νίκαρος. Του
συγκυβερνήτη Νίκου.
-Ααα του Παπαδόπουλου;
-Όχι, του Κατσουρίδη!
Η συνάντηση ήταν γεμάτη χωρατά
και ευθυμία. Οποιαδήποτε ομοιότητα
με πραγματικά πρόσωπα, Νίκους και
καταστάσεις είναι εντελώς συμπτω-
ματική. 

Ακόμη δεν πρόλαβαν να διορισθούν
καλά-καλά και παραιτήθηκαν 15 κοινο-
τάρχες. Οι λόγοι; Προς το παρόν άγνω-
στοι. Φήμες ότι δυσαρεστήθηκαν όταν
έμαθαν πως η αντιμισθία είναι «ένα
ψουμίν τζιαι ένα χαλλούμιν» ίσως αν-
ταποκρίνονται στην πραγματικότητα,
παρά το γνωμικό «το χρήμα πολλοί
εμίσησαν, τη δόξα ουδείς». Σε εμάς
κανείς δεν μίσησε το χρήμα και τελικά
«περί χρημάτων –και φιλοδωρημά-
των– τον αγώνα ποιούμεθα».

Αφού τσάκωσαν σαν ποντικούς στη
φάκα ταράζοντας στα πρόστιμα χιλιά-
δες ανυποψίαστους οδηγούς (για πο-
λύ καιρό ούτε αυτοί που εγκατέστη-
σαν τις κάμερες δεν ήξεραν καλά-κα-
λά πώς λειτουργούσαν) μας λένε τώ-
ρα πως θα βάλουν χρονοδιακόπτες
στα φώτα. Αλληλούια. Κι ας μας έλε-
γαν κάποιοι «υπεύθυνοι» πως κάτι τέ-
τοιο δεν ήταν συμβατό με το σύστημα.
Εξάλλου, όπως είπε και η κυρία του
English School: «In Cyprus we all lie».
Και είχε δίκαιο, της αναγνωρίζω πως
είπε μια μεγάλη αλήθεια! 

Είμαστε υπεύθυνη Αντιπολίτευση και ανεύθυνη Συγκυβέρνηση. 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Την εβδομάδα που πέρασε ο Οδυσ-
σέας Μιχαηλίδης μονοπωλούσε
την πολιτική ατζέντα καθώς ανα-
λάμβανε τον ρόλο της αντιπολί-
τευσης, ασκώντας για δύο διαφο-
ρετικά θέματα δριμεία επίθεση
στους θεσμούς, στην κυβέρνηση
και προσωπικά στον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας Νίκο Χριστοδουλίδη.
Το κατά πόσο ο τέως γενικός ελεγ-
κτής έχει καταστεί ως ο πολέμιος
της διαφθοράς, είχε δίκαιο στα περί
ευνοιοκρατίας του ιδιοκτήτη της
περιβόητης αίθουσας από τον Πρό-
εδρο, αν τα ζητήματα διαφάνειας
που έθιξε είχαν βάση ή αν έχασε
το μέτρο και πατώντας την μπα-
νανόφλουδα οδηγήθηκε στον λαϊ-
κισμό και τα fake news, ήταν το
ένα θέμα που μονοπώλησε τη συ-
ζήτηση στη δημόσια σφαίρα. Αυτό
που πέρασε απαρατήρητο ήταν η
απουσία αντίδρασης από τα κόμ-
ματα της αντιπολίτευσης ή ακόμα
και από τα συμπολιτευόμενα, αν
μη τι άλλο για να στηρίξουν τον
Πρόεδρο. Γιατί το εν λόγω ζήτημα
δεν ήταν μία προσωπική κόντρα
που τους επιτρέπει να μείνουν
εκτός, αλλά ένα ζήτημα πολιτικής
και ουσίας.

Ήταν μία κίνηση που επιβεβαί-
ωσε την αίσθηση που υπάρχει, ότι
τα κόμματα χάνουν σιγά-σιγά τον
ρόλο που είχαν, νιώθουν αμηχανία
στο νέο πολιτικό σκηνικό που εκτυ-
λίσσεται και ψάχνουν τρόπο αντί-
δρασης. Οι δεσμοί ψηφοφόρων και
κομμάτων έχουν εδώ και καιρό χα-
λαρώσει και τη σχέση αυτή αντι-
καθιστά με την πάροδο του χρόνου
η οργισμένη ψήφος. Η οργισμένη
ψήφος, διοχετεύεται είτε σε ακραία
κόμματα είτε σε αναδυόμενες ίσως
και αμφιλεγόμενες προσωπικότη-
τες. Κάποιες προέρχονται από τα
υφιστάμενα κόμματα, άλλες δηλώ-
νουν απέναντι από τα κόμματα,
έτοιμες να κερδίσουν με το αφή-
γημα του αντισυστημικού ή του
υπερκομματικού. Τη νέα κατάσταση
πραγμάτων αντιλαμβάνονται οι
κομματικοί αρχηγοί που αρνούνταν
για χρόνια να πάρουν το μήνυμα
της αποχής. Πλέον, παρακολουθούν

τους ψηφοφόρους τους να τους γυ-
ρίζουν την πλάτη και το ποσοστό
της αποχής να σηκώνεται από τον
καναπέ και να τους τιμωρεί επιλέ-
γοντας νέες φωνές. Το ερώτημα
λοιπόν είναι πώς θα διαχειριστούν
την κατάσταση. Θα δώσουν έμφαση
στο προσωπικό κομμάτι κρατώντας
αποστάσεις από την κομματική
φανέλα ή θα επαναπροσδιορίσουν
τις θέσεις και προτάσεις τους κερ-
δίζοντας πίσω τους απογοητευμέ-
νους ψηφοφόρους τους; 

Δημιουργώντας
ψήφο οργής

Οι δημοσκοπήσεις που δημο-
σιοποιούνται στα ΜΜΕ και οι έρευ-
νες που γίνονται εντός των κομ-
μάτων παρουσιάζουν όλες ανεξαι-
ρέτως ένα κοινό: τη σημαντική
υποχώρηση των ποσοστών παρα-
δοσιακών κομμάτων, τη μάχη επι-
βίωσης κάποιων εξ αυτών, την ενί-
σχυση της απαξίωσής τους και κυ-
ρίως την αύξηση της καχυποψίας
μερίδας της κοινωνίας για τον ρόλο
που τελικά επιτελούν.

Μία ματιά παράλληλα στις τε-
λευταίες έρευνες που γίνονται κα-
ταδεικνύειτην απαισιοδοξία μέρους
της κοινωνίας για την καθημερι-
νότητά τους, για την οποία επιρ-
ρίπτουν ευθύνες στο πολιτικό σύ-
στημα για τη δράση του. Ενώ θε-
ωρητικά η οικονομία πάει καλά,
στο δημόσιο γίνονται αυξήσεις,
προσλήψεις και υιοθετείται η ΑΤΑ,
πρόσφατη δημοσκόπηση που διε-
νήργησε για λογαριασμό της ΣΕΚ
η IMR, καταδεικνύει πως το 75%
των εργαζομένων δεν είναι ικανο-
ποιημένο από τον μισθό του, καθώς
δεν ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις

της αγοράς. Παράλληλα, σε πρό-
σφατη έρευνα του K trends που
παρουσίασε η «Καθημερινή» και
έχει διενεργήσει η εταιρεία IMR,
παρουσιάζεται ότι μόνιμο άγχος
έχει γίνει για τους πολίτες η αύξηση
των τιμών στο ηλεκτρικό ρεύμα.
Το άγχος για την οικονομία και το
κόστος ζωής που συνεχώς αυξά-
νεται, σε συνδυασμό με σκάνδαλα
διαφθοράς του παρελθόντος απο-
τελεί παντού έναν από τους κύριους
λόγους για τους οποίους ενισχύεται
η αντισυστημική ψήφος.

Η ώρα
του Οδυσσέα 

Στα κομματικά επιτελεία παρα-
κολουθούν με ιδιαίτερο ενδιαφέρον
πλέον την περίπτωση του Οδυσσέα
Μιχαηλίδη. Αν θα κάνει τελικά κόμ-
μα και πόσο μπορεί να τους πλήξει
η συμμετοχή του στις βουλευτικές
εκλογές του 2026. Ο ίδιος θα ανα-
κοινώσει την πλατφόρμα του εντός
Μαΐου, όπως άλλωστε είχε αποκα-
λύψει η «Κ» και δεν πρόκειται να
παρουσιάσει στο πλευρό του κα-
νέναν υφιστάμενο βουλευτή που
φημολογείται ότι θα τον ακολου-
θήσει. Αντιθέτως, θα παρουσιάσει
νέα πρόσωπα να τον πλαισιώνουν,
με στόχο όπως λέγεται να δοθεί
έμφαση στο κράτος δικαίου. Το σί-
γουρο πάντως είναι πως ο ίδιος
έδειξε τις τελευταίες μέρες ότι κύ-
ριος στόχος είναι η αποδόμηση της
κυβέρνησης Χριστοδουλίδη, ως
κυβέρνηση που αποφεύγει τη λο-
γοδοσία, αρνείται τον έλεγχο και
συμπεριφέρεται με αναξιοκρατία. 

Δεν είναι μυστικό άλλωστε πως
κύριος στόχος του είναι οι Προ-
εδρικές του 2028 και η δημιουργία

Πλατφόρμας θα αποτελεί στην ου-
σία τον προπομπό των τελικών του
πολιτικών επιδιώξεων. Ο ίδιος έχει
ένα σημαντικό πολιτικό έρεισμα,
αν ληφθούν υπόψη οι δημοσκοπή-
σεις που βλέπουν το φως της δη-
μοσιότητας αλλά και αυτές που κά-
νουν τα κόμματα το τελευταίο διά-
στημα, όπως μαθαίνει η «Κ». Το
ερώτημα είναι αν αυτή η δυναμική
θα συνεχίσει ή αν θα φθαρεί με τη
δημιουργία κόμματος, όταν δηλαδή
μπει στην αρένα του «συστήματος»
που απαξιώνει. Δεν είναι τυχαίο
ότι τόσο ο Νίκος Χριστοδουλίδης
από την προστατευμένη θέση του
υπουργού Εξωτερικών όσο και η
Αννίτα Δημητρίου από τη γεμάτη
κύρος θέση της προέδρου της Βου-

λής απολάμβαναν πολύ υψηλά πο-
σοστά δημοτικότητας. Η Προεδρία
στην περίπτωση του Νίκου Χρι-
στοδουλίδηκαι η θέση τηςαρχηγού
κόμματος στην περίπτωση της Αν-
νίτας Δημητρίου προκάλεσαν και
στους δύο σημαντική φθορά. Δεν
αποκλείεται συνεπώς να συμβεί
κάτι παρόμοιο σε κάποιο βαθμό με
τον Οδυσσέα Μιχαηλίδη, όταν θα
κληθεί να βρίσκεται στο προσκήνιο
από την εν πολλοίς άχαρη θέση
του κομματάρχη.

Ζήτημα για τον ίδιο είναι ποιοι
θα τον περιβάλουν και πόσο αυτοί
μπορούν να του προσδώσουν κύ-
ρος, να τον φθείρουν τελικά με τις
κινήσεις τους ή αν κάποιοι θα έχουν
παρόμοιες με αυτόν φιλοδοξίες.
Στο τρίτο σενάριο δεν πρέπει να
αγνοείται πως η ισχυρή σύμμαχος
του Οδυσσέα Μιχαηλίδη, Ειρήνη
Χαραλαμπίδου, είναι ένα από τα
πιο δημοφιλή πρόσωπα στο πολι-
τικό σκηνικό και δεν αποκλείεται
να την ενδιαφέρουν και εκείνην
οι Προεδρικές του 2028.Στο πλαίσιο
των κινδύνων για τον Οδυσσέα Μι-
χαηλίδη είναι και ο τρόπος που πο-
λιτεύεται. Κάποιοι ερμηνεύουν τη
στάση του ως επιμονή για την αλή-
θεια και τη διαφάνεια και άλλοι ως
εμμονή και εμπάθεια, που τον οδη-
γεί στον λαϊκισμό και ενδεχομένως
στην πολιτική του αυτοχειρία. 

ΑΚΕΛ σε εποχή
αποϊδεολογικοποίησης

Το κόμμα πάντως που φαίνεται
να ανησυχεί ιδιαίτερα για την πα-
ρουσία του Οδυσσέα Μιχαηλίδη
στο πολιτικό σκηνικό είναι το ΑΚΕΛ.
Ο Στέφανος Στεφάνου έχει ήδη πα-
ραδεχτεί στην εκπομπή «Πολιτικά

Αλλιώς» πως υπάρχει μέρος της βά-
σης που θέλει τον τέως γενικό ελεγ-
κτή ως τον εκλεκτό του ΑΚΕΛ για
το 2028. Και ενώ για το 2028 λένε
πως είναι νωρίς, αυτό που φαίνεται
να απασχολεί έντονα το κόμμα της
Αριστεράς είναι κατά πόσο θα έχει
σημαντικές διαρροές προς τη νέα
πλατφόρμα. Όμως, για το ΑΚΕΛ το
ζήτημα ξεπερνά το στενό πλαίσιο
του Οδυσσέα Μιχαηλίδη. Σε μία
εποχή όπου οι προσωπικότητες ευ-
δοκιμούν, οι ιδεολογίες ξεθωριά-
ζουν, το κόμμα της Αριστεράς θα
πρέπει να βρει τρόπο να προσεγ-
γίσει τη βάση του με νέους όρους.
Δεν μπορεί δηλαδή να μιλά πλέον
για παραγοντισμό με τους όρους
που μιλούσε στο παρελθόν,με σκλη-
ρή ιδεολογία την εποχή που αυτές
πεθαίνουν, ενώ την ίδια στιγμή θα
πρέπει να αναζητήσει τρόπους εν-
δυνάμωσης της Κοινωνικής Συμ-
μαχίας της οποίας τα πρόσωπα δεν
θυμίζουν σε τίποτα τη δυναμική
που είχαν πρόσωπα των Νέων Δυ-
νάμεων στο παρελθόν.

Ήδη, το κόμμα της Αριστεράς
κάνει βήματα εκσυγχρονισμού με
τη χρήση των μέσων κοινωνικής
δικτύωσης, την ισχυρή παρουσία
του Στέφανου Στεφάνου σε αυτά,
αλλά και άλλων βουλευτών του. Το
μεγάλο ερώτημα που μένει είναι
πώς θα χειριστεί το κόμμα την Ει-
ρήνη Χαραλαμπίδου. Με δεδομένο
ότι ιδιαίτερα σε αυτή την περίοδο
το κόμμα δεν έχει την ευχέρεια να
διώχνει στελέχη, θα φανεί αν θα
αξιοποιηθεί με κάποιο τρόπο εντός
του κόμματος ή αν ακόμα δεν ξε-
περάστηκαν οι πληγές που προ-
κλήθηκαν κατά την προεκλογική
περίοδο του 2023. 

Συναγερμός
στην ατζέντα 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός
ήταν το πρώτο κόμμα που πλήγηκε
από την εμφάνιση προσωπικοτή-
των που επικαλούνταν τον υπερ-
κομματικό όρο και διεκδικούσαν
ψήφο αλιεύοντας από το ακροα-
τήριό τους. Ο Νίκος Χριστοδουλίδης
με αυτόν ακριβώς τον τρόπο κα-
τάφερε να προκαλέσει ένα σοβαρό
πλήγμαστο κόμμα ή να αποκαλύψει
με την εκλογή του και κατ’ επέκτα-
ση με την ήττα του κόμματος τις
σοβαρές ρωγμές που κρύβονταν
κάτω από το χαλί καθ’ όλη τη δε-
καετία Αναστασιάδη. Αυτή η κα-
τάσταση πυροδότησε προσωπικές
ατζέντες και φιλοδοξίες, ιδιαίτερα
σε μία περίοδο που το κόμμα δυ-
σκολεύεται να μιλήσει πολιτικά και
να χαράξει έναν συγκεκριμένο δρό-
μο. Είναι άλλωστε το πρώτο κόμμα
που άνοιξε τη συζήτηση για τις
προεδρικές εκλογές του 2028 κα-
ταδεικνύοντας πως υπάρχει μία
σειρά στελεχών που βλέπουν θετικά
την υποψηφιότητά τους για το ’28.

Πέραν της προέδρου του κόμ-
ματος Αννίτας Δημητρίου, η οποία
παρά τη σχετική πτώση εξακολου-
θεί να είναι πολύ δημοφιλής, είναι
ο Αβέρωφ Νεοφύτου, ο οποίος απαλ-
λαγμένος από τα βάρη του κομμα-
τάρχη ακολουθεί τη δική του γραμ-
μή πλεύσης επιδιώκοντας να επα-
νέλθει το 2028. Όμως, δεν είναι
μία μάχη των δύο τέως και νυν, κα-
θώς ο δήμαρχος Πάφου Φαίδωνας
Φαίδωνος φέρεται να έχει τις ίδιες
επιδιώξεις. Έχει καταφέρει να απο-
κτήσει ένα δικό του ακροατήριο
στην Πάφο που ξεπερνά τα συνα-
γερμικά όρια, όμως ερώτημα είναι
τι έρεισμα μπορεί να έχει σε άλλες
επαρχίες. Για κάποιους θεωρείται
το αντίβαρο του ΔΗΣΥ σε μία υπο-
ψηφιότητα Οδυσσέα Μιχαηλίδη,
καθώς οι δύο φαίνεται πως θα παί-
ξουν με τους ίδιους όρους. Το ερώ-
τημα είναι αν οι προσωπικές ατζέν-
τες μπορεί να προκαλέσουν ακόμη
μεγαλύτερες πληγές στο κόμμα
στις επικείμενες εκλογές. Δεν είναι
άλλωστε λίγοι εκείνοι που λένε πως
κανείς δεν θέλει να κερδίσει τη
μάχη αυτή η Αννίτα Δημητρίου,
καθώς θα την κεφαλαιοποιήσει και
θα την ισχυροποιήσει στις επικεί-
μενες εκλογές. Δεν είναι λίγοι εκεί-
νοι που βλέπουν και επί μέρους
ατζέντες, όπως αυτήν του Ευθύμιου
Δίπλαρου για την προεδρία του
κόμματος. Σε αυτό το πλαίσιο της
ανάδυσης προσωπικοτήτων η Πιν-
δάρου άρχισε να ανησυχεί και προ-
σπαθεί να ελέγξει το παιχνίδι όσο
μπορεί. Δεν κρύβονται για παρά-
δειγμα οι αντιδράσεις για τον τρόπο
που πολιτεύεται ο Δημήτρης Δη-
μητρίου, ο οποίος έχει πολλές φορές
διαχωρίσει τη θέση του από την
επίσημη θέση του ΔΗΣΥ. 

Ο κύκλος
των χαμένων

πολιτικών 
Το ΕΛΑΜ, όπως γίνεται διεθνώς
με την Ακροδεξιά, είναι το μόνο
κόμμα που φαίνεται να ενισχύε-

ται μέσω της οργισμένης ψή-
φου. Ίσως τα ποσοστά του να
ήταν ακόμη πιο ενισχυμένα,
σύμφωνα με αναλυτές, στις

απερχόμενες εκλογές εάν δεν
υπήρχε το φαινόμενο Φειδία.
Σήμερα πάντως φαίνεται να
φλερτάρει με την τρίτη θέση
στην κομματική σκακιέρα και

αυτό από μόνο του αποτελεί πό-
λο έλξης για επίδοξους πολιτευ-
τές. Είδαμε το 2021 να έχουν ως

μεταγραφή τον Ανδρέα Θεμι-
στοκλέους και να εκλέγεται εν
τέλει, να προσχωρεί σε αυτό ο

πρώην κυβερνητικός εκπρόσω-
πος και αντιπρόεδρος του ΔΗΣΥ
Μάριος Πελεκάνος, προσφάτως
ο Ευγένιος Χαμπουλλάς ενώ συ-
ζητά με το κόμμα ο τέως δήμαρ-
χος Στροβόλου Ανδρέας Παπα-
χαραλάμπους. Το παρθένο έδα-
φος σε θέμα εδρών και επαρ-
χιών είναι ο κύριος λόγος που

πολλοί το πλησιάζουν, ενισχύον-
τας την αίσθηση του τυχοδιωκτι-
σμού και της ανακύκλωσης εν-
τός ενός κόμματος που παρου-

σιάζεται κατά τα άλλα ως αντισυ-
στημικό. Ο Χρίστος Χρίστου δεν

αποτελεί ένα πρόσωπο που προ-
σελκύει με την προσωπικότητά
του κόσμο, αν λάβει κανείς τα

ευρήματα δημοσκοπήσεων και
ίσως το κενό αυτό να προσπαθεί

να εκμεταλλευτεί με τη μετα-
γραφή του ο Μάριος Πελεκάνος,
διεκδικώντας έναν πιο ενεργό
ρόλο στο κόμμα, αν ο ίδιος τα
πάει καλά. Το ενδιαφέρον βε-

βαίως με το ΕΛΑΜ είναι ότι όσο
κι αν παρουσιάζεται απέναντι
από το σύστημα, λίγες είναι οι

φορές που άσκησε αντιπολίτευ-
ση. Ενισχύοντας τις εκτιμήσεις
ότι βρίσκεται σε μία σχετική και
άτυπη συνεννόηση με την κυ-

βέρνηση για διάφορα ζητήματα.
Δεν είναι άλλωστε καθόλου τυ-
χαίο ότι το κόμμα της Ακροδε-
ξιάς έχει δημιουργήσει έναν

υποτυπώδη μηχανισμό σε κάθε
επαρχία για να εξυπηρετεί πολί-
τες. Κανείς ωστόσο δεν ρώτησε

ποτέ με ποια πρόσβαση στην
εξουσία μπορεί το ΕΛΑΜ να δι-
ευκολύνει πολίτες σε ζητήματα
που έχουν να κάνουν για παρά-

δειγμα με την υγεία, ούτε βεβαί-
ως κανείς διερωτήθηκε πού

βρήκε τα χρήματα για τις φιλαν-
θρωπίες που κάνει με τρόφιμα
και ρούχα σε Κύπριους πολίτες.

Αυτή θα ήταν μία αρχή για τα
κόμματα που έχουν διαρροές

προς το ΕΛΑΜ αντί να μιμούνται
όπως διαφάνηκε την πολιτική

των άκρων. Το κόμμα της Ακρο-
δεξιάς, βεβαίως, παρά το ότι οι
προτάσεις του βρίθουν ανεπαρ-
κειών και ελλείψεων, έχει απο-
φασίσει να μιμηθεί την πολιτική

Τραμπ. Δίδοντας έμφαση στο
μεταναστευτικό, διασπείροντας
ψευδείς ειδήσεις, ενισχύοντας

τον φόβο για το ξένο και αναδει-
κνύοντας τη woke agenda ως

τον νέο μεγάλο εχθρό, χωρίς βε-
βαίως να εξηγεί τι ακριβώς εί-
ναι. Στόχος του ΕΛΑΜ είναι να
δώσει έμφαση στην ψήφο ορ-
γής και να εκμεταλλευθεί πλή-
ρως τη συντηρητικοποίηση της

κοινωνίας, δίδοντας έμφαση στο
τρίπτυχο πατρίς, θρησκεία, οικο-
γένεια. Το ερώτημα είναι αν μέ-
σω αυτής της πολιτικής θα κατα-

φέρει να βγει ενισχυμένο.

<<<<<<

Πώς το ΕΛΑΜ
συνδυάζει λαϊκισμό,

ανεδαφικές
και επικίνδυνες

θέσεις, με πρόσωπα
ανακύκλωσης 

<<<<<<

Τα παραδοσιακά
κόμματα παρακολου-

θούν πλέον προσωπικό-
τητες, είτε εντός τους είτε

εκτός, με το αφήγημα
του αντισυστημικού να
αποκτούν περισσότερο

έρεισμα από τα ίδια. 

Από τα κόμματα,
στην εποχή

των προσώπων
Πώς το περιβάλλον άνοιξε τον δρόμο της οργισμένης

ψήφου, της ανάδυσης προσωπικοτήτων και
οδήγησε στην υποχώρηση της κομματικής φανέλας 

Ο Οδυσσέας Μιχαηλίδης μονοπώλη-
σε τη συζήτηση τις τελευταίες μέ-
ρες, κατέδειξε πως είναι έτοιμος για
σκληρή επίθεση εναντίον του Προ-
έδρου και προκάλεσε ερωτήματα
για το πού βρίσκονται τα υπόλοιπα
κόμματα της αντιπολίτευσης. 
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Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Πρωτοφανή επίπεδα ξηρασίας και
υψηλών θερμοκρασιών καταγρά-
φηκαν στην ανατολική Ευρώπη το
2024, με τη Μεσόγειο να θερμαί-
νεται και δεκάδες χιλιάδες Ευρω-
παίους να επηρεάζονται από συ-
χνότερες και εντονότερες δασικές
πυρκαγιές, σύμφωνα με τα στοιχεία
της ετήσιας έκθεσης για την Κα-
τάσταση του Κλίματος στην Ευ-
ρώπη (European State of the Cli-
mate). Μάλιστα, η νοτιοανατολική
Ευρώπη βίωσε το 2024 τη μακρύ-
τερη περίοδο καύσωνα που έχει
παρατηρηθεί ποτέ, σπάζοντας τα
ρεκόρ και προσεγγίζοντας πλέον
τροπικές συνθήκες.

Η Κύπρος βρίσκεται σε ένα από
τα δύο άκρα των επιπτώσεων της
κλιματικής αλλαγής στην Ευρώπη,
καθώς στα δυτικά της ηπείρου οι
υψηλότερες από το κανονικό θερ-
μοκρασίες σε συνδυασμό με την
υγρασία έφεραν έντονες πλημμύ-
ρες. Υπενθυμίζοντας πως η κλιμα-
τική αλλαγή δεν είναι μόνο η αύ-
ξηση της θερμοκρασίας, αλλά ένα
απρόβλεπτο φαινόμενο που φέρνει
απότομες αλλαγές στις καιρικές
συνθήκες και πιο συχνά ακραία
φαινόμενα. 

Η πιο δραστική επίπτωση της
κλιματικής αλλαγής στην Κύπρο,

και αυτή που βλέπουμε στην κα-
θημερινότητα, είναι η αύξηση των
ημερών κατά τις οποίες καταγρά-
φεται έντονη ζέστη. Ειδικότερα,
πανευρωπαϊκά ο αριθμός των ημε-
ρών κατά τις οποίες παρατηρήθηκε
«έντονη», «πολύ έντονη» και
«ακραία θερμική καταπόνηση» ήταν
ο δεύτερος υψηλότερος που έχει
καταγραφεί, ενώ οι μέρες έντονων
θερμοκρασιών ήταν περισσότερες
από τον μέσο όρο στο 60% της Ευ-
ρώπης. Μάλιστα, σύμφωνα με τα
ίδια στοιχεία, το 2024 καταγράφηκε
ακόμα χαμηλότερος αριθμός ακραία
κρύων ημερών πανευρωπαϊκά, ενώ
οι παγετώνες σε όλη την Ευρώπη
συνεχίζουν να δείχνουν μεγαλύτερη
μείωση κάθε χρόνο.

Οι επιπτώσεις το 2024 ήταν επί-
σης διακριτά διαφορετικές στην
ανατολική και τη δυτική Ευρώπη.
Οι κεντρικές, ανατολικές και νοτι-
οανατολικές περιοχές της Ευρώπης
είδαν θερμοκρασίες ρεκόρ και εξαι-
ρετικά ξηρές συνθήκες, ενώ η δυ-
τική Ευρώπη βίωσε αυξημένες θερ-
μοκρασίες παράλληλα με αυξημένη
υγρασία. Οι διαφορές καταγράφη-
καν σε μια σειρά από διαφορετικές
μετρήσεις πέρα από τη θερμοκρα-
σία και τη βροχόπτωση, επηρεά-
ζοντας την υγρασία του εδάφους
και την ηλιακή ακτινοβολία.

Η έκθεση ετοιμάζεται κάθε χρό-
νο από την Υπηρεσία για την Κλι-

ματική Αλλαγή του προγράμματος
δορυφορικής γεωσκόπησης Co-
pernicus (C3S) της Ε.Ε. σε συνερ-
γασία με τον Παγκόσμιο Μετεω-
ρολογικό Οργανισμό (WMO), με

στοιχεία από δορυφόρους και με-
τρήσεις επί του εδάφους.

Η νοτιοανατολική Ευρώπη βίωσε
επίσης τη μακρύτερη περίοδο καύ-
σωνα τον Ιούλιο του 2024, με διάρ-

κεια 13 συνεχών ημερών, και τις
υψηλές θερμοκρασίες να επηρεά-
ζουν το 55% της περιοχής. Στην
περιοχή μας καταγράφηκαν το κα-
λοκαίρι του 2024 φαινόμενα που
παλιά περιορίζονταν σε σύντομες
μόνο περιόδους: 66 ημέρες «έντονης
θερμικής καταπόνησης» το 2024
και 23 τροπικές νύχτες. Πρόκειται
για τον δεύτερο υψηλότερο αριθμό
ημερών (και νυχτών) με υψηλές
θερμοκρασίες, μετά το 2010. Όπως
σημειώνεται στην έκθεση, οι αυ-
ξημένες θερμοκρασίες επηρεάζουν
την υγεία και λόγω του ανέμου και
της υγρασίας, και χειροτερεύουν
ιδιαίτερα την κατάσταση όταν πα-
ραμένουν υψηλές τη νύχτα.

Θερμότερη η θάλασσα
Για ακόμη μία φορά, ο περσινός

χρόνος ήταν ο πιο θερμός στην
ιστορία της Ευρώπης από τότε που
γίνονται μετρήσεις. Η θερμοκρασία
στην επιφάνεια της θάλασσας στην
Ευρώπη ήταν 0,7 βαθμοί Κελσίου
πάνω από τον μέσο όρο. Η αύξηση
στη θερμοκρασία της θάλασσας
ήταν ακόμα πιο έντονη συγκεκρι-
μένα στη Μεσόγειο, με τη θερμο-
κρασία να βρίσκεται 1,2 βαθμούς
Κελσίου πάνω από τον μέσο όρο.

Σύμφωνα με τους ειδικούς, αυτή
η αύξηση της θαλάσσιας θερμο-
κρασίας δεν επηρεάζει μόνο τη
ζωή στη θάλασσα, αλλά αυξάνει

τις πιθανότητες ακραίων καιρικών
φαινόμενων όπως των έντονων
βροχοπτώσεων που προκάλεσαν
τις πλημμύρες στην Ισπανία, αλλά
και τις έντονες καταιγίδες που πλήτ-
τουν όλο και πιο τακτικά την ανα-
τολική Μεσόγειο.

Πυρκαγιές και πλημμύρες
Η επίπτωση της κλιματικής αλ-

λαγής, που κάποτε ξεχνάμε στην
Κύπρο καθώς δεν έχουμε ποταμούς
που να τρέχουν ολόχρονα, αλλά
επηρεάζει και εμάς λόγω της ανε-
ξέλεγκτης δόμησης και της έλλειψης
υποδομών, είναι και οι πλημμύρες.
Σύμφωνα με τα στοιχεία, το 30%
των ποταμών της Ευρώπης ξεπέ-
ρασαν το υψηλό όριο πρόκλησης
πλημμυρών, και το 12% ξεπέρασαν
το όριο που αφορά σοβαρές πλημ-
μύρες. Σε αυτό το πλαίσιο, κατα-
γράφηκαν εκτεταμένες καταστρο-
φές αλλά και θάνατοι σε μέρη της
Γερμανίας, της Πολωνίας, της Αυ-
στρίας, της Ουγγαρίας, της Τσεχίας,
της Σλοβακίας, της Ρουμανίας και
της Ιταλίας.Ωστόσο, το περιστατικό
που ξεχώρισε στην ειδησεογραφία
ήταν οι μεγάλες βροχοπτώσεις και
οι πλημμύρες στην περιοχή της Βα-
λένθια της Ισπανίας, με τις κατα-
στροφές να προκαλούν μεγάλες συ-
ζητήσεις στη χώρα για τις ευθύνες
των τοπικών αρχών και της κεν-
τρικής κυβέρνησης.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Σχεδόν δύο χρόνια από τότε που
εντοπίστηκαν σοβαρές περιβαλ-
λοντικές παρεμβάσεις μέσα στον
Ακάμα, περιοχή ευαίσθητη και προ-
στατευόμενη, οι παρανομίες συ-
νεχίζονται με αμείωτο ρυθμό, εγεί-
ροντας σοβαρά ζητήματα και πο-
λιτικών ευθυνών. Οι τελευταίες πε-
ριπτώσεις που δημοσιοποιήθηκαν
με τα τρία παράνομα αναψυκτήρια
δεν είναι τίποτα περισσότερο από
τη συνέχεια παλαιότερων με τα
στιάδια (πρόχειρα υποστατικά για
γεωργική και κτηνοτροφική χρήση)
όπου κάποιοι επιτήδειοι προσπά-
θησαν κάτω από τη μύτη των αρ-
μόδιων κρατικών αρχών να τα με-
τατρέψουν σε εξοχικές κατοικίες,
σε πρώτη φάση. Η παρέμβαση του
ιδίου του υπουργού Εσωτερικών
Κωνσταντίνου Ιωάννου, μετά από
σχετικά δημοσιεύματα της «Κ» τον
Ιούνιο του 2023, όπως αποδεικνύε-
ται δεν αποθάρρυνε κάποιους, οι
οποίοι επιχειρούν συνεχώς να εν-
τοπίσουν νομοθετικά κενά και να
δημιουργήσουν τετελεσμένα μέσα
σε μια περιοχή η οποία είναι εν-
ταγμένη στο δίκτυο Natura, που
στόχο έχει να διασφαλίσει τη «μα-
κροπρόθεσμη διατήρηση των πιο
πολύτιμων και των πλέον απειλού-
μενων ειδών και ενδιαιτημάτων
της σε ικανοποιητικό επίπεδο».
Από τις περιπτώσεις που έχουν
αποκαλυφθεί προκύπτουν εξόφθαλ-
μες ευθύνες, πρώτον τοπικών αρ-
χών, ιδιαίτερα στην περιοχή Ακάμα,
δεύτερον κρατικών υπηρεσιών που
είναι επιφορτισμένες με την προ-
στασία ευαίσθητων, περιβαλλον-
τικά, περιοχών. Διαχρονικές πολι-
τικές ευθύνες υπάρχουν και για τα
κενά που συνεχίζουν να υφίστανται
τόσο στον έλεγχο όσο και στις δια-
δικασίες αποκατάστασης των πα-
ρανομιών που εντοπίζονται. 

Δούρειος Iππος 
Πληγή για τις περιβαλλοντικές

παρανομίες και αυθαιρεσίες θεω-
ρούνται σε κάποιες κραυγαλέες πε-
ριπτώσεις η περίεργη στάση και
συμπεριφορά κάποιων τοπικών αρ-
χών, οι οποίες στο όνομα της «ανά-
πτυξης» ανοιχτά έχουν ταχθεί στο
πλευρό όσων έχουν εντοπιστεί να
παρανομούν. Κραυγαλέα περίπτωση
ο εντοπισμός 25 στιαδίων στον Ακά-
μα τα οποία κάποιοι επιχείρησαν
να τα μετατρέψουν σε εξοχικές κα-
τοικίες. Σε μια από αυτές που έφθασε

ενώπιον της δικαιοσύνης, πέρα από
την καταδίκη του κατηγορούμενου
το δικαστήριο στην απόφασή του
περιέγραψε τον ρόλο μέλους της
τοπικής δημοτικής αρχής που πα-
ρουσιάσθηκε στο ακροατήριο στο
πλευρό του κατηγορούμενου. Οι
αναφορές του δικαστηρίου είχαν
ως αποδέκτη τοπικό παράγοντα
της κοινότητας Ίνειας. Αξιολογών-
τας τη μαρτυρία του, το δικαστήριο
σημείωσε πως «το ύφος και ο τρόπος
της μαρτυρίας του υποδείκνυε ότι
είχε κάθε συμφέρον να παρουσιάσει
μια συγκεκριμένη εκδοχή γεγονό-
των, αφού πολύ πιθανόν το αποτέ-
λεσμα την παρούσας διαδικασίας
να επηρέαζε μέλη της οικογενείας
του», τα οποία και αυτά έχουν στιά-
δια στην περιοχή. Επιπλέον, στη
συγκεκριμένη υπόθεση ο αντιδή-
μαρχος Ίνειας, ο οποίος εκπροσω-
πούσε 250 ιδιοκτήτες στιαδίων,
υποστήριξε τις παράνομες εργασίες
εκφράζοντας δυσαρέσκεια για την
απόφαση του ΥΠΕΣ να τερματίσει
επιδοτήσεις για συντήρηση των
στιαδίων.

Αναψυκτήρια
Μετά τα εμπόδια που δημιουρ-

γήθηκαν με τα στιάδια, παρανομίες
που έχουν οδηγηθεί ενώπιον της

δικαιοσύνης, η Μη Κυβερνητική
Οργάνωση Terra Cypria εντόπισε
νέες αυθαιρεσίες μέσα στον Ακάμα.
Μετά από καταγγελίες που έγιναν
ο επιτόπιος έλεγχος που πραγμα-
τοποιήθηκε από τις αρμόδιες πο-
λεοδομικές αρχές Πάφου αποκάλυψε
πως είχαν ξεφυτρώσει τρία πρόχειρα
υποστατικά, δύο αναψυκτήρια και
ένας διαμορφωμένος χώρος για πώ-
ληση αγροτικών προϊόντων. Τα δύο
παράνομα αναψυκτήρια λειτουρ-
γούσαν το πρώτο στην τοποθεσία
Πλάτανος, κοντά στο προστατευό-
μενο Φαράγγι Άβακα και το δεύτερο
στην περιοχή Άλημμα, κοντά στον
Άσπρο Ποταμό, ενώ ο πάγκος πώ-

λησης προϊόντων κοντά στην είσοδο
του φαραγγιού του Άβακα. Αυτό
που ενισχύει τις υποψίες για τον
ρόλο κάποιων τοπικών αρχών είναι
πως κατά τον επιτόπιο έλεγχο το
κλιμάκιο διαπίστωσε ότι τα δύο
αναψυκτήρια κατά περίεργη χρο-
νική συγκυρία είχαν μετακινηθεί
σε κοντινή απόσταση και ήταν ερ-
μητικά κλειστά. Στην τρίτη περί-
πτωση εντοπίστηκε υποδομή υδρο-
δότησης και ηλεκτροδότησης της
κατασκευής. Και εδώ αυτό που προ-
καλεί δικαιολογημένες απορίες είναι
η τοποθέτηση αρμοδίων όπως του
προέδρου ΕΟΑ Πάφου και του δη-
μάρχου Ακάμα. Ο μεν Χαράλαμπος
Πιττοκοπίτης εμφανίστηκε ενο-
χλημένος από τις καταγγελίες που
έγιναν για τα παράνομα υποστατικά,
υποστηρίζοντας πως κάποιοι εκ-
μεταλλεύονται το γεγονός ότι ο
Ακάμας πουλάει και για τον λόγο
αυτό προβαίνουν σε καταγγελίες,
ενώ ο Μαρίνος Λάμπρου άφησε
ανοικτό το ενδεχόμενο νομιμοποί-
ησης, εκ των υστέρων, των παρα-
νομιών με τον πάγκο πώλησης προ-
ϊόντων.

Οι έλεγχοι
Όσο και αν προκαλούνται απο-

ρίες, οι πλείστες των παρανομιών

που εντοπίστηκαν δεν ήταν απο-
τέλεσμα ελέγχων από τις αρμόδιες
κρατικές υπηρεσίες αλλά προϊόν
δημοσιογραφικής έρευνας ή από
περιβαλλοντικές οργανώσεις. Κάτι
που συμβαίνει και με το άλλο σο-
βαρό θέμα παραβίασης του πολε-
οδομικού νομοθετικού πλαισίου,
όπου για να υπάρξει παρέμβαση
των κρατικών λειτουργών απαι-
τείται καταγγελία. Όπως λέγεται
χαρακτηριστικά, ακόμα και αν εν-
τοπιστεί τυχαία κάποια παρανομία,
περιβαλλοντική ή πολεοδομική,
στις πλείστες των περιπτώσεων
αυτή δεν προκαλεί την αυτεπάγ-
γελτη παρέμβαση της αρμόδιας
υπηρεσίας. Στην περίπτωση των
στιαδίων και των παρανομιών που
εντοπίστηκαν, οι δημοσιογραφικές
αποκαλύψεις προκάλεσαν την πα-
ρέμβαση του ιδίου του υπουργού
Εσωτερικών προκειμένου να δώσει
οδηγίες για επιτόπιους ελέγχους,
για ένα θέμα που κανονικά θα
έπρεπε να ήταν αντικείμενο πε-
ριοδικών ελέγχων των κρατικών
υπηρεσιών, ιδιαίτερα σε περιοχές
όπου υπάρχει προϊστορία παρα-
νομιών. Ωστόσο, όπως σημειώνεται
από το ΕΤΕΚ, αυτό που έχει γίνει
πρακτική είναι η συνειδητή πα-
ρανομία και η πεποίθηση για την

εκ των υστέρων νομιμοποίησή
της. Όπως αναφέρει στην «Κ» η
εκτελεστική διευθύντρια της Terra
Cypria, Κυριακή Μιχαήλ, η νομο-
θεσία που υπάρχει στις περισσό-
τερες περιπτώσεις δεν εφαρμόζεται
και πως οι παρανομίες που απο-
καλύπτονται αντιμετωπίζονται με
την επιβολή μιας ανώδυνης ποινής
και νομιμοποίησή τους στη συνέ-
χεια. 

Oχι μόνο ο Ακάμας 
Οι περιβαλλοντικές παρανομίες

και παρεμβάσεις δεν εντοπίζονται
μόνο στο δάσος του Ακάμα. Πα-
ρόμοιες περιπτώσεις έχουν απο-
καλυφθεί και σε άλλες περιοχές
που αναδεικνύουν την έλλειψη
κουλτούρας προστασίας του πε-
ριβάλλοντος. Στην Αλυκή Ακρω-
τηρίου, μια περιοχή με ιδιαίτερα
χαρακτηριστικά υδροβιότοπου εν-
ταγμένης στη σύμβαση Ραμσάρ,
η καταστροφή που παρατηρείται
το τελευταίο διάστημα είναι ανυ-
πολόγιστη. Όπως είχε γράψει και
η «Κ», στην περιοχή έχει διαπι-
στωθεί η απόρριψη λυμάτων που
θέτουν σε κίνδυνο τον υγροβιό-
τοπο. Το όλο θέμα έχει καταγγελθεί
από την Terra Cypria, ωστόσο, μέ-
χρι σήμερα δεν έχουν ληφθεί μέτρα
παρά το γεγονός ότι το όλο θέμα
πήγε στη Βουλή. Άλλη περίπτωση
που μυρίζει περιβαλλοντική πα-
ρέμβαση, η οποία μπορεί να οδη-
γήσει σε καταστροφή, είναι οι κα-
ταγγελίες για τις επιπτώσεις που
θα έχει η κατασκευή φωτοβολταϊ-
κού πάρκου στις κοινότητες Ανα-
λυόντα, Λυθροδόντα, Μαθιάτη και
Καταλυόντα. Σύμφωνα με τις κα-
ταγγελίες ο σχεδιασμός προβλέπει
την κοπή μεγάλου αριθμού πεύκων
από μια περιοχή που βρίσκεται
στα όρια του δικτύου Natura. Πάν-
τως, όπως σημειώνουν καλά ενη-
μερωμένες πηγές στην «Κ», δια-
χρονικές ευθύνες εντοπίζονται και
σε πολιτικό επίπεδο και στις υπο-
σχέσεις που λέγεται ότι δίνονταν
κατά καιρούς σε κατοίκους κοινο-
τήτων με περιουσίες σε περιοχές
υπό καθεστώς περιβαλλοντικής
προστασίας. Ειδικά για την περί-
πτωση του Ακάμα μετά τις αποκα-
λύψεις για τα στιάδια, δημοσιο-
γραφικές πληροφορίες της «Κ» που
δεν διαψεύστηκαν, ανέδειξαν και
μια ασυνήθιστη δραστηριότητα
αγοράς γης στις παρυφές του δά-
σους από συγκεκριμένους επιχει-
ρηματίες ανάπτυξης γης.

Θερμότερη από ποτέ η νοτιοανατολική Ευρώπη
Τον Ιούλιο του 2024 η ανατολική Μεσόγειος αντιμετώπισε το μεγαλύτερο κύμα καύσωνα που έχει καταγραφεί ποτέ

Γαϊτανάκι οι περιβαλλοντικές παρανομίες
Η απουσία κουλτούρας ευαισθητοποίησης και ελέγχων των αρμοδίων αρχών πίσω από τις συνεχιζόμενες αυθαιρεσίες

Η Κύπρος βρίσκεται σε ένα από τα δύο άκρα των επιπτώσεων
της κλιματικής αλλαγής στην Ευρώπη, καθώς στα δυτικά της
ηπείρου οι υψηλότερες από το κανονικό θερμοκρασίες σε συν-
δυασμό με την υγρασία έφεραν έντονες πλημμύρες.

<<<<<<<

Aνύπαρκτοι θεωρούνται
και οι έλεγχοι για παρα-

νομίες σε ευαίσθητες 
περιβαλλοντικά περιο-

χές και οι όποιες παρεμ-
βάσεις σημειώνονται 

είναι από άνωθεν οδη-
γίες ή από δημοσιογρα-

φικές αποκαλύψεις.

Τεράστια ερωτηματικά προκαλούνται από τη στάση κάποιων τοπικών παραγόντων. Σε μια περίπτωση απόφαση δικαστηρίου έκανε λόγο για
προσωπικό συμφέρον συγκεκριμένου δημοτικού παράγοντα που κατέθεσε υπέρ κατηγορούμενου για παρανομίες στον Ακάμα.



6 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Π Α Ρ Ε Μ Β Α Σ Η Μ. Σάββατο 19 - Κυριακή Πάσχα 20 Απριλίου 2025

Η Κύπρος αλλάζει, και το πρόσφατο ταξίδι
στις Ηνωμένες Πολιτείες επιβεβαίωσε στην
πράξη την αποφασιστικότητά μας να προ-
χωρήσουμε με τόλμη, καινοτομία και εξω-
στρέφεια. Στόχος να ενισχύσουμε τη διεθνή
εικόνα της Κυπριακής Δημοκρατίας ως αξιό-
πιστου επενδυτικού προορισμού, να συστή-
σουμε την Κύπρο ως ένα δυναμικό περιφε-
ρειακό κόμβο γνώσης και τεχνολογικής ανά-
πτυξης και να τονίσουμε τη στρατηγική ση-
μασία της χώρας μας στην ευρύτερη περιοχή
της Μέσης Ανατολής, αξιοποιώντας τον
ρόλο μας ως πυλώνα ασφάλειας και σταθε-
ρότητας. 

Παρουσιάσαμε την Κύπρο στις ΗΠΑ ως
ένα στρατηγικό κόμβο που συνδυάζει και
προσφέρει την τεχνολογική ανάπτυξη, την
πρόσβαση σε τριτοβάθμια εκπαίδευση και
έρευνα, την εξειδίκευση στον χρηματοοι-
κονομικό τομέα και τη σταθερότητα μιας
χώρας-μέλους της Ε.Ε., με εξαιρετικές σχέσεις
με όλα τα κράτη της περιοχής. 

Σε Νέα Υόρκη, Χιούστον και Σαν Φραν-
σίσκο (Silicon Valley), πραγματοποιήσαμε
μια σειρά στοχευμένων επαφών που ανέ-
δειξαν τον ραγδαία αναπτυσσόμενο χαρα-
κτήρα της οικονομίας μας. Στις συναντήσεις
της Νέας Υόρκης, με επενδυτικά ταμεία,
τραπεζικά ιδρύματα και χρηματοπιστωτικές
εταιρείες, συζητήσαμε τον σταθερά υψηλό
ρυθμό ανάπτυξης (3,4% του ΑΕΠ που κα-
τατάσσεται στους υψηλότερους της Ευρω-
ζώνης) και το δημοσιονομικό μας πλεόνασμα
που υπερβαίνει το 4%, καθώς και τη μείωση
του δημοσίου χρέους στο 66% του ΑΕΠ και
την υποχώρηση της ανεργίας κάτω από το
5%, δείκτες που υπογραμμίζουν τη βιωσι-
μότητα και ανθεκτικότητα της οικονομίας
μας σε μια διεθνή συγκυρία με πολλαπλές
και πολυεπίπεδες προκλήσεις. Την ίδια στιγ-
μή, η αναβάθμισή μας στην Κατηγορία Α
από όλους τους μεγάλους Διεθνείς Οίκους
Αξιολόγησης, σε συνδυασμό με το σταθερό
και ανταγωνιστικό φορολογικό και ρυθμι-
στικό πλαίσιο, δημιουργούν ιδανικές συν-
θήκες για προσέλκυση επενδύσεων.

Στο Χιούστον, οι επαφές επικεντρώθηκαν
στον τομέα της Ενέργειας. Με τις ηγεσίες
των εταιρειών Chevron και Exxon που δρα-
στηριοποιούνται ήδη στην κυπριακή ΑΟΖ,
επιβεβαιώσαμε τη βούλησή μας για επιτά-
χυνση της αξιοποίησης των ενεργειακών
μας αποθεμάτων και τη δημιουργία συνερ-
γειών προς όφελος της ευρύτερης περιοχής,
αλλά και της Ευρώπης. Ιδιαίτερη έμφαση
δόθηκε στη δρομολόγηση έρευνας βυθού,
το ερχόμενο καλοκαίρι, για την τοποθέτηση
αγωγού μεταξύ «Αφροδίτη» και σημείου
προσαιγιάλωσης στην Αίγυπτο, καθώς και
στην προοπτική περαιτέρω επιτάχυνσης
της αξιοποίησης του φυσικού αερίου της
κυπριακής ΑΟΖ.

Στη Silicon Valley, την καρδιά της τε-
χνολογίας, αναδείξαμε τις τεράστιες προ-
οπτικές της Κύπρου στον τομέα της Τεχνο-
λογίας και της Τεχνητής Νοημοσύνης. Μέσα
από συναντήσεις με κορυφαίες εταιρείες οι
οποίες συνθέτουν και το παγκόσμιο οικο-
σύστημα τεχνολογίας, όπως οι OpenAI, Ama-
zon, Google, Nvidia, Oracle και Tenstorrent,
παρουσιάσαμε τον ρόλο της Κύπρου ως
ανερχόμενου τεχνολογικού κόμβου. Η άμεση
πρόθεση της Tenstorrent να δραστηριοποι-
ηθεί στην Κύπρο, εγγράφοντας σε πρώτο
στάδιο εταιρεία, και το ενδιαφέρον κολοσσών
όπως η Nvidia και η Amazon, η οποία απο-
τελεί μία από τις κορυφαίες εταιρείες παροχής
υπηρεσιών υπολογιστικού νέφους, να εξε-
τάσουν την παρουσία τους στην Κύπρο,
αποδεικνύουν την ελκυστικότητα του οι-
κοσυστήματος καινοτομίας και τεχνολογίας
και τη δυναμική του τομέα που ήδη συμβάλλει
σημαντικά στην οικονομία της χώρας μας.
Ταυτόχρονα, η Ειδική Επιτροπή, η οποία
έχει συσταθεί για την ετοιμασία της Στρα-

τηγικής Τεχνητής Νοημοσύνης μέχρι το
τέλος του 2025, θα αξιοποιήσει αυτές τις
συνεργασίες, ώστε να αυξηθεί ακόμα πε-
ρισσότερο το αποτύπωμα νεοφυών εταιρειών
που ήδη δραστηριοποιούνται στην Κύπρο.

Σημαντική εξέλιξη αποτέλεσε και η συ-
νάντηση με τον ιδρυτή και διευθύνοντα
σύμβουλο της Plug & Play, ενός εκ των με-
γαλύτερων παγκοσμίως επιταχυντών νεο-
φυών επιχειρήσεων, με έδρα τη Silicon
Valleyκαι παρουσία σε πάνω από 60 περιοχές,
η οποία είχε ως αποτέλεσμα την απόφαση
για διερεύνηση δραστηριοποίησης της εται-
ρείας στην Κύπρο. Εντός αυτού του πλαισίου,
το πρώτο δεκαήμερο Μαΐου αναμένεται
ομάδα εκπροσώπων της εταιρείας να επι-
σκεφθούν τη χώρα μας για να πραγματο-
ποιήσουν επαφές. Η απόφαση της εταιρείας
αποτελεί ψήφο εμπιστοσύνης για τη χώρα
μας και παράλληλα δημιουργεί νέες γέφυρες
μεταξύ κυπριακών νεοφυών επιχειρήσεων
και παγκόσμιων επενδυτικών κεφαλαίων,
διευκολύνει τη μεταφορά τεχνογνωσίας και
παρέχει πρόσβαση σε διεθνή δίκτυα συνερ-
γασιών και τεχνολογικής καινοτομίας. Τέτοιες
εξελίξεις δημιουργούν μια θετική δυναμική
με πολλαπλασιαστικές επιπτώσεις στην
προσέλκυση και άλλων επενδυτών.

Παράλληλα, οι συζητήσεις με Κύπριους
της διασποράς, που διακρίνονται σε διεθνές
επίπεδο, απέδειξαν τη διάθεσή τους να ενι-
σχύσουν την αναπτυξιακή προσπάθεια της
πατρίδας μας, αξιοποιώντας την εμπειρία
και τις επαφές τους. Η συμμετοχή και των
απόδημων συμπατριωτών μας στη μεγάλη
αυτή προσπάθεια είναι κεφαλαιώδους ση-
μασίας για τον μετασχηματισμό της Κύπρου
σε μια οικονομία και κοινωνία της γνώσης.
Και ακριβώς, είναι μέσα στο ίδιο πλαίσιο
που στις 21 Μαΐου θα βρίσκομαι στο Λονδίνο,
ξεκινώντας μια συγκροτημένη προσπάθεια
για «Brain Gain».

Τι σημαίνει στην πράξη το ταξίδι στις
Ηνωμένες Πολιτείες σε σχέση με το μέλλον
της χώρας μας; Η χώρα μας επενδύει σε συ-
νεργασίες με κορυφαία πανεπιστήμια και
τεχνολογικές εταιρείες παγκόσμιας εμβέλειας.
Προτεραιότητα αποτελεί η δημιουργία εξει-
δικευμένων περιφερειακών κέντρων για
έρευνα και εκπαίδευση σε τομείς αιχμής,
όπως η τεχνητή νοημοσύνη, η κυβερνοα-
σφάλεια, η ενέργεια, η υγεία και η ναυτιλία.
Προς ενίσχυση αυτού του στόχου, σχεδιά-
ζουμε τη λειτουργία κανονιστικής δοκιμα-
στικής πλατφόρμας («regulatory sandbox»)

για νέες τεχνολογίες, ειδικά για την Τεχνητή
Νοημοσύνη, όπου θα δοκιμάζονται καινο-
τόμες λύσεις στην πράξη πριν μπουν στη
ρυθμιζόμενη αγορά της Ε.Ε. Με αυτόν τον
τρόπο θα δοθεί και η ευκαιρία σε επιστή-
μονες, εταιρείες και δημιουργούς να δοκι-
μάσουν, να πειραματιστούν και να εξελιχ-
θούν. Στοχεύουμε επίσης, μέσα από τη συ-
νεργασία με εταιρείες, όπως η Tenstorrent,
στη δημιουργία κέντρων τεχνολογίας και
καινοτομίας. Στόχος παραμένει επίσης και
η προσέλκυση νεοφυών και καινοτόμων
επιχειρήσεων, οι οποίες θα αναπτυχθούν
και αναδειχθούν στην παγκόσμια αγορά.

Μία από τις σημαντικότερες πτυχές της
στρατηγικής την οποία παρουσιάσαμε στις
ΗΠΑ και ένας βασικός λόγος για να επεν-
δύσουν στην Κύπρο ξένες εταιρείες, είναι
η παροχή ενός ολοκληρωμένου πακέτου κι-
νήτρων, τόσο για επιχειρήσεις όσο και για
προσέλκυση ταλέντου. Πιο συγκεκριμένα,
η χώρα μας προσφέρει:

• Διαφανές και προβλέψιμο επιχειρηματικό
περιβάλλον, πλήρως εναρμονισμένο με τα
ευρωπαϊκά πρότυπα και βασισμένο στο Αγ-
γλικό Κοινό Δίκαιο, 

• Eναν από τους χαμηλότερους πραγμα-
τικούς φορολογικούς συντελεστές στην Ευ-
ρώπη, 

• Καθεστώς Φορολογικού Πλαισίου Πνευ-
ματικής Ιδιοκτησίας («IP box») που εξαιρεί
από τη φορολογία το 80% των καθαρών εσό-
δων από επιλέξιμα δικαιώματα διανοητικής
ιδιοκτησίας, μειώνοντας τον φορολογικό
συντελεστή στο 2,5%, 

• Φοροαπαλλαγή έως 50% για επενδύσεις
σε πιστοποιημένες καινοτόμες επιχειρήσεις, 

• Εκπτωση 120% στις επιλέξιμες δαπάνες
Έρευνας & Ανάπτυξης,  

• «StartupVisa» και «Digital Nomad Visa»
για ενίσχυση της κινητικότητας ταλέντων,  

• Ταχεία διαδικασία για άδειες διαμονής
και εργασίας εντός ενός μήνα, με ισχύ τριών
ετών, 

• Δικαίωμα εργασίας για τους/τις συζύγους
επαγγελματιών υψηλής εξειδίκευσης,  

• Φορολογικά κίνητρα για αλλοδαπούς ει-
δικούς, με απαλλαγή 50% για 17 χρόνια για
εισοδήματα άνω των €55.000, 

• Ψηλό δείκτη απορρόφησης κονδυλίων
για έρευνα και καινοτομία της Ε.Ε.,

•  Εξαιρετικές σχέσεις με όλα τα γειτονικά
κράτη, καθιστώντας την ως προβλέψιμο και
αξιόπιστο δρώντα στην περιοχή.

Ένα άλλο βασικό στοιχείο που προέκυψε

μέσα από τις συναντήσεις μας ήταν και το
ότι ένα από τα μεγαλύτερα κίνητρα για δρα-
στηριοποίηση μιας εταιρείας στην Κύπρο
είναι το ταλέντο που θα εργοδοτήσει. Στο
πλαίσιο αυτό, και με στόχο μια οικονομία
βασισμένη στην κοινωνία της γνώσης, προ-
χωρούμε σε ευρύ εκσυγχρονισμό του εκ-
παιδευτικού μας συστήματος. Αναθεωρούμε
το σύνολο των αναλυτικών προγραμμάτων
σε Δημοτική και Μέση Εκπαίδευση, εφαρ-
μόζουμε Ενιαία Πολιτική για την Τριτοβάθμια
Εκπαίδευση και ενισχύουμε την Τεχνική
Εκπαίδευση. Παράλληλα, δίνουμε έμφαση
στην πιστοποίηση των ψηφιακών δεξιοτή-
των, αναβαθμίζουμε τις υποδομές και το
ίδιο το περιεχόμενο της Εκπαίδευσης, με
έμφαση στην κριτική σκέψη και τη δημι-
ουργικότητα. Με αυτόν τον τρόπο η εκπαί-
δευση όχι μόνο συνδέεται με την αγορά ερ-
γασίας, αλλά καθίσταται και μοχλός ανά-
πτυξης, ενώ η επένδυση στη γνώση γίνεται
κεντρικός πυλώνας της μακροπρόθεσμης
ανταγωνιστικότητας και κοινωνικής ευη-
μερίας της χώρας μας.

Το οικοσύστημα τεχνολογίας και καινο-
τομίας αναπτύσσεται ήδη με υψηλές ταχύ-
τητες, με τη χώρα μας να φιλοξενεί εκατον-
τάδες νεοφυείς επιχειρήσεις. Σήμερα, πάνω
από 30.000 ειδικοί στον τομέα εργάζονται
στην Κύπρο, ενώ το 6,2% του εργατικού δυ-
ναμικού απασχολείται σε επιχειρήσεις υψηλής
τεχνολογίας. Αυτό καθιστά τη χώρα μας έναν
από τους πλέον ανερχόμενους τεχνολογικούς
κόμβους στην Ευρώπη και την περιοχή. Το
ταξίδι, λοιπόν, στις ΗΠΑ δεν ήταν μια περι-
στασιακή κίνηση. Αποτέλεσε την απαρχή
μιας προσπάθειας και το επιστέγασμα συ-
στηματικής προετοιμασίας με συγκεκριμένο
οδικό χάρτη, ώστε να αξιοποιηθούν στο έπα-
κρο οι δυνατότητες προσέλκυσης επενδύσεων
και να τεθούν τα θεμέλια για επόμενα, δυ-
ναμικά βήματα. Ήδη, οι επαφές που πραγ-
ματοποιήσαμε φέρνουν απτά αποτελέσματα,
με εταιρείες να αρχίζουν ή να δρομολογούν
επισκέψεις εργασίας στο νησί, επιβεβαι-
ώνοντας την αναδυόμενη θέση της Κύπρου
στον παγκόσμιο επενδυτικό χάρτη.

Μέσα σε δύο μόλις χρόνια, μέσα από μια
ολιστική προσέγγιση, ενισχύσαμε τη δια-
φάνεια, εδραιώσαμε την αξιοπιστία μας, δι-
ευρύναμε τη γεωπολιτική μας παρουσία και
θωρακίσαμε την οικονομία μας. Η Κύπρος
δεν μένει αμέτοχη στις διεθνείς εξελίξεις,
αλλά συμβάλλει, μέσα και από την ιδιότητά
της ως κράτος μέλος της Ε.Ε. και πυλώνας
συνεργασίας στην ευρύτερη περιοχή της
Μέσης Ανατολής, στη διαμόρφωσή τους,
προσφέροντας λύσεις και συμμετέχοντας
σε παραγωγικές συνεργασίες. Με τις πολιτικές
μας, τη βούληση για εκσυγχρονισμό και το
ανθρώπινο κεφάλαιο που διαθέτουμε, μπο-
ρούμε να κερδίσουμε επάξια τη θέση που
μας αρμόζει ως σταθερός και αξιόπιστος
εταίρος σε μια περιοχή σύνθετων προκλή-
σεων, αλλά και ως διεθνές κέντρο καινοτομίας
και τεχνολογίας.

Με σαφείς στόχους, ξεκάθαρο σχεδιασμό
και προσήλωση στη συνεχή βελτίωση, η
Κύπρος αλλάζει και μετασχηματίζεται με
ταχύ ρυθμό σε έναν ελκυστικό επενδυτικό
προορισμό. Και σε αυτή τη μετάβαση, κανείς
δεν περισσεύει. Νέες, καλά αμειβόμενες θέ-
σεις εργασίας, αναβαθμισμένες υπηρεσίες
σε υγεία, ενέργεια και χρηματοοικονομικά,
και κίνητρα για όσους επιθυμούν να ξεκι-
νήσουν τη δική τους επιχειρηματική προ-
σπάθεια είναι μόνο μερικά από τα οφέλη
αυτής της στρατηγικής. Η προσπάθεια είναι
συλλογική και η συμμετοχή του κάθε πολίτη,
της κάθε επιχείρησης και του κάθε νέου
επιστήμονα αποτελεί κλειδί για την επιτυχία
μας. Με αποφασιστικότητα και εμπιστοσύνη
στις δυνατότητές μας, διαμορφώνουμε ένα
βιώσιμο μέλλον ανάπτυξης και ευημερίας
σε μια Κύπρο που ήδη αλλάζει. 

<<<<<<<

Σε Νέα Υόρκη, Χιού-
στον και Σαν Φραν-
σίσκο (Silicon Val-
ley), πραγματοποι-

ήσαμε μια σειρά
στοχευμένων επα-
φών που ανέδειξαν
τον ραγδαία ανα-

πτυσσόμενο χαρα-
κτήρα της οικονο-

μίας μας.

<<<<<<<

Oι συζητήσεις με
Κύπριους της δια-

σποράς, που διακρί-
νονται σε διεθνές

επίπεδο, απέδειξαν
τη διάθεσή τους να

ενισχύσουν την
αναπτυξιακή προ-
σπάθεια της πατρί-

δας μας.

«Η Κύπρος αλλάζει: Χτίζοντας το νέο
οικονομικό μοντέλο της γνώσης»

Άρθρο του Προέδρου της Δημοκρατίας, κ. Νίκου Χριστοδουλίδη
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

Δριμεία κριτική ασκεί στον Πρόεδρο
Χριστοδουλίδη και την κυβέρνησή
του ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ
Στέφανος Στεφάνου. Σε συνέντευξη
στην «Κ» επισημαίνει ότι είναι ανί-
κανη αυτή η κυβέρνηση να λύσει
τα μεγάλα προβλήματα που αντι-
μετωπίζει ο κόσμος και η χώρα, το-
νίζοντας ότι οι κυβερνώντες βρί-
σκονται σε μεγάλη απόσταση από
τις έγνοιες και τις αγωνίες της κοι-
νωνίας. Αναφέρει ότι ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας δεν του έχει απαν-
τήσει ακόμη στο αίτημα για συ-
νάντηση και σημειώνει ότι μια
φορά που του απάντησε για άλλο
θέμα, τού απάντησε σε λανθασμένη
επιστολή. Δείγμα, λέει ο κ. Στεφά-
νου, της ανικανότητας της κυβέρ-
νησης, που με τόσους παρατρεχά-
μενους στο Προεδρικό δεν μπορούν
να απαντήσουν στη σωστή επι-
στολή. 

–Πού εστιάζει αυτή την περίοδο
το ΑΚΕΛ; 

–Στην κοινωνική ατζέντα. Το
σημαντικότερο πρόβλημα που αν-
τιμετωπίζει η κοινωνία είναι η ακρί-
βεια, σε συνδυασμό με τα καθη-
λωμένα εισοδήματα.

Και ηπροοπτική είναι δυσοίωνη,
καθώς μετά τις πράσινες φορολογίες
αναμένονται κι άλλες που θα κά-
νουν ακόμα πιο δύσκολη τη ζωή
των πολιτών. 

–Πώς μπορεί να αντιμετωπιστεί
αυτό το θέμα;  

–Οι πράσινες φορολογίες θα έρ-
θουν στη Βουλή και θα παλέψουμε
μέχρι τέλους για να μην περάσουν
γιατί θα είναι πολύ επώδυνες για
τον κόσμο.

Πρόκειται για δέσμευση που
ανέλαβε η προηγούμενη κυβέρνηση
έναντι της Ε.Ε. για ακατανόητους
λόγους και η σημερινή κυβέρνηση
αντί να το αλλάξει, επιμένει να τις
επιβάλει. 

–Υπερβολές και πράσινα άλογα
σχολίασε ο υπουργός Οικονομι-
κών Μάκης Κεραυνός. 

–Όταν δεν έχεις συναίσθηση
για το τι περνά η κοινωνία, μπορείς
να μιλάς για πράσινα άλογα. Όμως,
τα 6 σεντ που θα μπουν πάνω στο
λίτρο για τα καύσιμα τον πρώτο
χρόνο, τα 8 σεντ που θα μπουν τον
δεύτερο χρόνο και τα 30 επιπρό-
σθετα σεντ μέχρι το 2033 δεν είναι
πράσινα άλογα αλλά πράσινη κα-
ταιγίδα. 

–Υπάρχει άλλη εισήγηση από το
ΑΚΕΛ; 

–Να μονιμοποιηθεί η μείωση του
ΦΠΑ στον ηλεκτρισμό, κάτι που η
Ε.Ε. επιτρέπει και να τερματιστεί η
διπλή φορολογία στα καύσιμα. Αυτή
τη στιγμή φορολογείται με 19% ο
φόρος κατανάλωσης! Και προτεί-
νουμε ως αντιστάθμισμα για τη δη-
μοσιονομική απώλεια που θα προ-
κύψει, τη φορολόγηση των υπερ-
κερδών των εταιρειών ΑΠΕ, κάτι
που επίσης επιτρέπει η Ε.Ε. Δυστυ-

χώς, όμως, δεν υπάρχει πολιτική
βούληση από την κυβέρνηση Χρι-
στοδουλίδη για να δοθούν λύσεις. 

–Έγινε κάποιος υπολογισμός για
αυτά που λέτε; 

–Σύμφωνα με τα δικά μας στοι-
χεία τα έσοδα από τη φορολόγηση
υπολογίζονται σε 50 με 70 εκατομ-
μύρια ευρώ. Τόσο περίπου είναι και
το δημοσιονομικό κόστος που θα
έχει ο τερματισμός της διπλής φο-
ρολογίας. 

–Τι αφήνει πίσω της μέχρι στιγμής
η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη; 

–Πολλά λόγια, ελάχιστο έργο. Εί-
ναι ανίκανη αυτή η κυβέρνηση να
λύσει τα μεγάλα προβλήματα που
αντιμετωπίζει ο κόσμοςκαι η χώρα.
Οι κυβερνώντες βρίσκονται σε με-
γάλη απόσταση από τις έγνοιες, τις
αγωνίες και τα προβλήματα της κοι-
νωνίας. 

–Μπορείτε να δώσετε κάποια πα-
ραδείγματα; 

–Για το θέμα της ηλεκτρικής
διασύνδεσης ποια είναι η θέση της
κυβέρνησης; Αυτή που εκφράζει
ο υπουργός Οικονομικών που είναι
εναντίον ή αυτή του υπουργού
Ενέργειας που είναι υπέρ; Όταν
συζητούσαμε για το τερματικό στο
Βασιλικό, πριν ακόμη διακοπεί το
συμβόλαιο, ο υπουργός Ενέργειας
έλεγε ότι υπάρχει σχέδιο Β που
προέβλεπε να δοθεί το έργο στους
υπεργολάβους να συνεχίσουν. Τε-
λικά, το συμβόλαιο διακόπηκε και
ακόμη δεν ξέρουμε τι θα κάνει η
κυβέρνηση. Σχετικά με την αντι-
μετώπιση της ακρίβειας η κυβέρ-
νηση είχε αρχικά εξαγγείλει κάποια
ανεπαρκή και αποσπασματικά μέ-
τρα, μετά τα τερμάτισε και είπε
δεν υπάρχει ακρίβεια και τελικά,
επειδή υπήρξε αντίδραση στην
κοινωνία, επανέφερε μερικά από
αυτά. Αυτό δείχνει τσαπατσουλιά
και ανικανότητα. Δεν αντιλαμβά-
νονται οι κυβερνώντες το άγχος
ενός μεγάλου μέρους της κοινωνίας
να τα βγάλει πέρα. 

–Σας απάντησε στο αίτημά σας
για συνάντηση ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας;

–Όχι.Μια φορά μάλιστα που μου
απάντησε για άλλο θέμα, μούαπάν-
τησε σε λανθασμένηεπιστολή. Είναι
και αυτό ένα δείγμα ανικανότητας
της κυβέρνησης, που με τόσους πα-
ρατρεχάμενους στο Προεδρικό δεν
μπορούννα απαντήσουν στη σωστή
επιστολή. Βγαίνει ο ένας και ο άλλος,
φίλοι και συγγενείς του Προέδρου
και λένε ότι τους διευθέτησε συ-
νάντηση και ότι τους ενημέρωσε
για το Κυπριακό, αλλά όταν ένα με-
γάλο και ιστορικό κόμμα ζητάει συ-
νάντηση με τεκμηρίωση σε δύο επι-
στολές, δεν απαντά καν. Τέτοιες
πρακτικές απαξιώνουν ακόμα πε-
ρισσότερο τους θεσμούς.

Στέφανος Στεφάνου, γενικός γραμματέας ΑΚΕΛ 

Ανίκανη η κυβέρνηση να
λύσει τα μεγάλα προβλήματα 

Οι κυβερνώντες βρίσκονται σε μεγάλη απόσταση από τις αγωνίες
και το άγχος ενός μεγάλου μέρους της κοινωνίας να τα βγάλει πέρα

–Πότε αρχίζει η συζήτηση για κα-
τάρτιση των ψηφοδελτίων για τις
βουλευτικές; 

–Σίγουρα μετά το Συνέδριο που
είναι 20-22 Ιουνίου, άρα πάμε Σε-
πτέμβριο. 

–Να μη βρεθείτε πάλι να τρέχετε
τελευταία στιγμή λόγω διαδικα-
σιών. 

–Οι διαδικασίες είναι για να μας
βοηθούν και όχι για να μας εγκλω-
βίζουν. Μπορούμε να τις κινήσουμε
πολύ γρήγορα. 

–Θα ισχύσει τελικά ή όχι η πρόνοια
για τον περιορισμό θητειών; 

–Δεν μπορεί να μην ισχύσει. Εί-
μαστε δεσμευμένοι από το κατα-
στατικό. Το καταστατικό αναφέρει
ότι για σκοπούς διατήρησης ενός
ισχυρού πολιτικού πυρήνα στην
Κοινοβουλευτική Ομάδα, υπάρχει
η δυνατότητα για εξαιρέσεις μέχρι
το 15% της δύναμης της Κοινοβου-
λευτικής Ομάδας και αυτό για μόνο
μία θητεία. Με τα σημερινά δεδο-
μένα υπάρχει δυνατότητα να δοθεί
εξαίρεση σε μέχρι δύο άτομα. Άρα
είναι στην ευχέρεια της νέας Κεν-
τρικής Επιτροπής που θα εκλεγεί
στο Συνέδριοαν θα κάνει ή όχι εξαι-
ρέσεις και πόσες. Και οι όποιες απο-
φάσεις θα πρέπει να ληφθούν με
ενισχυμένη πλειοψηφία 60%.

–Τι σημαίνει για σκοπούς διατή-
ρησης ενός ισχυρού πολιτικού
πυρήνα;

–Είναι το στοιχείο που διασφα-
λίζει την παρουσία στελεχών του
κόμματος στην Κοινοβουλευτική
Ομάδα. Αναφέρεται σε εκείνους που
συμμετέχουν σε Σώματα του κόμ-
ματος. 

–Άρα αποκλείονται οι Νέες Δυνά-
μεις. 

–Η πρόνοια δεν έχει να κάνει με
τις Νέες Δυνάμεις ή την Κοινωνική
Συμμαχία. 

–Συνεπώς τελείωσε το κεφάλαιο

Ειρήνη Χαραλαμπίδου για το ΑΚΕΛ
στη Βουλή. 

–Η Ειρήνη είναι στις Νέες Δυ-
νάμεις, επομένωςδεν εμπίπτει στην
πρόνοια για εξαίρεση θητειών. Με
την Ειρήνη θα συζητήσουμε πώς
αξιοποιείται. Στην αντίληψη του
ΑΚΕΛ η πολιτική παρέμβαση δεν
περιορίζεται μόνο στην κοινοβου-
λευτική δράση. Υπάρχουν κι άλλα
εφαλτήρια.

–Όπως; 
–Δεν θα ήθελα να επεκταθώ. 

–Πάντως, άτομα που συμπληρώ-
νουν το όριο θητειών λένε ότι ανα-
μένουν τις τελικές αποφάσεις του
Συνεδρίου. 

–Επαναλαμβάνω ότι οι εξαιρέσεις
είναι θέμα Καταστατικού και της
Κεντρικής Επιτροπής και όχι του
Συνεδρίου.

–Προκύπτει επίσης ότι στις επι-
λογές τους είναι να βρεθούν σε
ψηφοδέλτια άλλων κομμάτων.
Εσείς τους φωνάξατε να κάνετε
μια κουβέντα μαζί τους; 

–Δεν έχω κάτι υπόψη μου γι’ αυτό
που με ρωτάτεπέραν από τα διάφορα
που γράφονται σε ΜΜΕ και στην
κοινωνική δικτύωση. Όχι, δεν κά-
ναμε ακόμη αυτή τη συζήτηση. Κά-
ποια στιγμή θα μιλήσουμε με όλους. 

–Γιατί είναι τόσο δύσκολο να το
συζητήσετε μαζί τους ευθέως; 

–Καθόλου δύσκολοδεν είναι. Θα
μιλήσουμε.

–Ακούγεται ότι θα δοθεί εξαίρεση
μόνο στον Άριστο Δαμιανού και
τον Γιώργο Λουκαΐδη. 

–Επαναλαμβάνωότι δεν υπάρχει
καμία απόφαση. Είναι η νέα Κεν-
τρική Επιτροπήπου θα αποφασίσει. 

–Γνωρίζετε αν θα έχετε ανθυπο-
ψήφιο στο Συνέδριο;

–Όχι, δεν γνωρίζω. Τα μέλη της
Κεντρικής Επιτροπήςέχουνδικαίω-
μα να υποβάλουν υποψηφιότητα

για το πόστο του γενικού γραμματέα.
Ο νέος γ.γ. θα εκλεγεί από το Συνέ-
δριο, όπως προνοεί το νέο Κατα-
στατικό που εγκρίναμε πέρυσι. 

–Ποιος είναι ο στόχος του ΑΚΕΛ
στις βουλευτικές του 2026; 

–Να ενισχύσουμε τα ποσοστά
μας, που τώρα είναι στο 22,3% και
μπορούμε να το πετύχουμε. 

–Στην πρώτη μας συνέντευξη για
την εφημερίδα είχατε πει ότι στό-
χος το 2026 θα είναι ένα ποσοστό
κοντά στο 30%. 

–Είχα πει ότι ο στόχος είναι να
επιστρέψουμε εκεί που ιστορικά
ήταν το ΑΚΕΛ όσο το δυνατόν συν-
τομότερα. Συνεχίζουμε να έχουμε
αυτό τον στόχο.

–Το ΑΚΕΛ δεν βάζει στόχο πλέον
την πρωτιά σε εκλογικές αναμε-
τρήσεις, όμως, όπως φάνηκε στις
ευρωεκλογές, μπορεί να κινδυνέ-
ψει και η δεύτερη θέση. 

–Στοχεύουμε ψηλά κι αν έρθει
και η πρωτιά καλώς να ορίσει. Το
ότι δεν βάζουμε στόχο την πρωτιά
είναι για να μην γίνει αυτοσκοπός. 

–Ή μήπως δημιουργήθηκε φοβία
στο ΑΚΕΛ λόγω εκλογικών απο-
τυχιών; 

–Όχι, καθόλου δεν υπάρχει φοβία.
Στόχος μας είναι η ισχυροποίηση
των ποσοστών του κόμματος σε μια
περίοδο έντονης αμφισβήτησης και
απαξίωσης της πολιτικής ζωής και
των κομμάτων. 

–Κάποιος θα έλεγε ότι με την κυ-
βέρνηση να λαμβάνει αρνητικό
πρόσημο στις δημοσκοπήσεις από
τους πολίτες και με τον ΔΗΣΥ να
έχει διάφορα ανοιχτά μέτωπα, θα
έπρεπε το ΑΚΕΛ να κεφαλαιοποι-
ήσει αυτή τη δυσαρέσκεια. 

–Αυτή τη συζήτηση την έχουμε
ξανακάνει. Δεν σημαίνει ότι αυτοί
που απογοητεύονται από την κυ-
βέρνηση, πάνε στην αντιπολίτευση.
Δεν είναι κοινοβουλευτικό το σύ-
στημα στην Κύπροκαι δεν λειτουρ-
γούν με τη λογική άλλων χωρών.
Δηλαδή, χάνει η κυβέρνηση κερδίζει
η αντιπολίτευση. Όπως και να έχουν
τα πράγματα, εμείς θα συνεχίσουμε
να δίνουμε με συνέπεια δείγματα
γραφής για την υπεράσπιση της
κοινωνίαςκαι των εργαζομένωνκαι
ο κόσμος θα μας ανταμείψει. 

–Το ΑΚΕΛ πάντως, βάσει δημο-
σκοπήσεων, φαίνεται να μην ανα-
κάμπτει. 

–Δεν συμφωνώ. Οι δημοσκοπή-
σεις, ακόμα και σε αυτό το ρευστό
πολιτικό σκηνικό, δείχνουν το ΑΚΕΛ
να έχει πιο ψηλά ποσοστά από ό,τι
είχε σε δημοσκοπήσειςσε αντίστοι-
χη περίοδο πριν από τις βουλευτικές
εκλογές.

–Επίσης το ΑΚΕΛ δείχνει απομο-
νωμένο. Ποιοι είναι οι εν δυνάμει
σύμμαχοί σας; 

–Έτσι μας έλεγαν και το 2023
αλλά παρ’ ολίγο να κερδηθούν οι
εκλογές. Σύμμαχοί μας είναι όσοι
πραγματικά θέλουν αλλαγή στον
τόπο. Για εμάς η αλλαγή έχει συγ-
κεκριμένο περιεχόμενο. Συνεπή πο-
λιτική στο Κυπριακό, σαφή στάση
ενάντια στη διαπλοκή και τη δια-
φθορά, ενίσχυση του κοινωνικού
κράτους και συγκροτημένες πολι-
τικές για αντιμετώπιση κρίσιμων
ζητημάτων για τη χώρα μας, όπως
είναι για παράδειγμα η ακρίβεια, το
ενεργειακό, το υδατικό κ.ά. Σε όλα
αυτά η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη
αποτυγχάνει. Για παράδειγμα στο
υδατικό γνώριζε το πρόβλημα αλλά
δεν έκανε τίποτα.

–Τελικά πού στέκει το ΑΚΕΛ σε
σχέση με τα κόμματα του Κέντρου
με τα οποία ήταν συνήθως πιο
κοντά για πολιτικές συνεργασίες; 

–Είναι αλήθεια ότι τα πράγματα
άλλαξαν πολύ τα τελευταία αρκετά
χρόνια, όμως, αυτό δεν σημαίνει
ότι δεν επιδιώκουμε να έχουμε συ-
νεννόηση και συνεργασία σε διά-
φορα επίπεδα πάντοτε στη βάση
κοινών θέσεων. 

–Κάνετε συναντήσεις με τον Νι-
κόλα; 

–Βεβαίως έχουμε επαφές. Όπως
και με άλλους πολιτικούς αρχηγούς. 

–Συζητήσατε το ενδεχόμενο συ-
νεργασίας στις προεδρικές του
2028; 

–Όχι, συζητάμε για διάφορα θέ-
ματα πολιτικήςπου βρίσκονται τώρα
μπροστά μας. 

–Χάνει δυνάμεις το ΑΚΕΛ προς
το VOLT; 

–Δεν συναντάμε κάτι τέτοιο στην
καθημερινή μας επαφή με τον κό-
σμο.  

–Ενδεχόμενη είσοδος του Οδυσ-
σέα Μιχαηλίδη στην πολιτική μπο-
ρεί να ανατρέψει τα δεδομένα; 

–Πρώτα θα πρέπει να πάρει τις
αποφάσεις του και μετά θα δούμε
τι σημαίνει ενδεχόμενη είσοδός του
στην πολιτική. Ένα είναι βέβαια να
εκπροσωπείς έναν ανεξάρτητο θε-
σμό και άλλο να είσαι στη ζώσα πο-
λιτική, στην οποία κρίνεσαι όχι μόνο
με όσα λες, αλλά πρωτίστως με όσα
κάνεις.

–Οι σχέσεις του ΑΚΕΛ με τον
Οδυσσέα ποιες είναι; 

–Πάντα η σχέση μας ήταν καλή
με την έννοια ότι εκπροσωπούσε
έναν σημαντικό θεσμό και τις Εκ-
θέσεις του πάντοτε τις λαμβάναμε
πολύ σοβαρά υπόψη. Αυτό δεν ση-
μαίνει ότι δεν είχαμε και τις διαφω-
νίες μας. 

–Όλα αυτά που συζητούμε έχουν
ορίζοντα τις προεδρικές του 2028.
Στον ΔΗΣΥ γίνεται μεγάλη συζή-
τηση για το 2028 την οποία ο κό-
σμος του κόμματος χώνεψε και
γνωρίζει πλέον πολύ καλά τι να
περιμένει, ενώ στο ΑΚΕΛ ισχύει
ακριβώς το αντίθετο. Δεν υπάρχει
κινητικότητα και ελλοχεύει ο κίν-
δυνος να μείνει πάλι τελευταία
στιγμή όπως το 2023 που όλα έγι-
ναν με μεγάλη καθυστέρηση. 

–Δεν έχουμε μπει σε συζήτηση
στη βάση ονομάτων. Αυτήη ηρεμία
στο ΑΚΕΛ δεν πρέπει να ανησυχεί
τον κόσμο μας, αφού δείχνει και
μια αυτοπεποίθηση για το τι κάνου-
με. Οι άλλοι πρέπει να ανησυχούν
που έχουν πολλούς επίδοξους υπο-
ψήφιους προέδρους. 

Η πρόνοια για περιορισμό θητειών θα ισχύσει 

Δεν έχουμε μπει σε συζήτηση για τις Προεδρικές στη βάση ονο-
μάτων. Αυτή η ηρεμία στο ΑΚΕΛ δεν πρέπει να ανησυχεί τον κό-
σμο μας. Άλλοι πρέπει να ανησυχούν που έχουν πολλούς επίδο-
ξους υποψήφιους προέδρους.

Ακόμη να απαντήσει στο αίτημα για συνάντηση ο Πρόεδρος. Μια φορά που μου απάντησε για άλλο θέμα, μού απάντησε σε λανθασμένη επι-
στολή. Δείγμα της ανικανότητάς τους, που με τόσους παρατρεχάμενους στο Προεδρικό, δεν μπορούν να απαντήσουν στη σωστή επιστολή»,
λέει ο γ.γ. του ΑΚΕΛ Στέφανος Στεφάνου.
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Η Ειρήνη είναι στις
Νέες Δυνάμεις, επο-
μένως δεν εμπίπτει
στην πρόνοια για

εξαίρεση θητειών. Θα
συζητήσουμε μαζί της

πώς αξιοποιείται.
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Συνέντευξη στην 
ΟΡΙΑΝΑ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

«Θεωρούμε ότι είναι πιο σημαντικό
να συζητηθεί το θέμα της συνένω-
σης. Γιατί μια συνεργασία μπορεί
να αρχίσει σήμερα και να τερμα-
τιστεί σύντομα, ενώ μια συνένωση
με σωστές βάσεις θα έχει προοπτι-
κή», δηλώνει σε συνέντευξή του
στην «Κ» ο πρόεδρος της ΕΔΕΚ Μα-
ρίνος Σιζόπουλος. Προσθέτει ότι
«εάν και εφόσον σε οποιαδήποτε
φάση δημιουργηθούν ενδεχομένως
ζητήματα τα οποία θα θέσουν ως
θέμα συζήτησης την παραμονή ή
όχι της ΕΔΕΚ στην κυβέρνηση,
αυτό θα συζητηθεί στα συλλογικά
όργανα του κόμματος». Σε ερώτηση
αν θα έφευγε από την ηγεσία πριν
από τη λήξη της θητείας του, αν
αυτό θα βοηθούσε τα ποσοστά του
κόμματος, απάντησε «όλα στην
ώρα τους».
–Τελικά η ΕΔΕΚ θα μπορούσε να
πρωτοστατήσει σε μία συνένωση
των κομμάτων του κεντρώου χώ-
ρου;

–Η αλήθεια είναι ότι η ΕΔΕΚ
έκανε αρκετές προσπάθειες συνέ-
νωσης του Ενδιάμεσου στη βάση
κοινών πολιτικών θέσεων. Δυστυ-
χώς, όμως, όχι με ευθύνη δική της,
αυτό δεν έχει καρποφορήσει. Η
πρώτη προσπάθεια ήταν το 1997,
ακολούθησαν άλλες 3-4 προσπά-
θειες, χωρίς αποτέλεσμα. Εμείς εί-
μαστε πάντοτε ανοιχτοί στην προ-
οπτική, στη βάση συγκεκριμένων
αρχών, να διερευνήσουμε τη δυ-
νατότητα για τη συνένωση των δυ-
νάμεων του λεγόμενου ενδιάμεσου
χώρου. Ειδικά σήμερα, με κάποιες
διαφορετικές πολιτικές τοποθετή-
σεις του παρελθόντος να μην υφί-
στανται, θεωρούμε ότι είναι πολύ
πιο εύκολη η επίτευξη αυτού του
στόχου.
–Πιστεύετε ότι οι πολίτες μέσα
από τις επιλογές τους επιβάλλουν
τη δημιουργία ενός ισχυρού κεν-
τρώου χώρου;

–Είναι προφανές ότι οι πολίτες
δείχνουν περισσότερη εμπιστοσύνη
και προσελκύονται από κόμματα
και συνδυασμούς που έχουν ψη-
λότερα εκλογικά ποσοστά για πολ-
λούς και διάφορους λόγους. Γι’ αυτό,
λοιπόν, η συνένωση μπορεί να δώσει
μια δυναμική και καλύτερη προ-
οπτική. Όμως, όπως αντιλαμβάνε-
στε, για να επιτευχθεί αυτό, χρει-
άζεται πέραν από την ειλικρίνεια
και τη θετική πρόθεση και σύγκλιση
στα ουσιαστικά θέματα που απα-
σχολούν σήμερα τον λαό μας. Σε
αντίθετη περίπτωση μπορεί να οδη-
γηθούμε σε αχρείαστες αντιπαρα-
θέσεις με αρνητικό αποτέλεσμα.
–Πώς μπορεί όμως να επιτευχθεί
συναντίληψη σε ζητήματα όπως
το Κυπριακό, μιας και οι θέσεις
σας διαφέρουν επί της ουσίας;

–Αντιλαμβάνεστε ότι δεν είναι
εύκολο σε κάποιες πολιτικές δυ-
νάμεις ενδεχομένως να εγκατα-
λείψουν τις θέσεις τις οποίες δια-
τυπώνουν όσον αφορά τη λύση
του Κυπριακού και αυτό δημιουργεί
πρόβλημα. Ως εκ τούτου, είναι
πάρα πολύ σημαντικό οποιαδήποτε
προσπάθεια συνένωσης να έχει
ως βασική προϋπόθεση στα κύρια
σημεία που απασχολούν σήμερα
την πολιτική να υπάρχει, αν είναι
δυνατό, ταυτόσημη άποψη και
όπως αντιλαμβάνεστε κομβικό
στοιχείο αυτής της διαδικασίας εί-
ναι το Κυπριακό.
–Ορισμένοι μίλησαν για ένα νέο
χώρο, με νέα ονοματολογία, κα-
ταστατικό και ηγεσία, μακριά από
τα πρωτοκλασάτα στελέχη των
κομμάτων. Αυτό το μοντέλο θα
μπορούσε να γίνει αποδεκτό;

–Είναι πάρα πολύ δύσκολο να
σας απαντήσω αυτή τη στιγμή. Εάν
δεν υπάρχει επίσημη πρόταση και
διαβούλευση για να μπορέσει η κά-
θε πλευρά να αντιληφθεί τις επι-
λογές αλλά και τις προτεραιότητες
των υπολοίπων, δεν είναι εύκολο
να προχωρήσεις στην τελική δια-
μόρφωση.
–Γιατί στις βουλευτικές εκλογές
του 2026 να μην κατεβείτε με κοινό
ψηφοδέλτιο με το ΔΗΚΟ και τη
ΔΗΠΑ;

–Γιατί είναι εντελώς διαφορετικό
το θέμα της εκλογικής συνεργασίας
από το θέμα της συνένωσης. Αυτό
το οποίο θεωρούμε ότι είναι πιο
σημαντικό να συζητηθεί είναι το
θέμα της συνένωσης. Γιατί μια συ-
νεργασία μπορεί να αρχίσει σήμερα
και να τερματιστεί σύντομα, ενώ
μια συνένωση με σωστές βάσεις
θα έχει προοπτική. 
–Μπορεί όμως μία συνεργασία
ενόψει βουλευτικών να είναι η βά-

ση για μία μελλοντική συνένωση;
–Εξαρτάται ο καθένας σε ποιο

από τα δύο δίνει προτεραιότητα
στη βάση της αξιολόγησης που κά-
νει για το κόμμα του.
–Για εσάς είναι κλειστό το θέμα
της συνεργασίας στις βουλευτι-
κές;

–Εμείς δεν έχουμε κλείσει κα-
νένα θέμα όπως και δεν έχουμε
ανοίξει. Είμαστε έτοιμοι, αν και
εφόσον έχουμε οποιαδήποτε επί-
σημη πρόταση, έντιμα και ειλικρινά,
όπως πράξαμε πολλές φορές μέχρι
σήμερα, να τη συζητήσουμε. Όμως
η πραγματικότητα είναι πως αυτές
οι συζητήσεις δεν γίνονται στα φώ-
τα της δημοσιότητας αλλά σιωπηρά,
παρασκηνιακά και αν υπάρχει προ-
οπτική τότε και μόνο το δημοσιο-
ποιείς.
–Τελικά υπήρξε συνάντηση μακριά
από τα φώτα της δημοσιότητας
με τον βουλευτή του ΔΗΚΟ Πανίκο
Λεωνίδου ώστε να συζητήσετε
την πρότασή του για κοινό ψηφο-
δέλτιο;

–Όχι. Απλώς αντιλαμβάνεστε
δύο βουλευτές, οι οποίοι συμμετέ-
χουν στις ίδιες επιτροπές, είναι προ-
φανές ότι ανταλλάσσουν απόψεις.
–Σας έχει βολιδοσκοπήσει όμως
ο κ. Λεωνίδου, έχει ακούσει την
άποψή σας επί του θέματος;

–Οφείλω να πω ότι με ενημέρωσε
για την πρόθεσή του να θέσει τη
συγκεκριμένη πρόταση στα συλ-
λογικά όργανα του ΔΗΚΟ, χωρίς
ωστόσο να κάνω οποιοδήποτε σχό-
λιο πέραν του ότι είναι θέμα που
αφορά το κόμμα του κ. Λεωνίδου.

Τα ψηφοδέλτια
–Είστε σε προχωρημένο στάδιο
σε σχέση με τη συμπλήρωση των
ψηφοδελτίων σας;

–Είμαστε σε αρκετά προχωρη-

μένο στάδιο, όχι μόνο όσον αφορά
το θέμα της συμπλήρωσης των ψη-
φοδελτίων, αλλά και όσον αφορά
τους σχεδιασμούς της οργανωτικής
ανάπτυξης του κόμματος ενόψει
των επόμενων βουλευτικών εκλο-
γών. Οι αρχικές μας προθέσεις ήταν
ενδεχομένως εντός Ιουνίου να εί-
χαμε συγκροτήσει τουλάχιστον το
μεγαλύτερο ποσοστό των ψηφο-
δελτίων, όμως υπάρχει και το εν-
δεχόμενο λόγω διαφόρων κατα-
στάσεων, αυτό να μεταφερθεί εν-
δεχομένως τον Σεπτέμβριο ή τον
Οκτώβριο.
–Θα δούμε ονόματα που πιθανώς
μέχρι σήμερα να βρίσκονταν πιο
κοντά σε άλλους πολιτικούς σχη-
ματισμούς;

–Προσπάθειά μας είναι να εν-
ταχθούν προσωπικότητες, οι οποίες
μπορούν ουσιαστικά να ενισχύσουν
τα ψηφοδέλτια και κυρίως σε πε-
ρίπτωση εκλογής να προσδώσουν
όχι μόνο πολιτική αλλά και επιστη-
μονική ποιότητα όσον αφορά την
εκπροσώπηση της ΕΔΕΚ στο κοι-
νοβούλιο. 
–Υπήρξε προσπάθεια για προσέγ-
γιση ατόμων που απομακρύνθηκαν
από την ΕΔΕΚ μιας και πικράθηκαν
από στάσεις και συμπεριφορές;

–Με απογοητευμένους, πικρα-
μένους και αποστασιοποιημένους

ναι. Με άτομα που πολέμησαν το
κόμμα και βρίσκονται εκτός δεν
τίθεται τέτοιο ζήτημα, εκτός κι αν
οι ίδιοι ζητήσουν ακριβώς αποκα-
τάσταση, όπως δικαιούνται βάσει
του καταστατικού και ενδεχομένως
επανέναρξη ενός διαλόγου για την
εμπλοκή τους στο κόμμα.
–Πιστεύετε ότι η απομάκρυνση
του Κωστή Ευσταθίου θα στοιχίσει
σε ψήφους στην ΕΔΕΚ;

–Η απομάκρυνση στελεχών μπο-
ρεί να έχει και αρνητικές επιπτώ-
σεις, μπορεί όμως να έχει και θε-
τικές. Εξαρτάται κάθε περίπτωση
πώς θα αξιολογηθεί και πώς ενδε-
χομένως θα αναπληρωθεί. 
–Ποιος είναι ο στόχος της ΕΔΕΚ
σε ό,τι αφορά το ποσοστό που
αναμένει στις βουλευτικές;

–Αν είναι δυνατόν να μην είναι
μικρότερο από το ποσοστό του
2021 που λάβαμε 6,2%. 
–Η παρουσία του πρώην βουλευτή
της ΕΔΕΚ Γιώργου Βαρνάβα στο
συνέδριο του ΔΗΚΟ σας δυσαρέ-
στησε;

–Μπορώ να πω ότι με ευχαρί-
στησε, γιατί έχει ξεκαθαρίσει πλέον
ότι δεν έχει καμία σχέση με την
ΕΔΕΚ και δεν μπορεί να χρησιμο-
ποιεί την παρουσία του για να δια-
στρεβλώνει γεγονότα και να επη-
ρεάζει ψηφοφόρους του κόμματος
προς αντίθετη κατεύθυνση.
–Υπάρχουν στελέχη σας που έχουν
έντονη άποψη και ζητούν να φύ-
γετε από την κυβέρνηση, σκέφτε-
στε ένα τέτοιο ενδεχόμενο;

–Γίνονται παρεμβάσεις και από
στελέχη του κόμματος και από ψη-
φοφόρους. Όμως αυτά τα θέματα
δεν πρέπει να τα διαχειριζόμαστε
σε συναισθηματική βάση. Πρέπει
να τα συζητάμε με ψυχραιμία, νη-
φαλιότητα και στη βάση αντικει-
μενικών δεδομένων. Ως εκ τούτου,
στηρίξαμε έναν Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας στη βάση κάποιων κα-
τευθυντήριων γραμμών, είχαμε μια
ουσιαστική και ενεργή εμπλοκή
όσον αφορά τη διαμόρφωση του
κυβερνητικού προγράμματος και
πρέπει να τονίσουμε ότι όσον αφο-
ρά τα θέματα οικονομικής και γε-
νικής πολιτικής πάρα πολλές από
τις προτάσεις μας έχουν υιοθετηθεί.
Από εκεί και πέρα υπάρχουν ζητή-
ματα τα οποία χρειάζονται βελτίω-
ση. Εάν και εφόσον σε οποιαδήποτε
φάση δημιουργηθούν ενδεχομένως
ζητήματα τα οποία θα θέσουν ως
θέμα συζήτησης την παραμονή ή
όχι της ΕΔΕΚ στην κυβέρνηση,
αυτό θα συζητηθεί στα συλλογικά
όργανα. 
–Πολλές φορές όμως και σε σχέση
με την εσωτερική διακυβέρνηση
ενημερωνόσασταν και εσείς από
τον Τύπο για αποφάσεις που λή-
φθηκαν. Αυτό δεν δημιουργεί εν-
τάσεις και δυσαρέσκεια; 

–Η σχέση τουλάχιστον της ΕΔΕΚ
και εμένα μαζί με τον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας δεν έχει διαταραχθεί.
Αυτό το οποίο χρήζει βελτίωσης
είναι η σωστή και έγκαιρη ενημέ-
ρωση για να μην πιανόμαστε εξ
απροόπτου. Πρέπει να πω ότι και
σε αυτό το σημείο υπάρχει βελτίω-
ση. Όμως, υπάρχουν ακόμα περι-
θώρια και θα πρέπει ο Πρόεδρος
και οι συνεργάτες του να καταβά-
λουν κάθε δυνατή προσπάθεια. 
–Νιώθω ότι τα κόμματα δεν έχουν
λάβει το μήνυμα και δεν κάνουν
κινήσεις για αντιμετώπιση του με-
γάλου ποσοστού αποχής.

–H αποχή δεν είναι φαινόμενο
κυπριακό αλλά παγκόσμιο. Θεωρώ
ότι είναι σημαντικό, ως πολιτικές
δυνάμεις να λειτουργήσουμε προς
συγκεκριμένες κατευθύνσεις. Πρέ-
πει να αποκαταστήσουμε την αξιο-
πιστία μας και κυρίως την ποιότητα
του πολιτικού μας λόγου, ενώ είναι
σημαντικό να καθιερώσουμε σύ-
στημα αξιοκρατίας όσον αφορά
τους θεσμούς. Δυστυχώς, σε πάρα
πολλές περιπτώσεις η πλειοψηφία
των κομμάτων υποχωρούν μπροστά
σε πιέσεις οικονομικών και κοινω-
νικών συμφερόντων, με αποτέλε-
σμα να λαμβάνονται αποφάσεις οι
οποίες είναι σε βάρος του πολίτη.
Έχουμε παραδείγματα όπως το
σκάνδαλο του χρηματιστηρίου, το
θέμα των εκποιήσεων, το θέμα της
τοπικής αυτοδιοίκησης και σύντομα
ο πολίτης θα διαπιστώσει και ζη-
τήματα σε σχέση με το ΓεΣΥ. Η
ΕΔΕΚ ήταν παραδοσιακά το μόνο
κόμμα με διαφορετικές θέσεις, αλλά
δυστυχώς ο κόσμος μας βάζει όλους
σε ένα καλάθι. Στο τέλος της ημέ-
ρας, όμως, οι πολίτες θα πρέπει να
κατανοήσουν πως το μεγαλύτερο
κόστος των επιλογών θα το πλη-
ρώσουν οι ίδιοι. Όμως δεν πρέπει
να αποποιούνται τις ευθύνες τους.

Ξεκίνησε 
να καταρρέει

ποιοτικά 
το ΓεΣΥ

–Νιώθετε ότι θα προκύψουν
προβλήματα στο ΓεΣΥ και θα το

δούμε να καταρρέει;
–Το Γενικό Σύστημα Υγείας δεν
πρόκειται τα επόμενα χρόνια να
καταρρεύσει οικονομικά. Ξεκί-
νησε όμως να καταρρέει ποιοτι-
κά. Γιατί το θέμα της ποιοτικής
περίθαλψης δεν είναι μόνο οι
εργαστηριακές εξετάσεις, τα

φάρμακα και οι ακτινογραφίες.
Η ποιότητα κυρίως στηρίζεται
στις παροχές των υπηρεσιών.

Αυτή τη στιγμή, κυρίως στη δευ-
τεροβάθμια και στην τριτοβάθ-
μια, οι λίστες αναμονής ξεπερ-

νούν τον έναν χρόνο και οι
ασθενείς αναμένουν για μή-

νες σε ό,τι αφορά συγκεκριμέ-
νες θεραπείες. 

–Υπάρχουν υπεύθυνοι για αυτή
την εξέλιξη; 

–Βεβαίως υπάρχουν. Κάποιοι
επέλεξαν να εφαρμοστεί το

σχέδιο υγείας με τρόπο που να
εξυπηρετεί οικονομικά και όχι
μόνο συμφέροντα. Τα έχω πει

πάρα πολλές φορές και ας είμαι
ο κακός της υπόθεσης. 

–Δεν υπήρξαν οι πρόνοιες ώστε
να προστατευθούν οι ασθενείς; 
–Βεβαίως υπήρξαν. Έχω κατα-
θέσει σειρά προτάσεων αλλά
απορρίφθηκαν όλες, γιατί δεν
εξυπηρετούσαν τα συμφέρον-

τα.
–Ποια είναι τα συμφέροντα στα

οποία αναφέρεστε;
–Ο καθένας μπορεί να αντιλη-

φθεί. Και αυτό που επιχειρείται
να γίνει είναι μια προσπάθεια
μονοπωλιακού συστήματος
υγείας, μέσα από εξαγορές.

–Σε αυτούς που εξυπηρετούν τα
οικονομικά συμφέροντα εμπλέ-

κονται και πολιτικοί;
–Βεβαίως πολιτικοί και κόμμα-
τα. Εάν σήμερα υπάρχει ΓεΣΥ
είναι και με πρωτοβουλίες της

ΕΔΕΚ που ξεκίνησαν το 1988 και
κορυφώθηκαν μετά το 2021 με
επαφές και ανταλλαγή επιστο-
λών με τον τότε Πρόεδρο Νίκο

Αναστασιάδη.
–Του είχατε θέσει και τους προ-

βληματισμούς σας;
–Βεβαίως συζήτησα μαζί του,
παρουσία και του υπουργού

Υγείας Γιώργου Παμπορίδη και
κατέθεσα συγκεκριμένες προ-
τάσεις οι οποίες φαίνεται δεν
έγιναν αρεστές, γιατί ακριβώς

συγκρούονταν με συμφέροντα.
–Θα παραμείνετε στα ηνία του
Κινήματος μέχρι και την τελευ-

ταία μέρα της θητείας σας;
–Ήταν δική μου η πρόταση,

έστω και αν δυσαρέστησα κά-
ποιους, ο καθορισμός θητειών
για τα αξιώματα και ως εκ τού-

του είμαι αυτός που πρώτος
πρέπει να τη σεβαστώ.

–Αν πιστεύατε όμως πως η απο-
μάκρυνσή σας νωρίτερα θα βοη-
θούσε το κόμμα, θα το πράττατε;

–Όλα στην ώρα τους. 
–Ετοιμάζετε διάδοχη κατάστα-

ση;
–Όπως εμένα το δακτυλίδι δεν
μου το έδωσε κανένας ούτε και
εγώ θα το δώσω. Τα μέλη του

κόμματος θα αποφασίσουν στη
βάση της συμπεριφοράς, των

ικανοτήτων και δυνατότητων αυ-
τών που θα θέσουν τον εαυτό
τους για να διεκδικήσουν την

προεδρία. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ, πρόεδρος ΕΔΕΚ

Ανοιχτοί να
διερευνήσουμε

τυχόν συνένωση
του Ενδιάμεσου 

Προσωπικότητες που θα προσδώσουν 
όχι μόνο πολιτική αλλά και επιστημονική 

ποιότητα στο ψηφοδέλτιο της ΕΔΕΚ 

Κάποιοι επέλεξαν να
εφαρμοστεί το γενικό
σχέδιο υγείας με τρό-
πο που να εξυπηρετεί

οικονομικά και όχι
μόνο συμφέροντα. Τα
έχω πει πάρα πολλές
φορές και ας είμαι ο
κακός της υπόθεσης.  

Υπήρξε προσπάθεια προσέγγισης απογοητευμένων και αποστασιοποιημένων. Με άτομα όμως που
πολέμησαν το κόμμα και βρίσκονται εκτός δεν τίθεται τέτοιο ζήτημα, εκτός κι αν οι ίδιοι ζητήσουν
ακριβώς αποκατάσταση όπως δικαιούνται βάσει του καταστατικού.



Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Σχεδόν έναν μήνα διαρκούν οι εκ-
δηλώσεις διαμαρτυρίας των Τ/κ εκ-
παιδευτικών, οι οποίοι τάσσονται
κατά της επιβολής της μαντίλας
στα σχολεία δευτεροβάθμιας εκ-
παίδευσης και υπέρ της κοσμικής
παιδείας. Οι αντιδράσεις ξέσπασαν
αφότου τέθηκε σε ισχύ νέος πει-
θαρχικός κανονισμός, που επιτρέπει
στους μαθητές λυκείων να χρησι-
μοποιούν ρούχα που να σχετίζονται
με την πίστη τους. Στις διαδηλώσεις
συμμετέχουν τουρκοκυπριακές εκ-
παιδευτικές συντεχνίες, και άλλες
οργανώσεις της κοινωνίας των πο-
λιτών, με το ζήτημα να απασχολεί
έντονα την τ/κ κοινή γνώμη και το
πολιτικό σύστημα. Στην «Κ» μίλησε
η πρόεδρος της KTOEÖS, της τ/κ
συντεχνίας Καθηγητών Μέσης Εκ-
παίδευσης, Σελμά Εϊλέμ, η οποία
ερωτώμενη για το ποιος είναι ο φό-
βος πίσω από την επιβολή της μαν-
τίλας και πόσο μεγάλος είναι πια ο
κίνδυνος της επιβολής του πολιτικού
Ισλάμ, είπε πως οι επιβολές που
επιβάλλονται εδώ και πολλά χρόνια
με στόχο τον κοινωνικό αυτοματι-
σμό δεν είναι μόνο στον χώρο της
εκπαίδευσης. «Οι επιβολές που γί-
νονται υπό την ονομασία πρωτο-
κόλλων συνεργασίας στον πολιτικό,
κοινωνικό, πολιτιστικό και οικονο-

μικό τομέα, αποτελούν επίσης επι-
θέσεις στην ταυτότητα, τη γλώσσα,
τη θρησκεία, τον τρόπο ζωής και
τη βούληση των Τουρκοκυπρίων.
Ειδικά η ροή του πληθυσμού και οι
υπηκοότητες που δίνονται αποτε-
λούν επίσης μέρος αυτού».

Μιλώντας για τον πραγματικό
κίνδυνο από την επιβολή του πο-
λιτικού Ισλάμ για την τ/κ κοινότητα,
η κα Εϊλέμ λέει: «Η τουρκοκυπριακή
κοινότητα είναι μια δημοκρατική,
ανεκτική, κοσμική κοινότητα που

έχει ζήσει μαζί με ανθρώπους δια-
φορετικών θρησκειών, γλωσσών
και εθνοτικής καταγωγής για πολλά
χρόνια. Η τεχνητή ατζέντα του ζη-
τήματος της μαντίλας είναι η δια-
τάραξη αυτής της δομής, η πόλωση
και η δημιουργία συγκρούσεων και
η απόκτηση πολιτικού κέρδους από
αυτήν. Αυτός είναι ο στόχος της
επιβολής του πολιτικού Ισλάμ. Η
κοινωνία μας το βλέπει ως αντίθετο
με τις δημοκρατικές αξίες και την
κοσμική δομή της και γέμισε τους

δρόμους με δεκάδες χιλιάδες αν-
θρώπους και εξέφρασε ότι αυτή η
επιβολή είναι απαράδεκτη».

Η κα Εϊλέμ έχει απειληθεί για τη
φράση της «Go home» προς τον
Τούρκο πρέσβη, τη ρωτώ πώς εκλαμ-
βάνει η ίδια τέτοιες απειλές: «Είναι
σαφές ότι αυτό το θέμα είναι μια
στρατηγική επιβολή από το AKP,
για να δημιουργήσει μια ατζέντα
εδώ λόγω της τρέχουσας κατάστα-
σης στην οποία βρίσκεται σήμερα
η Τουρκία και να κερδίσει πολιτικό

κέρδος από αυτήν. Βλέπουμε αυτή
τη σαφή εικόνα καθώς ο εκπρόσω-
πος του ΑΚΡ στην Κύπρο Εμρέ Κα-
γιά, πήγε σε ένα από τα σχολεία
της δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης
με ένα μαύρο όχημα Vito και πίεσε
τη μαθήτριά μας και ο επαναδιορι-
σμένος Τούρκος πρέσβης συναν-
τήθηκε με τον πρόεδρο και τον
πρωθυπουργό για την τροποποίηση
του Πειθαρχικού Καταστατικού. Ο
ίδιος είχε συναντήσεις με πολιτικούς
για να παρέμβει στις προεδρικές

εκλογές του 2020 και φρόντισε να
γίνει παρέμβαση. Γι’ αυτό είπα στον
πρεσβευτή να “πάει σπίτι του”. Ως
αποτέλεσμα, έγιναν απειλές σε εμέ-
να ειδικά και γενικότερα σε όλη
την κοινωνία, ακόμη και απειλές
θανάτου, και οι προσβολές μέσω
ψεύτικων λογαριασμών ή ψευδών
ειδήσεων που δημοσιεύονται στα
φιλοκυβερνητικά μέσα ενημέρωσης
της Τουρκίας, που είναι τα προσχε-
διασμένα αποτελέσματα αυτού του
πολιτικού βήματος». 
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ 

Μετά το 2020 και την κυριαρχία –
διά της τουρκικής πολιτικής πα-
ρέμβασης/επιβολής– του Ερσίν Τα-
τάρ στα τουρκοκυπριακά δρώμενα,
ο Οργανισμός Τουρκικών Κρατών
(ΟΤΚ) κατέστη η προμετωπίδα της
λεγόμενης ΤΔΒΚ για αναβάθμιση
των «κρατικών» της χωρητικοτή-
των, για αναγνώριση και για τη σύ-
ναψη απευθείας διπλωματικών και
οικονομικών σχέσεων με τα κράτη
–στην πλειοψηφία τους τουρκό-
φωνα– που συμμετέχουν στον διε-
θνή οργανισμό. Στο επίκεντρο της
προσπάθειας εκείνης βοηθούσε
και ο χρονισμός του (δεύτερου ου-
σιαστικά) πολέμου Αρμενίας-Αζερμ-
παϊτζάν, με το Μπακού υπό την
ηγεσία του Ιλχάμ Αλίγιεφ όχι μόνο
να κλείνει, σχεδόν οριστικά, τον
πόλεμο του Ναγκόρνο-Καραμπάχ
με μια σαρωτική νίκη, αλλά να κα-
θίσταται και το πρώτο κράτος του
νοτίου Καυκάσου το οποίο λάμβανε
ξεκάθαρη στρατιωτική βοήθεια/εμ-
πλοκή εκ μέρους της Άγκυρας, η
οποία «ξεκλείδωνε» τότε, σχεδόν
παράλληλα με το Λιβυκό, ακόμη
μια «πίστα» της αναθεωρητικής
της εξωτερικής πολιτικής με ευρύ
γεωγραφικό αποτύπωμα και απευ-
θείας στρατιωτική εμπλοκή. 

Η λεγόμενη ΤΔΒΚ κατόρθωσε
τότε να αποκτήσει «καθεστώς πα-
ρατηρητή» στον Οργανισμό Τουρ-
κικών Κρατών, ωστόσο η συνέχεια
έφερε και την αντίδραση της Λευ-
κωσίας προκειμένου να συγκρα-
τήσει μια απευθείας αναγνώριση
του ψευδοκράτους από τα κράτη
της περιοχής. 

Κλειδί η Ε.Ε.
Τα επόμενα χρόνια η Λευκωσία

αντέδρασε στις «ασκήσεις κυριαρ-
χίας» της λεγόμενης ΤΔΒΚ τόσο σε
διμερές όσο και σε πολυμερές επί-
πεδο. Η πρόσφατη προσέγγιση με
το Καζακστάν (εξαιρετικά σημαν-
τικό κράτος στην περιοχή) σε δι-
μερές επίπεδο, αλλά και η εκμε-
τάλλευση του διαρθρωμένου δια-
λόγου της Ευρωπαϊκής Ένωσης με
τα κράτη της περιοχής βοήθησε,
σταδιακά, στην εγκαθίδρυση ση-
μαντικών καναλιών επικοινωνίας
με τον Οργανισμό Τουρκικών Κρα-
τών που οδήγησε, με αποκορύφωμα
το τελευταίο χρονικό διάστημα σε:

• Διάνοιξη διπλωματικών απο-
στολών της Κ.Δ. στο Καζακστάν
και αντιστρόφως, με το Καζακστάν
να εκκινεί τις διαδικασίες για το
άνοιγμα πρεσβείας στη Λευκωσία,
για πρώτη φορά μετά από δεκαετίες. 

• Εκμετάλλευση της Συνόδου
Κορυφής της Ε.Ε. με Καζακστάν,
Κιργιστάν, Τουρκμενιστάν και
Ουζμπεκιστάν στις 4 Απριλίου, που
οδήγησε σε κοινή δήλωση των πέν-
τε κρατών του ΟΤΚ στήριξης βα-
σικών ψηφισμάτων του Σ.Α. του

ΟΗΕ (541-550) για μη αναγνώριση,
ουσιαστικά, της «ΤΔΒΚ» ως συμ-
βατικών, μάλιστα, υποχρεώσεών
τους στο πλαίσιο του διαλόγου τους
με τις Βρυξέλλες. Η παράγραφος 4
της δήλωσης τονίζει ουσιαστικά
τη δέσμευση των μερών να σεβα-
στούν την κυριαρχία και την εδα-
φική ακεραιότητα όλων των κρατών
στα διεθνή φόρουμ και να αποφύ-
γουν μέτρα που θα παραβιάζουν
αυτή την αρχή, αφήνοντας ουσια-
στικά την «ΤΔΒΚ» εκτός σφαίρας
αναγνώρισης. 

• Συνέχιση της δυναμικής ανοίγ-
ματος διπλωματικών αποστολών
και στελέχωσής των επί εδάφους
της Κ.Δ. – διασφαλίζοντας έτσι το
άμεσο και μόνιμο κανάλι επικοι-
νωνίας για θέματα διμερών σχέσεων
και αναβάθμισης.

Φυσικά τα εν λόγω βήματα δεν

αποτελούν, απαραίτητα, προϋπό-
θεση για τη μη-αναγνώριση της
λεγόμενης ΤΔΒΚ –ιδίως από το
Αζερμπαϊτζάν που αποτελεί «αδελ-
φό» κράτος της Τουρκίας, δου-
λεύουν ωστόσο αποτρεπτικά και
σε κάθε περίπτωση δεικνύουν και
διπλωματικά αντανακλαστικά εκ
μέρους της Λευκωσίας.

Η αντίδραση Τατάρ
Το τελευταίο διάστημα διαφά-

νηκε έντονα πως οι ορθές, σε προ-
ληπτικό διπλωματικό επίπεδο, κι-
νήσεις της Λευκωσίας προκάλεσαν
τις αντιδράσεις του Τουρκοκύπριου
ηγέτη, Ερσίν Τατάρ, ο οποίος τις
τελευταίες δύο εβδομάδες αναφέρ-
θηκε τουλάχιστον τρεις φορές δη-
μόσια στο ζήτημα, εκφράζοντας
την απογοήτευσή του. Παράλληλα,
στο πλαίσιο της παρουσίας του Τα-

τάρ στο 4ο Διπλωματικό Φόρουμ
της Αττάλειας, ο Τουρκοκύπριος
ηγέτης εξέφρασε την απογοήτευσή
του προς τα κράτη της περιοχής
συνομιλώντας απευθείας σε επαφές
με τον γ.γ. του Οργανισμού Τουρ-
κικών Κρατών, Κουμπάνιτσμπεκ
Ομουράλιεφ. 

Τα σινιάλα της «ΤΔΒΚ» προς τα

τουρκογενή κράτη ήταν, συνεπώς,
αυτά της έκφρασης άμεσης απο-
γοήτευσης, ενώ ο Τατάρ δέχθηκε
σκληρή κριτική για την εξέλιξη και
«εκ δεξιών» με τον Ερχάν Αρικλί
του κόμματος εποίκων και «υπουργό
Συγκοινωνιών» της λεγόμενης
ΤΔΒΚ, να προσδίδει στον Τουρκο-
κύπριο ηγέτη ολιγωρία και να κα-
τηγορεί, επίσης, την Ε.Ε. για το
πώς προσεγγίζει τα εν λόγω κράτη
«σε σχέση με το Κυπριακό». Μά-
λιστα, όπως αναφέρουν πηγές από
τα Κατεχόμενα στην «Κ», στο πλαί-
σιο της προεκλογικής για τις επι-
κείμενες «εκλογές» του Οκτωβρίου
στην τουρκοκυπριακή κοινότητα,
ο Τατάρ θα κατηγορηθεί απ’ όλους
τους πολιτικούς του αντιπάλους
για συνεχή προσπάθεια «αναβάθ-
μισης της “ΤΔΒΚ”», που ωστόσο
οδήγησε στα ακριβώς αντίθετα

αποτελέσματα ακόμη και μεταξύ
«αδερφών τουρκογενών κρατών». 

Οι ίδιες πηγές αναφέρουν πάν-
τως στην «Κ» πως στην προσπάθειά
του να «αντεπιτεθεί» ως προς τη
διάσταση αναβάθμισης της λεγό-
μενης ΤΔΒΚ, ο Τουρκοκύπριος ηγέ-
της θέλει να εμπλέξει περισσότερο
το Αζερμπαϊτζάν και τον ηγέτη του,
Ιλχάμ Αλίγιεφ, με το Αζερμπαϊτζάν,
αντικειμενικά, να παραμένει η βα-
σική υποψήφια χώρα για αναγνώ-
ριση της «ΤΔΒΚ» τα επόμενα χρόνια,
εντός ή εκτός ΟΤΚ. 

Η μεγάλη εικόνα
Σχετικά με τις προληπτικές κι-

νήσεις της Λευκωσίας στο θέμα του
ΟΤΚ η κατάσταση επί του εδάφους
παραμένει δυναμική. Επί της αρχής
η Κ.Δ. και το υπουργείο Εξωτερικών,
κινήθηκαν συστηματικά και προ-
ληπτικά προκειμένου να διασφα-
λίσουν το άνοιγμα πρεσβειών από
και προς το κυπριακό έδαφος και
να διασφαλίσουν σε επίπεδο Ε.Ε.
τη ρητή αναφορά σε ψηφίσματα
του Συμβουλίου Ασφάλειας που
αφορούν στην επίλυση του Κυπρια-
κού και στη νομιμότητα της Κ.Δ.
Ωστόσο, τόσο σε επίπεδο δημόσιας
ρητορικής όσο και πραγματικοτή-
των «επί του εδάφους» οι σχέσεις
«ΤΔΒΚ»-κρατών του ΟΤΚ παραμέ-
νουν ισχυρές με συγκεκριμένο οι-
κονομικό, εμπορικό και τουριστικό
αποτύπωμα, όπως και ως προς τη
διάσταση των δημογραφικών δε-
δομένων, λόγω της παρουσίας με-
γάλου αριθμού πολιτών από χώρες
του ΟΤΚ που διαμένουν μόνιμα στα
Κατεχόμενα, σπουδάζουν ή εργά-
ζονται εποχικά ή αγοράζουν/επεν-
δύουν σε ακίνητη περιουσία και σε
real estate. Επιπλέον, σε έμπειρους
παρατηρητές των εξελίξεων στον
Καύκασο και στην κεντρική Ασία
δεν πέρασε απαρατήρητη η άμεση
αντίδραση του Προέδρου του Αζερμ-
παϊτζάν, Ιλχάμ Αλίγιεφ στις δηλώσεις
Τατάρ «περί απομόνωσης», όταν
στις 11 Απριλίου από το βήμα εκ-
δήλωσης σε πανεπιστήμιο του Μπα-
κού στήριξε ξεκάθαρα τόσο τον
Τουρκοκύπριο ηγέτη όσο και «την
ανάγκη των Τουρκοκυπρίων αδερ-
φών να προστατεύσουν το κράτος
τους». Διάσταση που δείχνει πως
η προώθηση της «ΤΔΒΚ» με τα κρά-
τη του ΟΤΚ, αποτελεί και αντίληψη
πολιτικής εκ μέρους του τουρκικού
υπουργείου Εξωτερικών. Επί τούτου,
όπως αναφέρουν στην «Κ» πηγές
με γνώση των εξελίξεων δεν απο-
κλείεται, με επίκεντρο το Αζερμ-
παϊτζάν, ο Τατάρ να προβεί το αμέ-
σως επόμενο διάστημα σε «διπλω-
ματική αντεπίθεση» στα πλαίσια
ίσης ανταπόδοσης των διορθωτικών
κινήσεων της Λευκωσίας, προκει-
μένου να παρουσιάσει κάτι απτό
ως προς τη «νομιμότητα» της
«ΤΔΒΚ» εκ μέρους του OTK, συνε-
χίζοντας να τους κλείνει το μάτι. 

Πώς ο Τατάρ κλείνει το μάτι 
στα τουρκογενή κράτη

Η «ΤΔΒΚ» σε ασκήσεις «κυριαρχίας», το Μπακού και η αντίδραση της Λευκωσίας 

Η τεχνητή ατζέντα του ζητήματος της μαντίλας 
Οι επιβολές που επιτελούνται δεν είναι μόνο στον χώρο της εκπαίδευσης, λέει η Τ/κ συνδικαλίστρια Σελμά Εϊλέμ

Είναι σαφές ότι
αυτό το θέμα είναι

μια στρατηγική
επιβολή από το

AKP, για να δημι-
ουργήσει μια

ατζέντα εδώ λόγω
της τρέχουσας κα-

τάστασης στην
οποία βρίσκεται

σήμερα η Τουρκία
και να κερδίσει πο-
λιτικό κέρδος από
αυτήν, λέει στην
«Κ» η πρόεδρος
της KTOEÖS, της

τ/κ συντεχνίας Κα-
θηγητών Μέσης

Εκπαίδευσης, Σελ-
μά Εϊλέμ.

<<<<<<<

Ο Τουρκοκύπριος 
ηγέτης Ερσίν Τατάρ

εστιάζει εδώ και χρόνια
στον Οργανισμό Τουρκι-
κών Κρατών (ΟΤΚ) για
σκοπούς αναβάθμισης

του ψευδοκράτους. 

Η πρόσφατη προσέγγιση της Λευκωσίας με το Καζακστάν σε διμερές επίπεδο, αλλά και η εκμετάλλευση του διαρθρωμένου διαλόγου της
Ε.Ε. με τα κράτη της περιοχής οδήγησε στην εγκαθίδρυση σημαντικών καναλιών επικοινωνίας με τον Οργανισμό Τουρκικών Κρατών. Στη φω-
τογραφία οι ΥΠΕΞ Καζακστάν Murat Nurtleu και Κύπρου Κωνσταντίνος Κόμπος κατά τη συνάντησή τους στη Λευκωσία. 
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ 

Εύλογη απογοήτευση στους Πα-
λαιστινίους προκαλεί ο τρόπος με
τον οποίο επέλεξε να ψηφίσει η
Κυπριακή Δημοκρατία στο Συμ-
βούλιο Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων
του ΟΗΕ, αναφορικά με την ευθύνη
και τη λογοδοσία του Ισραήλ στα
κατεχόμενα παλαιστινιακά εδάφη,
ως επίσης και για την κατοχή των
«συριακών Γκολάν». Στο πρώτο
μεν ψήφισμα του Συμβουλίου Αν-
θρωπίνων Δικαιωμάτων ΟΗΕ, το
οποίο καλεί το Ισραήλ «ως κατοχική
δύναμη» να τερματίσει την «πα-
ράνομη παρουσία του στα κατε-
χόμενα παλαιστινιακά εδάφη», πε-
ριλαμβανομένης της Γάζας, η Κυ-
πριακή Δημοκρατία τήρησε αποχή,
προκαλώντας τη «βαθιά απογοή-
τευση» της πρεσβείας της Παλαι-
στίνης στην Κύπρο, η οποία άφησε
αιχμές για τη στάση που τήρησε
η κυπριακή κυβέρνηση. Στο δε έτε-
ρο ψήφισμα, για τα «συριακά Γκο-
λάν» η Κυπριακή Δημοκρατία επέ-
λεξε να δώσει αρνητική ψήφο, κα-
ταψηφίζοντας τις υποδείξεις προς
το Ισραήλ, το οποίο αναφέρεται
και πάλι «ως κατοχική δύναμη»
στο ψήφισμα του ΟΗΕ και καλείται
να τερματίσει την αλλοίωση του
φυσικού χαρακτήρα, της δημογρα-
φικής σύνθεσης και του νομικού
χαρακτήρα των κατεχόμενων συ-
ριακών Γκολάν, τονίζοντας εμφαν-
τικά ότι «πρέπει να επιτραπεί στα

εκτοπισμένα πρόσωπα του πληθυ-
σμού των κατεχόμενων συριακών
Γκολάν, να επιστρέψουν στα σπίτια
τους και να ανακτήσουν τις περι-
ουσίες τους». Αναφορές που προ-
καλούν εύλογους συνειρμούς, σε
σχέση και με την κατάσταση στην
Κύπρο, αλλά που δεν εμπόδισαν
τη Λευκωσία να δώσει αρνητική
ψήφο, σε ένα ζήτημα που κάλλιστα
θα μπορούσε να αποτελέσει μπού-
μερανγκ για την ίδια την Κυπριακή
Δημοκρατία. 

Σε κάθε περίπτωση, θα πρέπει
να λεχθεί ότι η κυπριακή κυβέρ-
νηση και το Ισραήλ έχουν αγαστή
συνεργασία και κοινά συμφέροντα
σε μια σειρά ζητημάτων, κάτι που
εν μέρει θα μπορούσε να εξηγήσει
τη γενική στήριξη της Λευκωσίας
προς τη χώρα. Σε μια χρονική συγ-
κυρία, που συνέπιπτε με τις επαφές
του προέδρου Χριστοδουλίδη στις
ΗΠΑ, προκειμένου να προσελκύσει
επενδύσεις, με χείρα βοηθείας και
από το Ισραήλ.  

Ωστόσο, εν προκειμένω, ο τρό-
πος με τον οποίο άσκησε το δι-
καίωμα ψήφου της, η Λευκωσία,
δημιουργεί αν μη τι άλλο εύλογα
ερωτηματικά και αφήνει ενδεχο-
μένως εκτεθειμένη πολιτικά και
ηθικά την κυβέρνηση τόσο στο ζή-
τημα της λογοδοσίας του Ισραήλ
στα κατεχόμενα παλαιστινιακά
εδάφη, όσο και σε αυτό της παρά-
νομης κατοχής των συριακών Γκο-
λάν. Άλλωστε, η κάθε κυπριακή
κυβέρνηση θα όφειλε να είναι ιδι-
αίτερα προσεκτική και υποστηρι-
κτική σε υποδείξεις ψηφισμάτων
του ΟΗΕ για τον τερματισμό της
κατοχής τόσο των παλαιστινιακών
εδαφών, όσο και των «συριακών
Γκολάν», δεδομένων των ανάλογων
βιωμάτων και προβλημάτων που
αντιμετωπίζει η ίδια η Κύπρος με
την τουρκική κατοχή στο βόρειο
τμήμα της νήσου. Σημειώνεται μά-
λιστα ότι αν και η Κύπρος ψηφίζει
για πρώτη φορά στο Συμβούλιο Αν-
θρωπίνων Δικαιωμάτων του ΟΗΕ,
όλες οι κυπριακές κυβερνήσεις, γε-
νικότερα, σε άλλα fora, διατείνονταν
ότι ψήφιζαν στη βάση «θέσεων αρ-
χής». Κάτι που δύσκολα μπορεί να
υποστηρίξει η υφιστάμενη κυβέρ-
νηση, όπως προκύπτει από το πε-
ριεχόμενο των δύο επίμαχων ψη-
φισμάτων του Συμβουλίου Ανθρω-
πίνων Δικαιωμάτων του ΟΗΕ, τα
οποία είναι δημόσια έγγραφα και
είναι αναρτημένα στην επίσημη

ιστοσελίδα του διεθνούς οργανι-
σμού, όπως επίσης και οι παρεμ-
βάσεις που καταγράφηκαν από
όλες τις χώρες. 

Ας δούμε λοιπόν τι αναφέρουν
τα ψηφίσματα για την υποχρέωση
του Ισραήλ να αποχωρήσει από τα
συριακά Γκολάν, καθώς και για την
υποχρέωση της χώρας να τερμα-
τίσει την κατοχή στα παλαιστινιακά
εδάφη, ως επίσης και τη θέση της
Λευκωσίας. Σημειώνεται ότι στο
ψήφισμα για τα παλαιστινιακά εδά-
φη, η Κύπρος προχώρησε σε αιτιο-
λόγηση της στάσης αποχής που
τήρησε. Αντίθετα, απέφυγε να αι-
τιολογήσει την καταψήφιση του
ψηφίσματος για αποχώρηση του
Ισραήλ από τα «συριακά Γκολάν».
Διευκρινίζεται ότι την ίδια ώρα, η
Λευκωσία έδωσε θετική ψήφο στο
ψήφισμα για το δικαίωμα «αυτο-
διάθεσης» των Παλαιστινίων, όπως
και στο ψήφισμα που αφορά στον
εποικισμό, προσπαθώντας προφα-
νώς να τηρήσει τα προσχήματα.
Κάτι όμως που δεν είναι βέβαιο ότι
έχει επιτύχει. 

Παλαιστινιακά εδάφη 
Το ψήφισμα του Συμβουλίου

Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων ΟΗΕ,
για τα κατεχόμενα παλαιστινιακά
εδάφη, εγκρίθηκε στις 2 Απριλίου,
με 27 ψήφους υπέρ, 4 εναντίον και
16 αποχές, περιλαμβανομένης και
της αποχής που τήρησε η Κυπριακή
Δημοκρατία. Χαρακτηρίζει το Ισ-
ραήλ «κατοχική δύναμη» και το
καλεί να τερματίσει την παρουσία
του στα κατεχόμενα παλαιστινιακά
εδάφη, απαιτώντας παράλληλα
την άρση του παράνομου αποκλει-
σμού της Λωρίδας της Γάζας. Εκ-
φράζει τη λύπη του για την παρα-
βίαση από το Ισραήλ της συμφω-

νίας κατάπαυσης του πυρός και
ζητεί απρόσκοπτη παροχή ανθρω-
πιστικής βοήθειας, ενώ καταδικάζει
τη χρήση της πείνας αμάχων ως
μεθόδου πολέμου στη Γάζα, τη
στέρηση τροφίμων, νερού, ηλε-
κτρικής ενέργειας και καυσίμων.
Παράλληλα, εκφράζει σοβαρή ανη-
συχία για δηλώσεις Ισραηλινών
αξιωματούχων που παραπέμπουν
σε υποκίνηση για γενοκτονία. Καλεί
το Ισραήλ να σταματήσει την πρα-
κτική «παρακράτησης» των πα-
λαιστινιακών φορολογικών εσόδων
και χαιρετίζει την εν εξελίξει έρευνα
από την Εισαγγελία του Διεθνούς
Ποινικού Δικαστηρίου για την κα-
τάσταση στα κατεχόμενα παλαι-
στινιακά εδάφη. Προτρέπει όλα
τα κράτη-μέρη του Καταστατικού
της Ρώμης, του Διεθνούς Ποινικού
Δικαστηρίου, να τηρούν τις διεθνείς
νομικές τους υποχρεώσεις και να
συνεργάζονται πλήρως με το Διε-
θνές Ποινικό Δικαστήριο για την
εκτέλεση ενταλμάτων σύλληψης
εναντίον όσων έχουν διαπράξει

εγκλήματα πολέμου και εγκλήματα
κατά της ανθρωπότητας. Καλεί
όλα τα κράτη να σταματήσουν την
πώληση στρατιωτικού υλικού προς
το Ισραήλ και απαιτεί από τη χώρα
να σταματήσει τις κατεδαφίσεις
σπιτιών που ανήκουν σε Παλαι-
στινίους και τον εκτοπισμό τους,
ως επίσης και να σταματήσει αμέ-
σως την κατασκευή του τείχους
στα κατεχόμενα παλαιστινιακά
εδάφη. Εκφράζει σοβαρή ανησυχία
για τις συνέπειες της χρήσης εκρη-
κτικών σε νοσοκομεία, σχολεία,
υποδομές παροχής νερού και ηλε-
κτρισμού και σε καταφύγια, που
επηρεάζουν εκατομμύρια Παλαι-
στίνιους.

Την ίδια ώρα, το ψήφισμα, κα-
ταδικάζει και την εκτόξευση ρου-
κετών κατά ισραηλινών περιοχών
αμάχων, με αποτέλεσμα την απώ-
λεια ζωών, ζητώντας τον τερματι-
σμό τέτοιων ενεργειών, στις οποίες
προβαίνουν ένοπλες ομάδες. Με
την επισήμανση ότι βρίσκονται σε
αντίθεση με το διεθνές δίκαιο. Το

ψήφισμα, δεν παραλείπει να κα-
ταδικάσει επίσης τη στόχευση αμά-
χων, μεταξύ άλλων στις 7 Οκτω-
βρίου 2023, ζητώντας την άμεση
απελευθέρωση όλων των εναπο-
μεινάντων ομήρων. 

Συριακά Γκολάν
Το ψήφισμα του Συμβουλίου Αν-

θρωπίνων Δικαιωμάτων του ΟΗΕ
για τα Υψίπεδα Γκολάν, υιοθετή-
θηκε στις 4 Απριλίου, με τις θετικές
ψήφους 27 κρατών. Το καταψήφι-
σαν 6 χώρες, περιλαμβανομένης
και της Κυπριακής Δημοκρατίας,
ενώ αποχή τήρησαν 14 κράτη. Το
εν λόγω ψήφισμα, μεταξύ άλλων,
εκφράζει βαθιά ανησυχία για τα
δεινά των Σύρων πολιτών στα «Συ-
ριακά Γκολάν», λόγω της συστη-
ματικής και συνεχούς παραβίασης
των θεμελιωδών και ανθρωπίνων
δικαιωμάτων τους από το Ισραήλ.

Στο πλαίσιο αυτό, το ψήφισμα
καλεί το Ισραήλ, ως «κατοχική δύ-
ναμη», να συμμορφωθεί με το ψή-
φισμα 497 (1981) του Συμβουλίου
Ασφαλείας ΟΗΕ, σημειώνοντας ότι
η ενέργεια του Ισραήλ να επιβάλει
τους νόμους, τη δικαιοδοσία και
τη διοίκησή του στα κατεχόμενα
«συριακά Γκολάν» είναι άκυρη και
στερείται διεθνούς νομικής ισχύος.
Το ψήφισμα εκφράζει λύπη για τις
συνεχιζόμενες πολιτικές εποικισμού
στα κατεχόμενα «συριακά Γκολάν»,
περιλαμβανομένων των σχεδίων
που ανακοινώθηκαν στα τέλη του
2021 για επέκταση των παράνομων
οικισμών και για διπλασιασμό του
αριθμού των εποίκων. Καλεί το Ισ-
ραήλ να σταματήσει την αλλαγή
του φυσικού χαρακτήρα και της
δημογραφικής σύνθεσης στα «συ-
ριακά Γκολάν», ώστε να επιτραπεί
στους κατοίκους τους να επιστρέ-

ψουν στα σπίτια τους, ανακτώντας
τις περιουσίες τους. Καλεί, επίσης,
το Ισραήλ να σταματήσει να επι-
βάλλει την ισραηλινή υπηκοότητα
και την ισραηλινή ταυτότητα σε
Σύρους πολίτες στα κατεχόμενα
«συριακά Γκολάν».

Περαιτέρω, καλεί το Ισραήλ να
επιτρέψει στον συριακό πληθυσμό
των κατεχόμενων συριακών Γκο-
λάν, να επισκεφθούν τις οικογένειές
τους και να ακυρώσει την απόφασή
του να απαγορεύσει αυτές τις επι-
σκέψεις, καθώς παραβιάζει κατά-
φωρα την Τέταρτη Σύμβαση της
Γενεύης και το Διεθνές Σύμφωνο
για τα Ατομικά και Πολιτικά Δι-
καιώματα.

Η θέση της Κύπρου
Η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη,

διά του ΥΠΕΞ, προχώρησε σε επε-
ξήγηση της αποχής που τήρησε
στο ψήφισμα του Συμβουλίου Αν-
θρωπίνων Δικαιωμάτων του ΟΗΕ,
για τα κατεχόμενα παλαιστινιακά
εδάφη και για τη λογοδοσία του
Ισραήλ. Ωστόσο, απέφυγε να εξη-
γήσει τους λόγους για τους οποίους
καταψήφισε το ψήφισμα καταδίκης
του Ισραήλ στα συριακά Γκολάν. 

Στην επεξηγηματική δήλωση
του ΥΠΕΞ, για το ψήφισμα που αφο-
ρά στα κατεχόμενα παλαιστινιακά
εδάφη, η κυπριακή κυβέρνηση υπο-
στηρίζει ότι η θέση αρχών της Κύ-
πρου βασίζεται στην ακλόνητη δέ-
σμευση για λογοδοσία και δικαιο-

σύνη, και στις ευθύνες των κρατών
να τηρούν τις υποχρεώσεις τους,
βάσει του διεθνούς ανθρωπιστικού
δικαίου και του διεθνούς δικαίου
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. 

Η Λευκωσία, υπενθυμίζει ότι η
Κύπρος έχει αναγνωρίσει το κράτος
της Παλαιστίνης από το 1988, υπο-
γραμμίζοντας ότι το παλαιστινιακό
δικαίωμα στην αυτοδιάθεση δεν
πρέπει να συνδέεται με τρομοκρα-
τικές ομάδες ή επιθέσεις που δεν
αντιπροσωπεύουν τον παλαιστι-
νιακό λαό.

Αφού αναφέρεται στις πιο πάνω
αρχές, το ΥΠΕΞ απέδωσε την επι-
λογή της «αποχής», σε τρεις λόγους: 

• Το ψήφισμα αποτυγχάνει να
συμπεριλάβει συνολικά το διεθνές
πλαίσιο και διατρέχει τον κίνδυνο
να παρερμηνευθεί πολιτικά.

• Δεν καταδικάζει ξεκάθαρα τις
επιθέσεις της 7ης Οκτωβρίου από
την τρομοκρατική Χαμάς, συμπε-
ριλαμβανομένης της σεξουαλικής
και έμφυλης βίας, καθώς και της
κράτησης ομήρων.

• Η Κύπρος αναγνωρίζει το δι-
καίωμα του Ισραήλ στην αυτοάμυ-
να, εντός των ορίων του διεθνούς
δικαίου.

Η θέση που διατύπωσε η Λευ-
κωσία προκαλεί προβληματισμό,
καθώς η δεδομένη και αναμφι-
σβήτητα ορθή αναφορά στο δι-
καίωμα αυτοάμυνας του Ισραήλ,
συνεπεία και της φρικαλέας τρο-
μοκρατικής επίθεσης της Χαμάς
στις 7 Οκτωβρίου 2023 δεν μπορεί
να χρησιμοποιείται ως άλλοθι για
την ισοπέδωση του συνόλου των
Παλαιστινίων. Περιλαμβανομένων
αμάχων, γυναικών και παιδιών,
ακόμη και σε νοσοκομεία, επιβάλ-
λοντας εκτοπισμό εκατομμυρίων
ανθρώπων από τα σπίτια τους στη
Γάζα. 

Σημειώνεται ότι στη δήλωση
επεξήγησης της ψήφου της, η κυ-
βέρνηση Χριστοδουλίδη αναφέρει
ακόμη ότι συμμερίζεται την επα-
νέναρξη των διαπραγματεύσεων
για την πλήρη εφαρμογή της συμ-
φωνίας κατάπαυσης του πυρός που
θα εξασφαλίσει την απελευθέρωση
όλων των ομήρων και την απρό-
σκοπτη ροή ανθρωπιστικής βοή-
θειας. Και υπογραμμίζει ότι ο μόνος
βιώσιμος δρόμος είναι η αναβίωση
της ειρηνευτικής διαδικασίας στη
Μέση Ανατολή, στη βάση μιας λύ-
σης δύο κρατών, σύμφωνα με τα
ψηφίσματα του ΟΗΕ. 

<<<<<<<

Το ψήφισμα του Συμ-
βουλίου Ανθρωπίνων 

Δικαιωμάτων ΟΗΕ, για
τα κατεχόμενα παλαιστι-
νιακά εδάφη, εγκρίθηκε

στις 2 Απριλίου, με 27
ψήφους υπέρ, 4 εναν-

τίον και 16 αποχές, περι-
λαμβανομένης και της
αποχής που τήρησε η

Κυπριακή Δημοκρατία.

<<<<<<<

H κάθε κυπριακή κυ-
βέρνηση θα όφειλε να

είναι προσεκτική σε ψη-
φίσματα για τον τερματι-

σμό της κατοχής τόσο
των παλαιστινιακών
εδαφών, όσο και των

«συριακών Γκολάν», δε-
δομένων των ανάλογων
προβλημάτων που αντι-

μετωπίζει η Κύπρος.

Η Κύπρος ικανοποίησε 
το Ισραήλ, απογοήτευσε

τους Παλαιστινίους
Οι προεκτάσεις της κυπριακής ψήφου στον ΟΗΕ για την κατοχή 

παλαιστινιακών εδαφών και των Υψιπέδων Γκολάν 

Το ΥΠΕΞ απέδωσε την επιλογή της «αποχής», στο ότι το ψήφισμα αποτυγχάνει να συμπεριλάβει συνολικά το διεθνές πλαίσιο, δεν κατα-
δικάζει ξεκάθαρα τις επιθέσεις της 7ης Οκτωβρίου από την τρομοκρατική Χαμάς και στο ότι η Κύπρος αναγνωρίζει το δικαίωμα του Ισ-
ραήλ στην αυτοάμυνα, εντός των ορίων του διεθνούς δικαίου.

Η αντίδραση 
των Παλαιστινίων

Σε ανάρτηση στην πλατφόρμα X, η πρεσβεία της Παλαιστίνης στην
Κύπρο, ανέφερε ότι: Με βαθιά απογοήτευση εκφράζουμε τη δυ-
σαρέσκειά μας, για τη στάση των 16 χωρών που απείχαν από την

ψηφοφορία για την κατάσταση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων στα
κατεχόμενα παλαιστινιακά εδάφη, συμπεριλαμβανομένης της

ανατολικής Ιερουσαλήμ. Ιδιαίτερη απογοήτευση προκαλεί η απο-
χή της Κυπριακής Δημοκρατίας, μιας χώρας με ιστορική ευαισθη-
σία σε ζητήματα παραβίασης του διεθνούς δικαίου». Η «Κ» επικοι-
νώνησε με τον πρέσβη της Παλαιστίνης στην Κύπρο, Abdallah At-
tari, ο οποίος δεν θέλησε να προβεί σε περαιτέρω σχόλια, παρα-

πέμποντας στην ανάρτηση στην πλατφόρμα X. 
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Μέσα από τον ειλικρινή διάλογο,
τον αμοιβαίο σεβασμό και την ανα-
γνώριση των ευαισθησιών της κάθε
κοινότητας, καταφέραμε, με τον
χρόνο, να οικοδομήσουμε ισχυρά
θεμέλια εμπιστοσύνης», λέει σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο συμπρό-
εδρος της Δικοινοτικής Τεχνικής
Επιτροπής για την Πολιτιστική Κλη-
ρονομιά, Σώτος Κτωρής. Πράγματι
τα έργα της Επιτροπής αποδεικνύουν
πως η δουλειά που επιτελείται από
όλα τα μέλη της είναι σπουδαία, μέ-
χρι σήμερα έχει συμβάλει στη συν-
τήρηση και διάσωση περισσότερων
από 170 μνημείων σε ολόκληρη την
Κύπρο. Μνημεία που αντικατοπτρί-
ζουν τη μακραίωνη, πολυπολιτισμική
ιστορία του νησιού. Όσο για το μέλ-
λον της ο κ. Κτωρής λέει: «Το μεγα-
λύτερο παράσημο για την Επιτροπή
δεν θα είναι η μακροημέρευσή της.
Θα είναι όταν θα έρθει η στιγμή που
θα μπορεί να ολοκληρώσειτην απο-
στολή της και να παραδώσει τη σκυ-
τάλη σε έναν τόπο όπου Ελληνο-
κύπριοι και Τουρκοκύπριοι θα δια-
χειρίζονται από κοινού, θεσμικά και
ισότιμα, την πολιτιστική τους κλη-
ρονομιά».

–Η δικοινοτική Τεχνική Επιτροπή
για την Πολιτιστική Κληρονομιά
θεωρείται ότι είναι από εκείνες
που παράγουν ουσιαστικό και

συνεχές έργο. Τι την κάνει να ξε-
χωρίζει και να είναι τόσο παρα-
γωγική;

–Αυτό που κάνει την Τεχνική
Επιτροπή για την Πολιτιστική Κλη-
ρονομιά να ξεχωρίζει, είναι ότι λει-
τουργεί ως ένα παράδειγμα έμπρα-
κτης και ουσιαστικής συνεργασίας
σε ένα περιβάλλον στο οποίο για
δεκαετίες κυριάρχησαν η καχυπο-
ψία και η πλήρης αποξένωση των
δύο κοινοτήτων. Από την πρώτη
ημέρα της σύστασής της, η Επι-
τροπή επέλεξε να αποστασιοποιηθεί
πλήρως από κάθε λογική ρήξης,
αντιπαράθεσης ή εργαλειοποίησης
της πολιτιστικής κληρονομιάς για
πολιτικούς σκοπούς. Λειτούργησε
με επίγνωση και σεβασμό στην ευ-
θύνη που φέρουμε απέναντι στα

μνημεία και την ιστορική μνήμη
του τόπου μας. Μέσα από τον ει-
λικρινή διάλογο, τον αμοιβαίο σε-
βασμό και την αναγνώριση των
ευαισθησιών της κάθε κοινότητας,
καταφέραμε, με τον χρόνο, να οι-
κοδομήσουμε ισχυρά θεμέλια εμ-
πιστοσύνης. Κι αυτή η εμπιστοσύ-
νη, ακόμη και σε δύσκολες πολιτικές
συγκυρίες, συνέχισε να παράγει
αποτελέσματα αμοιβαίου οφέλους.
Η προσέγγισή μας είναι αποπολι-
τικοποιημένη και εστιασμένη απο-
κλειστικά στην ανάγκη διάσωσης
των μνημείων. Δεν διακρίνουμε τα
μνημεία σε «χριστιανικά» ή «μου-
σουλμανικά». Κάθε μνημείο που
σώζεται, είναι ένα κομμάτι της κοι-
νής μας ιστορίας, της συλλογικής
μνήμης και της ταυτότητας της Κύ-

πρου. Με τη συνδρομή και στήριξη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της
UNDP έχουμε συγκροτήσει έναν
επαρκή, υπό τις περιστάσεις, μη-
χανισμό παρέμβασης για τη διά-
σωση των μνημείων. Το έργο της
Επιτροπής δεν είναι θεωρητικό. Δε-
κάδες έργα συντήρησης και δια-
σωστικών παρεμβάσεων έχουν ήδη
ολοκληρωθεί. Ταυτόχρονα, η Επι-
τροπή υλοποιεί δράσεις ευαισθη-
τοποίησης της κοινής γνώμης. Ανα-
πτύσσει διαδραστικά εκπαιδευτικά
εργαλεία για τους νέους και προωθεί
την πρωτοβουλία της Ψηφιακής
Πολιτιστικής Κληρονομιάς. Μέσα
από αυτές τις πρωτοβουλίες δίνεται
η δυνατότητα σε Ελληνοκύπριους
και Τουρκοκύπριους να γνωρίσουν,
να κατανοήσουν και να σεβαστούν

την πολιτιστική ποικιλομορφία της
Κύπρου. Αυτόπου, όμως,δίνει πραγ-
ματικά ψυχή στην Επιτροπή είναι
οι άνθρωποί της, Ελληνοκύπριοι
και Τουρκοκύπριοι, που εργάζονται
με συνέπεια, επαγγελματισμό και
βαθιά πίστη στο κοινό όραμα της
διάσωσης των μνημείων.

–Για τι αριθμό έργων μιλάμε και
ποιος είναι ο προϋπολογισμός
της Επιτροπής; Ποιοι είναι οι χρη-
ματοδότες της;

–Μέχρι σήμερα, η Τεχνική Επι-
τροπή για την Πολιτιστική Κληρο-
νομιά έχει συμβάλει στη συντήρηση
και διάσωση περισσότερων από
170 μνημείων σε ολόκληρη την
Κύπρο. Ανάμεσά τους περιλαμβά-
νονται εκκλησίες, τεμένη, λουτρά,

νερόμυλοι, υδραγωγεία και αρχαι-
ολογικοί χώροι. Μνημεία που αν-
τικατοπτρίζουν τη μακραίωνη, πο-
λυπολιτισμική ιστορία του νησιού.
Ο συνολικός προϋπολογισμός που
έχει διατεθεί για τα έργα της Επι-
τροπής από το 2012 μέχρι σήμερα
ξεπερνά τα 40 εκατομμύρια ευρώ,
με την Ευρωπαϊκή Ένωση να απο-
τελεί τον βασικό χρηματοδότη αυ-
τής της προσπάθειας. Η διαχείριση
των κονδυλίων πραγματοποιείται
μέσω του Προγράμματος Ανάπτυ-
ξης των Ηνωμένων Εθνών (UNDP),
το οποίο συνεργάζεται στενά με
την Επιτροπή, διασφαλίζοντας τε-
χνική και λογιστική υποστήριξη
σε κάθε στάδιο υλοποίησης των
έργων. Στην πορεία αυτών των
ετών, δεκάδες τοπικές κοινότητες

έχουν συμβάλει ενεργά, μέσω ου-
σιαστικής χρηματοδότησης για τη
διάσωση μνημείων ιδιαίτερης ση-
μασίας για την τοπική τους ταυτό-
τητα. Επιπλέον, σημαντική ενίσχυ-
ση έχουν προσφέρει κατά καιρούς
η Εκκλησία της Κύπρου, το Εβκάφ,
το Βατικανό, καθώς και άλλοι διε-
θνείς οργανισμοί και διπλωματικές
αποστολές, αναγνωρίζοντας τη ση-
μασία που η πολιτιστική κληρονο-
μιά διαδραματίζει για τη διαμόρ-
φωση συνθηκών συμφιλίωσης και
ειρηνικής συνύπαρξης μεταξύ των
κοινοτήτων της Κύπρου.

–Πώς γίνεται η επιλογή των μνη-
μείων που θα συντηρηθούν; Μετά
τη συντήρηση και την παράδοσή
τους η Επιτροπή έχει λόγο για
την επανάχρησή τους;

–Η αξιολόγηση και η επιλογή
των μνημείων για αποκατάσταση
και συντήρηση από την Επιτροπή
αποτελεί μια σύνθετη διαδικασία
στην οποία λαμβάνονται υπόψη
μία σειρά από παράγοντες όπως
είναι η στατική κατάσταση του
κάθε μνημείου, η πολιτιστική, αρ-
χαιολογική και θρησκευτική του
αξία, η συμβολική σημασία που
κατέχει στην ταυτότητα των κοι-
νοτήτων της Κύπρου. Καθοριστικό
ρόλο, βεβαίως, διαδραματίζει και
η διαθέσιμη χρηματοδότηση, καθώς
οι ανάγκες υπερβαίνουν κατά πολύ
τους διαθέσιμους πόρους. Η από-
φαση λαμβάνεται από κοινού από

τα μέλη της Επιτροπής, Ελληνο-
κυπρίους και Τουρκοκυπρίους,
μέσα από διαδικασίες συναίνεσης.
Σε ό,τι αφορά τη μεταγενέστερη
χρήση των μνημείων, είναι σημαν-
τικό να σημειωθεί πως αυτό δεν
εμπίπτει στις αρμοδιότητες της
Επιτροπής. Δεν έχουμε καμία δι-
καιοδοσία να αποφασίζουμε για το
πώς θα χρησιμοποιηθεί ένα μνημείο
μετά την ολοκλήρωση των εργα-
σιών συντήρησης. Επισημαίνουμε,
ωστόσο, ότι είναι εξαιρετικά ση-
μαντικό τα θρησκευτικά μνημεία,
εκκλησίες και τζαμιά, να διατηρούν
τον χαρακτήρα και την ιερότητά
τους και να μην υποβάλλονται σε
χρήσεις που αλλοιώνουν ή υπονο-
μεύουν την ιστορική, θρησκευτική
ή πολιτισμική τους ταυτότητα.

–Ποιες είναι οι προτεραιότητες
της Επιτροπής αυτή την περίοδο;

–Για το 2025 ο σχεδιασμός της
Επιτροπής περιλαμβάνει επεμβά-
σεις σε εξαιρετικής σημασίας μνη-
μεία, ανάμεσα στα οποία ξεχωρί-
ζουν οι εκκλησίες της Παναγίας
της Αψιθιώτισσας στο Συγχαρί, της
Παναγίας της Κρινιώτισσας στη
Λάπηθο, της Παναγίας της Ακεν-
τούς στη Λεύκα, στις εκκλησίες
της Παναγίας στα Γαστριά και στη
Μακράσυκα, καθώς και στα τζαμιά
στο Κοιλάνι, στον Άγιο Θωμά, στην
Αντρολύκου, και στην Τόχνη. Ταυ-
τόχρονα, ευρίσκονται σε εξέλιξη
εργασίες στον Απόστολο Αντρέα
(Β΄ Φάση), στην Παναγία της Κα-
νακαριάς, στην Αγία Παρασκευή
στην Αμμόχωστο, στην εκκλησία
της Παναγίας στη Λύση, στην Αγία
Φωτεινή στον Άγιο Ανδρόνικο, στη
Χρυσοπολίτισσα στην Κερύνεια,
στον Άγιο Γεώργιο των Λατίνων
στην Αμμόχωστο και στα τζαμιά
της Τούζλας, της Αυδήμου, και της
Τέρρας. Αναμένεται, επίσης, ότι
θα προχωρήσει η εκπόνηση αρχι-
τεκτονικών μελετών για την εκ-
κλησία του Αγίου Γεωργίου των
Ελλήνων και για τα Λουτρά του
Κερτικλί στην Αμμόχωστο, για την
εκκλησία του Αρχάγγελου στη Χάρ-
τζια καθώς και για τα τζαμιά στη
Φασούλα και στον Άγιο Γεώργιο
Πάφου.

–Μπορούν όντως έργα που αφο-
ρούν την πολιτιστική κληρονομιά
να συμβάλουν στη λύση του Κυ-
πριακού;

–Θα ήταν, ασφαλώς, αφελές να
ισχυριστεί κάποιος ότι η δουλειά
της Τεχνικής Επιτροπής μπορεί να
συμβάλει καθοριστικά στις προ-
σπάθειες επίλυσης του Κυπριακού.
Το Κυπριακό παραμένει ένα σύν-
θετο πολιτικό ζήτημα, με εσωτε-
ρικές και διεθνείς πτυχές, γεωπο-
λιτικές προεκτάσεις και με βαρύ
ιστορικό φορτίο. Και με τις δύο κοι-
νότητες να διατηρούν, στην πα-
ρούσα συγκυρία, θεμελιώδεις δια-
φωνίες ως προς την επιδιωκόμενη
λύση.

Παραταύτα, είμαστε πεπεισμένοι
ότι η προσπάθεια για τη διάσωση
των μνημείων αποτελεί ένα εργα-
λείο που προάγει τη συμφιλίωση,
ένα εργαλείο που διαμορφώνει ένα
πιο θετικό περιβάλλον ανάμεσα
στις δύο κοινότητες. Η καθημερινή
συνεργασία για τη διάσωση των
μνημείων προϋποθέτει την επικοι-
νωνία, τη συνεννόηση, τον αμοιβαίο
σεβασμό. Και αυτά είναι τα θεμέλια
που πρέπει να υπάρχουν σε κάθε
ειρηνευτική διαδικασία. Επιπλέον,
η ίδια η φύση των μνημείων μάς
υπενθυμίζει κάτι εξαιρετικά ση-
μαντικό: ότι η Κύπρος υπήρξε, ιστο-
ρικά, ένας χώρος όπου Ελληνοκύ-
πριοι, Τουρκοκύπριοι, Μαρωνίτες,

Αρμένιοι και Λατίνοι μοιράστηκαν
για αιώνες την ίδια γεωγραφία. Ότι
η ιστορία αυτού του τόπου δεν ανή-
κει αποκλειστικά σε καμία κοινό-
τητα. Ανήκει σε όλους. Μας υπεν-
θυμίζουν ουσιαστικά ότι το παρελ-
θόν της Κύπρου ήταν πολύ πιο πο-
λυπολιτισμικό απ’ όσο συχνά θέ-
λουμε να θυμόμαστε. Αυτή την
κληρονομιά οφείλουμε να τη δια-

φυλάξουμε. Ιδιαίτερα σήμερα που
ο εθνικισμός δείχνει να επιστρέφει
με ένταση, επιδιώκοντας να επι-
βάλει μια μονοδιάστατη αφήγηση
της ιστορίας και να παραμερίσει
τη σύνθετη πολιτισμική ταυτότητα
της Κύπρου.

–Ποια είναι τα συναισθήματά σας

κάθε φορά που παραδίδετε ένα
έργο;

–Κάθε παράδοση έργου αποτελεί
για όλα τα μέλη της Επιτροπής και
όλους όσους εμπλέκονται σε αυτή
την προσπάθεια, μια έντονα φορ-
τισμένη στιγμή. Δεν είναι απλώς
μια τεχνική αποκατάσταση. Αισθα-
νόμαστε ότι αποκαθίσταται ένα
κομμάτι της ιστορικής συνέχειας
αυτού του τόπου. Ένα μνημείο που
κινδύνευε να χαθεί, ξαναβρίσκει
τη θέση του στο παρόν και γίνεται
γέφυρα προς το μέλλον.

Μοιραζόμαστε τη συγκίνηση
και τη βαθιά φόρτιση των απλών
ανθρώπων, όταν βλέπουν την εκ-
κλησία ή το τέμενος του χωριού
τους να αποκαθίσταται και να απο-
κτούν ξανά τον σεβασμό που τους
αρμόζει.

Αισθανόμαστε βαριά την ευθύνη
να διασώσουμε αυτά τα μνημεία,
διότι αποτελούν τη μνήμη, την ταυ-
τότητα και την ιστορία αυτού του
τόπου. Κάθε έργο που ολοκληρώ-
νεται στέλνει μηνύματα με ισχυρή
σημειολογία: Ότι Ελληνοκύπριοι
και Τουρκοκύπριοι μπορούν να συ-
νεργαστούν, ακόμη και μέσα στις
πιο δύσκολες πολιτικές συγκυρίες.
Και ότι η συμφιλίωση δεν είναι μια
έννοια αφηρημένη. Είναι κάτι που
χτίζεται στην πράξη, πέτρα την
πέτρα, με συνέπεια, συνεργασία
και με αμοιβαίο σεβασμό.

–Στο πρόσφατο πακέτο Μέτρων
Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης πε-
ριλήφθηκε και η αποκατάσταση
των κοιμητηρίων, μια ευθύνη
που ανατέθηκε στη δική σας Επι-
τροπή. Πόσο σημαντική είναι αυ-
τή η πρωτοβουλία;

–Η συντήρηση και αποκατά-
σταση των κοιμητηρίων αποτελεί
μία από τις πιο συμβολικές και
ηθικά επιτακτικές ενέργειες για
έναν τόπο που επιδιώκει τη συμ-
φιλίωση. Αποτελεί πράξη σεβασμού
προς τη μνήμη των νεκρών και την
ανθρώπινη αξιοπρέπεια. Η σημε-
ρινή κατάσταση των περισσότερων
κοιμητηρίων, σε ολόκληρη την Κύ-
προ –τόσο χριστιανικών όσο και
μουσουλμανικών– είναι απογοη-
τευτική, σε ορισμένες περιπτώσεις
ντροπιαστική. Εγκατάλειψη, φθορά,
βανδαλισμοί, σιωπή. Αυτή η εικόνα
μας προσβάλλει όλους. Τροφοδοτεί
αισθήματα πικρίας, ενισχύει την
καχυποψία ανάμεσα στις δύο κοι-
νότητες, και υπονομεύει την προ-
σπάθεια οικοδόμησης αμοιβαίας
εμπιστοσύνης. Η απόφαση των
δύο ηγετών να δρομολογήσουν,
κατά τρόπο συντεταγμένο, τηφρον-
τίδα, τη συντήρηση και την απο-
κατάστασή τους κουβαλά ισχυρό
θετικό συμβολισμό. Στέλνει το μή-
νυμα πως οι νεκροί όλων των κοι-
νοτήτων αξίζουν μνήμη και αξιο-
πρέπεια, και ότι οι ζωντανοί έχουμε

χρέος να το διασφαλίσουμε. Η προ-
στασία των κοιμητηρίων είναι πρά-
ξη συμφιλίωσης και δείγμα πολι-
τισμού. Είναι ένα σιωπηλό, αλλά
ισχυρό βήμα προς την κατεύθυνση
της ειρήνης.

–Γνωρίζω ότι δεν θα θέλατε να
υπάρχετε… ως Επιτροπή, υπάρχει
κάποιο μήνυμα που θέλετε να
απευθύνετε;

–Πράγματι, η Τεχνική Επιτροπή
για την Πολιτιστική Κληρονομιά
δεν φιλοδοξεί να υπάρχει για πάντα.
Η ύπαρξή μας αποτελεί μια προ-
σωρινή διευθέτηση, που λειτουργεί
μέσα στην εκκρεμότητα του Κυ-
πριακού. Το όραμά μας δεν είναι
η διαιώνιση αυτής της προσωρι-
νότητας. Αντίθετα, προσδοκούμε
σε μια συνολική πολιτική διευθέ-
τηση στο Κυπριακό που θα καθιστά
την ύπαρξή μας περιττή. Το μεγα-
λύτερο παράσημο για την Επιτροπή
δεν θα είναι η μακροημέρευσή της.
Θα είναι όταν θα έρθει η στιγμή
που θα μπορεί να ολοκληρώσει την
αποστολή της και να παραδώσει
τη σκυτάλη σε έναν τόπο όπου Ελ-
ληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι
θα διαχειρίζονται από κοινού, θε-
σμικά και ισότιμα, την πολιτιστική
τους κληρονομιά. Όπου Ελληνο-
κύπριοι και Τουρκοκύπριοι θα δια-
φεντεύουν από κοινού τη μοίρα
αυτού του τόπου. 

Η προσπάθεια για τη διάσωση των μνημείων
αποτελεί ένα εργαλείο που προάγει τη συμφιλίωση

<<<<<<

Η καθημερινή συνεργα-
σία για τη διάσωση των
μνημείων προϋποθέτει
την επικοινωνία, τη συ-
νεννόηση, τον αμοιβαίο
σεβασμό. Και αυτά είναι

τα θεμέλια που πρέπει να
υπάρχουν σε κάθε ειρη-

νευτική διαδικασία.

Δεν φιλοδοξούμε
να υπάρχουμε για πάντα

Η Επιτροπή για την Πολιτιστική Κληρονομιά ξεχωρίζει
ως ένα παράδειγμα ουσιαστικής συνεργασίας, λέει ο Σώτος Κτωρής

<<<<<<

Ένα μνημείο που κινδύ-
νευε να χαθεί, ξαναβρί-
σκει τη θέση του στο πα-
ρόν και γίνεται γέφυρα
προς το μέλλον. Μοιρα-
ζόμαστε τη συγκίνηση
και τη βαθιά φόρτιση

των απλών ανθρώπων.

<<<<<<

Αυτό που δίνει ψυχή
στην Επιτροπή είναι οι
άνθρωποί της, Ελληνο-
κύπριοι και Τουρκοκύ-

πριοι, που εργάζονται με
βαθιά πίστη στο κοινό

όραμα της διάσωσης των
μνημείων.

«Η συμφιλίωση δεν είναι μια έννοια αφηρημένη. Είναι κάτι που χτίζεται στην πράξη, πέτρα την πέτρα, με συνέπεια, συνεργασία και με αμοι-
βαίο σεβασμό», λέει ο Ε/κ συμπρόεδρος της Τεχνικής Επιτροπής για την Πολιτιστική Κληρονομιά, Σώτος Κτωρής.



12 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Γ Ν Ω Μ Ε Σ Μ. Σάββατο 19 - Κυριακή Πάσχα 20 Απριλίου 2025

Είναι δυνατόν ο πρόεδρος
ενός κράτους να υποστηρίζει
δημοσίως μια θέση και ένας
υπουργός της κυβέρνησης
του εν λόγω προέδρου, να
κινείται στο αντίθετο ρεύμα;

Είναι ακόμη δυνατόν ο ίδιος υπουργός να
εγκαλεί την Ε.Ε., ενώ ο πρόεδρος του κρά-
τους που τον διόρισε να είναι ικανοποι-
ημένος από την Ε.Ε. και να τοποθετείται
(επανειλημμένα) εκ μέρους των Βρυξελλών,
υποκαθιστώντας τον εκπρόσωπo της Κο-
μισιόν; 

Ε, λοιπόν είναι δυνατόν, δυστυχώς. Και
δυστυχέστερο είναι το γεγονός ότι δεν
υπάρχει κανείς, σε πολιτικό επίπεδο, είτε
από την υποτιθεμένη και δεδομένα άστοχη
αντιπολίτευση του ΑΚΕΛ, είτε από την
ανεύθυνη συμπολίτευση του ΔΗΣΥ, να πει
δυο λόγια μπας και σταματήσει αυτός ο
κατήφορος. Της διαδρομής μιας κυβέρνη-
σης, η οποία έχει δύο χαρακτηριστικά:
Αφενός, λειτουργεί σαν εκπρόσωπος της
Ε.Ε. Και αφετέρου, δημιουργεί την εντύ-

πωση μιας διαλυμένης χορωδίας, στο πλαί-
σιο της οποίας, ο κάθε κυβερνητικός αξιω-
ματούχος λέει το δικό του τραγούδι και
όλοι μαζί θέλουν να πείσουν ότι αυτό που
ακούμε είναι εύηχο. 

Με πρώτη φωνή, τον πρόεδρο Χριστο-
δουλίδη, ο οποίος στις 11 Απριλίου, λει-
τουργώντας (για άλλη μια φορά) σαν εκ-
πρόσωπος της Ε.Ε., επικαλέστηκε τις Βρυ-
ξέλλες και απoκάλυψε την ενόχληση της
Κομισιόν για τις εμπρηστικές θέσεις της
Άγκυρας, αναφορικά με την πόντιση κα-
λωδίου και την ηλεκτρική διασύνδεση, Ελ-
λάδας-Κύπρου-Ισραήλ. Ανεξαρτήτως εξε-
λίξεων που «έτρεχαν», ενώ γράφονταν
αυτές οι γραμμές, ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας λοιπόν δήλωσε στις 11 Απριλίου:
«Εγώ εκείνο που μπορώ να σας αναφέρω,
συζητώντας με αξιωματούχους της Ε.Ε.
και με την ίδια την πρόεδρο της (σ.σ. Ευ-
ρωπαϊκής) Επιτροπής και σήμερα με την
επίτροπο για τη Μεσόγειο, είναι η έντονη
δυσαρέσκεια της Ε.Ε. για τέτοιου είδους
δηλώσεις, οι οποίες αφορούν ένα έργο ευ-

ρωπαϊκής κοινής ωφελείας που χρηματο-
δοτείται από την ίδια την Ε.Ε. Άρα, τέτοιου
είδους προσεγγίσεις ή θέσεις παρακολου-
θούνται και από πλευράς Ε.Ε. και σίγουρα
είναι αρνητικές». 

Τρεις μέρες αργότερα, στις 14 Απριλίου,
ο υπουργός Ενέργειας της Κύπρου, Γιώργος
Παπαναστασίου, τον οποίο διόρισε ο πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης και προφανώς επι-
κοινωνούν μεταξύ τους, διότι βρίσκονται
στην ίδια «χορωδία», είπε κάτι εντελώς
διαφορετικό (Άλφα): «Πρέπει και η Ευρώπη
να τοποθετηθεί για τον λόγο ότι μέχρι
τώρα δεν είδαμε για ένα ευρωπαϊκό έργο
να υπάρξει επί του πεδίου τοποθέτηση με
απτές ενέργειες». 

Και εύλογα διερωτάται κανείς, τι πραγ-
ματικά ζητάει ο κ. Παπαναστασίου; Γιατί
κάλεσε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να το-
ποθετηθεί και να προβεί σε απτές ενέργειες;
Δεν τοποθετήθηκε η Κομισιόν τρεις μέρες
νωρίτερα, στις 11 Απριλίου, από τον εν
Κύπρω εκπρόσωπό της, πρόεδρο Χριστο-
δουλίδη, που μετέφερε την ενόχληση της

Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν και της επιτρόπου
για τη Μεσόγειο Ντουμπράβσκα Σούιτσα;
Δεν άκουσε ο υπουργός Εμπορίου τον Πρό-
εδρο να μας λέει ότι είναι σε επαφή με τις
υπό αναφορά αξιωματούχους της Ε.Ε. και
ότι είναι έντονα δυσαρεστημένες για τη
στάση της Άγκυρας; Ή μήπως δεν έλαβε
υπόψη τα όσα ανέφερε ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης, υποκαθιστώντας την Ε.Ε.
και εκφράζοντας την ενόχλησή της; 

Αν δεν το άκουσε, έπραξε κακώς, γιατί
είθισται όλοι οι υπουργοί να ενημερώνονται
για προεδρικές δηλώσεις, όσο ασόβαρες
κι αν είναι. Αν δεν τις έλαβε υπόψη, έπραξε
καλώς. Διότι ο κάθε νουνεχής άνθρωπος,
θα ανέμενε ότι μια έκφραση δυσαρέσκειας
ή ενόχλησης της Ε.Ε. για τη στάση που
τηρεί η Τουρκία, θα εκδηλωνόταν αρμοδίως
από τις ίδιες τις Βρυξέλλες και όχι αναρ-
μοδίως από τη Λευκωσία, εν είδει «αντι-
ποίησης αρχής».

Κι αν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
ήθελε πραγματικά να κάνει πολιτική και
όχι μικροπολιτική, θα όφειλε να ζητήσει

από την πρόεδρο της Κομισιόν και την
επίτροπο για τη Μεσόγειο να βγουν δη-
μοσίως και να διατυπώσουν την «ενόχληση»
για τις εμπρηστικές αντιδράσεις της Άγ-
κυρας σε σχέση με την ηλεκτρική διασύν-
δεση της Κύπρου, πριν τοποθετηθεί ο ίδιος.
Ή ακόμη καλύτερα, να παρέμβουν απο-
φασιστικά προς την Άγκυρα, με «απτές
ενέργειες», όπως είπε και ο υπουργός, για
να διασφαλιστεί το έργο, για το οποίο η
Ε.Ε. θα διαθέσει 657 εκατομμύρια ευρώ.

Αλλά, προφανώς άλλη είναι η έγνοια
του Προέδρου μας. Κινείται αποκλειστικά
σε ρυθμούς εσωτερικής κατανάλωσης και
στο ζήτημα της ηλεκτρικής διασύνδεσης
της Κύπρου με την Ε.Ε. Όπως είχε πράξει
και στο Κυπριακό, εξαγγέλλοντας εκ μέρους
των Βρυξελλών, την πολιτική εκπροσώπηση
της Κομισιόν στην πολυμερή διάσκεψη
της Γενεύης, διά «Επιτρόπου». Και πάλι εν
είδει «αντιποίησης αρχής», με τα πολύ
γνωστά αποτελέσματα. 

Εν είδει αντιποίησης αρχής
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Eνας αδιαπέραστος τοίχος μάς χωρίζει από
τους απέναντι. Και δεν αναφέρομαι μόνο
στα φυλάκια ένθεν και ένθεν της πράσινης
γραμμής. Αλλά στο εμπόδιο που δεκαετίες
τώρα ορθώνεται ανάμεσά μας και μας εμπο-
δίζει να δούμε, ν’ ακούσουμε και να νιώσουμε

την αλήθεια των άλλων. Μια αλήθεια που επειδή της προ-
σθέσαμε ένα «ψευδό» ως πρώτο συστατικό –ψευδοπραγ-
ματικότητα ή όπως θέλετε πείτε το– νομίζουμε πως ξο-
φλήσαμε τους λογαριασμούς με την ιστορία και τη συνείδησή
μας. Είναι κάποιες στιγμές όμως που μια φωνή διαπερνά
τα οδοφράγματα και φτάνει εκκωφαντική στ’ αυτιά μας.
Αυτό έγινε με την πρόεδρο της συντεχνίας των Τουρκο-
κυπρίων καθηγητών Σελμά Εϊλέμ την περασμένη βδομάδα.
Ο λόγος της, αιχμηρός και βαθιά πολιτικός, δεν άφησε
ασυγκίνητους τους δημοκρατικά σκεπτόμενους πολίτες
στην άλλη πλευρά της πράσινης γραμμής.

«Ήρθαμε να βάλουμε στη θέση τους αυτούς που κατέ-
λαβαν κάθε θεσμό μας και τον μετέτρεψαν σε υποχείριο
και ετοίμασαν πακέτα για να επιβάλουν σχέδια που μας
καταδικάζουν σε εξαθλίωση και φτώχεια, αυτούς που με-
ταμόρφωσαν την παιδεία μας και επιτέθηκαν στη θέλησή
μας, την κοινωνική μας δομή, τις αξίες μας, τη γλώσσα,
τη θρησκεία και τις ελευθερίες μας, αυτούς που έφτασαν
στο σημείο να μας διώξουν από τη χώρα μας. Ήρθαμε εδώ
για να πούμε: Αυτή η χώρα είναι δική μας». Αυτά λέχθηκαν
από μια ψευδοσυνδικαλίστρια σε μια ογκώδη ψευδοδια-
δήλωση όπου συμμετείχαν χιλιάδες πολίτες ενός ψευδο-
κράτους. Άνθρωποι που εξέθεσαν με τόλμη την αλήθεια
τους κόντρα στις ανελεύθερες πολιτικές της Άγκυρας. Με
προσωπικό κόστος, αποφασισμένοι να υπερασπιστούν
αξίες που υπερβαίνουν τα συντεχνιακά αιτήματα. 

Τα λόγια της Σελμά Εϊλέμ αποκτούν ακόμα μεγαλύτερη
βαρύτητα τώρα ειδικά που κόπασε ο κουρνιαχτός της
πρώτης διαδήλωσης. Και υπογραμμίζονται από την απόφαση
των 55 οργανώσεων να συνεχίσουν τη διαμαρτυρία τους
έως ότου η «κυβέρνηση» αποσύρει τον πειθαρχικό κανο-
νισμό για τη χρήση της μαντίλας στα σχολεία. Μέχρι τις
28 Απριλίου, επί τρεις ώρες καθημερινά, θα ανάβει η
«φωτιά δράσης». Αν δεν υποχωρήσει ο Τατάρ τότε θα προ-
χωρήσουν σε επ’ αόριστον απεργία. Δεν πρόκειται, επα-
ναλαμβάνω, για μια διαμαρτυρία με αντικείμενο συντεχνιακά
αιτήματα. Να το θυμόμαστε αυτό, καθώς στο δικό μας
αληθινό κράτος οι καθηγητές βγήκαν μαζικά στον δρόμο,
αλλά το έκαναν για να υπερασπιστούν τα εργασιακά κε-
κτημένα τους. Θέματα όπως π.χ. ο εναγκαλισμός της Εκ-
κλησίας με το υπουργείο Παιδείας δεν στάθηκαν ικανά
να τους μετακινήσουν από τον καναπέ τους. Κι όχι μόνο
τους εκπαιδευτικούς για να είμαστε δίκαιοι. Κανείς μας
δεν βγήκε στους δρόμους για να υπερασπιστεί αξίες οι
οποίες διαταράσσουν τη βολή και τον μικρόκοσμό μας.
Σε αντίθεση με τους ψευδοαπέναντι που ξεπέρασαν ιδε-
ολογικές και κομματικές γραμμές για να υπερασπιστούν
την ίδια την ύπαρξή τους. Στον λόγο της Σελμά Εϊλέμ δεν
περισσεύει ούτε μια λέξη: «Ήρθαμε να φωνάξουμε σε
όλες τις πολιτικές επιβολής που ακολουθούνται για την
εξάλειψη της ύπαρξης και της βούλησης των Τουρκοκυ-
πρίων, σε αυτούς που δίνουν οδηγίες κάνοντας συναντήσεις
υψηλού επιπέδου κεκλεισμένων των θυρών λόγω της κα-
τάστασης που βρίσκεται σήμερα η Τουρκία, σε όσους
προσπαθούν να δημιουργήσουν μια ατζέντα εδώ και να
κερδίσουν πολιτικό όφελος, σε όσους το βλέπουν ως ευ-
καιρία, ότι αυτό δεν θα το επιτρέψουμε. Θα συνεχίσουμε
να αντιστεκόμαστε όλοι μαζί».

Εμείς; Εμείς οι κατά τ’ άλλα «αληθινοί» πότε θα είμαστε
αρκετά ειλικρινείς ώστε να απαντήσουμε στο ερώτημα
που έθεσε ο Σενέρ Λεβέντ σε άρθρο του: «Εσείς δεν έχετε
την έγνοια της κοσμικότητας;». Και για όσους δυσκολεύονται
να κατανοήσουν το πολιτικό βάθος του ερωτήματος, ο
Τουρκοκύπριος δημοσιογράφος το κάνει λιανά: «Εμείς αν-
τιτιθέμεθα στα θρησκευτικά σύμβολα στα σχολεία μας.
Όμως, τα σχολεία στον νότο είναι γεμάτα με θρησκευτικά
σύμβολα. Ο Αρχιεπίσκοπος κατέχει μια ιδιαίτερη θέση στο
κρατικό πρωτόκολλο. Ενώ εμείς αν δούμε τον ιμάμη σε
πρωτόκολλο, είμαστε σαν να είδαμε τον διάβολο. Ο υπουργός
Παιδείας εξαρτάται από την έγκριση της Εκκλησίας. Αν
επιχειρήσουν να κάνουν κάτι τέτοιο εδώ σε εμάς, θα γίνουν
όλα άνω - κάτω». Όπως και τα έκαναν. Εμείς;

Εμείς,
οι «αληθινοί»

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Η κυβέρνηση ακολουθεί δυστυχώς την τακτική
Παπανδρέου της δεκαετίας του ’80 στην
Ελλάδα. Μια τακτική, δεν τη λες καν πολιτική,

ικανοποίησης όσων φωνάζουν πιο δυνατά, όσων
έχουν καλύτερη πρόσβαση στο κέντρο εξουσίας,
όσων δείχνουν να έχουν μεγαλύτερη δύναμη.
Είναι η τακτική του «Τσοβόλα δώσ’ τα όλα», που
δυστυχώς κάποια στιγμή θα τη βρούμε μπροστά
μας. Όχι στο άμεσο μέλλον, όχι όσο τα έσοδα του
κράτους είναι αυξημένα. Αλλά όταν αυτά θα πε-
ριοριστούν, κάποιος πρέπει να καλύψει τις αυξη-
μένες δημόσιες δαπάνες, οι οποίες είναι ανελαστικές. 

Η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη έδειξε από νωρίς
τις προθέσεις της. Λίγους μήνες αφότου ανέλαβε,
έδωσε την ΑΤΑ με έναν τρόπο που ευνοεί τους
πολύ λίγους και έβαλε το πρώτο βαρίδι στα έξοδα.
Οι γενικές αυξήσεις που ακολούθησαν, οι ανα-
βαθμίσεις κλιμάκων, η ποσοστιαία τεράστια αύξηση
του προσωπικού του δημοσίου ανεβάζουν σήμερα
το ύψος αυτών των εξόδων σε τέτοιο σημείο που
το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο στην έκθεση που
η ίδια η κυβέρνηση ζήτησε έρχεται και εισηγείται
δεκατρία μέτρα, μεταξύ αυτών η ΑΤΑ αλλά και
την αποκοπή του 13ου μισθού. Βεβαίως, αν ο
στόχος του αιτήματος ήταν να μας πουν απ’ έξω
ότι πάμε καλά, κατανοητό.

Αν στόχος ήταν να μας κάνουν τις εισηγήσεις,
αχρείαστο το αίτημα. Μπορούσαν να διαβάσουν
την έκθεση του Δημοσιονομικού Συμβουλίου όπου
κτυπούν το καμπανάκι και στις ενδιάμεσες αλλά
και στις ετήσιες εκθέσεις. Όπως καταγράφεται
στην τελική έκθεση για το 2024: «Η πορεία, ωστόσο,
των ανελαστικών δαπανών εξακολουθεί να είναι
αιτία προβληματισμού καθώς κινείται γύρω στο
60% των συνολικών δαπανών, με αύξησή τους
στο 70% μέχρι το 2027, με αποτέλεσμα να περιο-
ρίζεται ο δημοσιονομικός “χώρος” για την άσκηση
διακριτικής πολιτικής από πλευράς της εκτελεστικής
εξουσίας. Εξ αυτών, οι δαπάνες προσωπικού πα-
ραμένουν η κύρια κατηγορία δαπανών, η οποία
φτάνει στο 31,7% των συνολικών δαπανών του
κράτους μέχρι το 2027». 

Η οικονομία, λοιπόν, δεν είναι πίνακες και γρα-
φικές παραστάσεις. Είναι το αποτέλεσμα μεσο-
πρόθεσμης και μακροπρόθεσμης στρατηγικής.
Σήμερα δρέπουμε ακόμη τα αποτελέσματα του
σχεδιασμού της προηγούμενης δεκαετίας. Η πτω-
τική πορεία του χρέους, οι ενισχυμένες εξαγωγές
που ενισχύουν την ανάπτυξη είναι πυλώνες που
δεν κτίζονται ούτε γκρεμίζονται βραχυπρόθεσμα.
Χρειάζεται όμως μια συνεχής έγνοια και ένας δυ-
ναμικός στρατηγικός σχεδιασμός που συμπερι-
λαμβάνει και την αντίληψη για το ύψος εξόδων
και δη των ανελαστικών.  

Αντί λοιπόν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας να
μας προβάλλει τις γραφικές παραστάσεις και να
παίρνει τα πρόσκαιρα χειροκροτήματα όσων για
λίγο ευνοούνται, ας σχεδιάσει για το μέλλον. Όταν
θελήσεις να σχεδιάσεις μακροπρόθεσμα, συνήθως
τα πρώτα μέτρα δεν αρέσουν. Χρειάζεται, όμως,
να έχεις στο μυαλό σου τον τελικό στόχο και να
ξεκινήσεις να κάνεις την αντίστροφη πορεία. Αυτό
επιτάσσει η εφαρμοσμένη πολιτική. Σήμερα ζούμε
δυστυχώς σε ένα περιβάλλον που η εκτελεστική
εξουσία δεν έχει σχέδιο ούτε λύσεις. Ούτε για τα
επόμενα μερικά χρόνια, αλλά ούτε και για τα επό-
μενα. Από τα πιο απλά ζητήματα μέχρι και τα πιο
σύνθετα. Στην ενέργεια, στις μεταφορές, στην
παιδεία στην υγεία, στην ασφάλεια. Τρέχει πίσω
από τα γεγονότα. Ανακοινώνει ημίμετρα για τα
όσα προκύπτουν σε επίπεδο ημέρας, και ικανοποιεί
αιτήματα μεγαλύτερων ή μικρότερων ομάδων. Με
τέτοιες τακτικές όμως δεν πάει μακριά κανείς.
Ούτε η κυβέρνηση, και δυστυχώς ούτε και η χώρα. 

Καλή Ανάσταση σε όλους. 

Ο κ. Δημήτρης Μιχαλάκη Δημητρίου είναι βουλευτής Λευ-
κωσίας με τον Δημοκρατικό Συναγερμό και πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών. 
www.dmdemetriou.com

Του ΔΗΜΗΤΡΗ Μ.ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Ανελαστικά και
χωρίς στρατηγική 

Επισκέπτες της έκθεσης World Press Photo στο Nieuwe Kerk στο Άμστερνταμ της Ολλανδίας. Το World
Press Photo απονέμεται κάθε χρόνο και είναι ένα από τα πιο σημαντικά βραβεία για φωτορεπόρτερ.
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Η Ευρώπη δεν κινδυνεύει από τους εχθρούς
της. Κινδυνεύει από την αδράνεια των
φίλων της. Η Ευρωπαϊκή Ενωση διανύει

μια υπαρξιακή καμπή. Οχι απλώς μια δύσκολη
περίοδο ή ακόμη μία κρίση, αλλά μια στιγμή
καθοριστική, που το μέλλον της δεν είναι πια
αυτονόητο. Για πρώτη φορά μετά τον Ψυχρό
Πόλεμο, η ίδια η ιδέα της Ευρώπης –όχι ως γε-
ωγραφικός χώρος, αλλά ως πολιτικό και ιστορικό
σχέδιο– μπαίνει στο μικροσκόπιο της αμφι-
σβήτησης. Δυστυχώς, το ευρωπαϊκό όνειρο
φθίνει. Δεν έχει καμία σχέση με το όραμα των
ιδρυτών της ενωμένης Ευρώπης. Οσοι ζήσαμε
την Ευρώπη της ελπίδας και της συλλογικής
προόδου αναγνωρίζουμε σήμερα ένα μηχανισμό
που ασθμαίνει. Μια ένωση χωρίς πνοή, χωρίς
φαντασία, χωρίς ηγεσία. Ο ευρωπαϊκός μηχα-
νισμός διολισθαίνει σε μια τεχνοκρατική ομ-
φαλοσκόπηση, ενώ γύρω του ο κόσμος μετα-
βάλλεται με ταχύτητες γεωπολιτικού σεισμού.

Στην πραγματικότητα η Ευρώπη δεν έγινε
υπερδύναμη. Εγινε ένα πλούσιο νησί, χαμένο
ανάμεσα σε ωκεανούς ανταγωνιστών.

Είχα την τιμή να υπηρετήσω σε μια από τις
τελευταίες Κομισιόν που λειτουργούσαν με
πολιτικό ένστικτο, με ενότητα και στρατηγική
πρόθεση. Υπό τον Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ, η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή λειτούργησε ως πολιτικός
οργανισμός, όχι απλώς ως διαχειριστικό σχήμα.
Σήμερα, βλέπω ηγεσίες να κοιτούν προς τα
μέσα, να φοβούνται το κόστος των αποφάσεων
και να ξεχνούν τη γεωπολιτική τους ευθύνη.

Οι σημερινοί ηγέτες έχουν ξεχάσει πώς χτί-
στηκε η Ευρώπη – και χειρότερα: έχουν πάψει
να τη νιώθουν ως δική τους υπόθεση. Και όμως,
το πρόβλημα δεν είναι εξωτερικό. Δεν είναι η
Ρωσία, η Κίνα, ούτε καν η αποστασιοποιημένη
Αμερική. Το πρόβλημα βρίσκεται εντός. Είναι
η εθελούσια αποστράτευση των εθνικών ηγε-
σιών από το ευρωπαϊκό όραμα.

Εδώ και καιρό, πολλή συζήτηση γίνεται για
την «ευρωπαϊκή ανεξαρτησία», προέκταση της
«στρατηγικής αυτονομίας».

Η απουσία κοινής εξωτερικής και αμυντικής
πολιτικής δεν είναι όμως τεχνικό ελάττωμα.
Είναι πολιτική δειλία. Ποιο είναι το νόημα να

δαπανώνται 800 δισεκατομμύρια ευρώ στην
άμυνα, όταν κάθε κράτος συνεχίζει να ακολουθεί
τον δικό του εθνικό δρόμο; Αυτό δεν είναι
στρατηγική. Είναι κατακερματισμός πολυτελείας.
Αν επενδύσουμε στην άμυνα χωρίς ενότητα,
το μόνο που θα ενισχύσουμε είναι ο κοινωνικός
διχασμός – και οι λαϊκιστές που καραδοκούν.

Οταν το 2015 κλήθηκα να διαχειριστώ το
πιο δύσκολο χαρτοφυλάκιο της Ευρώπης –με-
τανάστευση, ασφάλεια, τρομοκρατία–, κατάλαβα
κάτι βαθύτερο: δεν έλειπε η τεχνογνωσία,
έλειπε η βούληση. Τα κράτη-μέλη δεν ήθελαν
να μοιραστούν ούτε ευθύνη ούτε πληροφορία.
Δεν υπήρχε αλληλεγγύη. Δεν υπήρχε ενσυναί-
σθηση. Υπήρχε μόνο ο εθνικός εγωισμός. Ο
εχθρός δεν ήρθε από έξω. Τον κουβαλούσαμε
μέσα μας. Ωστόσο η Ιστορία μάς έχει ήδη προ-
ειδοποιήσει. Οταν, μετά το κραχ του 1929, τα
συστήματα έκλεισαν προς τα μέσα, το κενό το
κατέλαβαν ο εθνικισμός και ο αυταρχισμός. Η
Βαϊμάρη δεν έπεσε από εξωτερική επίθεση.
Κατέρρευσε από την απογοήτευση των πολιτών
της. Και σήμερα, δυστυχώς, οι συνθήκες επα-
ναλαμβάνονται.

Ο εθνικισμός και ο λαϊκισμός είναι το πιο
επικίνδυνο μείγμα στην ευρωπαϊκή ιστορία.
Και τον ξαναβλέπουμε να φουσκώνει.

Εάν θέλουμε η Ευρώπη του 2040 να είναι
μια δύναμη παγκόσμια, ανθεκτική και ελεύθερη,
τότε χρειάζονται τρία πράγματα: πολιτική ενο-
ποίηση, στρατηγική τόλμη και επιστροφή στο
αξιακό μας θεμέλιο. Οχι απλώς νέες πολιτικές,
αλλά ένα νέο πολιτικό ήθος.

Ή θα σώσουμε την Ευρώπη με τόλμη ή θα
παρακολουθήσουμε την αποσύνθεσή της με
σιωπή. Δεν τρέφω ψευδαισθήσεις. Η αδράνεια
δεν θα σπάσει εύκολα. Μόνο μια βαθύτερη
κρίση ίσως αφυπνίσει τις συνειδήσεις. Ομως
ηγέτης δεν είναι αυτός που περιμένει την κρίση
για να πράξει. Ηγέτης είναι εκείνος που τη
βλέπει να έρχεται και κινητοποιεί το μέλλον
πριν το καταπιεί το παρελθόν. Η Ευρώπη έχει
ακόμα χρόνο. Αλλά όχι πολύ.

Ο κ. Δημήτρης Αβραμόπουλος είναι βουλευτής της
Ν.Δ., πρώην Ευρωπαίος επίτροπος.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΥ

Η Ευρώπη στην ώρα της αλήθειας
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Ο ι Ρωμαιοκαθολικοί σουβλί-
ζουν αμνοερίφια το Πάσχα;
Για να είμαι ειλικρινής δεν

το ήξερα. Μέχρι προχθές νόμιζα
ότι η γενοκτονία της συμπαθούς
και φιλικής προς τον άνθρωπο πα-
νίδος ήταν προνόμιο της ιδιοπρο-
σωπίας μας. Φέτος όμως, επειδή το
δικό μας Πάσχα συμπίπτει ημερο-
λογιακά με αυτό των Παπικών το
έμαθα. Το πληροφορήθηκα από
τους εκπροσώπους της αγοράς των
κρεοπωλών στους οποίους προσέ-
φεραν δημόσιο βήμα δραστήριοι
και έτοιμοι για όλα ρεπόρτερ του
ραδιοφώνου. Τηλεόραση δεν βλέπω
οπότε αρκούμαι στην ενημέρωση
του αρχαϊκού πλέον μέσου. Αυτοί
με ενημέρωσαν πως οι τιμές των
αμνοεριφίων είναι «τσιμπημένες»
φέτος εξαιτίας της σύμπτωσης. Μας
πήραν τα αμνοερίφια οι Παπικοί
με αποτέλεσμα να δημιουργηθεί
στενότης σφαγίων, η οποία συνε-
πάγεται και αύξηση της τιμής. Γε-
γονός που έδωσε την ευκαιρία στην
αντιπολίτευση να κηρύξει την πτώ-
χευση του Πάσχα. Ασε πια το μεγάλο
θέμα των ημερών, την τιμή του σο-
κολατένιου αυγού. Είτε το γράφεις
με –ύψιλον είτε με –βήτα, το αυγό
έχει γίνει απαγορευτικό εξαιτίας
της τιμής του κακάο και της σοκο-
λάτας. Αν κάποιος άκουγε ειδήσεις

στα ελληνικά αυτές τις ημέρες θα
συμπέραινε, ευλόγως, ότι μια κοι-
νωνία που την απασχολεί η τιμή
του αμνοεριφίου και του σοκολα-
τένιου αυγού είναι μια κοινωνία
που έχει ξεπεράσει τα ουσιαστικά
της προβλήματα και την απασχολεί
το περίσσευμα, η πολυτέλεια του
βίου της. Θα παραγνώριζε όμως τον
ψυχολογικό παράγοντα, την κινη-
τήριο δύναμη της κοινωνίας μας,
τον παράγοντα του άγχους.

Μεταξύ μας. Το Πάσχα είναι η
μεγάλη γιορτή του Ελληνισμού
διότι ενεργοποιεί το άγχος. Και τα
Χριστούγεννα θα μου πείτε, όμως
αυτά περιορίζονται στο άγχος εντός
των τειχών. Πού έχεις κλείσει για
παραμονή; Κάπου στο κέντρο εν-
νοείται. Κοστίζει κάτι παραπάνω
αλλά μου είπαν ότι οι γαρίδες του
δεν παίζονται. Το Πάσχα όμως, το
Πάσχα πρωταγωνιστεί στην έκ-
κριση αδρεναλίνης. Κατ’ αρχάς ο
προορισμός. Πού θα πάμε, πώς θα
πάμε, πότε θα φύγουμε, πότε θα
γυρίσουμε; Ακόμη κι αν έχεις κα-
τάλυμα εκτός Αθηνών. Ακτοπλοϊκά
ή αυτοκίνητο. Εχεις άγχος για να
προλάβεις τα Δώδεκα Ευαγγέλια.
«Αν δεν ακούσω το Σήμερον κρε-
μάται επί ξύλου ο εν ύδασι την γην
κρεμάσας, δεν καταλαβαίνω Πά-
σχα». Αν δεν έχεις κατάλυμα και

προκειμένου να γλιτώσεις μια δια-
νυκτέρευση φεύγεις Μεγάλη Πα-
ρασκευή, έχεις άγχος για να προ-
λάβεις τα Εγκώμια και την περιφορά
του Επιταφίου. Το άγχος κορυφώ-
νεται με το Χριστός Ανέστη και
τον πόλεμο των κροτίδων και των
βεγγαλικών και ολοκληρώνεται
την επομένη γύρω από το σουβλι-
σμένο πτώμα του αθώου αμνού.
Εξάντληση και χοληστερίνη. Πώς
να μην πιεις κάτι παραπάνω και
να τραβήξεις για μετωπική; Οι ρε-
πόρτερ ξεχνούν την τιμή των αμνο-
εριφίων και προσγειώθηκαν στον
ρεαλισμό μιας ακόμη τραγωδίας
στην άσφαλτο.

Και κάπου εκεί στο βάθος ακού-
γεται η ηχώ του λόγου των Ευαγ-
γελιστών. Αλήθεια πόσοι από εμάς
έχουμε την τύχη να τον ακούσουμε;
Δεν μας τον δίδαξαν στο σχολείο.
Γιατί άραγε; Γιατί ακόμη και σήμερα
δεν διδάσκεται η Καινή Διαθήκη
στην εκπαίδευση; Δεν μπορούμε
να αντιληφθούμε τι γιορτάζουμε
το Πάσχα χωρίς την αφήγηση των
Ευαγγελιστών. Και δεν χρειάζεται
να είσαι θρησκευόμενος για να σε
συγκινήσει η αφήγηση του Θείου
ή ακόμη και του Ανθρωπίνου δρά-
ματος. Σου είναι απαραίτητο, αν
μη τι άλλο, για να σε λυτρώσει από
το άγχος των ημερών.

Αν μη τι άλλο, και πέρα από
την πίστη ή την αμφισβήτησή
της, η γλώσσα των Ευαγγελιστών
είναι μια κορυφαία στιγμή της συ-
νέχειας της γλώσσας μας. Κατά
συνέπεια της συνέχειας της ελ-
ληνικής γλώσσας από την πιο βα-
θιά αρχαιότητά της έως σήμερα.
Οι άγιες ημέρες της Μεγάλης Εβδο-
μάδος αναδεικνύουν, αν μη τι
άλλο, τη δύναμή της. Το «ω γλυκύ
μου έαρ» αγγίζει τη δική μας ευαι-
σθησία. Η ελληνική παράδοση εί-
ναι τραγική. Την αγιότητα την
συλλαμβάνουμε ως μαρτυρία του
τραγικού. Και γι’ αυτό το Πάσχα
είναι πιο σημαντική γιορτή από
αυτή των Χριστουγέννων.

Θα με ρωτήσετε τι σχέση έχουν
όλ’ αυτά με τις τιμές των αμνοερι-
φίων και το άγχος των υποχρεω-
τικών διακοπών; Θα σας απαντήσω
προσωπικά. Θα μείνω στο σπίτι
μου, θα πάω στον Αγιο Χαράλαμπο
στο Πεδίον του Αρεως χωρίς κανένα
άγχος. Θα ακολουθήσω την περι-
φορά. Οσο για τις τιμές του αμνο-
εριφίου, χωρίς παρεξήγηση, δεν
με ενδιαφέρει ποσώς. Απλώς έχω
πολλά πράγματα για να αγχωθώ
ώστε να μη με ενδιαφέρει. Προτιμώ
να απολαύσω τα χωρία των Ευαγ-
γελίων παρά να αγχωθώ σε μπο-
τιλιάρισμα στα διόδια.

Το άγχος του Πάσχα
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Μ ια ομολογημένη δυσκολία
δεν είναι λιγότερο δυσκο-
λία – είναι μοιρασμένη

ωστόσο και δεν σε πλακώνει το
βάρος της. Γι’ αυτό και ξεθαρρεύω
να ομολογήσω ότι οι μέρες που
προηγούνται κι έπονται της Λαμ-
πρής με στενεύουν. Με στενεύει
ο συγκρατημένος (από καθωσπρε-
πισμό, μη μας πούνε και θεούσους)
συναισθηματισμός της Μεγάλης
Εβδομάδας και η τσουρούτικη με-
ταπασχαλινή ξεφάντωση.

Οσοι πασχίζουμε, λίγο ή περισ-
σότερο, να είμαστε Χριστιανοί φαι-
νόμαστε, πώς να το πω, μπόσικοι.
Είμαστε αλαφιασμένοι από τις σκο-
τούρες του βιοπορισμού και φαρ-
μακωμένοι από τις ακάλυπτες επι-
ταγές του κυρίαρχου καταναλω-
τικού ηδονισμού. Είναι σχεδόν
εθιμικός ο ξώφαλτσος εκκλησια-
σμός μας και περίπου εξαναγκα-
σμός το πλαδαρό γλεντοκόπι μας.
Δεν αντέχουμε την ευαγγελική
προτροπή να ξεβολευτούμε, να τα
εκποιήσουμε όλα και να αξιωθούμε
τον πολύτιμο μαργαρίτη. Γι’ αυτό
και δεν νεκροστολίζουμε αυτο-
προσώπως τον Χριστό – με απευ-
θείας ανάθεση στο πλησιέστερο
ανθοπωλείο γίνεται ο Επιτάφιος.
Και στην Ανάσταση, κομψευόμενοι
πάντα, παρά πέντε προσερχόμαστε
«για το καλό» και τις κροτίδες, ενώ
και πέντε κουταλιάζουμε τη μα-

γειρίτσα! Και την επομένη, το ίδιο
άγευστοι, ρευόμαστε την κατα-
σπάραξη του αμνού! Στην πραγ-
ματικότητα άδειοι από νόημα δεν
μετέχουμε σε γιορτινή σύναξη αλλά
σε επετειακό τσιμπούσι. Σε όλα
αυτά νομίζω ότι δεν υπάρχει Χρι-
στός. Δεν υπάρχει όμως ούτε η λα-
χτάρα του. Είμαστε χλιαροί και
στον απελπισμό μας – ούτε καν
Θωμάδες που αιτούνται πειστήρια.
Μένουμε ανυποψίαστοι της δυνα-
τότητας να απελευθερωθεί η ύπαρ-
ξή μας από τους καταναγκασμούς
της βιολογίας. Ενδίδουμε αμαχητί
στην ευκολία των συμβάσεων που
με θρασύτητα ονομάζουμε «παρά-
δοση», ενώ δεν είναι παρά ο δια-
συρμός της σε φολκλόρ.

Παράδοση είναι η μεγαλοβδο-
μαδιάτικη συντριβή της ολιγο-
γράμματης γιαγιάς μου και η ολό-
καρδη αναστάσιμη χαρμοσύνη
της, που δεν έκλαιγε και δεν πα-
νηγύριζε μια θεολογική εκδοχή
αλλά ένα κατάδικό της πρόσωπο.
Καμιά πόζα και ψευτοπαρηγόρια.
Ιδίοις όμμασι το έβλεπε και ιδίαις
χερσί το μύρωνε.

«Παραμύθια» θα αποφανθούν
οι εγκρατείς της μετανεωτερικής
φούσκας. Πράγματι. Γι’ αυτό και
τα αφήσαμε κατά μέρος και στο
όνομα των ιδεολογιών σκοτώσαμε
τον Θεό. Μετά, στο όνομα ενός
νέου εγωισμού ξεπατώσαμε τις

ιδεολογίες και τώρα ολότελα απα-
ραμύθητοι βολτάρουμε στο κενό
που πασχίζουμε να μπουκώσουμε
με τον αλαζονικό επιστημονισμό
και τη μηχανοκρατία μας. Μόνο
που έτσι δεν πολλαπλασιάζονται
οι άρτοι αλλά οι φτωχοί, και η φύση
δεν χαίρει αλλά υποφέρει.

Σωστά όλα ετούτα μα, τα βάζω
με τον γκρινιάρη εαυτό μου, προς
τι όλη αυτή η άτοπη βαρυκαρδία
και η υπερφίαλη κατάκριση; Από
την αφ’ υψηλού επιτίμηση ποιος
κερδίζει;

Ο λοιδορούμενος, εμπτυόμενος,
λογχιζόμενος σταυρωμένος κι ανα-
στημένος Χριστός δεν είναι έπαθλο.
Δεν είναι αντιμισθία του ενάρετου
βίου. Δεν είναι θεωρητική κουβέν-
τα. Είναι ψωμί και κρασί. Είναι σώ-
μα και αίμα. Είναι ένσαρκη φανέ-
ρωση ενός καινού τρόπου που
σταυροκοπιέται, ιστορεί εικόνες,
χτίζει εκκλησιές και μετακινεί βου-
νά. Είναι τραπέζι γιορτινό. Λάβετε,
φάγετε πάντες, νηστεύσαντες και
μη. Γιατί όλοι οι εν πολλαίς αμαρ-
τίαις περιπεσόντες είμαστε κλητοί
σε αυτή την τράπεζα. Και όλοι, και
οι καλοί και οι κακοί, και οι μεθυ-
σμένοι και οι αδύναμοι και οι ντρο-
πιασμένοι είμαστε συγχωρεμένοι
και ομοτράπεζοι. Και στους σοφούς
που θα δυσφορήσουν με το κάλε-
σμά μας, Αυτός, που «μετά ανόμων
ελογίσθη», θα εξηγήσει ότι μας δε-

ξιώνεται γιατί κανείς μας δεν θε-
ώρησε τον εαυτό του άξιο τέτοιας
τιμής. «Και τότε όλα θα τα κατα-
λάβουμε»!*

Μέχρι τότε όμως, ας μην ξεχνά-
με ότι ο μαθητής Τον αρνήθηκε
κι ο ληστής, που δεν συνθηκολό-
γησε με το κακό και το άδικο,
«εβόησε»: «Μνήσθητί μου Κύριε»!
Δηλαδή, καμία σιγουράδα. Ακρο-
βασία και διακινδύνευση η Εκκλη-
σία. Και εγρήγορση. Και συγγνώμη.
Και μετάνοια. Και «καλή αλλοίωση».
Αλλά και γιορτή που μας περνά
από το άτομο στο πρόσωπο, από
τον μονόλογο στη συνομιλία, από
το «εγώ» στο «εμείς» και μας αρ-
ματώνει με την αγάπη εκείνη που
έξω βάλλει τον φόβον, που ου ζητεί
τα εαυτής, που «θανάτω θάνατον»
φιλεύει άγρια χαρά.

Η διακαινήσιμος εβδομάδα είναι
εβδομάδα χαράς. «Αποκεκύλισται
ο λίθος» και ανέστη ο Κύριος.

Χριστός Ανέστη! Τον τελευταίο
λόγο δεν τον έχει ο θάνατος – τον
έχει η ζωή που πολιτεύεται και μας
αφθαρτίζει. Κι αυτό, να ξέρετε, δεν
είναι λίγο. Είναι το παν.

* Φ. Ντοστογιέφσκι, «Εγκλημα και τιμω-
ρία», μτφρ. Αρης Αλεξάνδρου, επίτομη
Γκοβόστη, 2014, σ. 32

Ο κ. Θεόδωρος Παντούλας είναι συγ-
γραφέας.

«Καμπάνες αναστάσιμες χτυπούν αλαργινά» – μα πολύ αλαργινά
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΠΑΝΤΟΥΛΑ

Ενα τεράστιο κενό
στην πολιτική ζωή

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Η χώρα βρίσκεται
αντιμέτωπη με ένα
τεράστιο κενό: την
απουσία αντιπολί-
τευσης. Εχουμε
μπόλικους πολιτι-

κούς αρχηγούς, οι οποίοι κάνουν
φασαρία, ασκούν «δυναμική» αν-
τιπολίτευση και προσπαθούν να
εκμεταλλευθούν το κλίμα λαϊκής
δυσαρέσκειας που αναπόφευκτα
δημιουργείται μετά έξι χρόνια
διακυβέρνησης. Στην εποχή της
απόλυτης τοξικότητας και των
μέσων κοινωνικής δικτύωσης, οι
εν λόγω πολιτικοί πιστεύουν ότι
όποιος φωνάζει πιο πολύ κερδίζει.

Και πράγματι, μπορεί να αυξάνει
κάποιος τα ποσοστά του και δύο
και τρεις μονάδες. Δεν πείθει,
όμως, κανέναν ότι μπορεί να κυ-
βερνήσει μόνος του ή να συγκυ-
βερνήσει ως υπεύθυνος εταίρος.

Το εκλογικό σώμα είναι χωρι-
σμένο σε δύο «ενορίες» ή πελα-
τείες, όπως το δει κανείς. Η αν-
τισυστημική πελατεία είναι δια-
σκορπισμένη σε πολλά κομμάτια
και κανείς δεν έχει μπορέσει να
την ενώσει. Περιθώριο για Ελληνα
ή Ελληνίδα Μελόνι ή Λεπέν υπάρ-
χει απεριόριστο αν δει κάποιος
τα συνολικά ποσοστά του χώρου.
Καθώς μάλιστα η διακυβέρνηση
Τραμπ έχει νομιμοποιήσει το χθε-

σινό άκρο ως τον σημερινό κα-
νόνα, το εκκρεμές έχει μετακι-
νηθεί πολύ προς τα δεξιά και την
αντισυστημικότητα. Λείπει ωστό-
σο ο πολιτικός που μπορεί να σα-
γηνεύσει και να πείσει πως θα
μπορούσε να κυβερνήσει, με με-
γάλες δόσεις δήθεν αποτελεσμα-
τικού αυταρχισμού. Οπως θα έλε-
γε όμως ο Κωνσταντίνος Μητσο-
τάκης, «η ζήτηση είναι εκεί, κά-
ποιος θα το ανοίξει το μαγαζί».
Προς το παρόν, τα «μαγαζάκια»
είναι πολλά.

Στον χώρο των μη ή λιγότερο
αντισυστημικών κομμάτων, ο
προφανής στόχος θα ήταν να πεί-
σουν ότι μπορούν να κυβερνή-
σουν. Δεν το κάνουν, δεν το προ-
σπαθούν καν. Εσωκομματικές
ισορροπίες και ανασφάλειες τα
καθηλώνουν σε πολύ χαμηλά πο-
σοστά. Το γεγονός ότι εξέλεξαν
ή επανεξέλεξαν σχετικά πρόσφα-
τα, και με απολύτως δημοκρατικό
τρόπο, ηγεσίες δεν αφήνει περι-
θώρια ξεμπλοκαρίσματος.

Αυτή η εικόνα δεν είναι καλή
για την υγεία του πολιτικού συ-
στήματος. Δεν κάνει καλό στην
κυβέρνηση και ωθεί τους πολίτες
σε πολύ ακραίες επιλογές. Συμ-
βαίνει μάλιστα το παράδοξο, να
κάνει τους πολίτες που νιώθουν
ότι δεν έχουν διέξοδο να θυμώ-
νουν περισσότερο με τον πρω-
θυπουργό. 

Στο τέλος της ημέρας, όμως,
μια κρίσιμη μάζα πολιτών αντι-
λαμβάνεται ότι ο κόσμος γύρω
μας γίνεται όλο και πιο επικίν-
δυνος και απρόβλεπτος, και στη
μάχη της λογικής και του ένστι-
κτου επιβίωσης με το θυμικό κερ-
δίζει η λογική. Αυτή θα είναι η
εικόνα όσο δεν υπάρχει κάποια
αξιόπιστη εναλλακτική λύση, όσα
λάθη και αν κάνει η κυβέρνηση,
όσα αυτογκόλ και αν βάζει.

Σε μία περίοδο της
μεγαλύτερης και
πλέον επικίνδυνης
ρευστότητος που ει-
σήλθε η ανθρωπό-
τητα στις ημέρες

μας, από το τέλος του τελευταίου
Παγκοσμίου Πολέμου, ο εορτασμός
της Αναστάσεως του Κυρίου απο-
τελεί για έναν φιλακόλουθο χρι-
στιανό σωτήριο καταφύγιο παρη-
γορίας και ελπίδος.

Για τη συντριπτική πλειονό-
τητα της αγνωστικιστικής συγ-
χρόνου κοινωνίας μας, η εορτή
του Πάσχα είναι μία ευκαιρία,
έστω συντόμου αποδράσεως από
μια μάλλον ζοφερή πραγματικό-
τητα, με τη συμμετοχή σε εκδη-

λώσεις οικογενειακής αγάπης,
κοινωνικής ευωχίας και ολιγοή-
μερης εξόδου. Ο καθείς κατά τον
τρόπο του. Ουδείς ψόγος.

Η αρχαιότερη γραπτή αναφορά
εις την Ανάσταση του Θεανθρώπου
γίνεται περί το έτος 50 μ.Χ., σε
γλώσσα ελληνική είναι αλήθεια,
στην Α  ́Προς Κορινθίους Επιστολή
του Παύλου, όπου ο Απόστολος
των Εθνών, αφού περιέγραψε συ-
νοπτικά το απερινόητο μυστήριο
της χριστιανικής πίστεως, τόνισε
με τρόπο απόλυτο και εμφαντικό
πως «ει δε Χριστός ουκ εγήγερται,
κενόν άρα το κήρυγμα ημών, κενή
δε και και κενή η πίστις υμών».
Αλλά αυτά είναι προς ανάλυση
από τους θεολόγους.

Πριν από έξι εβδομάδες, ισλα-
μιστές τζιχαντιστές εξαπέλυσαν
φονικές διώξεις εναντίον χριστια-
νών στη Συρία, η Εκκλησία της

οποίας είναι μοναδική από πολλές
απόψεις. Κατευθυνόμενος στη Δα-
μασκό για να οργανώσει τη δίωξη
των εκεί χριστιανών ασπάσθηκε
τον χριστιανισμό ο Παύλος όταν,
αφού τον τύφλωσε μεγάλη λάμψη,
άκουσε τον Χριστό να τον ρωτάει:
«Τι με διώκεις; Σκληρόν σοι προς
κέντρα λακτίζειν».

Και ήταν η Εκκλησία της Αν-
τιοχείας, στη Συρία της εποχής
εκείνης, που με επικεφαλής τον
Παύλο και τον Βαρνάβα μετέβη
στα Ιεροσόλυμα περί τα μέσα του
1ου μ.Χ. αιώνα, όπου έπειτα από
σκληρή αντιπαράθεση στη διάρ-
κεια της πρώτης Αποστολικής Συ-
νόδου στην οποία προήδρευε ο
«αδελφόθεος» Ιάκωβος, συνεφω-
νήθη ότι οι εθνικοί –κυρίως ελλη-
νόφωνοι– που ασπάζονταν τον
χριστιανισμό δεν όφειλαν προ-
ηγουμένως να υποστούν περιτομή
αποδεχόμενοι τον Μωσαϊκό νό-
μο.

«Παρεισάκτους ψευδαδέλφους»
είχε χαρακτηρίσει ο Παύλος τους
αντιτιθέμενους στην εξέλιξη αυτή,
που εάν δεν είχε τελικώς συντε-
λεσθεί, το κήρυγμα του Ιησού δεν
θα είχε εξαπλωθεί στα έθνη. Ούτε
είναι τυχαίο ότι ο όρος «χριστιανοί»
χρησιμοποιήθηκε πρώτη φορά
από την Εκκλησία της Αντιοχείας,
για να επικρατήσει τελικώς στην
οικουμένη. Τέλος, ακόμη και στις
μέρες μας η Θεία Λειτουργία της
Ορθοδόξου Εκκλησίας της Συρίας
είναι γραμμένη σε μία παραλλαγή
της αραμαϊκής, τη γλώσσα που
μιλούσε και δίδασκε ο Ιησούς και
που εξακολουθεί να επιβιώνει ακό-
μη και στη χριστιανική πόλη της
Μααλούλα, όπως μετέδωσε ο αν-
ταποκριτής του BBC.

Πριν από κάποια χρόνια, ο Πά-
πας Ιωάννης Παύλος Β΄ είχε πει
ότι «η Εκκλησία αναπνέει από δύο
πνεύμονες, έναν στην Ανατολή
έναν στη Δύση, και όταν ένας από
τους δύο υποφέρει, τότε το σώμα
της Εκκλησίας πάσχει». Αλλά μετά
τα Πάθη ακολουθεί το Μέγα Πά-
σχα. Καλή Ανάσταση, λοιπόν, όπως
και εάν τη γιορτάζει ο καθένας.

Το Μέγα Πάσχα
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ
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ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΑΝΔΡΕΑ ΠΕΤΡΟΥΛΑΚΗ, apetroulakis@kathimerini.gr

<<<<<<

Δεν είναι τυχαίο ότι ο
όρος «χριστιανοί» χρη-
σιμοποιήθηκε πρώτη
φορά από την Εκκλησία
της Αντιοχείας για να
επικρατήσει τελικώς
στην οικουμένη.

<<<<<<

Εχουμε μπόλικους 
πολιτικούς αρχηγούς 
οι οποίοι κάνουν φασα-
ρία και ασκούν «δυνα-
μική» αντιπολίτευση, 
αλλά στην ουσία 
έχουμε απουσία αντι-
πολίτευσης.
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Οι τριγωνικές σχέσεις
ΗΠΑ-Ισραήλ-Τουρκίας
ελκύουν πάντα το ενδια-
φέρον. Το ειδικό βάρος
τους, τα χαρακτηριστικά
των ηγετών τους και η

συγκυρία φτιάχνουν ένα κοκτέιλ. Με
τι περιεχόμενο; Προς ένταση ή σε
ήρεμα νερά; Η είδηση: Συνάντηση
Τραμπ - Νετανιάχου στον Λευκό Οίκο
στις 7/4. Ο πρώτος στον δεύτερο: «Οποι-
οδήποτε πρόβλημα έχεις με την Τουρ-
κία, νομίζω μπορώ να το λύσω. Αρκεί
να είσαι λογικός. Πρέπει να είμαστε
λογικοί», δηλώσεις στους δημοσιογρά-
φους από το Οβάλ Γραφείο.

Ύστερα τα είπε πιο ειδικά: «Μπίμπι,
αν έχεις κάποιο ζήτημα με την Τουρκία,
πιστεύω πραγματικά ότι θα καταφέρεις
να το λύσεις. Ξέρεις, έχω εξαιρετικές
σχέσεις με την Τουρκία και τον ηγέτη
της, και νομίζω ότι θα το λύσουμε. Ελ-
πίζω να μην εξελιχθεί σε πρόβλημα –
και δεν νομίζω πως θα γίνει» (πηγή:
SigmaLive, 8/4). Η «ελπίδα» Τραμπ
πραγματοποιήθηκε δύο ημέρες μετά.
Πηγές του τουρκικού υπουργείου Άμυ-
νας ανέφεραν στη «Χουριέτ», 10/4, ότι
«Τούρκοι και Ισραηλινοί αξιωματούχοι
πραγματοποίησαν συνάντηση στο
Αζερμπαϊτζάν στις 9/4 με στόχο τη δη-
μιουργία μηχανισμού αποκλιμάκωσης
για την αποτροπή ανεπιθύμητων επει-
σοδίων στη Συρία».

Στο ίδιο κλίμα ο υπουργός Εξωτε-
ρικών Χ. Φιντάν είδε τη συνάντηση
Τραμπ και Νετανιάχου ως «ουσιαστικά
αγώνα εξουσίας μεταξύ των δύο ηγε-
τών». Για τη Συρία ο Χ. Φιντάν, αφού
«αναγνώρισε την επιχειρησιακή πραγ-
ματικότητα της στρατιωτικής παρου-
σίας της Τουρκίας στη Συρία», σημείωσε
ότι «οι τεχνικές επαφές με το Ισραήλ

συνεχίζονται για την αποτροπή συγ-
κρούσεων στον εναέριο χώρο», σημει-
ώνοντας «το περίπλοκο περιβάλλον
στο οποίο επιχειρούν τουρκικές, ρω-
σικές, ιρακινές και ισραηλινές δυνά-
μεις». Είναι πιθανόν η Τουρκία να ικα-
νοποιήσει ορισμένα αιτήματα του Ισ-
ραήλ στη νότια Συρία (λ.χ. είδος από
no-fly zone - ζώνη απαγόρευσης πτή-
σεων) σε περιοχές/ υψώματα που βλέ-
πουν τη Δαμασκό νότια. Το διακύβευμα
είναι τεράστιο και για τις δύο χώρες
και η πρόθεση Τραμπ να παρέμβει για
επίλυση τυχόν ζητημάτων μεταξύ Ισ-
ραήλ-Τουρκίας, δείχνει καθαρά προς
τα πού πάει το τρένο.

Τι κάνει η Κύπρος μέσα σε αυτόν
τον κύκλο με τις ανακατατάξεις; Αρκετοί
εύχονταν κάποιου είδους αντιπαράθεση
Ισραήλ-Τουρκίας, κάποιοι μπορεί να
σκέφτηκαν ότι επιτέλους έφτασε η
ώρα να δικαιωθεί ο Παΐσιος και το όρο-
μάν του. Για να μη δικαιωθεί όμως ο
γέρων, «Τούρκοι και Ισραηλινοί αξιω-
ματούχοι πραγματοποίησαν συνάντηση
στο Αζερμπαϊτζάν στις 9/4» με στόχο
την «αποτροπή ανεπιθύμητων επει-
σοδίων στη Συρία». Ο Παΐσιος όμως
μπορεί να κυκλοφορήσει υπό άλλη έκ-
δοση. Σύμφωνα με ανακοίνωση του
υπουργείου Άμυνας «στις 9 Απριλίου
2025, μεταξύ των ωρών 10:00 και 12:00,
πραγματοποιούνται εκπαιδευτικές πτή-
σεις μαχητικών αεροσκαφών εντός
του FIR Λευκωσίας, στο πλαίσιο συ-
νεκπαίδευσης της Εθνικής Φρουράς
με φίλες στρατιωτικές δυνάμεις» (Πηγή:
omegalive, 9/4).

Πέρα από το διασκεδαστικό περί
«συνεκπαίδευσης της Ε.Φ.», πέρα από
το αμίμητο «με φίλες στρατιωτικές δυ-
νάμεις», υπάρχει το πραγματικό ζήτημα
για το πόσο ανεύθυνη είναι η ομάδα

που λαμβάνει αυτές τις αποφάσεις.  
Στο ίδιο πνεύμα, «σύμφωνα με δια-

σταυρωμένες πληροφορίες του ERT-
News από κυβερνητικές πηγές στην
Ιερουσαλήμ», ο Ν. Χριστοδουλίδης θα
επισκεφθεί το Ισραήλ στις 4/5 (πηγή:
«ο Φιλελεύθερος» 16/4). Η συνέχεια
του ρεπορτάζ: «Το ταξίδι θεωρείται
εξαιρετικά σημαντικό αφού πραγμα-
τοποιείται σε μια περίοδο μεγάλης έν-
τασης αλλά και αλλαγών οι οποίες επη-
ρεάζουν τόσο την Κύπρο και το Ισραήλ
όσο και την Ελλάδα στο ενεργειακό
και όχι μόνο επίπεδο». 

Το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο εξέ-
δωσε ένταλμα σύλληψης για τον Β. Νε-
τανιάχου 22/11/24 «για φερόμενα εγ-
κλήματα πολέμου και εγκλήματα κατά
της ανθρωπότητας». Τα κράτη-μέλη
του ΔΠΔ είναι υποχρεωμένα να εκτε-
λέσουν το ένταλμα, εφόσον ο Β. Νε-
τανιάχου εισέλθει στις περιοχές της
κυριαρχικής δικαιοδοσίας τους. Οι
μόνοι δύο βρήκαν τη φόρμουλα: πα-
ραβιάζοντας το πνεύμα της απόφασης
του ΔΠΔ του οποίου είναι μέλη, επι-
σκέπτονται οι ίδιοι το Ισραήλ! Η Κύ-
προς, χώρα υπό κατοχή, στις 2/4 τήρησε
αποχή στο Συμβούλιο Ανθρωπίνων Δι-
καιωμάτων των Η.Ε. σε ψήφισμα για
τις παραβιάσεις των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων κατά Παλαιστινίων! 

Ο Ισραηλινός πρωθυπουργός ήδη
ξεπέρασε και τα όρια που περιέγραψε
το ΔΠΔ, διέλυσε τις πρόνοιες της εκε-
χειρίας, καθαρίζει κάθε μέρα ό,τι βρει
μπροστά του, ακόμα και ο Τραμπ τού
είπε «Μπίμπι, εγώ θα διαχειριστώ το
Ιράν, βρες λύσεις με Τουρκία».

Το εσωτερικό σκηνικό στο Ισραήλ
αλλάζει. Εν ενεργεία πιλότοι, αξιωμα-
τικοί της Μοσάντ και Σιν Μπετ, πρώην
αρχηγοί της αστυνομίας, προσωπικό-

τητες της χώρας υπογράφουν κείμενα,
ζητώντας «εκεχειρία-επιστροφή των
ομήρων», ενώ έξι πανεπιστήμια με κοι-
νή ανακοίνωσή τους προαναγγέλλουν
κινητοποιήσεις, αν απομακρυνθεί η
γενική εισαγγελέας Γκάλι Μπαχαράβ-
Μιαρά.

Ο αρχηγός της Shin Βet Ρόνερ Μπαρ
δήλωσε δημόσια ότι ο Β. Νετανιάχου
του ζήτησε να «συστήσει» γραπτώς
στους δικαστές που τον δικάζουν για
τρεις υποθέσεις διαφθοράς να μην πα-
ρίσταται στην αίθουσα του δικαστηρίου
γιατί έχει ευθύνες. Ο Μπαρ αρνήθηκε,
ο Νετανιάχου τον καθαίρεσε. 

Τα έργα μιλούν αφ’ εαυτών: στις 5-
6 τριμερείς χάθηκε ο EastMed και στις
8-9 χάθηκε ο Great Sea Interconnector.
Παρά ταύτα, η παράσταση υπέρ Νε-
τανιάχου συνεχίζεται με την απέλπιδα
προσπάθεια των άλλων δύο να τους
ανοίξει διαύλους επικοινωνίας με τον
Τραμπ. Οι δύο τα έδωσαν όλα στη δι-
οίκηση Μπάιντεν – αλλά έχασαν, ο
Τραμπ επαίνεσε Ερντογάν. 

Η επίσκεψη στην Ιερουσαλήμ δεί-
χνει (ακόμα μια φορά) ότι το Κυπριακό
δεν είναι στην ατζέντα του Χριστο-
δουλίδη, αναζητεί στηρίγματα μόνο
για τον εαυτό του, γι’ αυτό και συμπε-
ριφέρεται ως υπηρέτης του. Καμία συ-
ναίσθηση ευθύνης – και εδώ η ευθύνη
είναι 100% κυπριακή: είναι υπό δια-
μόρφωση νέα αρχιτεκτονική άμυνας
της Ε.Ε. με ρόλο στην Τουρκία. Αντί η
Λευκωσία να κινηθεί στο ευρωπαϊκό
πεδίο (Βρυξέλλες, Παρίσι, Βερολίνο),
πώς να αξιοποιήσει υπέρ των κυπρια-
κών συμφερόντων την εξέλιξη, πάει
Ιερουσαλήμ με φόντο τον καιροσκο-
πισμό και τον τυχοδιωκτισμό! 

Κοκτέιλ από ανατροπές
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

EP
A/

SA
M

AR
 A

BU
 E

LO
U

F
FO

R 
N

EW
 Y

O
RK

 T
IM

ES

Η φωτογραφία της Samar Abu Elouf για τους New York Times που απεικονίζει τον Mahmoud Ajjour (9), ο οποίος τραυματίστηκε κατά τη διάρκεια
ισραηλινής επίθεσης στην πόλη της Γάζας τον Μάρτιο του 2024. Η φωτογραφία έλαβε το World Press Photo 2025.

www.larkoslarkou.org.cy

Σχεδόν μία δεκαπενταετία από την
ανακάλυψη κοιτασμάτων φυσικού
αερίου επί της κυπριακής ΑΟΖ με τη,
συνεπακόλουθη, συζήτηση για τη
μετατροπή της Κύπρου σε… Ντουμ-
πάι, τις ασκήσεις επί χαρτών με αγω-

γούς και οδεύσεις φυσικού αερίου και φυσικά τη
μη παραγωγή, ακόμη, έστω και μιας μικρής ποσότητας
φυσικού αερίου για την εγχώρια αγορά, τα πρόσφατα
αποτελέσματα της γεώτρησης στον στόχο «Ηλέκτρα»
από την Exxon αποδεικνύουν το αυτονόητο. 

Η ανακάλυψη κοιτασμάτων υδρογονανθράκων
είναι, κυριολεκτικά, μια άσκηση τυχαιότητας. Μπορεί
να βρεις γκάζι, μπορεί και να μη βρεις, ακόμη και
αν οι ενδείξεις (π.χ. τα σεισμογραφικά δεδομένα)
δείχνουν την ύπαρξη κοιτασμάτων. Ένας τζόγος
που ωστόσο ακόμη και αν σταθείς τυχερός, και
βρεις επαρκείς και ανακτήσιμες ποσότητες, περι-
λαμβάνει και την τύχη του να τα αξιοποιήσεις εμ-
πορικά, ήτοι σε μια περίοδο χρόνου και τόπου όπου
οι κανόνες της αγοράς, οι τιμές της ενέργειας και
το γεωπολιτικό ρίσκο θα σου επιτρέψουν να επω-
φεληθείς. Να κερδίσεις. 

Το «φλοπ» της γεώτρησης στο τεμάχιο «5» όπου
βρίσκεται η «Ηλέκτρα» δεν αποτελεί ασφαλώς το
τέλος του δρόμου για την εν λόγω περιοχή, αλλά
ούτε για το ερευνητικό πρόγραμμα υδρογονανθράκων
της Κ.Δ. Ακόμη και αν καλλιεργήθηκαν προσδοκίες
λόγω των ερευνητικών απεικονίσεων στην περιοχή,
το τεμάχιο «5» έχει ακόμη αρκετό δρόμο. Όπως,
και σχεδόν δίπλα, το τεμάχιο «10».

Το ζητούμενο εδώ είναι να ολοκληρωθεί εντός
διετίας το σύνολο των γεωτρήσεων σε αυτή την πε-
ριοχή της κυπριακής ΑΟΖ προκειμένου να υπάρξει
εικόνα –σε βάθος σχεδόν 20ετίας– από την πρώτη
σου ανακάλυψη κοιτάσματος, το 2011 στο τεμάχιο
«12». Γκάζι μπορεί να βρεθεί. Όπως βρέθηκε και
στην «Αφροδίτη» αλλά και στο τεμάχιο «6» («Γλαύ-
κος»). Τύχη θέλει. 

Ωστόσο, όταν τελειώνει η τύχη, στην Κύπρο,
όπως σχεδόν σε κάθε τι, η αποτυχία –δομική/στρα-
τηγική ή απλώς τακτική– έρχεται μετά. Και αποτυχία
για το ερευνητικό πρόγραμμα υδρογονανθράκων
της Κ.Δ. δεν αποτελεί η αποτυχία της Exxon να βρει
ταμιευτήρα φυσικού αερίου στην «Ηλέκτρα», αλλά
η διαχρονική αποτυχία της να κινηθεί ενεργητικά,
έξυπνα και με ολοκληρωμένο πλάνο ως προς την
εμπορική αξιοποίηση των επιβεβαιωμένων ποσο-
τήτων. Που και υπάρχουν, και μπορούν να απαλ-
λάξουν την Κ.Δ. από την εξάρτηση του μαζούτ και
μπορούν τελικά να εξαχθούν και στις γειτονικές
αγορές. Πολύτιμος χρόνος εξάλλου μετά το 2014
χάθηκε στην «Αφροδίτη», κάπου μεταξύ μεγαλο-
μανίας για φαραωνικούς αγωγούς και γεωπολιτικής
χωρίς τη γεωπολιτική, όπου κάποιοι νόμιζαν πως
με μικρές ποσότητες γκαζιού θα αντιπαλέψουν την
Τουρκία στην περιοχή ή θα λύσουν το Κυπριακό.
Τίποτα από τα δύο δεν μπορεί να συμβεί αποκλειστικά
και μόνο με την ενέργεια, είτε έχεις 3.6 tcf γκαζιού
είτε τρία ολάκερα «Zohr». 

Πίσω στον τζόγο, καλό να αντιληφθούμε όλοι
πως τον προσεχή Νοέμβριο, με φόντο τις εξελίξεις
στο «Αφροδίτη», η εμπλεκόμενη εταιρεία πρέπει
να παραδώσει συγκεκριμένα παραδοτέα και πως
ακόμη εκκρεμεί μια συμφωνία με το γειτονικό Ισραήλ
για τη συνεκμετάλλευση του κοιτάσματος, κάτι που
χρόνισε εξίσου με την ανάπτυξη του κοιτάσματος.
Εδώ θέλει και αποφασιστικότητα και ουσία, προ-
κειμένου το 2027 να δούμε, επιτέλους, φυσικό αέριο
ή έσοδα από αυτό. Μέχρι τότε κοιτάσματα θα μπο-
ρούσαν να βρεθούν. Και στο «5», και στο «10» και
στο «6» και στο «3». Ψυχραιμία θέλει και επιτέλους,
με σοβαρότητα, να αναστοχαστούμε πέραν της τυ-
χαιότητας: Εκεί που υπάρχουν μοτίβα και που ο τυ-
χαιοποιημένος αλγόριθμος μπορεί να καταστεί
ακόμη πιο αποτελεσματικός και από τον ντετερμι-
νισμό. Αρκεί να τον δούμε όπως αρμόζει στις περι-
στάσεις. 

Οι γεωτρήσεις
είναι τζόγος

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Τα στοιχεία της υπηρεσίας
Copernicus στην τελευταία
έκθεση της Ε.Ε. για το κλίμα
για το 2024 μοιάζουν εξω-
πραγματικά στο χαρτί, αλλά
όχι και τόσο, όταν αρχίσουμε

να σκεφτόμαστε τι βιώνουμε τα τελευταία
χρόνια. Σύμφωνα με την έκθεση, τον πε-
ρασμένο Ιούλιο η νοτιοανατολική Ευρώπη
έζησε τις περισσότερες ημέρες συνεχούς
καύσωνα που έχουν καταγραφεί, 13 συ-
νεχόμενες, αλλά και τον δεύτερο υψηλότερο
αριθμό υψηλών θερμοκρασιών την ημέρα
(66 πέρυσι) και τη νύχτα (23 «τροπικές»
νύχτες πέρυσι) από τότε που άρχισαν να
καταγράφονται στοιχεία.

Στην πράξη, αυτό σημαίνει πως ο καύ-
σωνας που κάποτε περιμέναμε στα βάθη
του καλοκαιριού, ίσως τον Ιούλιο και μία
με δύο εβδομάδες τον Αύγουστο, τώρα ξε-
κινά πολύ νωρίτερα, διαρκεί αρκετά πε-
ρισσότερο, και επαναλαμβάνεται με απρό-
βλεπτο τρόπο. 

Η σκόνη από τη Σαχάρα, που κάποτε
ερχόταν τον Απρίλιο, πλέον εμφανίζεται
και άλλες εποχές του χρόνου με αυξημένη
ένταση. Και ακόμα όταν οι ουρανοί δεν
αλλάζουν χρώμα, η ποιότητα του αέρα
πλέον έχει αλλάξει, με περισσότερη σκόνη
από ό,τι στο παρελθόν και επηρεασμένη
πιο έντονα από τη μόλυνση.

Όλα αυτά ακούγονται προφανή για
όποιον τα ζει, όπως προφανείς πλέον ακού-
γονται οι λύσεις που συζητούμε και εφαρ-
μόζουμε: ανανεώσιμες, μείωση των εκ-
πομπών, ηλεκτρικά οχήματα. Όμως στην
πράξη φαίνεται να μας λείπει η βούληση
να βάλουμε αυτόν τον υπαρξιακό κίνδυνο
στο κέντρο των πολιτικών μας, όπως θα
έπρεπε να είχαμε βάλει το Κυπριακό. Τα
μέτρα είναι αποσπασματικά και κολλούν
σε παλιές προσεγγίσεις. Ακόμα ψάχνουμε
φυσικό αέριο, ακόμα καίμε πετρέλαιο για
ενέργεια, ακόμα αρνούμαστε να επενδύ-
σουμε επιθετικά στις δημόσιες μεταφορές.
Χτίζουμε περισσότερους αυτοκινητόδρο-

μους και ελπίζουμε οι πολίτες να θυσιάσουν
τον χρόνο τους και την άνεσή τους για το
κοινό καλό για να ενισχύσουν όσα έχουν
γίνει μέχρι στιγμής για τα λεωφορεία, χωρίς
όμως να διευκολύνουμε τις επιλογές τους.

Η κλιματική αλλαγή δεν θα πρέπει να
χρησιμοποιείται ως θέμα μέσα από κομ-
ματικό φακό, όπως όταν η πρόεδρος του
ΔΗΣΥ ζήτησε να κηρυχθεί η χώρα σε υδα-
τική κρίση. Οι τεχνοκρατικές προτάσεις
θα έπρεπε να ήταν ήδη κατατεθειμένες.
Και η κυβέρνηση θα έπρεπε αντί να απαντά
μέσω επιστολών της υπουργού Περιβάλ-
λοντος που δίνονται ως έχουν στην επι-
καιρότητα, να φέρει κοντά όποιον ενδια-
φέρεται και να αγγίξει την ουσία χωρίς
καθυστέρηση.

Και πάλι όμως, το θέμα θα έπρεπε να
αντιμετωπίζεται ολιστικά, με συντονισμό
υπουργών και μέτρων, και με έμφαση στη
δενδροφύτευση και την αποκατάσταση
του φυσικού περιβάλλοντος στον βαθμό
που είναι δυνατή, ώστε να σταματήσει η

χώρα να είναι γεμάτη άδειες εκτάσεις. Με-
λέτες δείχνουν πως η αναδάσωση μπορεί
να συμβάλει στη μείωση των θερμοκρασιών
και να ρυθμίζει ξανά τη βροχόπτωση.

Όλα τα πιο πάνω είναι σκέψεις κάποιου
που καθόλου δεν είναι ειδικός, αλλά το σί-
γουρο είναι πως η δημόσια συζήτηση στην
Κύπρο ψάχνει τους ειδικούς για να περι-
γράψει τις επιπτώσεις, αλλά δεν συζητά
εκτενώς τις πιθανές λύσεις. Εμμέσως φαί-
νεται ότι θεωρούμε πως λίγο με ανακύ-
κλωση, λίγο με ηλεκτρικά αυτοκίνητα, λίγο
μη ρίχνοντας σκουπίδια θα λύσουμε τα
ζητήματα. 

Όμως η αντιμετώπιση και (ίσως) ο πε-
ριορισμός των επιπτώσεων της κλιματικής
αλλαγής, χρειάζονται συστημικές λύσεις
σε μεγάλη κλίμακα. Και χρειάζονται ένα
πολιτικό προσωπικό του οποίου η μόνη
έγνοια δεν θα είναι αν θα καταφέρει να
φτιάξει κοινά ψηφοδέλτια ώστε να επι-
βιώσει αυτό το πλέγμα συμμαχιών και
συμφερόντων που για κάποιο λόγο απο-

καλούμε ενδιάμεσο, ή αν τα δύο μεγάλα
κόμματα της αντιπολίτευσης θα επιβιώ-
σουν από τις επιπτώσεις των ίδιων των
αντιφάσεών τους.

Το μέλλον της Κύπρου σε μια όλο και
θερμότερη περιοχή, σε μια θερμότερη Με-
σόγειο και σε έναν πλανήτη εκτός ισορ-
ροπίας, θα έπρεπε να ήταν ξεκάθαρο και
να μας κάνει όλους –πολιτικό προσωπικό
και πολίτες– να προτείνουμε συγκεκριμένες
λύσεις οι μεν, και να ψηφίζουμε βάσει
αυτών οι δε.

Αντ’ αυτού η τάξη που άρχει στο σύνολό
της λειτουργεί ακόμα με προσεγγίσεις άλ-
λων εποχών, και οι πολίτες ψηφίζουμε με
κίνητρο τον κομματικό φούρπο, την «αν-
τισυστημική» πίκκα και τα στενά συμφέ-
ροντά μας. Η χώρα μας δεν θα είναι τόπος
να ζει κανείς, όταν θα έχει μεγαλώσει η
επόμενη γενιά. Είναι πραγματικά τόσο
απλό. 

Το κλίμα από το χαρτί, στη ζωή
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com
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Ο πρόεδρος Τραμπ έχει πολ-
λούς λόγους να φιμώσει τον
επιστημονικό λόγο. Δεν έχει
ξεχάσει ότι ο λόγος για τον
οποίο δεν εξελέγη για δεύ-
τερη συνεχή τετραετία στην

Προεδρία των ΗΠΑ ήταν η σύγκρουσή
του με το ιατρικό κατεστημένο εν μέσω
πανδημίας και εκστρατείας εμβολιασμού
κατά του COVID-19. Η τοποθέτηση του
πρώην βουλευτή των Δημοκρατικών και
γνωστού ακτιβιστή κατά των εμβολίων
Ρόμπερτ Κένεντι Τζούνιορ ήταν η κήρυξη
του πολέμου του κατά της επιστήμης. Η
πρώτη στην ουσία μεγάλη μάχη του πραγ-
ματικού πολέμου του Τραμπ δίνεται αυτή
τη στιγμή εναντίον του Harvard και όσων
το πανεπιστήμιο αυτό εκπροσωπεί, τους
θεσμούς της επιστημονικής και μόνο αλή-
θειας (veritas).

Ο Τραμπ μέμφεται την αλήθεια αυτή,
καθώς η προτεσταντική του ηθική στηρί-
ζεται στην πίστη (fides) και φυσικά θεωρεί
όλες τις πολιτικές, κοινωνικές και οικονο-
μικές επιστήμες που θεραπεύονται από
τα μεγάλα πανεπιστήμια κάτι σαν νεοπα-
γανισμό. Η βιαιότητα με την οποία επιτί-
θεται κατά του Χάρβαρντ δεν διαφέρει
από τη βιαιότητα με την οποία ένας άλλος
αυτοκράτορας, ο Ιουστινιανός, έκλεισε
την Ακαδημία του Πλάτωνα, το 529 μ.Χ.,

απαγορεύοντας σε όλους τους «εθνικούς»,
τους μη χριστιανούς διδασκάλους, να δι-
δάσκουν. Σύμφωνα με τον Αγαθία, που
διηγείται το τέλος της Ακαδημίας, τα ενα-
πομείναντα μέλη της, μεταξύ των οποίων
και ο νεοπλατωνικός φιλόσοφος Σιμπλίκιος,
αναζήτησαν προστασία στην αυλή του
Χοσρόη Α΄ στην Περσία. Μαζί τους μετέ-
φεραν παπύρους λογοτεχνικών, φιλοσο-
φικών και επιστημονικών έργων. 

Για τον Τραμπ, ο νεοπαγανιστικός χα-
ρακτήρας των αμερικανικών πανεπιστη-
μίων είναι εμφανής στην ανάπτυξη, προ-
ώθηση και γιγάντωση του δικαιωματισμού
(woke culture). Η θρησκευτική μισαλλο-
δοξία του Τραμπ τού υπαγορεύει ότι τα
κινήματα υπέρ των μειονοτήτων, Αφρο-
αμερικανών, γυναικών, ΛΟΑΤΚΙ και άλλων
οδηγούν τη χώρα στην ηθική παρακμή.
Σε αυτή την παρακμή άλλωστε οφείλεται
το γεγονός ότι η Αμερική δεν είναι πλέον
«μεγάλη». Το ίδιο το κίνημα MAGA του
Τραμπ είναι από μόνο του μια πολεμική
ιαχή κατά του επιστημονικού λόγου και
της εμπειρικής επιστημονικής αλήθειας.
Η μέχρι τώρα πορεία του Αμερικανού προ-
έδρου επιτρέπει να κατανοήσουμε τον
τρόπο σκέψης και λειτουργίας της διακυ-
βέρνησης Τραμπ. Η κατανομή της εξουσίας
εντός του στρατοπέδου Τραμπ και οι δια-
δικασίες λήψης των αποφάσεων για όλα

ανεξαιρέτως τα θέματα προσιδιάζουν σε
προτεσταντική θρησκευτική σέκτα και
όχι σε πολιτική κυβέρνηση. Ο Τραμπ είναι
τυφλωμένος από το μεγαλείο της αποστολής
του, να κάνει δηλαδή την Αμερική ξανά
μεγάλη (MAGA). Δεν έχει καμία αμφιβολία
για το προσωπικό του χάρισμα και δεν
αποκλείεται να πιστεύουν, ο ίδιος και οι
οπαδοί του, ότι είναι ένα είδος εκλεκτού
που επιλέχθηκε για να οδηγήσει τον λαό
του σε μια νέα Ιερουσαλήμ. 

Ο Τραμπ δεν στηρίζεται σε ικανούς πο-
λιτικούς και γνώστες των θεμάτων των
χαρτοφυλακίων τους, αλλά σε πιστούς σε
αυτόν και στο όραμά του για τη μεγάλη
ηθική αναγέννηση των ΗΠΑ, μια αναγέν-
νηση που θα επιτρέψει την επιστροφή
στην Αμερική των αξιών της λευκής προ-
τεσταντικής αγγλοσαξονικής μειονότητας
(WASP).

Αυτή η Αμερική, όμως, τελείωσε με την
πολιτισμική επανάσταση των δεκαετιών
του 1960 και 1970. Αυτή η θρησκόληπτη
Αμερική δεν πέρασε ποτέ από τα έδρανα
και τις έδρες των μεγάλων πανεπιστημίων
που πρωτοστάτησαν στις εξεγέρσεις της
πολιτισμικής επανάστασης, όπως του
Μπέρκλεϊ στην Καλιφόρνια κατά τη δε-
καετία του 1960. Τα γεγονότα στο Μπέρκλεϊ
αποτέλεσαν μέρος του ευρύτερου κινή-
ματος για την ελευθερία του λόγου (Free

Speech Movement), του κινήματος για τα
πολιτικά δικαιώματα (Civil Rights Move-
ment) και των αντιπολεμικών διαδηλώσεων
κατά της στράτευσης στο Βιετνάμ. Τα κι-
νήματα αυτά είχαν εθνικές επιπτώσεις και
αποτέλεσαν την απαρχή της αντικουλτού-
ρας της δεκαετίας του 1960. Αυτή η αντι-
κουλτούρα έγινε σιγά-σιγά η επίσημη κουλ-
τούρα των αμερικανικών πανεπιστημίων
και των δημοκρατικών φιλελεύθερων πο-
λιτών. Αποτελούσε δε ανέκαθεν ανάθεμα
για τους θρησκόληπτους προτεσταντικούς
και εν γένει υπερσυντηρητικούς πληθυ-
σμούς των ΗΠΑ. Σκοπός της αντεπανά-
στασης του Τραμπ είναι η ανατροπή της
δυναμικής κοινωνικών και πολιτικών με-
ταρρυθμίσεων του τελευταίου μισού και
πλέον αιώνα στην Αμερική. Στις μεταρ-
ρυθμίσεις αυτές πρωτοστάτησαν τα μεγάλα
αμερικανικά πανεπιστήμια και αυτός είναι
ο λόγος για τον οποίο σήμερα o Τραμπ
προσπαθεί να τα χειραγωγήσει. Δεν θα
σταματήσει τον ανελέητο και θρασύδειλο
πόλεμό του εναντίον των πανεπιστημίων
μέχρι και ο τελευταίος ακαδημαϊκός δά-
σκαλος και ερευνητής να εγκαταλείψει τις
ΗΠΑ ψάχνοντας καταφύγιο στην αυλή κά-
ποιου Χοσρόη.  

Τι περιθώριο αντίδρασης έχουν όμως
τα πανεπιστήμια; Οι ενέργειες του Τραμπ
και της σέκτας του στηρίζονται στην ωμή

και παράτυπη χρήση της κυβερνητικής
ισχύος του Λευκού Οίκου. Η «μεταφυσική»
εκλογή του Τραμπ τού δίνει το δικαίωμα
να χρησιμοποιεί όλα τα μέσα του Προέδρου
των ΗΠΑ για την υλοποίηση του προσω-
πικού του οράματος. Η άγνοια όμως της
διαχειριστικής επιστήμης και η αλόγιστη
χρήση μέσων χωρίς συνείδηση των κοι-
νωνικών και οικονομικών επιπτώσεων
απειλούν όχι μόνο τις ΗΠΑ αλλά και τον
ίδιο τον Τραμπ και τη σέκτα του. Ο αμε-
ρικανικός λαός είναι διχασμένος και ευά-
λωτος. Μόνο ενέργειες όπως η δωρεάν
πρόσβαση στην ανώτατη παιδεία και η
κοινωνική ασφάλιση για το σύνολο του
πληθυσμού, κάτι που ισχύει στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, θα εξασφάλιζαν μια σταθερή
λαϊκή πρόοδο.

Ωστόσο, ο Τραμπ θεωρεί ότι η ανώτατη
παιδεία διαφθείρει τα ήθη και ότι κοινωνική
ασφάλιση πρέπει να έχουν μόνο όσοι το
αξίζουν, δηλαδή οι πλούσιοι, σύμφωνα με
την ανάλυση της σχέσης ανάμεσα στον
καπιταλισμό και την προτεσταντική ηθική
του Βέμπερ. Η αλόγιστη χρήση κάθε μορ-
φής βίας οδηγεί σχεδόν πάντα σε ολοκλη-
ρωτισμό ή εμφύλιο.     

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθηγητής πο-
λιτικής και κοινωνικής φιλοσοφίας του Πανεπι-
στημίου Κύπρου. 

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Ολοκαύτωμα, Γάζα, και ηθική εγρήγορση
Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Χριστός Ανέστη και
ο χείμαρρος του θεϊ-
κού φωτός πλημμυ-
ρίζει τον ουρανό, τη
γη και τα καταχθόνια.
Η παραδείσια χαρά

βασιλεύει. Φτωχοί, πλούσιοι, άρρω-
στοι, υγιείς, καταφρονημένοι και
δοξασμένοι, γεύονται το νέκταρ της
ευφροσύνης. Ο ανθρώπινος πόνος
και ο ανείπωτος φόβος, κονιορτο-
ποιούνται μπροστά στο μυστήριο
της νίκης επί του θανάτου. Η χα-
μερπής ταπεινότητα της καθημε-
ρινής κουτοπονηριάς μεταβάλλεται
σε πλησμονή σοφίας, προσφοράς
και αγάπης. Η σκληροκαρδία των
ανθρώπων, μετατρέπεται σε γλυκό
χαμόγελο. Τα εχθρικά καρφώματα,
μεταβάλλονται σε αδελφικά φιλιά.
Το καταραμένο μίσος, μετατρέπεται
σε ευλογημένη αγάπη. Το σκότος
της κόλασης εξαφανίζεται, μπροστά
στο φως του παραδείσου. Τα επίγεια
ενώνονται με τα επουράνια. Η ασυγ-
κράτητος χαρά της Αναστάσεως,
βασιλεύει σ’ όλη την πλάση και σ’
όλα τα ανθρώπινα όντα. Ο άνθρω-
πος οδηγείται από το κατ’ εικόνα
στο καθ’ ομοίωσιν και γίνεται κατά
χάριν Θεός.

«Χριστός Ανέστη χαρά μου», έλε-
γε ο άγιος παππούλης της Ρωσίας
και όλου του κόσμου, ο Άγιος Σε-
ραφείμ του Σάρωφ. Η Ανάσταση
του Χριστού και η νίκη επί του θα-
νάτου, γεννά την αληθινή χαρά.
«Χαρά μου», το ζητούμενο για κάθε
άνθρωπο, στο μυστήριο της ζωής
και του θανάτου. Ζωή χωρίς χαρά,
είναι ζωή κολασμένη. Ζωή που δεν
μοιράζεται είναι ζωή κλεμμένη. Ζωή
χωρίς Χριστό, είναι ζωή που οδηγεί
στον θάνατο. Η συνάντηση και η
συγχώρηση, με τον άλλο, τον δι-
πλανό, τον αδελφό, ακόμη και με
τον εχθρό, φέρνουν τελικά την αλη-
θινή χαρά. Αυτή είναι και η ειδοποιός
διαφορά ανάμεσα στους αγίους από
τους αμαρτωλούς ανθρώπους. Οι
άγιοι ζώντας εν Χριστώ, βλέπουν
παντού τη χάρη και τα θαύματα
του Θεού. Ευφραίνονται βιωματικά
και όχι χαζοχαρούμενα. Ο παράδει-
σος αρχίζει από αυτή τη ζωή και
συνεχίζεται στην άλλη, στην ατε-
λεύτητο, την πλημμυρισμένη από
χαρά και φως.

Χριστός Ανέστη και σήμερα, «μη-
δείς οδυρέσθω, πταίσματα, συγγνώ-
μη γάρ εκ του τάφου ανέτειλε. Μη-
δείς φοβείσθω θάνατον, ηλευθέρωσε
γάρ ημάς του Σωτήρος ο θάνατος»,
όπως καταγράφεται στον συγκλο-
νιστικό Κατηχητικό Λόγο, του Αγίου
Ιωάννη του Χρυσοστόμου. Η καλή
αλλοίωση του ανθρώπου, βιώνεται
οντολογικά και όχι μόνο λογικά.
«Ουαί σ’ αυτούς που δεν ηγάπησαν
πολύ, γιατί δεν θα τους αφεθούν οι
αμαρτίες. Ουαί σ’ αυτούς που δεν
ηγαπήθησαν υφ’ ουδενός πολύ,
γιατί δεν αφέθηκαν ποτέ να είναι

όμορφοι». Η χαρά βρίσκεται στο μυ-
στικό άγγιγμα ψυχών και σωμάτων
και τελικά στην ένωση με τον Θεό,
στη μυστηριακή, υπέρλογη και ανεί-
πωτη αγάπη.

Χριστός Ανέστη και οι θεατρινι-
σμοί και οι υποκρισίες, όλων αυτών,
οι οποίοι τάχα παλεύουν για το καλό
μας, αλλά χωρίς εμάς, τίθενται στο
περιθώριο. Το πλάσμα του Θεού,
από άτομο μεταπλάθεται σε πρό-
σωπο. Από μοναξιασμένη μονάδα,
μεταποιείται σε αγαπητική κοινωνία.
Η έξοδος από το «καβούκι» του εγωι-
σμού, οδηγεί στον παράδεισο. Και
τελικά ο Χριστός καθίσταται η πο-
ρεία, η μέριμνα, η ανάγκη, το νόημα,
η ελπίδα, η βεβαιότητα, η παρηγοριά,
η γνώση, το θεμέλιο, ο στόχος, ο
έρωτας, η αγάπη και η υπέρλογη
χαρά του ανθρώπου.

Χριστός Ανέστη και στους σύγ-
χρονους αναζητητές του Πάσχα, οι
οποίοι ψάχνουν εναγωνίως τη χα-
μένη αθωότητα των παιδικών τους
αναμνήσεων. Σε όλους αυτούς, οι
οποίοι πασχίζουν, με την επίδειξη,
τα μακρινά ταξίδια, με τις συνεχείς
εναλλαγές τόπων, με το εγωιστικό
κλείσιμο στον εαυτό τους, να βρουν
το νόημα της ζωής. Χριστός Ανέστη
και σε όλους όσοι αντιστέκονται
στη χάρη του Θεού, πολεμώντας
τους ίδιους τους εαυτούς τους. Σε
όλους όσους θέτουν αόρατους φραγ-
μούς, αδυνατώντας να αγαπήσουν
και να αγαπηθούν. Μόνο με την
έξοδο από το εγώ και τη συνάντηση
του εσύ, μόνο με το θάψιμο του
εγωισμού και την ανάδειξη της υψο-
ποιού ταπείνωσης, μπορεί ο άνθρω-
πος να βιώσει το μυστήριο της Ανά-
στασης του Χριστού. 

Χριστός Ανέστη στην πανήγυρη
των πανηγύρεων, όπου «θανάτου
εορτάζομεν νέκρωσιν, Άδου την
καθαίρεσιν, άλλης βιωτής της αι-
ωνίου απαρχήν, και σκιρτώντες
υμνούμεν τον αίτιον». Νικητές του
θανάτου και νικητές στη ζωή, πο-
ρευόμαστε όλοι οι πιστοί στην καινή
κτίση, στην άνω Ιερουσαλήμ, στην
παραδείσια βιωτή, υμνούντες και
δοξολογούντες, τον νικητή του Θα-
νάτου, τον δωρεοδότη Αναστάντα
Χριστό. Μακριά από άγχη και μι-
κρότητες, από πάθη και αμαρτίες,
πλήρως ανακαινισμένοι οι άνθρωποι,
ολόλαμπροι εν ειρήνη, ανακράζουν
το Χριστός Ανέστη. Διαχρονικά και
καθεχρονικά, αιώνια και παντοτινά,
στην αέναη παραδείσια μυστηριακή
κίνηση αναβοώμεν: «Αναστάσεως
ημέρα και λαμπρυνθώμεν τι πανη-
γύρει και αλλήλους περιπτυξώμεθα.
Είπωμεν, αδελφοί, και τοις μισούσιν
ημάς συγχωρήσωμεν πάντα τη Ανα-
στάσει, και ούτω βοήσωμεν Χριστός
ανέστη εκ νεκρών, θανάτω θάνατον
πατήσας, και τοις εν τοις μνήμασι
ζωήν χαρισάμενος».

Η ασυγκράτητος χαρά
της Αναστάσεως

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

 kaparispan@yahoo.gr

Veritas

Μ ε το Ολοκαύτωμα ποτέ δεν ξεμπερ-
δεύεις. Πάντα υπάρχει κάτι καινούργιο
να μάθεις και, κυρίως, διαρκώς τρο-

φοδοτεί τον ηθικό προβληματισμό σου – αν,
φυσικά, επιμένεις να σκέπτεσαι. Στο εξαιρετικό
ντοκιμαντέρ του BBC «Ο δρόμος για το Άου-
σβιτς», ο Εβραιοβρετανός ιστορικός Σάιμον
Σάμα επανέρχεται στο Ολοκαύτωμα, όχι τόσο
εξετάζοντας τα στρατόπεδα θανάτου, όσο πώς
προετοιμάστηκε το Ολοκαύτωμα. Η βιομηχα-
νικής κλίμακας και αποτελεσματικότητας εξόν-
τωση απαιτεί ικανή γραφειοκρατία, ευρεία
συγκατάθεση ή ανοχή του τοπικού πληθυσμού,
και αντιλήψεις που απανθρωπίζουν τον διω-
κόμενο. Ο Μάριαν Τάρσκι, ένας από τους τε-
λευταίους επιζήσαντες του Άουσβιτς, λέει στον
Σάμα: «Το Άουσβιτς δεν έπεσε από τον ουρανό.
Το κακό έρχεται βήμα-βήμα. Δεν πρέπει να
είσαι αδιάφορος. Το πιο σημαντικό είναι η
συμπόνια. Η απουσία της απανθρωπίζει». Το
κεντρικό μάθημα του Ολοκαυτώματος: δεν ξε-
χνούμε, ποτέ ξανά. Η προτροπή αυτή επιτάσσει
την ηθική εγρήγορση. 

Αν και το Ολοκαύτωμα συνιστά μοναδικό
γεγονός, η γενοκτονική λογική που το υποτείνει
δεν είναι. Η ροπή στο κακό ανήκει στις θου-
κυδίδειες σταθερές της ανθρώπινης ιστορίας.
Ακριβώς για να μην ξανασυμβούν γενοκτονίες
διδάσκουμε το Ολοκαύτωμα στα σχολεία, το
θυμόμαστε με μνημεία και τελετές, και το
ερευνούμε ιστορικά. Η ηθική εγρήγορση απαι-
τεί την καντιανή «διευρυμένη νοο-τροπία» ή,
σύμφωνα με τη Χάνα Αρέντ, την καλλιέργεια
«αναπαραστατικής σκέψης» – να αναπαριστώ
στο μυαλό μου πώς άλλοι άνθρωποι βιώνουν
τον κόσμο. Χρειάζομαι, δηλαδή, εκτός από
νοητική-αντιληπτική ικανότητα, και ηθική
φαντασία.

Γράφει η Αρέντ: «Ας υποθέσουμε ότι κοιτάζω
μια κατοικία σε παραγκούπολη και αντιλαμ-
βάνομαι στην κατοικία αυτή τη γενική έννοια
που δεν εμφανίζεται άμεσα – την έννοια της
φτώχειας και της εξαθλίωσης. Φτάνω σε αυτή
την αντίληψη αναπαριστώντας στον εαυτό
μου πώς θα ένιωθα αν έπρεπε να ζήσω εκεί,

δηλαδή προσπαθώ να σκεφτώ στη θέση του
κατοίκου της παραγκούπολης». Διαφορετικά:
συμπονώ στο μέτρο που, με τη φαντασία μου,
διευρύνω τη νοο-τροπία μου.  

Πώς θα ένιωθα αν ζούσα στη Γάζα, σήμερα;
Πώς θα ήταν η ζωή μου αν είχα την ατυχία να
ζω σε μια λωρίδα γης, στην οποία, σύμφωνα
με φορείς του ΟΗΕ: το 70% των άνω των 50.000
νεκρών είναι γυναίκες και παιδιά, τα 33 από
τα 36 νοσοκομεία έχουν καταστραφεί ή καταστεί
μη λειτουργικά, η δημόσια υγεία έχει καταρ-
ρεύσει, το 80% του πληθυσμού υποφέρει από
«οξεία διατροφική ανασφάλεια», το 90% των
κατοικιών έχει γκρεμιστεί (ολικά ή μερικά), το
90% των ανθρώπων έχει εκτοπισθεί, το 70%
της καλλιεργήσιμης γης έχει καταστραφεί, και
το 90% του ζωικού κεφαλαίου έχει αποδεκα-
τιστεί; 

Πώς επιβιώνεις σε «ένα πεδίο δολοφονίας,
[όπου] οι άμαχοι βρίσκονται σε έναν ατελείωτο
βρόχο θανάτου», όπως παραστατικά περιέγραψε
τη Γάζα ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ Αντόνιο
Γκουτέρες; Δεν χρειάζομαι τις αποφάσεις πλη-
θώρας διεθνών οργανισμών (ΟΗΕ, Διεθνές
Ποινικό Δικαστήριο, Διεθνές Δικαστήριο, Πα-
ρατηρητήριο Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, Διε-
θνής Αμνηστία) για τα εγκλήματα πολέμου
και τις πράξεις γενοκτονίας του Ισραήλ, για
να αντιληφθώ ότι η ζωή μου θα ήταν εφιαλτική.  

Αν, συνεχίζοντας τον εσωτερικό μου διάλογο,
έχω διδαχθεί από το Ολοκαύτωμα και συμπονώ,
με τον τρόπο της Αρέντ, το δράμα των Παλαι-
στινίων σήμερα, πώς αντιδρώ στα εγκλήματα
πολέμου και τη γενοκτονία στη Γάζα; Τι νόημα
έχει το «δεν ξεχνούμε, ποτέ ξανά», αν δεν μας
κινητοποιεί διαρκώς, σε διαφορετικά ιστορικά
συμφραζόμενα, ως ηθικά όντα;

Παρόμοια (και πιο οδυνηρά) είναι τα ερω-
τήματα όσων Ισραηλινών (και Εβραίων γενι-
κότερα) η ηθική συνείδηση τελεί σε εγρήγορση.
Η ηθική φαντασία και το αίσθημα συλλογικής
ευθύνης τροφοδοτεί την αγωνία τους. Στην
καταστροφή της Γάζας και στο απαρτχάιντ
της Δυτικής Όχθης νιώθουν ότι βεβηλώνονται
βασικές αξίες του εβραϊσμού και, ακόμη χει-

ρότερα, ότι το κατ’ εξοχήν έθνος-θύμα μετα-
τρέπεται σε έθνος-θύτη – διαπράττει σε άλλους
τη γενοκτονία που το ίδιο υπέστη. Η διαπίστωση
είναι εξουθενωτική. 

Χρειαζόμαστε μια νέα αυτοκατανόηση,
γράφει ο Εβραιοαμερικανός συγγραφέας Πίτερ
Μπέιναρτ, στο βιβλίο του «Το να είσαι Εβραίος
μετά την καταστροφή της Γάζας» (Knopf, 2025).
«Δεν είμαστε τα μόνιμα ενάρετα θύματα της
ιστορίας. Δεν είμαστε έτοιμοι να υπομένουμε
για πάντα το κακό, αλλά ποτέ να μην το δια-
πράττουμε. Αυτή η ψεύτικη αθωότητα, που
διαπερνά τη σύγχρονη εβραϊκή ζωή, μεταμφιέζει
την κυριαρχία ως αυτοάμυνα». 

Με παρόμοια (αυτο)κριτικό πνεύμα, πενήντα
ερευνητές του Ολοκαυτώματος και της γενο-
κτονίας κάλεσαν πέρυσι τον πρόεδρο του Yad
Vashem (το παγκόσμιο ίδρυμα μνήμης για το
Ολοκαύτωμα) να «καταδικάσει τον δημόσιο
λόγο που ζητεί την εξόντωση και τη διάπραξη
εγκλημάτων κατά της ανθρωπότητας στη
Γάζα» (Haaretz, 10/1/24). Οι ερευνητές ανα-
φέρονται σε δηλώσεις Ισραηλινών αξιωμα-
τούχων, οι οποίες διαπερνώνται από γενο-
κτονική ρητορική («είναι ένα ολόκληρο έθνος
εκεί έξω που είναι υπεύθυνο» [Χέρτζογκ, Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας, 14/10/23], «πρέπει
να ρίξουμε μια πυρηνική βόμβα στη Γάζα»
[Ελιάχου, υπουργός Κληρονομιάς, 5/11/23],
«όχι ημίμετρα, πλήρης εξολόθρευση» [Σμότριχ,
υπουργός Οικονομικών, 30/4/24]). Ένας από
τους πενήντα υπογράφοντες, ο καθηγητής
στο Εβραϊκό Πανεπιστήμιο της Ιερουσαλήμ
Αμος Γκόλντμπεργκ, είναι κατηγορηματικός:
μπορεί να μη συμβαίνει Ολοκαύτωμα στη
Γάζα, αλλά, «ναι, το Ισραήλ διαπράττει γενο-
κτονία» (LeMonde, 29/10/24). Αυτή η θαρραλέα
κριτική στάση είναι η στάση που τιμά αυθεντικά
το Ολοκαύτωμα. 

Καλό Πάσχα!

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγητής στο Πανεπι-
στήμιο Κύπρου και αντεπιστέλλον μέλος της Κυπρια-
κής Ακαδημίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών.
www.htsoukas.com

Μωσαϊκό στη βασιλική του Αγίου Μάρκου στη Βενετία, που απεικονίζει την Ανάσταση. Η αντίληψη για την ανάσταση των σωμά-
των και την επανασύνδεση ψυχής και σώματος προξένησε ένταση στον ελληνορωμαϊκό κόσμο τον 1ο μ.Χ. αιώνα.
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«Ικανοποιείσαι με
το αποτέλεσμα, κα-
θώς όσο πιο μεγάλη
γίνει η λαμπρατζιά,
τόσο πιο περήφα-
νος νιώθεις», λέει
χαρακτηριστικά ο
23χρονος Θάνος.

Του ΠΑΡΗ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗ

Στην κυπριακή ντοπιολαλιά η λέξη
«λαμπρατζιά» σημαίνει μεγάλη και
ισχυρή φωτιά και παραπέμπει στη
Λαμπρή, που σύμφωνα με την ελ-
ληνορθόδοξη χριστιανική παρά-
δοση είναι η λαμπρότερη μέρα του
χρόνου. Πρόκειται αναμφίβολα για
το δημοφιλέστερο πασχαλινό έθιμο
ανάμεσα στους νέους της Κύπρου
και για έναν άτυπο, εφηβικού τύπου,
ανταγωνισμό ανάμεσα στις γειτο-
νιές και τις συνοικίες για το στήσιμο
της μεγαλύτερης φωτιάς. Σύμφωνα
με το έθιμο, το πρωί του Μεγάλου
Σαββάτου, είθισται νεαροί άντρες
της κάθε ενορίας να μεταφέρουν
στον περίβολο της εκκλησίας τους
κορμούς δέντρων, ξύλα, κλαδιά και
σανίδια με σκοπό να δημιουργή-
σουν το βράδυ τη λαμπρατζιά τους.
Η προετοιμασία, ωστόσο, όπως μας
είπαν νεαροί με τους οποίους συ-
νομιλήσαμε το απόγευμα της Με-
γάλης Τετάρτης σε συνοικία της
Λακατάμιας, αρχίζει μήνες πριν.
Το τελευταίο δεκαπενθήμερο και

όσο πλησιάζουν οι μέρες για το
Μεγάλο Σάββατο, οι νεαροί αυτοί
φύλακες της λαμπρατζιάς ξημερο-
βραδιάζονται σε πρόχειρη καλύβα
που στήνουν στο σημείο και βγά-
ζουν εναλλάξ σκοπιά για να προ-
σέχουν τα ξύλα και την περιοχή
τους.

«Η διαδικασία ξεκινά δύο με
τρεις μήνες πριν, ενώ τον τελευταίο
μήνα πάμε σίγουρα πολύ πιο δυ-
ναμικά και συμμετέχουν περισσό-
τερα άτομα. Τα ξύλα τα μαζεύουμε
από διάφορα σημεία. Εξαρτάται τι
θέλουμε να τα κάνουμε. Τα παλιό-
ξυλα τα χρησιμοποιούμε για να ζε-
σταινόμαστε με τις βαρέλες τα βρά-

δια που κοιμόμαστε εδώ και τα
καλά τα ξύλα τα φυλάμε για τη λαμ-
πρατζιά», μας λέει ο Μιχάλης, 17
ετών.

«Πλέον λόγω των σόσιαλ ο αν-
ταγωνισμός είναι παγκύπριος. Μέ-
σω instagram και tiktok βλέπουμε
και Λεμεσό τι γίνεται, για παρά-
δειγμα», συμπληρώνει ο Μιχάλης
ο οποίος τονίζει ότι «στο σημείο
βρίσκεται πάντοτε ένα άτομο από
την ομάδα 24 ώρες το 24ωρο». Κα-
θώς στη συνέχεια αρχίζουμε να
συνομιλούμε με τον 18χρονο Πέτρο,
μια ομάδα μικρότερων αγοριών της
γειτονιάς, γυμνασιόπαιδα περίπου
στις ηλικίες, καταφθάνουν στο ση-
μείο με ενθουσιασμό –τρέχοντας
κυριολεκτικά– και αποθέτουν στο
σημείο ποσότητες ξυλείας από με-
γάλο κάλαθο σκουπιδιών που κρα-
τούν.

Είμαστε καμιά ογδονταριά άτο-
μα, σημειώνει ο Πέτρος, με τις ηλι-
κίες να κυμαίνονται από 14 μέχρι
25 περίπου ετών. «Μας βοηθούν
κι αρκετοί μεγαλύτεροι σε ηλικία
άνθρωποι της γειτονιάς που έρ-

χονται συνεχώς και φέρνουν πα-
λιόξυλα». Στη λαμπρατζιά πάντως
δεν χωρίζονται σε ομάδες ποδο-
σφαιρικές, τονίζουν. «Μπορεί εγώ
να είμαι με φανέλα του ΑΠΟΕΛ και
ο φίλος μου με φανέλα της Ομό-
νοιας. Δεν θα τσακωθούμε» επιση-
μαίνει ο Πέτρος, ο οποίος συμπλη-
ρώνει ότι κάποια στιγμή θα μπούνε
και εντός της εκκλησίας να προ-
σκυνήσουν αλλά μέχρι εκεί.

Από την πλευρά του, ο 20χρονος
Ανδρέας, αφού μας αποκαλύπτει
ότι τις τελευταίες εβδομάδες μπαίνει
σπίτι του μόνο για να κάνει μπάνιο,
μας λέει ότι ο δήμος κάποτε τους
πειράζει και έρχεται και τους παίρνει
τα ξύλα αλλά αυτό είναι άδικο, θε-
ωρεί, καθώς τα μικρά παιδιά αλλά
και οι μεγάλοι απολαμβάνουν πολύ
το θέαμα της μεγάλης φωτιάς το
βράδυ του Μεγάλου Σαββάτου. Τα
καλά τα ξύλα τα βγάζουμε το Σάβ-
βατο για να μην μας τα πειράξουν.
Αν έρθουν από άλλη γειτονιά να
μας τα κλέψουν ή να μας τα κάψουν,
θα υπάρξουν επιπτώσεις, καταλήγει
γελώντας ο Ανδρέας.

Του ΕΚΤΟΡΑ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Είναι η λαμπρατζιά το μέσο για να
έρθουν οι νέοι κοντά και να κοι-
νωνικοποιηθούν ή μία διαφορετική
μορφή ανομίας που ενέχει κινδύ-
νους και οδηγεί σε φαινόμενα βίας;
Οι απόψεις διίστανται και αυτός
φέρεται να είναι ο λόγος που για
ακόμα μία φορά έπεσαν στο κενό
οι προσπάθειες νομοθετικής ρύθ-
μισης του εθίμου της λαμπρατζιάς.
Μία βόλτα στις γειτονιές της Λευ-
κωσίας στέλνει το μήνυμα πως η
λαμπρατζιά ως έθιμο έχει τους δι-
κούς του κανόνες, την ιεραρχία
του και φυσικά τα πλαίσιά του. Η
«Κ» συνομίλησε με νεαρούς που
οργανώνουν για χρόνια λαμπρα-
τζιές, προκειμένου να δει από κοντά
πώς οργανώνονται και ποια είναι
η δική τους θέση. «Από την ηλικία
των 12 συμμετέχω κάθε χρόνο στη
λαμπρατζιά» είπε στην «Κ» ο 23χρο-
νος Στέφανος, εξηγώντας πως για
τους ίδιους το έθιμο έχει και τους
ηθικούς κώδικες. «Δεν κλέβουμε
ξύλα από άλλους» τονίζει, παρότι
όπως λέει ο ανταγωνισμός μεταξύ
των ενοριών για τη μεγαλύτερη
φωτιά είναι έντονος. Μάλιστα, όπως
εξηγεί δεν ήταν λίγες οι φορές που
χρειάστηκε να διανυκτερεύσουν
στο σημείο για να φυλάξουν από
πιθανούς κλέφτες τα ξύλα που με
κόπο συγκέντρωσαν. 

Για τον ανταγωνισμό της μεγα-
λύτερης λαμπρατζιάς μίλησε στην
«Κ» και ο 23χρονος Θάνος που βρί-
σκεται σε άλλη περιοχή της πρω-
τεύουσας. Ο Θάνος εξηγεί τη δια-
δικασία συλλογής ξύλων, την προ-
σπάθεια να μην κλαπούν από άλλες
ενορίες αλλά και την αδρεναλίνη
που διακατέχει τους διοργανωτές
τη νύχτα της λαμπρατζιάς. «Ικα-
νοποιείσαι με το αποτέλεσμα, καθώς
όσο πιο μεγάλη γίνει η λαμπρατζιά,
τόσο πιο περήφανος νιώθεις» λέει
χαρακτηριστικά, εξηγώντας πως
η διαδικασία είναι η αφορμή για
να δημιουργηθούν νέες ισχυρές
φιλίες, αλλά και το ότι αυτό το έθιμο
είναι για τους ίδιους ένας τρόπος
ανεξαρτητοποίησης. Το μεγάλο
ερώτημα που τίθεται σε αυτές τις
περιπτώσεις είναι ποιος ακριβώς
είναι ο ρόλος της Αστυνομίας. Ο
Θάνος παραδέχεται πως είναι ανα-
γκαία η παρουσία της, καθώς πολλές
φορές μπορεί να ξεφύγουν κατα-
στάσεις, όταν εμπλέκονται νεαροί
που δεν υπολογίζουν το μέγεθος
της φωτιάς, ενώ ο Στέφανος υπο-
στηρίζει πως πολλές φορές η Αστυ-
νομία είναι απούσα. 

«Κάηκε»
το νομοσχέδιο

Η αλήθεια είναι πως το τελευταίο
διάστημα παρουσιάζονται σοβαρής
μορφής βανδαλισμοί, εμπρησμοί
ακόμη και επιθέσεις στην Αστυνομία
που εγείρουν ερωτήματα και ενι-
σχύουν τις ανησυχίες. Μόνο πέρυσι,
η Πυροσβεστική ανταποκρίθηκε
σε 120 περιστατικά που σχετίζονται
με τις λαμπρατζιές. Και γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο ανοίγει εκ νέου
η συζήτηση για το πόσο επικίνδυνο
είναι το έθιμο. Σε αυτό το πλαίσιο
μία εβδομάδα πριν από το Πάσχα,

το υπουργείο Δικαιοσύνης κατέθεσε
εκ νέου αναθεωρημένο νομοσχέδιο
με τη μορφή του κατεπείγοντος,
σε μια προσπάθεια να νομοθετήσει
το έθιμο και να μπουν όρια. Προ-
νοούσε ότι η ευθύνη για τη διορ-
γάνωση των λαμπρατζιών θα με-
ταβιβαζόταν στις τοπικές Αρχές,
στο πλαίσιο των πολιτιστικών δρα-
στηριοτήτων τους, ή θα μπορούσε
να διοργανωθεί και από μέλη της
Ενοριακής Επιτροπής κατόπιν σχε-
τικής άδειας. Μάλιστα, έβαζε και
χρονοδιάγραμμα, σύμφωνα με το
οποίο το άναμμα της φωτιάς προ-
βλεπόταν να γίνεται μεταξύ 23:00
το βράδυ του Μεγάλου Σαββάτου
μέχρι τη μία το πρωί της Κυριακής
του Πάσχα, με την προετοιμασία
να αρχίζει από τη Μεγάλη Τετάρτη
μέχρι και το Μεγάλο Σάββατο στις
16:00. Παρ’ όλα αυτά, δεν υπήρξε
η απαιτούμενη συναίνεση από τους
βουλευτές, και την Ένωση Δήμων
και Κοινοτήτων, λόγω των διαφω-
νιών και του περιορισμένου χρόνου
που απέμενε μέχρι το Πάσχα.

«Εκφραση συνειδητής
παρέμβασης»

Το κατά πόσο η λαμπρατζιά
είναι έθιμο, αν πρόκειται για μία

σύγχρονης μορφής εκτόνωση ή
βαρβαρότητα, συζητήσαμε με τον
κοινωνιολόγο και ακαδημαϊκό Νίκο
Περιστιάνη.

Σύμφωνα με τον κ. Περιστιάνη,
είναι ένα έθιμο που μετασχηματί-
ζεται, αποκτώντας νέες όψεις, οι
οποίες ανταποκρίνονται στις ανάγ-
κες της κάθε εποχής. Κάθε γενιά
βρίσκει μέσα από ένα παραδοσιακό
έθιμο νέους τρόπους έκφρασης.
Δεν είχε βεβαίως πάντα την ίδια
μορφή και έκφραση. Αντιθέτως,
έχει αλλάξει δραματικά σε σύγκριση
με το πώς ήταν στο παρελθόν.
Όπως αναφέρει ο κ. Περιστιάνης,
η λαμπρατζιά αποτελούσε μια μορ-
φή έκφρασης της κοινότητας και
των λατρειών της.

Σήμερα, αρκετοί από τους θρη-
σκευόμενους καταδικάζουν όσα
συμβαίνουν έξω από την εκκλησία,
θεωρώντας πως η συμπεριφορά
των «εκτός» είναι περισσότερο πα-
γανιστική και όχι θρησκευτική.
«Θα έλεγα ότι μια αρκετά επικρα-
τούσα άποψη είναι εκείνη που κα-
ταδικάζει πλήρως τα όσα συμβαί-
νουν με τις λαμπρατζιές, θεωρείται
μια βάρβαρη και πρωτόγονη συμ-
περιφορά η οποία θα έπρεπε να
εξαλειφθεί με το πέρασμα του χρό-
νου», δηλώνει χαρακτηριστικά
στην «Κ». «Για να κατανοήσουμε

το φαινόμενο», όπως ανέφερε, «θα
πρέπει να το δεχτούμε ως κάτι που
δεν λειτουργεί βάσει της λογικής».
Αποτελεί έναν τρόπο έκφρασης
που αντιδρά ακριβώς στη λογική,
είναι έκφραση συναισθημάτων
που υπερβαίνουν το λογικό πλαίσιο.
Το ίδιο το φαινόμενο έχει να κάνει
«με τα ένστικτα, τα πάθη και τις
αξίες που δεν είναι οι κυρίαρχες
της κοινωνίας».

Ο Νίκος Περιστιάνης, εξηγώντας
τις διαστάσεις που λαμβάνει το
έθιμο της λαμπρατζιάς σήμερα,
αναφέρει πως «είναι περισσότερο
μια έκφραση συνειδητής παρέμ-
βασης, όχι όμως με την έννοια της
οργανωμένης κοινωνικής διαμαρ-
τυρίας.

Δεν πρόκειται για πολιτικοποι-
ημένη δράση», εξηγεί. Αντίθετα,
όπως υποστηρίζει, αυτό που εκ-
φράζεται μέσα από τις λαμπρατζιές
είναι πιο κοντά σε μια γενικευμένη
κοινωνική δυσφορία. Ο ίδιος ανα-
φέρει ότι ιδιαίτερα οι νεαροί νιώ-
θουν πως βρίσκονται σε μειονε-
κτική θέση, παραμελημένοι, χωρίς
πραγματικό ενδιαφέρον από την
κοινωνία. «Αντιμετωπίζουν αβε-
βαιότητα για το μέλλον. Αυτή η
ανασφάλεια γεννά έντονα συναι-
σθήματα που χρειάζονται διέξοδο»,
καταλήγει.

«Κλέφτες
και αστυνόμοι»

Στην ερώτησή μας, για το πώς
ερμηνεύεται η μεγάλη συμμετοχή
των νεαρών, ο κ. Περιστιάνης επι-
σημαίνει ότι το φαινόμενο έχει πά-
ρει νέες διαστάσεις τα τελευταία
10-20 χρόνια.

Ίσως, επειδή αρκετές από τις
ασχολίες των νεαρών έχουν εκλεί-
ψει, η λαμπρατζιά αποτελεί έναν
από τους λίγους τρόπους που έχουν
απομείνει στους νέους για να συγ-
κεντρώνονται και να βιώνουν ένα
είδος «περιπέτειας». Επιπλέον, η
εμπλοκή της Αστυνομίας, αν και
καθήκον της, συμβάλλει στη φούν-
τωση του εθίμου, γιατί οι νεαροί
ανακαλύπτουν νέες πτυχές της
όλης «περιπέτειας». Όπως εξηγεί
ο κ. Περιστιάνης, πέραν από την
παραδοσιακή αντιπαράθεση των
ενοριών για το ποιος θα φτιάξει
τη μεγαλύτερη λαμπρατζιά, στο
«παιχνίδι» προστίθεται ένα επι-
πλέον στοιχείο, η Αστυνομία. 

Όπως εξηγεί, το φαινόμενο θυ-
μίζει το παιχνίδι «κλέφτες και αστυ-
νόμοι», μόνο που σήμερα έχει με-
τατραπεί σε πραγματικό παιχνίδι,
με την ύπαρξη αληθινών αστυνο-
μικών. Οι νεαροί υποδύονται τον
ρόλο των κλεφτών, των ληστών ή
των ταραξιών αναλόγως το πώς
βλέπει ο καθένας τον εαυτό του,
παρ’ όλα αυτά, στο δικό τους μυαλό
μετατρέπονται σε «ήρωες», οι οποί-
οι, εάν καταφέρουν να υποσκάψουν
ή να εξευτελίσουν την επιβολή της
εξουσίας, νιώθουν πως έχουν πε-
τύχει κάτι σημαντικό. Όσο καλύ-
τερα βοηθά η κοινωνία τα άτομα
να αναπτύξουν αυτοέλεγχο, τόσο
περισσότερο μειώνονται τα φαι-
νόμενα εξωτερίκευσης των αντι-
δράσεών τους, ωστόσο, αν η κοι-
νωνία δεν τα καταφέρει, θα πρέπει
να οργανώσει εναλλακτικούς τρό-
πους έκφρασης και εκτόνωσης,
όπως υπαίθριοι διαγωνισμοί ή αθλη-
τικές δραστηριότητες. Παράλληλα,
ο κ. Περιστιάνης παρομοιάζει το
φαινόμενο με όσα παρατηρούνται
και στα γήπεδα αποκαλώντας τα
«συγγενικά φαινόμενα» που μπο-
ρούν να εξηγηθούν με παρόμοιες
λογικές. Εκεί, πολλοί νεαροί δεν
πάνε μόνο για το ποδόσφαιρο, αλλά
και για την αντιπαράθεση είτε με
αντίπαλους οπαδούς είτε με την
Αστυνομία.

Αν και η Βουλή ανέστειλε του-
λάχιστον για φέτος τη συζήτηση
για τη ρύθμιση του εθίμου, σε πε-
ρίπτωση που εφαρμοστεί ένα ολο-
κληρωμένο νομοθετικό πλαίσιο με
πιο αυστηρούς περιορισμούς, ίσως
δούμε και περισσότερα έκτροπα.
Αυτό τουλάχιστον εκτιμά ο κ. Πε-
ριστιάνης, συμπληρώνοντας ότι
σε κάποιες περιπτώσεις μπορεί να
λειτουργήσει αποτρεπτικά και σε
κάποιες άλλες όχι. Έδωσε δε το
παράδειγμα ότι, «αν η φωτιά θα
πρέπει να σβήσει στη 1:00 το πρωί,
οι περισσότεροι νεαροί ίσως επι-
λέξουν εκείνη την ώρα για να φτά-
σουν στο σημείο», σε μια προσπά-
θεια να επεκτείνουν το καθαρι-
σμένο ωράριο, παίζοντας ένα «παι-
χνίδι» με τους αστυνομικούς με
επιδίωξη να «σπάσουν» τους πε-
ριορισμούς.

Λόγω των σόσιαλ ο ανταγωνισμός είναι παγκύπριος
<<<<<<

Σε συνοικία της Λακατά-
μιας νέοι ξημεροβραδιά-
ζονται και βγάζουν εναλ-

λάξ σκοπιά πλησίον
της λαμπρατζιάς τους,
σε αυτοσχέδια καλύβα.

Λαμπρατζιά: Μεταξύ
εθίμου και ανομίας
Το φαινόμενο έχει πάρει νέες διαστάσεις τα τελευταία

10 χρόνια απασχολώντας κυβέρνηση, Βουλή και Αστυνομία 

Ο Νίκος Περιστιάνης, εξη-
γώντας τις διαστάσεις που

λαμβάνει το έθιμο της
λαμπρατζιάς σήμερα, ανα-
φέρει πως «είναι περισ-
σότερο μια έκφραση συ-

νειδητής παρέμβασης, όχι
όμως με την έννοια της

οργανωμένης κοινωνικής
διαμαρτυρίας».

Μία εβδομάδα πριν από το Πάσχα, το υπουργείο Δικαιοσύνης κατέθεσε εκ νέου αναθεωρημένο νομο-
σχέδιο με τη μορφή του κατεπείγοντος, σε μια προσπάθεια να νομοθετήσει το έθιμο και να μπουν όρια.
Ωστόσο, δεν υπήρξε η απαιτούμενη συναίνεση από τους βουλευτές και την Ένωση Δήμων και Κοινοτήτων.



ΕΙΔΙΚΟ ΑΦΙΕΡΩΜΑ

Την Κυριακή 27 Απριλίου μαζί με την

Υγεία & Wellbeing

 Η τέλεια πρωινή ρουτίνα σε 8 βήματα 
 Πόσο απαραίτητο είναι τελικά το μαγνήσιο; 

 Μπορείτε να μειώσετε τη χοληστερόλη  
χωρίς φάρμακο;
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Μπορεί η ανακοίνωση του υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Τουρκίας 
για τα βήματα της Ελλάδας για 
τον Θαλάσσιο Χωροταξικό Σχε-
διασμό να θεωρήθηκε ψύχραιμη, 
παρά την απόρριψη των ελληνι-
κών θέσεων, και να ερμηνεύθηκε 
ότι αφήνει ανοιχτό το ενδεχόμενο 
για συνεργασίες με την Αθήνα στο 
Αιγαίο, όμως η σκληρή απάντηση 
της Aγκυρας έρχεται με τη διαρ-
ροή του πιθανού επίσημου χάρτη 
των σχεδίων της Τουρκίας για τον 
θαλάσσιο χωροταξικό σχεδιασμό.

Στα σχέδια που ανακοίνωσε η 
Αθήνα και κοινοποιεί στην Ε.Ε., 
ήρθε τώρα η απάντηση της Τουρ-
κίας με την επισημοποίηση πια 
του χάρτη της «Γαλάζιας Πατρί-
δας», μας αναφέρουν οι τουρκικές 
πηγές. Πλέον, το σημείο εκκίνη-
σης για οποιαδήποτε διαβούλευση 
είναι η «Γαλάζια Πατρίδα» και όχι 
οι παλαιότερες –πιο μετριοπαθείς– 
θέσεις της Αγκυρας. 

Συνομιλητές μας που έχουν με-
γάλη εμπειρία στα ζητήματα των 
ελληνοτουρκικών διαφορών στο 
Αιγαίο υπογραμμίζουν στην «Κ» 
πως η Aγκυρα μέχρι και την πε-
ρασμένη εβδομάδα είχε δημοσι-
οποιήσει την επίσημη θέση της 
για την υφαλοκρηπίδα της στην 
Ανατολική Μεσόγειο, αλλά όχι για 

το Αιγαίο. Από τη στιγμή που θα 
δημοσιοποιήσει τον επίσημο χάρ-
τη Θαλάσσιου Χωροταξικού Σχε-
διασμού της, που θα περιλαμβά-
νει το μισό Αιγαίο, θα ορίζει τη 
βάση των εξωτερικών ορίων των 
τουρκικών θέσεων για την υφα-
λοκρηπίδα της.

Το υπουργείο Εξωτερικών της 
Τουρκίας απέρριψε τις θέσεις της 
Ελλάδας και διεμήνυσε ότι «ο Θα-
λάσσιος Χωροταξικός Σχεδιασμός 
που έχει ετοιμάσει η Τουρκία δια-
βιβάζεται στην UNESCO και στα 
αρμόδια όργανα των Ηνωμένων 
Εθνών». Αυτός ο χάρτης της Τουρ-
κίας δημοσιοποιήθηκε από το κρα-
τικό πρακτορείο «Ανατολή» και 
έχει σχεδιαστεί στο Εθνικό Κέντρο 
Ερευνώ ν για τη Θά λασσα και το 
Ναυτικό  ∆ί καιο του Πανεπιστη-
μί ου της Aγκυρας (DEHUKAM / 
Deniz Hukuku Ulusal Arastirma 
Merkezi).

Στην πλατφό ρμα Θαλά σσιου 
Χωροταξικού  Σχεδιασμού  κατα-
γράφονται οι θέσεις της Τουρκίας, 
που αμφισβητεί πολλές θέσεις της 
Ελλάδας, αλλά το σημαντικότερο 
είναι ότι αμφισβητεί την ελληνική 
κυριαρχία σε πολλά νησιά, νησί-
δες και βραχονησίδες στο Αιγαίο. 
«Οι περιοχέ ς υλοποί ησης έ ργου 
στον χά ρτη θαλά σσιου χωροταξι-
κού  σχεδιασμού  (ΘΧΣ) δεν απεικο-
νί ζουν ευθέ ως περιοχέ ς θαλά σσι-
ας δικαιοδοσί ας της Τουρκί ας. Η 
παρά γραφος 28 της από φασης του 

∆ιεθνού ς ∆ικαστηρί ου του 1976 
για την υφαλοκρηπί δα του Αιγαί ου 
αναφέ ρει ό τι “τα ό ρια υφαλοκρη-
πί δας στο Αιγαί ο Πέ λαγος εί ναι 
αμφισβητού μενα” και τονί ζει πως 
“και η Τουρκί α διεκδικεί  δικαιώ μα-
τα έ ρευνας και εκμετά λλευσης 
πό ρων στις περιοχέ ς αυτέ ς”. Ως εκ 
τού του, έ ως ό του επιτευχθεί  μια 
συμφωνί α για τα θαλά σσια σύ νορα 

μεταξύ  της Τουρκί ας και της Ελ-
λά δας, οι περιοχέ ς θαλά σσιας δι-
καιοδοσί ας στο Αιγαί ο, πέ ραν των 
χωρικώ ν υδά των, απεικονί ζονται 
στον χά ρτη Θαλά σσιου Χωροτα-
ξικού  Σχεδιασμού  με τη χά ραξη 
της μέ σης γραμμή ς μεταξύ  των 
ηπειρωτικώ ν περιοχώ ν των δύ ο 
χωρώ ν», αναφέρει το κείμενο στο 

παράρτημα της μελέτης για τον 
σχεδιασμό του χάρτη.

Αυτό που υπονοούν στην Aγκυ-
ρα είναι ότι στον χάρτη της Τουρ-
κίας με επίσημο πια τρόπο διχο-
τομείται το Αιγαίο, καθώς στα 
ανώτατα όρια του τουρκικού θα-
λάσσιου χωροταξικού σχεδιασμού 
όλες οι περιοχές κοντά στα νησιά 
του Βόρειου και Ανατολικού Αιγαί-
ου και των ∆ωδεκανήσων εμφανί-
ζονται εντός των περιοχών ενδια-
φέροντος της Τουρκίας. 

Aλλωστε όλες οι θέσεις της 
Τουρκίας καταγράφονται στον 
συγκεκριμένο χάρτη όπου το 
DEHUKAΜ αναφέρει ότι «η συμ-
φωνί α οριοθέ τησης της υφαλο-
κρηπί δας που υπεγρά φη μεταξύ  
της Τουρκί ας και της “Τουρκική ς 
∆ημοκρατί ας της Βό ρειας Κύ πρου” 
(“Τ∆ΒΚ”) το 2011 καθό ρισε τα ό ρια 
της υφαλοκρηπί δας μεταξύ  των 
δύ ο μερώ ν στην Ανατολική  Με-
σό γειο και ενί σχυσε την υποστή ρι-
ξη της Τουρκί ας στις θαλά σσιες δι-
καιοδοσί ες και τις δραστηριό τητες 
εξερεύ νησης πό ρων της “Τ∆ΒΚ”. 
Το 2019 η Τουρκί α και η Λιβύ η 
υπέ γραψαν συμφωνί α οριοθέ τη-
σης θαλά σσιας δικαιοδοσί ας βά σει 
των αρχώ ν του διεθνού ς δικαί ου, 
προκειμέ νου να καθορί σουν τις 
περιοχέ ς θαλά σσιας δικαιοδοσί ας 
τους στην Ανατολική  Μεσό γειο. 
Τα εξωτερικά  σύ νορα της υφαλο-
κρηπί δας της Τουρκί ας στην Ανα-
τολική  Μεσό γειο κοινοποιή θηκαν 

επί σημα με επιστολή  (A/74/757) 
στα Ηνωμέ να Eθνη (ΟΗΕ) στις 18 
Μαρτί ου 2020 σύ μφωνα με δικαι-
ώ ματα “ab initio” και “ipso facto” 
της Τουρκί ας βά σει του διεθνού ς 
δικαί ου». Επίσης σημειώνεται ότι 
«στο Αιγαί ο Πέ λαγος, οι θαλά σσι-
ες περιοχέ ς δεν έ χουν οριοθετηθεί  
με την Ελλά δα. Ως εκ τού του, το 
ζή τημα της υφαλοκρηπί δας στο 
Αιγαί ο Πέ λαγος αποτελεί  μια συ-
νεχιζό μενη διαμά χη μεταξύ  της 
Τουρκί ας και της Ελλά δας λό γω 
της έ λλειψης συμφωνί ας οριοθέ τη-
σης. Σύ μφωνα με το Πρακτικό  της 
Βέ ρνης του 1976, η Τουρκί α και η 
Ελλά δα δεσμεύ τηκαν να απέ χουν 
από  κά θε πρωτοβουλί α ή  δραστη-
ριό τητα που θα μπορού σε να περι-
πλέ ξει τις εν εξελί ξει διαπραγμα-
τεύ σεις για την υφαλοκρηπί δα, η 
οποί α αποτελεί  έ να από  συναφή  
ζητή ματα στο Αιγαί ο Πέ λαγος».

Το DEHUKAM αναφέρει ότι 
«στο Αιγαί ο Πέ λαγος υπά ρχουν 
πολλά  νησιά , νησί δες και βραχο-
νησί δες των οποί ων η κυριαρχί α 
δεν έ χει μεταβιβαστεί  στην Ελ-
λά δα με διεθνεί ς συνθή κες. Στην 
πλειονό τητά  τους αυτοί  οι γεωγρα-
φικοί  σχηματισμοί  εί ναι ακατά λλη-
λοι για ανθρώ πινη εγκατά σταση 
και δεν έ χουν οικονομική  ζωή . 
Οι θαλά σσιες περιοχέ ς των εν 
λό γω νησιώ ν, νησί δων και βρα-
χονησί δων ορί ζονται μό νο από  τα 
χωρικά  τους ύ δατα και δεν απο-
τυπώ νονται ακριβή  ό ρια δικαιο-

δοσί ας τους. Αυτά  τα ό ρια στον 
χά ρτη δεν αποτελού ν τη βά ση, 
ού τε υποδηλώ νουν συναί νεση 
για την ανά πτυξη οποιασδή ποτε 
αξί ωσης δικαιοδοσί ας. Επιπλέ ον, 
τα θαλά σσια πλευρικά  ό ρια μετα-
ξύ  της Τουρκί ας και της Ελλά δας 
δεν έ χουν καθοριστεί  επακριβώ ς 
παρά  τις διά φορες προσπά θειες 
στο παρελθό ν. Για τον λό γο αυτό , 
θαλά σσια πλευρικά  ό ρια μεταξύ  
Τουρκί ας και Ελλά δας δεν απει-
κονί ζονται στον χά ρτη».

Ο διευθυντής του DEHUKAM 
Μουσταφά Μπάσκαρα σε δηλώ-
σεις του στον τουρκικό Τύπο επι-
σημαίνει ότι «αυτή η μελέτη εί-
ναι ένας συγκεκριμένος δείκτης 
των προσπαθειών της Τουρκίας 
να οικοδομήσει ένα επιστημονι-
κό όραμα για τη “Γαλάζια Πατρί-
δα”, έχοντας παράλληλα επίγνωση 
των οικονομικών δυνατοτήτων, 
των περιβαλλοντικών αξιών και 
της γεωπολιτικής σημασίας των 
θαλασσών που περιβάλλουν την 
Τουρκία από τρεις πλευρές».

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, πη-
γές του υπ. Αμυνας της Τουρκίας 
τονίζουν ότι «οι μονομερείς ενέρ-
γειες, αξιώσεις και δηλώσεις της 
Ελλάδας, που αγνοούν τις υφι-
στάμενες διαφορές και παραβι-
άζουν τα δικαιώματα της τουρ-
κικής πλευράς, δεν μπορούν να 
γίνουν αποδεκτές. Οι δηλώσεις 
αυτές δεν επιφέρουν καμία νο-
μική συνέπεια για τη χώρα μας».

Στα ανώτατα όρια 
του τουρκικού θαλάσσιου 
χωροταξικού σχεδιασμού 

όλες οι περιοχές κοντά 
στα νησιά του Βόρειου 
και Ανατολικού Αιγαίου 
και των Δωδεκανήσων 
εμφανίζονται εντός των 

περιοχών ενδιαφέροντος 
της Τουρκίας.

Η ανακοίνωση του Θαλάσσιου Χω-
ροταξικού Σχεδιασμού (ΘΧΣ) με 
τρόπο εσπευσμένο και πριν από 
το Πάσχα αποκαλύπτει κατ’ αρ-
χάς τη σπουδή που υπήρχε εκ μέ-
ρους της κυβέρνησης προκειμένου 
να προληφθεί η προαναγγελθείσα 
ανάλογη κίνηση από την Τουρκία. 
Αν και για την Αγκυρα η συγκε-
κριμένη στάση είναι κατά κύριο 
λόγο επικοινωνιακού χαρακτή-
ρα, για την Αθήνα ο ΘΧΣ ήταν μια 
ανοιχτή εκκρεμότητα, καθώς είχε 
οδηγήσει ήδη μία φορά σε καταδί-
κη από το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο, 
μάλιστα για ένα ζήτημα που δεν 
συνδέεται άμεσα με την άσκηση 
κυριαρχικών δικαιωμάτων. Η κατά-
θεση του ΘΧΣ, όταν ολοκληρωθεί 
και σε επίπεδο Κομισιόν, αποτελεί 
–επί της ουσίας– για την Ελλάδα 
μια αργοπορημένη αλλά απαραί-
τητη εμπλοκή στο «παιχνίδι των 
χαρτών», το οποίο η Αγκυρα πρώ-
τη εγκαινίασε και επιτάχυνε τα τε-
λευταία 7-8 χρόνια, με τις διαδο-
χικές καταθέσεις συντεταγμένων 
«δυνητικών εξωτερικών ορίων» 
της τουρκικής υφαλοκρηπίδας. 

Στο υπουργείο Εξωτερικών 
υπήρχε, παρά τα σκαμπανεβά-
σματα διαθέσεων και πρακτικών, 
εδραία η αντίληψη ότι η Αθήνα 
κινδυνεύει να χάσει το διεθνές 
παιχνίδι δημοσίων σχέσεων στο 
οποίο έχει αποδυθεί η Αγκυρα 
παρουσιάζοντας χάρτες με υποτι-
θέμενες «γραμμές δικαιωμάτων» 
της Τουρκίας, είτε επρόκειτο για 
τις επιστολές στον ΟΗΕ είτε για 
το τουρκολιβυκό μνημόνιο και, 
βεβαίως, το επιστέγασμα όλων, 
το ιδεολόγημα της «Γαλάζιας Πα-
τρίδας». Ενας χάρτης που έχει κα-
τατεθεί και γίνει επίσημα αποδε-
κτός στο σώμα του τυπολογικού 
και νομολογικού δαιδάλου της 
Ε.Ε. αποτελεί πάντα ένα επίσημο 
έγγραφο στο οποίο η Αθήνα θα 
μπορεί να ανατρέξει όταν προ-
κύψει η ανάγκη.

Επιπλέον, η ύπαρξη ενός χάρτη 
ο οποίος περιλαμβάνει αφενός τα 
απώτατα δυνητικά όρια των ελλη-
νικών θαλασσίων ζωνών, αλλά και 
τις ιστορικές αποδείξεις των συμ-
βιβασμών στους οποίους προχώ-
ρησε η χώρα με άλλους γείτονες 
(ελληνοϊταλικές συμφωνίες του 
1977 και 2020 και τμηματική με 
την Αίγυπτο του 2020), αποτελεί 

μήνυμα το οποίο απευθύνεται και 
στις υπόλοιπες δύο χώρες με τις 
οποίες η Αθήνα έχει εκκρεμότητες 
οριοθέτησης, τη Λιβύη και, κατά 
κύριο λόγο, την Αλβανία, που σε 
σχέση με τις υπόλοιπες χώρες των 
∆υτικών Βαλκανίων βρίσκεται στο 
πλέον προχωρημένο στάδιο προό-
δου για την ένταξή της στην Ε.Ε.

Νομικό πλαίσιο

Για την Αθήνα, εκείνο που 
αναμένεται να γίνει πιο απαιτη-
τικό, καθώς θα χρειαστεί η συ-
νεργασία και η δουλειά πολλών 

υπουργείων και φορέων, είναι 
να προετοιμαστούν οι νόμοι που 
θα περιγράφουν με λεπτομέρεια 
ποιες ακριβώς οικονομικές και 
άλλες δραστηριότητες μπορούν 
να εκτελεστούν εντός των τεσ-
σάρων χωρικών ενοτήτων που 
οριοθετήθηκαν στο Αιγαίο, στο 
Ιόνιο και στην Ανατολική Μεσό-
γειο. Οπως τονίζουν επισταμένως 
όλες οι αρμόδιες πηγές, η χωρο-
θέτηση θαλασσίων πάρκων είναι 
μια απολύτως διακριτή διαδικα-
σία, η οποία δεν συνδέεται με 
όλα όσα ανακοινώθηκαν τη Με-

γάλη Τετάρτη από τα υπουργεία 
Εξωτερικών και Περιβάλλοντος.

Η ανακοίνωση του ΘΧΣ κατα-
γράφηκε μετά μια περίοδο κατά 
την οποία η κυβέρνηση με διά-
φορους τρόπους κρατούσε πολύ 
ψηλά τη συζήτηση για την επα-
νεκκίνηση των ερευνών για την 
ηλεκτρική διασύνδεση Ελλάδας - 
Κύπρου (Great Sea Interconnector 
- GSI). Υστερα από μια σειρά εντα-
τικών επαφών σε διάφορα επίπε-
δα, η Αθήνα φαίνεται να καταλή-
γει ότι ο μόνος τρόπος υλοποίησης 
του συγκεκριμένου έργου είναι η 

επανασχεδίαση της χάραξης, ενώ 
ουκ ολίγοι ειδικοί κρίνουν ότι η 
συγκεκριμένη ευκαιρία έχει ήδη 
περάσει. Σε κάθε περίπτωση, για 
την κυβέρνηση το οικονομικό κό-
στος είναι δευτερεύουσας σημα-
σίας σε σύγκριση με το γεωπολι-
τικό. Αυτή η θέση έχει καταστεί 
σαφής προς όλους τους ενδιαφε-
ρομένους, εντός και εκτός Ελλά-
δος. Στο κυβερνητικό στρατόπε-
δο πληθαίνουν οι φωνές όσων 
ζητούν ακόμα και αναστολή του 
έργου μέχρι να ξεκαθαριστεί αν 
υπάρχει λύση στον γεωπολιτικό 
γόρδιο δεσμό. Σε κάθε περίπτωση, 
ο πρωθυπουργός έχει στο συρτά-
ρι του και ένα πλήρες επιχειρησι-
ακό σχέδιο που έχει προετοιμα-
στεί από τα αρμόδια Επιτελεία στο 
υπουργείο Εθνικής Αμυνας, σε πε-
ρίπτωση που αποφασιστεί η άμε-
ση επιστροφή του ερευνητικού 
πλοίου στα ανατολικά της Κάσου. 

Η Ουάσιγκτον

Ο φόβος του απρόβλεπτου είναι 
εκείνος που έχει οδηγήσει συνο-
λικά την κυβέρνηση σε μια προ-
σπάθεια να αποκτήσει νέους και 
σταθερούς διαύλους με τις ΗΠΑ. 
Η συνέντευξη του πρωθυπουργού 
Κυριάκου Μητσοτάκη σε μία από 
τις επικοινωνιακές «ναυαρχίδες» 
του κύματος υποστήριξης του Ντό-
ναλντ Τραμπ εντός των ΗΠΑ απο-
τελεί μια ενδεικτική επιλογή προς 
την κατεύθυνση της «ορατότητας» 
στο περιβάλλον του Αμερικανού 
προέδρου. Υπενθυμίζεται ότι λίγο 
μετά την ανάδειξη του κ. Τραμπ 
η ελληνική κυβέρνηση προσέλα-
βε εταιρεία που θα κάνει για λογα-
ριασμό της Αθήνας lobbying στο 
προεδρικό περιβάλλον.

Το παζλ πρωτοβουλιών ενίσχυ-
σης της ελληνικής παρουσίας στις 
ΗΠΑ πλαισιώνεται και από επικεί-
μενες αλλαγές στα δύο βασικά δι-
πλωματικά πόστα, την πρεσβεία 
στην Ουάσιγκτον και τη μόνιμη 
αντιπροσωπεία στον ΟΗΕ, όπου η 
Ελλάδα μέχρι και το τέλος του 2026 
έχει θέση μη μόνιμου μέλους στο 
Συμβούλιο Ασφαλείας. Υπάρχουν 
σκέψεις για την πλήρωση αυτών 
των θέσεων, που έχουν αποκτή-
σει εξόχως πολιτικό περιεχόμενο 
και χαρακτήρα λόγω, βεβαίως, της 
ιδιόμορφης κατάστασης που επι-
κρατεί αυτή τη στιγμή στις ΗΠΑ, 
με βασικότερο κριτήριο την εμπει-
ρία και τη δυνατότητα ελιγμών.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ 

Του ανταποκριτή μας 

στην ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ 

ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ

Η κατοχύρωση και οι άλλοι 

Απαντούν με επισημοποίηση της «Γαλάζιας Πατρίδας»

Τα μηνύματα προς την Τουρκία και, δευτερευόντως, προς Αλβανία και Λιβύη μέσω του Θαλάσσιου Χωροταξικού 

Τις μαξιμαλιστικές θέσεις της επιχειρεί να αποτυπώσει η Αγκυρα επισπεύδοντας το δικό της χωροταξικό
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πουργός έχει 

στο συρτάρι 

του και ένα 

πλήρες επι-

χειρησιακό 

σχέδιο του 

υπουργείου 

Εθνικής Αμυ-

νας, σε περί-

πτωση που 

αποφασιστεί 

η άμεση επι-

στροφή του 

ερευνητικού 

πλοίου στα 

ανατολικά 

της Κάσου. 
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Πλοίο του Πολεμικού Ναυτικού που συμμετείχε στις ασκήσεις «Αιγιαλός» και «Λαίλαψ», που διεξήχθη-
σαν στην ευρύτερη θαλάσσια περιοχή κεντρικού, βορειοανατολικού Αιγαίου, καθώς και νότια της Πελο-
ποννήσου. Ο Θαλάσσιος Χωροταξικός Σχεδιασμός, παρότι αποτελεί ευρωπαϊκή υποχρέωση της χώρας, 
συνιστά και ένα νομικό ανάχωμα σε διεκδικήσεις τρίτων.
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Ο χάρτης με τις θαλάσσιες χωρικές 
ενότητες που δημοσιεύτηκε στις 
16 Απριλίου είναι μείζονος σημα-
σίας για την ελληνική εξωτερική 
πολιτική. Η βασική λειτουργία 
του είναι να αποτυπώσει τις πε-
ριοχές στις οποίες θα ορισθούν 
και περιγραφούν οι λεπτομερείς 
χρήσεις για όλες τις ανθρώπινες 
δραστηριότητες που αφορούν τη 
θάλασσα. Αποτελεί συμμόρφω-
ση προς την ευρωπαϊκή οδηγία 
2014/89/Ε.Ε. Μετά την κατάθεσή 
του στην Ε.Ε. οι περιοχές της ελ-
ληνικής υφαλοκρηπίδας και της 
ΑΟΖ θα αποτελούν πλέον και επι-
σήμως τμήμα των αντίστοιχων ευ-
ρωπαϊκών θαλασσίων ζωνών. Σε 
περίπτωση που παραβιασθούν τα 
ελληνικά κυριαρχικά δικαιώματα, 
η Ελλάδα θα μπορεί να ζητήσει 
αμέσως την επιβολή κυρώσεων 
στον δράστη της παραβιάσεως. 

Πιο σημαντικό, όμως, είναι ότι 
ο χάρτης καταδεικνύει με σαφή-
νεια όλες τις ελληνικές θαλάσ-

σιες ζώνες που η Ελλάδα ασκεί 
κυριαρχία (εσωτερικά ύδατα και 
αιγιαλίτιδα ζώνη) και κυριαρχικά 
δικαιώματα (υφαλοκρηπίδα και 
ΑΟΖ). Πρόκειται για μια έκταση 
494.605 τετ. χλμ., δηλαδή περί-
που τέσσερις φορές την επιφάνεια 
της χερσαίας Ελλάδας. Η αποτύ-
πωση συμβαίνει για πρώτη φορά 
και έχει σημασία για τις διαφορές 
της Ελλάδας τόσο με την Τουρκία 
όσο και με την Αλβανία και με τη 
Λιβύη, με τις οποίες υπάρχουν 
εκκρεμείς οριοθετήσεις. Αρκετές 
από τις θαλάσσιες περιοχές που 
περιλαμβάνονται στον δημοσιευ-
θέντα ελληνικό χάρτη, έχουν απο-
τελέσει αντικείμενο διεκδικήσεως 
σε διαφορετικές χρονικές περιό-
δους από την Τουρκία. Ως προς 
το Αιγαίο, η ελληνική απάντη-
ση στην Τουρκία έχει δοθεί ήδη 
από το 1975 και είχε περιληφθεί 
σε χάρτη κατά την ελληνική προ-
σφυγή στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο το 
1976. Ως προς την Ανατολική Με-
σόγειο, οι τουρκικές διεκδικήσεις 
άρχισαν να ξεδιπλώνονται μετά το 

2011. Υπήρχαν κατά καιρούς ελ-
ληνικές επιστολές προς τον ΟΗΕ 
και ρηματικές διακοινώσεις, αλ-
λά έλειπε ο χάρτης. Η απάντηση 
πλέον δόθηκε και είναι συνολική, 
διότι περιλαμβάνει και Αιγαίο και 
Ανατολική Μεσόγειο. 

Από εκεί και πέρα, ο χάρτης 
αποτυπώνει την υπάρχουσα κα-
τάσταση στις θαλάσσιες ζώνες, 
όπως προκύπτει από την εθνι-
κή και τη διεθνή νομοθεσία. ∆εν 

θεσπίζει νέες ζώνες, ούτε τροπο-
ποιεί υπάρχουσες. Αυτό εξηγεί 
για ποιο λόγο αναφέρεται η ΑΟΖ 
μόνο σε δύο περιοχές και όχι σε 
όλη την έκταση που καλύπτει και 
η υφαλοκρηπίδα. Πρόκειται για 
τις δύο περιοχές που έχουμε ρη-
τώς κηρύξει ΑΟΖ. Επίσης εξηγεί 
για ποιο λόγο η Ελλάδα έχει χω-
ρικά ύδατα 12 ν. μιλίων μόνο στο 
Ιόνιο Πέλαγος. Μέχρι στιγμής, 
έχουμε προχωρήσει σε επέκταση 
μόνο στη συγκεκριμένη περιοχή. 
Στο υπόμνημα του χάρτη, όμως, 
υπάρχει η επιφύλαξη της «εν γέ-
νει επέκτασης του εύρους έως 12 
ναυτικά μίλια σύμφωνα με τη σύμ-
βαση του ∆ικαίου της Θάλασσας 
που αντανακλά εθιμικό διεθνές 
δίκαιο». Oποτε στο μέλλον αλ-
λάξουν οι συγκεκριμένες θαλάσ-
σιες ζώνες, θα ενημερωθεί και ο 
χάρτης. Τέλος, ο χάρτης αποτελεί 
ουσιαστικό βήμα για την επίλυση 
των ελληνοτουρκικών διαφορών. 
Στις 23 Μαρτίου 2020 η Τουρκία 
είχε καταθέσει στον ΟΗΕ χάρ-
τη με τα όρια των περιοχών της 

Ανατολικής Μεσογείου που θεω-
ρεί ότι της ανήκουν. ∆εδομένου 
ότι οι διμερείς διαπραγματεύσεις 
δεν έχουν ευδοκιμήσει μέχρι τώ-
ρα, οι δύο χώρες μπορούν να προ-
σφύγουν στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο 
με κύριο όπλο τους δύο χάρτες 
τους και να ζητήσουν οριοθέτη-
ση. Χρήσιμο είναι να κατατεθεί ο 
συγκεκριμένος χάρτης και στην 
ειδική βάση δεδομένων της ∆ιευ-
θύνσεως Θαλασσίων Υποθέσεων 
και ∆ικαίου της Θάλασσας (UN 
Division on Oceans Affairs and 
Law of the Sea-DOALOS). Πρό-
κειται για τη βάση όπου τα κρά-
τη-μέλη της συμβάσεως για το ∆ί-
καιο της Θάλασσας καταθέτουν, 
μεταξύ άλλων, την εθνική τους 
νομοθεσία ως προς τις θαλάσσιες 
οριοθετήσεις. Eχουμε δεσμευθεί 
ότι θα καταθέσουμε τον σχετικό 
χάρτη από το 2011.

O κ. Aγγελος Μ. Συρίγος είναι καθηγη-
τής Διεθνούς Δικαίου και Εξωτερικής 
Πολιτικής στο Πάντειο Πανεπιστήμιο - 
βουλευτής Ν.Δ. στην Α΄ Αθηνών.

Το νησιωτικό σύμπλεγμα της Μεγίστης (δηλαδή το Καστελλόριζο, η Ρω, 
η Στρογγύλη και κάποια μικρότερα νησάκια και βράχοι) εμφανίζεται στον 
χάρτη με πλήρη επήρεια επί της υφαλοκρηπίδας. Η οριοθετική γραμμή 
βασίζεται στη μέση γραμμή βάσει του νόμου 4001/2011. Η Κύπρος έχει 
καταθέσει χάρτη με τα όρια της κυπριακής ΑΟΖ στον ΟΗΕ από τις 4 Μα-
ΐου 2019. Η σύγκριση του χωροταξικού χάρτη της Ελλάδας με αυτόν της 
Κύπρου δείχνει ότι τα ανατολικά όρια της ελληνικής υφαλοκρηπίδας ταυ-
τίζονται με τα δυτικά όρια της κυπριακής ΑΟΖ. Ξεχωριστή αναφορά πρέ-
πει να γίνει για τη νήσο Στρογγύλη. Αποτελεί το ανατολικότερο ελληνικό 
έδαφος. Στο πρόσφατο παρελθόν ήταν κατοικημένη από κτηνοτρόφους, 
ενώ τώρα έχει εγκατεστημένη στρατιωτική φρουρά. Ελλάδα και Κύπρος 
έχουν κοινά όρια υφαλοκρηπίδας - ΑΟΖ λόγω ακριβώς του συγκεκριμέ-
νου νησιού. Είναι επίσης σημαντικό ότι διά του χάρτη η Ελλάδα επιβεβαι-
ώνει τη διεκδίκησή της ανατολικά του 28ου μεσημβρινού, όπου είχε στα-

ματήσει η μερική οριοθέτηση Ελλάδας - Αιγύπτου το 2020. 

Η αποτύπωση της ελληνικής υφα-
λοκρηπίδας σε Κεντρικό και Βόρειο 
Αιγαίο ακολουθεί την επίσημη ελλη-
νική θέση, όπως διατυπώθηκε στο ∆ι-
εθνές ∆ικαστήριο της Χάγης το 1976. 
Η Ελλάδα είχε τότε ζητήσει η οριο-
θέτηση να πραγματοποιηθεί ανάμε-
σα στα μικρασιατικά παράλια και στις 
ανατολικές ακτές των ελληνικών νη-
σιών που βρίσκονται κατά μήκος των 
συγκεκριμένων παραλίων. Oπως ανέ-
φερε και η ελληνική αίτηση προς το 
∆ιεθνές ∆ικαστήριο, το σημείο ορι-
οθετήσεως «μπορεί να είναι μόνον 
η μέση γραμμή μεταξύ των εν λόγω 
νησιών και των γραμμών βάσεως που 
έχουν νομίμως θεσπισθεί για την 

οριοθέτηση των τουρκικών χωρικών 
υδάτων, ούτως ώστε να επιτευχθεί η 
ίση διαίρεση της συγκεκριμένης πε-
ριοχής». Είναι εξαιρετικά θετικό που 
ύστερα από 49 έτη η ελληνική πλευ-
ρά παραμένει αμετακίνητη σε αυτή 
τη θέση, η οποία έχει σημαντικά εν-
δυναμωθεί από το ∆ιεθνές ∆ίκαιο της 
Θάλασσας (συμβατικό και εθιμικό) 
και τη σχετική διεθνή νομολογία. 

Στο υπόμνημα που συνοδεύει τον 
χωροταξικό χάρτη αναφέρεται ότι το 
όριο της αιγιαλίτιδας ζώνης βασίζε-
ται μεταξύ άλλων στην ιταλοτουρκική 
συμφωνία και στο πρωτόκολλο του 
1932. Το άρθρο 15 της Συνθήκης της 
Λωζάννης (1923) αναφερόταν ρητώς 
σε δεκατέσσερα νησιά από το σύ-
μπλεγμα των ∆ωδεκανήσων και στις 
«εξαρτώμενες» από αυτά νησίδες, 
που εκχωρήθηκαν στην Ιταλία. Λό-
γω διαφωνίας Ιταλίας - Τουρκίας για 
τις εξαρτώμενες νησίδες, υπεγράφη 
μεταξύ τους τον Ιανουάριο του 1932 
συνθήκη που οριοθετούσε την περι-
οχή του συμπλέγματος της Μεγίστης. 
Ακολούθησε τον ∆εκέμβριο του 1932 
πρωτόκολλο δι’ ανταλλαγής επιστο-
λών για την υπόλοιπη περιοχή μετα-
ξύ ∆ωδεκανήσων και μικρασιατικών 
ακτών. Με τη Συνθήκη Ειρήνης των 
Παρισίων (1947) η Ελλάδα υπεισήλ-
θε ως καθολικός διάδοχος της Ιταλίας 
στα ∆ωδεκάνησα. Συνεπώς, ανέλαβε 
τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις 
της Ιταλίας αναφορικά με την ιταλο-
τουρκική συνθήκη και το πρακτικό 
του 1932. Επομένως, ειδικώς στην 
περιοχή των ∆ωδεκανήσων το όριο 
ανάμεσα στα δύο κράτη δεν είναι η 
εθιμική μέση γραμμή, αλλά τα δύο 
διεθνή κείμενα του 1932. Με αυτά τα 
κείμενα λύνεται και η διαφωνία γύρω 
από το νομικό καθεστώς των Ιμίων.

Στον χάρτη αποτυπώνονται οι δύο 
περιοχές που η Ελλάδα έχει προς 
το παρόν ανακηρύξει ΑΟΖ. Η πρώτη 
περιοχή βρίσκεται στο νότιο τμήμα 
και αφορά την ΑΟΖ που δημιουργεί-
ται από την επήρεια Κρήτης, Κάσου, 
Καρπάθου και Ρόδου, όπως έχει 

αποτυπωθεί στην οριοθέτηση με την 
Αίγυπτο το 2020. Κυρώθηκε με τον 
νόμο 4717. Η δεύτερη περιοχή ΑΟΖ 
αφορά την οριοθέτηση με την Ιτα-
λία, που έχει γίνει  σε δύο φάσεις. 
Το 1977 οριοθετήθηκε μόνον η υφα-
λοκρηπίδα και το 2020 οι θαλάσσι-
ες ζώνες. Κατά το αμέσως επόμενο 
χρονικό διάστημα πρόκειται να εκδο-
θεί το προεδρικό διάταγμα (είναι υπό 
επεξεργασία στο Συμβούλιο της Επι-
κρατείας) με το οποίο θα κηρύσσεται 
ΑΟΖ και στο Ιόνιο μέχρι το ακρωτήριο 

Ταίναρο. 

Στο βορειοδυτικό σημείο του χάρτη 
αποτυπώνεται το όριο της ελληνι-
κής υφαλοκρηπίδας με την Αλβανία. 
Το 2009 υπεγράφη μεταξύ Ελλάδος 
- Αλβανίας συμφωνία για οριοθέτη-
ση των υφιστάμενων θαλασσίων ζω-
νών (αιγιαλίτιδα ζώνη, υφαλοκρηπί-
δα), όσο και θαλασσίων ζωνών που 
θα μπορούσαν να θεσπισθούν στο 
μέλλον (ΑΟΖ ή συνορεύουσα ζώ-

νη). Το συμφωνηθέν θαλάσσιο «όριο 
πολλαπλών χρήσεων» ακολουθούσε 
πιστά τη μέση γραμμή και κατά την 
οριοθέτηση ελήφθησαν πλήρως υπ’ 
όψιν όλα τα νησιά της περιοχής. Η 
συμφωνία ακολούθησε υποδειγμα-
τικά τις σχετικές διατάξεις της συμ-
βάσεως για το ∆ίκαιο της Θάλασσας 
(1982) και αποτελούσε πρότυπο θα-
λάσσιας οριοθετήσεως με ισοβα-
ρές αποτέλεσμα για τις δύο χώρες. 
Επειτα από προσφυγή της αλβανικής 
αντιπολιτεύσεως υπό τον Eντι Ράμα, 
το Συνταγματικό ∆ικαστήριο της Αλ-
βανίας έκρινε ότι η συμφωνία ήταν 
αντισυνταγματική... Eκτοτε το θέμα 
έχει βαλτώσει. Επειδή στο παρελθόν 
είχαν ακουστεί κάποιες σκέψεις «πε-
ρί τεχνικών διορθώσεων» στη συμ-
φωνία του 2009, είναι απολύτως ικα-
νοποιητικό ότι η ελληνική θέση περί 
μέσης γραμμής αποτυπώνεται ορθώς 

στον χωροταξικό χάρτη. 

Η Λιβύη έχει «κλείσει» από το 1973 με ευθεία γραμμή βάσεως τον κόλ-
πο της Σύρτης, κατά παράβαση των σχετικών κανόνων του διεθνούς δι-
καίου. Η Ελλάδα (όπως και η Ε.Ε. και οι ΗΠΑ) έχει διαμαρτυρηθεί από 
το 1974 για τη συγκεκριμένη ενέργεια, που επηρεάζει εν μέρει την 
οριοθέτηση μεταξύ των δύο χωρών. Στον χωροταξικό χάρτη, η οριοθέ-
τηση (ορθώς) δεν δέχεται το κλείσιμο του κόλπου της Σύρτης και υπο-
λογίζει τη μέση γραμμή από τις λιβυκές ακτογραμμές. Η επήρεια όλων 
των νησιών της περιοχής, από τις μεσσηνιακές Οινούσσες, τα Κύθηρα 
και Αντικύθηρα, τη Γαύδο και τη Γαυδοπούλα και προφανώς την Κρήτη, 
αποτυπώνονται στη μέση γραμμή του χάρτη. Μεγάλο τμήμα αυτής της 
περιοχής έχει ήδη αποδοθεί για έρευνα και εκμετάλλευση στην Exxon 
Mobil και στη HELLENiQ ENERGY και για το υπόλοιπο ενδιαφέρεται η 

Chevron. 

Του ΑΓΓΕΛΟΥ Μ. ΣΥΡΙΓΟΥ

Χωρική 
Ενότητα 1

Χωρική 
Ενότητα 2

Χωρική 
Ενότητα 3

Χωρική 
Ενότητα 4

Οριοθετημένη 
ΑΟΖ

Τα έξι κλειδιά του χάρτη
Τα κρίσιμα σημεία της θαλάσσιας χωροταξίας και τα νομικά τους θεμέλια έναντι των τουρκικών θέσεων

Περιοχή Καστελλόριζου

Κεντρικό 
και Βόρειο Αιγαίο

Τα Δωδεκάνησα

Οι δύο περιοχές
με την ΑΟΖ

Η μέση γραμμή 
με την Αλβανία

Η γραμμή στον Νότο με τη Λιβύη

Μετά την κατάθεση του 
χάρτη στην Ε.Ε., σε πε-
ρίπτωση που παραβια-
σθούν τα ελληνικά κυ-
ριαρχικά δικαιώματα, η 

Ελλάδα θα μπορεί να ζη-
τήσει αμέσως την επιβο-
λή κυρώσεων στον δρά-
στη της παραβιάσεως. 
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Με δύο εξορμήσεις, μία την περα-
σμένη εβδομάδα σε Οινόφυτα και 
Λιβαδειά και μία τη Μεγάλη ∆ευ-
τέρα εντός των τειχών του Λεκα-
νοπεδίου, στην Αγία Βαρβάρα, 
ο Κυριάκος Μητσοτάκης έδωσε 
το σύνθημα της εξόρμησης στην 
εκλογική βάση. Ο πρωθυπουργός, 
όπως επισημαίνουν συνεργάτες 
του, θέλησε να δείξει ότι η κυβέρ-
νηση δεν κρύβεται, ότι επιζητεί 
την επικοινωνία με τους πολίτες, 
αφενός για να ακούσει από πρώτο 
χέρι όσα τους δυσκολεύουν και πε-
ριμένουν να λυθούν και αφετέρου 
για να μιλήσει για όσα έχουν ήδη 
γίνει ή για παρεμβάσεις που δρο-
μολογούνται, ακριβώς γιατί αφου-
γκράζεται τις ανάγκες της κοινω-
νίας και παράγει έργο, το οποίο 

συχνά επισκιάζεται από άλλα θέ-
ματα της επικαιρότητας. 

Η έξοδος του πρωθυπουργού 
από το Μαξίμου θα έχει και συ-
νέχεια αμέσως μετά το διάλειμμα 
του Πάσχα, καθώς θα ακολουθή-
σει ένα πυκνό πρόγραμμα περιο-
δειών. Η κυβέρνηση επιδιώκει να 
πιάσει ξανά το νήμα της άμεσης 
επαφής με την εκλογική βάση και 
να επιδιορθώσει τις όποιες ρηγ-
ματώσεις προκλήθηκαν από τη 
μονοθεματική κυριαρχία των Τε-
μπών για σχεδόν τρεις μήνες. Ου-
σιαστικά, ο κ. Μητσοτάκης έδειξε 
τον δρόμο σε κυβερνητικά στελέ-
χη και βουλευτές ενόψει της εξό-
δου στις εκλογικές περιφέρειές 
τους για το Πάσχα. Το μήνυμα 
είναι σαφές: Ολοι θα πρέπει να 
επιδιώξουν όσο το δυνατόν πιο 
πυκνή δημόσια παρουσία. Να κι-

νηθούν, να μιλήσουν, να ακού-
σουν, να απαντήσουν για όλα τα 
θέματα που απασχολούν τους πο-
λίτες. Να μιλήσουν για τα Τέμπη, 
όπου η κυβέρνηση επιδιώκει να 
στείλει το μήνυμα πως δεν βρί-
σκεται σε θέση απολογουμένου, 
αλλά πως έχει κάνει ό,τι απαιτήθη-
κε για να διευκολύνει τις έρευνες 
και παρεμβαίνει για να εξασφαλί-
σει την ενίσχυση της ασφάλειας 
των σιδηροδρόμων. Και, εκτός 
από τα Τέμπη, να μεταδοθεί το 
μήνυμα της θετικής ατζέντας. Οι 
οικονομικές παροχές που έχουν 
ήδη ανακοινωθεί, μέτρα όπως η 
αύξηση του κατώτατου μισθού, οι 
παρεμβάσεις για ευάλωτες κοινω-
νικές ομάδες κ.λπ. 

Η αντιστροφή της δημοσκοπι-
κής τάσης είναι ένα κρίσιμο στοί-
χημα, καθώς το Μαξίμου καλείται 

να διαχειριστεί το διαρκές και αντι-
παραγωγικό άγχος των βουλευτών, 
που όσο τα ποσοστά μένουν κά-
τω από το 30%, αγωνιούν για την 
επανεκλογή τους. 

Τα περιθώρια για νέες παροχές 
είναι αυτή τη στιγμή περιορισμέ-
να και εξαντλούνται σε επιμέρους 
διορθωτικές παρεμβάσεις, όπως η 
άρση του ηλικιακού περιορισμού 
στη χορήγηση του επιδόματος κώ-
φωσης, που ανακοίνωσε ο πρω-
θυπουργός τη Μεγάλη ∆ευτέρα. 

Η σαφής παραίνεση του Μαξί-
μου για αυτοσυγκράτηση προς κυ-
βερνητικά στελέχη και βουλευτές, 
που έσπευσαν να πλειοδοτήσουν 
με επίκεντρο τις μισθολογικές αυ-
ξήσεις στις Ενοπλες ∆υνάμεις, υπο-
στηρίζοντας αντίστοιχες παρεμ-
βάσεις και στα μισθολόγια των 
Σωμάτων Ασφαλείας, δεν έχει να 

κάνει μόνο με τους δεδομένους 
δημοσιονομικούς περιορισμούς. 

Επιδίωξη είναι να διαμορφω-
θεί ένα γερό πακέτο παροχών και 
φοροαπαλλαγών, το οποίο θα ανα-
κοινωθεί στη ∆ΕΘ από τον πρω-
θυπουργό και θα ξεδιπλώνεται σε 
βάθος χρόνου, με ορίζοντα τις επό-
μενες εθνικές εκλογές. Και στο 
πρωθυπουργικό επιτελείο δεν θέ-
λουν αυτό το πακέτο να αρχίσει να 
ξηλώνεται με επιμέρους ανακοινώ-
σεις πριν καλά καλά μορφοποιηθεί.  

Πέραν των οικονομικών πα-
ροχών, ωστόσο, η κυβέρνηση 
το αμέσως επόμενο διάστημα θα 
ενεργοποιήσει μια σειρά από πα-
ρεμβάσεις οι οποίες στοχεύουν 
στη βελτίωση της καθημερινότη-
τας και στην αντιμετώπιση προ-
βλημάτων που δυσκολεύουν ή 
ανησυχούν τους πολίτες.

1
«Βραχιολάκι» 
στα Επείγοντα

Το σύστημα ηλεκτρονικής ιχνη-
λάτησης των ασθενών στα Τμή-
ματα Επειγόντων Περιστατικών 
θα αρχίσει να εφαρμόζεται από 
τον «Ευαγγελισμό» και εντός 
του καλοκαιριού θα επεκταθεί 
σε 15 νοσοκομεία. Ουσιαστικά, 
στους ασθενείς που προσέρχο-
νται στα ΤΕΠ θα τοποθετείται 
ένα ηλεκτρονικό «βραχιολάκι» 
με QR code, μέσω του οποίου θα 
παρακολουθείται η πορεία τους 
στα ιατρεία του ΤΕΠ και θα συλ-
λέγονται χρήσιμα στοιχεία όσον 
αφορά τους χρόνους αναμονής 
και τυχόν καθυστερήσεις στην 
εξυπηρέτηση τους. Αυτό θα δίνει 
άμεση εικόνα για τους χρόνους 
αναμονής στους ίδιους τους ασθε-
νείς που περιμένουν να εξυπηρε-
τηθούν στα ιατρεία των ΤΕΠ, ενώ 
από την επεξεργασία των στοι-
χείων, τα οποία θα παρακολου-
θούνται τόσο από τις διοικήσεις 
των νοσοκομείων όσο και κεντρι-
κά από το υπουργείο Υγείας, θα 
προτεραιοποιούνται παρεμβάσεις 
για τη βελτίωση της κατάστασης.
 

2
My street 

για την πόλη
Ενεργοποιείται η εφαρμογή my 
street, που στοχεύει στη βελτίω-
ση της ποιότητας ζωής μέσα στην 
πόλη, όπου παρατηρείται συχνά 
αυθαίρετη κατάληψη ελεύθερων 
χώρων, πεζοδρομίων, πλατειών 
κ.λπ., με αποτέλεσμα να δυσκο-
λεύει ακόμη και η απλή μετακί-
νηση των πολιτών. Η εφαρμογή 
θα λειτουργήσει κατά το πρότυπο 
του my coast, μέσω του οποίου 
οι πολίτες μπορούν να ενημερώ-
νουν για αυθαιρεσίες στην κατά-
ληψη χώρου στις παραλίες. Στην 
ίδια λογική, οι πολίτες θα έχουν 
τη δυνατότητα να ενημερώνουν 
τις αρμόδιες υπηρεσίες για αυθαί-
ρετες καταλήψεις σε δημόσιους 
χώρους από τραπεζοκαθίσματα, 
πάγκους κ.λπ. 

Η εφαρμογή θα ενεργοποι-
ηθεί από το υπουργείο Ψηφια-
κής ∆ιακυβέρνησης και οι πολί-
τες θα έχουν τη δυνατότητα να 
την «κατεβάσουν» σε «έξυπνα» 
κινητά τηλέφωνα και τάμπλετ. 
Θα περιέχει ειδικά διαμορφω-
μένους χάρτες, στους οποίους 
οι πολίτες θα μπορούν να ανα-
ζητούν τις παραχωρήσεις δημό-
σιου χώρου που έχουν εγκριθεί 
για κάθε περιοχή, ώστε να δια-
πιστώνουν αν τηρούνται τα όρια 
που έχουν τεθεί ή αν υπάρχουν 

αυθαιρεσίες, τις οποίες θα μπο-
ρούν να καταγγείλουν είτε επώ-
νυμα είτε ανώνυμα. 

Οι δήμοι θα πρέπει να κατα-
χωρίσουν τις άδειες των κατα-
στημάτων που βρίσκονται εντός 
των ορίων τους και από τα σχετι-
κά στοιχεία θα δίνεται η δυνατό-
τητα εντοπισμού του τμήματος 
που καταλαμβάνεται αυθαίρετα, 
σε σχέση με το τμήμα που νομί-
μως έχει παραχωρηθεί.

3
Ψηφιακό 
πινάκιο

Στην κατεύθυνση βελτίωσης της 
καθημερινότητας των πολιτών 
θεωρείται κομβική παρέμβαση 
η εφαρμογή του «Ηλεκτρονικού 
Πινακίου» για τα δικαστήρια. Οι 
ενδιαφερόμενοι πολίτες και δι-
κηγόροι μπορούν σε πραγματι-
κό χρόνο να παρακολουθούν την 
υπόθεσή τους. Σταδιακά τίθεται 
σε πλήρη εφαρμογή το σύστημα 
των τηλεδιασκέψεων, το οποίο 
δίνει τη δυνατότητα της εξ απο-
στάσεως εξέτασης κατηγορου-
μένων και μαρτύρων, όταν δεν 
είναι εφικτή η φυσική παρουσία 
τους στις δίκες. Εχουν ήδη εγκα-

τασταθεί 151 σταθερά συστήματα 
τηλεδιάσκεψης σε δικαστικές αί-
θουσες και 250 κινητά συστήμα-
τα σε δικαστήρια, σωφρονιστικά 
καταστήματα και εισαγγελίες. Η 
συγκεκριμένη μεταρρύθμιση θε-
ωρείται μεγάλης σημασίας, καθώς 
είναι σημαντική η καθυστέρηση 
που καταγράφεται στη δικαστι-
κή εξέλιξη υποθέσεων από ανα-
βολές που αποφασίζονται εξαιτί-
ας αδυναμίας προσέλευσης των 
μαρτύρων. Επίσης, θα βοηθήσει 
στην εξοικονόμηση ανθρώπινων 
πόρων, κυρίως αστυνομικών που 
απασχολούνται στις μεταγωγές 
κρατουμένων για δίκες. Μόνο 
το 2024 απασχολήθηκαν περί-
που 35.000 αστυνομικοί για με-
ταγωγές, συχνά για υποθέσεις οι 
οποίες τελικά πήραν αναβολή. 
Η απελευθέρωση αστυνομικών 
δυνάμεων από αυτή τη διαδικα-
σία θα επιτρέψει την αξιοποίησή 
τους σε δράσεις αστυνόμευσης. 

4
Αντιπυρική 
προστασία

Πρόκληση και κρίσιμο στοίχημα 
είναι η οργάνωση της αντιπυρι-
κής προστασίας, καθώς οι απαι-

τήσεις χρόνο με τον χρόνο αυ-
ξάνονται και η κλιματική κρίση 
διαμορφώνει νέα δεδομένα. Στο 
τέλος του μηνός λήγει η προθε-
σμία που έχει δοθεί για καθαρι-
σμούς οικοπέδων. Πέρυσι είχαν 
καθαριστεί 830.000 οικόπεδα και 
φέτος ο στόχος είναι να αυξη-
θεί σημαντικά ο αριθμός αυτός. 
Παράλληλα, φέτος αυξήθηκε η 
χρηματοδότηση προς τους δή-
μους, προκειμένου να συμμετά-
σχουν στο πρόγραμμα ελέγχου 
των καθαρισμών. Πέρυσι, από 
τους 334 ΟΤΑ της χώρας είχαν 
ενταχθεί στο πρόγραμμα λιγό-
τεροι από 200. 

Σε σχέση με το 2023, το Πυ-
ροσβεστικό Σώμα θα διαθέτει 
φέτος 20% περισσότερο προ-
σωπικό, φτάνοντας σε 18.000 
στελέχη. Επιπλέον ενίσχυση θα 
δοθεί με 2.500 εποχικούς πυρο-
σβέστες, ενώ ενεργά στην αντι-
πυρική περίοδο, η οποία ξεκινάει 
επισήμως από την 1η Μαΐου, θα 
συμμετέχουν 4.500 εθελοντές 
του Πυροσβεστικού Σώματος και 
5.500 εθελοντές από άλλες εθε-
λοντικές οργανώσεις. 

Με την έναρξη της αντιπυρι-
κής περιόδου θα τεθούν σε λει-
τουργία 80 drones επιτήρησης, 
με θερμικές κάμερες, που θα επι-
χειρούν σε 24ωρη βάση, με στό-
χο τον γρήγορο εντοπισμό πυρ-

καγιών και την καθοδήγηση των 
επίγειων δυνάμεων στις επιχει-
ρήσεις κατάσβεσης. Τέλος, για 
τέταρτη χρονιά υλοποιείται το 
πρόγραμμα antinero για τον κα-
θαρισμό δασικών εκτάσεων και 
τη διάνοιξη αντιπυρικών ζωνών.

 

5
Με νέα 

λεωφορεία
Η βελτίωση των συγκοινωνιών 
είναι επίσης ένας σημαντικός 
στόχος, καθώς οι κυκλοφορια-
κές συνθήκες στην Αττική δι-
αρκώς επιβαρύνονται. Σταδιακά 
εντάσσονται στις συγκοινωνίες 
τα πρώτα 200 λεωφορεία φυσι-
κού αερίου, τα οποία έφτασαν 
στην Αθήνα στα τέλη Μαρτίου. 
Αποτελούν τμήμα του διαγω-
νισμού για την προμήθεια συ-
νολικά 550 λεωφορείων για τις 
συγκοινωνίες σε Αθήνα και Θεσ-
σαλονίκη. Στο λεκανοπέδιο κυ-
κλοφορούν ήδη 405 νέα λεωφο-
ρεία και στόχος είναι μέσα στο 
καλοκαίρι να αυξηθούν στα 750 
και μέχρι το τέλος του έτους να 
φτάσουν τα 950. 

6
Ο νέος 

αναπτυξιακός
Μεγάλη σημασία δίνεται από την 
κυβέρνηση στην προκήρυξη, 
εντός του Απριλίου, προγράμ-
ματος ΕΣΠΑ, ύψους 200 εκατ. 
ευρώ, με στόχο την εξωστρέφεια 
των μικρομεσαίων επιχειρήσεων. 
Θα ακολουθήσει ο νέος αναπτυξι-
ακός νόμος, ο οποίος, όπως ανα-
φέρουν αρμόδιες κυβερνητικές 
πηγές, θα περιλαμβάνει ειδικές 
προβλέψεις και ισχυρά κίνητρα 
για τις παραμεθόριες περιοχές 
και τη Βόρεια Ελλάδα. 

Από την κυβέρνηση κάνουν 
λόγο για μια σειρά από μεταρ-
ρυθμίσεις που έπειτα από συ-
ντονισμένη δουλειά και ορ-
γανωμένη προσπάθεια έχουν 
ωριμάσει και πλέον, με την 
έναρξη εφαρμογής τους, οι πο-
λίτες θα δουν βελτίωση σε ση-
μαντικές παραμέτρους της κα-
θημερινότητας. Αυτό είναι το 
μήνυμα που επιδιώκει να εκ-
πέμψει το Μέγαρο Μαξίμου: ότι 
εκτός από τα μεγάλα ζητήματα, 
την οικονομία, τα εθνικά θέμα-
τα, τα εξοπλιστικά, που κυριαρ-
χούν στην επικαιρότητα, παράλ-
ληλα υπάρχει ενδιαφέρον για τα 
λεγόμενα μικρά, καθημερινά, 
που όμως συχνά επιβαρύνουν 
δυσανάλογα την ποιότητα ζω-
ής των πολιτών. Θεωρείται, άλ-
λωστε, ότι σε σημαντικό βαθμό 
η δυσαρέσκεια που αποτυπώ-
νεται για την κυβέρνηση στις 
δημοσκοπήσεις, σε σημαντικό 
βαθμό έχει να κάνει με κατα-
στάσεις και δυσκολίες της κα-
θημερινότητας, που οι πολίτες 
συχνά έχουν την αίσθηση ότι 
δεν απασχολούν κανέναν.

Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Επιστροφή στο πεζοδρόμιο
Η έξοδος Μητσοτάκη από το Μαξίμου θα συνοδευθεί από δέσμη πρωτοβουλιών για την καθημερινότητα

Διαφύλαξη 
του δημόσιου 

χώρου

Μέσω εφαρ-

μογής οι 

πολίτες θα 

έχουν πρό-

σβαση στις 

πληροφορίες 

των παραχω-

ρήσεων που 

έχουν εγκρι-

θεί για κάθε 

περιοχή. Αν 

διαπιστώ-

σουν αυθαι-

ρεσίες από 

καταστήμα-

τα, μπορούν 

να προχωρή-

σουν σε κα-

ταγγελία είτε 

επώνυμα είτε 

ανώνυμα. 

Επιτάχυνση 
απονομής 

δικαιοσύνης

Το «Ηλε-

κτρονικό Πι-

νάκιο» στα 

δικαστήρια 

δίνει τη δυ-

νατότητα σε 

πολίτες και 

δικηγόρους 

να παρα-

κολουθούν 

σε πραγμα-

τικό χρόνο 

την υπόθε-

σή τους, ενώ 

σταδιακά τί-

θεται σε πλή-

ρη εφαρμογή 

το σύστημα 

εξ αποστά-

σεως εξέτα-

σης κατηγο-

ρουμένων και 

μαρτύρων.

IN
TI

M
E 

N
EW

S

Υποδοχή με λίγες μαργαρίτες για τον Κυριάκο Μητσοτάκη τη Μεγάλη ∆ευτέρα στην Αγία Βαρβάρα. 
Ο πρωθυπουργός θα συνεχίσει τις ασκήσεις εξωστρέφειας, με περιοδείες εντός κι εκτός Αττικής.

Εξι πρότζεκτ 
μέσα 

στον Απρίλιο
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«Δεν μετανιώνω για τίποτα στη ζωή μου,
εκτός από εκείνα που δεν έκανα»

— Κοκό Σανέλ

Η ζωή, το στιλ και ο μύθος μιας θρυλικής μορφής του 20ού αιώνα
σε ένα απολαυστικό βιβλίο με εκατοντάδες φωτογραφίες,

που κυκλοφορεί για πρώτη φορά στα ελληνικά
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Υπάρχουν άνθρωποι που δεν ησυ-
χάζουν ποτέ και με τίποτα. Ο,τι 
κι αν τους έχει χαρίσει η ζωή, 
βράζουν με την πεποίθηση πως 
η κοινωνία, ο κόσμος, το σύμπαν 
τούς χρωστάνε. Ολες οι σχέσεις 
τους είναι ανταγωνιστικές. Οταν 
κερδίζουν, το εκλαμβάνουν σαν 
μια απλή επιβεβαίωση της φυσι-
κής τάξης. Οταν χάνουν, εκρή-
γνυνται καταγγέλλοντας μπαμπε-
σιά, απάτη, συνωμοσία εις βάρος 
τους. Κάθε επιτυχία των άλλων 
την εισπράττουν ως προσωπι-
κή ταπείνωση. Το υπερυψωμέ-
νο Εγώ τους είναι το κατοπτρικό 
είδωλο της αβυσσαλέας ανασφά-
λειας, που θρέφει την ακόρεστη 
δίψα για καθολική αναγνώριση. 
Η συμβίωση μαζί τους είναι μια 
καθημερινή δοκιμασία για τους 
ανθρώπους του κύκλου τους. Αλ-
λά τι συμβαίνει όταν αυτός ο κύ-
κλος είναι η οικουμένη ολόκληρη;

Χρυσή ζωή
Η τύχη υπήρξε σκανδαλωδώς γεν-
ναιόδωρη με τον Ντόναλντ Τζον 
Τραμπ. Χάρη στον πατέρα του, με-
γαλοεπιχειρηματία του real estate, 
έγινε εκατομμυριούχος στα οκτώ 
του και πρόεδρος του οικογενεια-
κού επιχειρηματικού ομίλου στα 
25. Παντρεύτηκε τρεις γυναίκες, 
κατάλληλες για την τροπαιοθήκη 
του –και οι τρεις ήταν μοντέλα– 
που του χάρισαν πέντε παιδιά. Σε 
δύο μήνες θα κλείσει τα 79 χωρίς 
να έχει αντιμετωπίσει μέχρι τώρα 
κάποιο σοβαρό πρόβλημα υγείας. 
Στο μεταξύ, εξελέγη δύο φορές 
πρόεδρος του πιο ισχυρού και πιο 
εύπιστου έθνους στον κόσμο, που 
του συγχώρησε και τις πλύσεις 
με χλωρίνη που μας καθαρίζουν 
από την COVID, και τους σαλεμέ-
νους με κέρατα και τομάρια ζώων 
που τα έκαναν λαμπόγυαλο στο 
Καπιτώλιο, και τους μετανάστες 
από την Αϊτή που τρώνε, λέει, τα 
γατιά και τα σκυλιά των Αμερι-
κανών. Και όμως, εκείνος νιώθει 
ότι του χρωστάνε ακόμη πολλά, 
κι ανάμεσα σε αυτά ξεχωρίζει μια 
έμμονη ιδέα που έχει εγκαταστα-
θεί στο μυαλό του από την πρώτη 
του θητεία.

Στις 5 Φεβρουαρίου, στη δι-
άρκεια συνάντησης με τον Μπέ-
ντζαμιν Νετανιάχου στον Λευκό 
Οίκο, είπε: «∆εν θα μου δώσουν 
ποτέ το βραβείο Νομπέλ για την 
ειρήνη. Είναι πολύ άσχημο. Το 
δικαιούμαι, αλλά δεν θα μου το 

δώσουν ποτέ». Κάτι παρόμοιο 
είχε υποστηρίξει στις 23 Αυγού-
στου 2019, όταν είχε δηλώσει 
ότι θα έπρεπε να του το δώσουν 
«για πολλά πράγματα αν ήταν δί-
καιοι, που δεν είναι. Το έδωσαν 
στον Ομπάμα αμέσως μετά την 
άνοδό του στην εξουσία κι εκεί-
νος δεν είχε ιδέα γιατί το πήρε». 
Είναι αλήθεια ότι αν η νορβηγι-
κή επιτροπή του Νομπέλ δεν εί-
χε βιαστεί τόσο (ανακοίνωσαν 
τη βράβευση του Ομπάμα πριν 
καλά καλά κλείσει εννέα μήνες 
στον Λευκό Οίκο), μάλλον θα το 
ξανασκέφτονταν καλύτερα, αφού 
13 μήνες μετά την παραλαβή του 
βραβείου εξαπέλυσε πόλεμο κατά 
του Καντάφι. Και τι να πει κανείς 
για τον Χένρι Κίσινγκερ, ο οποίος 
μοιράστηκε το 1973 το βραβείο 
με τον Βιετναμέζο Λε Ντουκ Θο 
για την εκεχειρία που είχε συνο-
μολογηθεί λίγους μήνες νωρίτερα 
στο Παρίσι. Ποιος, ο Κίσινγκερ, 
που κηλιδώθηκε από τα λουτρά 
αίματος στη Χιλή, στο Ανατολικό 
Τιμόρ, στο Μπανγκλαντές, στην 
Καμπότζη, στο Λάος και βέβαια 
στο ίδιο το Βιετνάμ, έτσι που ο 
δημοφιλής Αμερικανός τραγου-
δοποιός Τομ Λέρερ να πει ότι με 
αυτό το Νομπέλ Ειρήνης, «η πο-
λιτική σάτιρα αποτελεί πλέον πα-
ρωχημένο είδος».

Εμμονή 
με αντιπρόσωπο

Αν κρίνουμε από τις αλλεπάλληλες 
δηλώσεις κορυφαίων αξιωματού-

χων, η προεδρική εμμονή πρέπει 
να έχει αποκτήσει τελευταία χα-
ρακτηριστικά μανίας. Μιλώντας 
στο Fox News, ο υπουργός Οι-
κονομικών Σκοτ Μπέσεντ βρήκε 
τον χρόνο να ξεστρατίσει από 
τους εμπορικούς πολέμους που 
εμπίπτουν στα άμεσα καθήκο-
ντά του, για να υποστηρίξει ότι 
ο Τραμπ αξίζει το Νομπέλ Ειρή-
νης λόγω των προσπαθειών του 
να τελειώσει τον πόλεμο στην 
Ουκρανία. «Αν η απονομή γίνει 
τίμια, νομίζω ότι σε ένα χρόνο 
θα πάρει το βραβείο», τόνισε. 

Στο ίδιο μήκος κύματος βρέ-
θηκε ο σύμβουλος Εθνικής 
Ασφαλείας Μάικ Γουόλτς λέγο-
ντας: «Αυτή είναι μια προεδρία 
ειρήνης. Θα σταματήσει τον πό-
λεμο στην Ευρώπη. Θα σταμα-
τήσει τους πολέμους στη Μέση 
Ανατολή. Και όταν γίνουν όλα 
αυτά, θα έχουμε το βραβείο Ειρή-
νης δίπλα στο όνομα Ντόναλντ 
Τραμπ». 

Είναι αλήθεια ότι από την 
πρώτη ημέρα της δεύτερης θη-
τείας του ο Τραμπ έκανε έντονη 
προσπάθεια να εμφανιστεί ως ο 
πρόεδρος της ειρήνης, σε αντι-
διαστολή με τους Μπάιντεν και 
Χάρις. «Θα μετρήσουμε τις επι-
τυχίες μας όχι μόνο με τις μάχες 
που θα κερδίζουμε, αλλά και με 
τους πολέμους που θα τελειώσου-
με και, ίσως το σημαντικότερο, 
με τους πολέμους όπου δεν θα 
εμπλακούμε. Η κληρονομιά για 
την οποία θα είμαι περισσότε-
ρο περήφανος από όλες θα εί-
ναι εκείνη του ειρηνοποιού και 

του γεφυροποιού», υπογράμμισε 
χαρακτηριστικά. Την ίδια ημέρα, 
πιστωνόταν εκεχειρία έξι εβδο-
μάδων στον φρικτό πόλεμο της 
Γάζας, χάρη στην απροσδόκητα 
ασφυκτική πίεση που άσκησε 
στον Νετανιάχου. Πολύ γρήγορα 
όμως τον αντάμειψε όχι μόνο με 
το πράσινο φως για επέκταση της 
κατοχής στη ∆υτική Οχθη, αλλά 
και με την ιδέα του για εκτόπι-
ση όλων των κατοίκων της Γάζας 
ώστε να περάσει η παλαιστινια-
κή Λωρίδα σε αμερικανικά χέρια 
και να γίνει «Ριβιέρα της Μέσης 
Ανατολής». 

Επιστροφή στο Ιράν
Μια δεύτερη δοκιμασία περιμέ-
νει τον «ειρηνοποιό» Τραμπ στο 
θέμα του ιρανικού πυρηνικού 
προγράμματος – ένα καυτό πρό-
βλημα που ο ίδιος δημιούργησε, 
τορπιλίζοντας τη διεθνή συμ-
φωνία του 2015 με την αναίτια 
απόσυρση της Αμερικής, τρία 
χρόνια αργότερα. Στις πρώτες 
εκ του σύνεγγυς συνομιλίες με 
τους Ιρανούς που έγιναν το πε-
ρασμένο Σάββατο στο Ομάν, ο 
απεσταλμένος του Στιβ Γουίτ-
κοφ έδωσε όντως ενδείξεις πως 
η Ουάσιγκτον δεν επιθυμεί στρα-
τιωτική σύγκρουση με την Τε-
χεράνη (κάτι που πάγωσε τον 
Νετανιάχου), αλλά συμφωνία, 
αφού περιόρισε τις αμερικανικές 
απαιτήσεις στον εμπλουτισμό ου-
ρανίου, χωρίς να βάλει, για την 
ώρα, στο τραπέζι άλλα θέματα, 
όπως το βαλλιστικό πρόγραμμα 

του Ιράν και οι φιλοϊρανικές ορ-
γανώσεις στην ευρύτερη Μέση 
Ανατολή. Ο σημερινός δεύτερος 
γύρος των συνομιλιών θα δείξει 
αν υπάρξει συνέχεια, αν και οι 
βομβαρδισμοί του Πενταγώνου 
εναντίον των φιλοϊρανών Χού-
θι στην Υεμένη υπενθυμίζουν 
ότι η απειλή του πολέμου κάθε 
άλλο παρά έχει αποσυρθεί από 
το τραπέζι.

Ουκρανία 
στην ομίχλη

Αλλά το πιο σκληρό τεστ για τον 
Τραμπ θα γίνει στο Ουκρανικό. Το 
Πάσχα ήρθε, οι πρώτες 100 ημέ-
ρες της προεδρίας του όπου να 
’ναι συμπληρώνονται, αλλά ούτε 
συμφωνία ειρήνης ούτε καν προ-
σωρινή εκεχειρία δεν βρίσκεται 
στον ορίζοντα. Προσφάτως, ο ει-
δικός απεσταλμένος του Κιθ Κέ-
λογκ πρότεινε, μιλώντας στους 
Times, τον διαμελισμό της Ου-
κρανίας σε τέσσερις ζώνες –μία 
υπό γαλλοβρετανικό έλεγχο, μία 
υπό ουκρανικό, μία ουδέτερη ζώ-
νη και μία υπό ρωσικό– κατά το 
πρότυπο του Βερολίνου μετά τη 
συντριβή των ναζί. Για την ώρα, 
όμως, ο μεν Ζελένσκι αρνείται τη 
συνθηκολόγηση, ο δε Πούτιν μοιά-
ζει να ετοιμάζεται για μια εαρινή 
επίθεση αρκετά μεγάλης κλίμακας, 
αποσκοπώντας στη μεγιστοποίη-
ση των κερδών του. 

Σενάρια για ανακωχές
Δεν αποκλείεται, βέβαια, η τύχη να 
ευνοήσει για μία ακόμη φορά τον 
Ντόναλντ Τραμπ. Στο προσεχές 
μέλλον μπορεί η σοβαρά αποδυ-
ναμωμένη Χαμάς να συνθηκο-
λογήσει στη Γάζα και το ισλαμι-
κό καθεστώς της Τεχεράνης να 
προτιμήσει τη συνδιαλλαγή με τις 
ΗΠΑ από μια σύγκρουση που θα 
το έφερνε στο χείλος της κατάρ-
ρευσης, όπως δεν αποκλείεται να 
υπάρξει ανακωχή στο Ουκρανικό. 
Αλλά και στις τρεις περιπτώσεις 
θα πρόκειται όχι για ειρήνη, αλλά 
για συνέχιση του πολέμου με άλ-
λα μέσα και με όλες τις αιτίες των 
συγκρούσεων ενεργές, να συσσω-
ρεύουν υπογείως την ενέργεια των 
επόμενων εκρήξεων. 

Κάτι ήξερε για παρόμοιες κα-
ταστάσεις και ο Χένρι Κίσινγκερ: 
Μόλις 16 μήνες μετά τη βράβευ-
σή του με το Νομπέλ Ειρήνης, οι 
Βιετκόγκ έμπαιναν θριαμβευτικά 
στη Σαϊγκόν. 

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

«Δικαιούμαι
το βραβείο»

«Δεν θα μου 

δώσουν πο-

τέ το βραβείο 

Νομπέλ για 

την ειρήνη. 

Είναι πολύ 

άσχημο. Το 

δικαιούμαι, 

αλλά δεν θα 

μου το δώ-

σουν ποτέ», 

είπε ο Τραμπ 

στον Νετα-

νιάχου κατά 

τη συνάντη-

σή τους στον 

Λευκό Οίκο. 

Κάτι ανάλο-

γο είχε υπο-

στηρίξει και 

το 2019, όμως 

η νορβηγική 

επιτροπή του 

θεσμού «δεν 

είναι δίκαιη»!

«Προεδρία
ειρήνης»

«Αυτή είναι 

μια προε-

δρία ειρή-

νης. Θα στα-

ματήσει τον 

πόλεμο στην 

Ευρώπη. Θα 

σταματήσει 

τους πολέ-

μους στη Μέ-

ση Ανατολή. 

Και όταν γί-

νουν όλα αυ-

τά, θα έχουμε 

το βραβείο 

Ειρήνης δί-

πλα στο όνο-

μα Ντόναλντ 

Τραμπ», 

δήλωσε ο 

σύμβου-

λος Εθνικής 

Ασφαλείας 

Μάικ Γου-

όλτς.
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Ξύλινες κούκλες-καπνιστές, οι οποίες αποτελούν παράδοση στην περιοχή Σάιφεν της Γερμανίας, με τη μορφή του Ντόναλντ Τραμπ. Ο Αμερικανός πρόεδρος, που με τους δασμούς άναψε φωτιές σε 
γείτονες, φίλους και εχθρούς, ταυτόχρονα, απέτυχε να σβήσει την εστία του πολέμου στην Ουκρανία, όπου ο Πούτιν φαίνετεαι ότι τον εκμεταλλεύεται για να κερδίσει χρόνο.

Από τη Γάζα έως την Ουκρανία και από το Ιράν έως 
την Υεμένη, ο Τραμπ δεν έχει καταφέρει να εκπληρώσει 

την επαγγελία του προέδρου - ειρηνοποιού. Μπορεί 
να κλείσει «ντιλ» στο τραπέζι της γεωπολιτικής;

Εφιάλτες
στον δρόμο

για το Νoμπέλ
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«Η Δύση όπως την γνωρίζαμε δεν 
υπάρχει πια», παραδέχθηκε η 
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν εν μέ-
σω των διαρκώς επιδεινούμενων 
σχέσεων της Ευρωπαϊκής Ενω-
σης με τις ΗΠΑ του Ντόναλντ 
Τραμπ, που αναγκάζει την Ευ-
ρώπη να στραφεί αλλού ώστε να 
εξασφαλίσει άλλους συμμάχους 
και εταίρους.

Από την ώρα που ξεκίνησε ο 
Τραμπ την κατά μέτωπον επί-
θεση σε όλο τον κόσμο μέσω 
του «πολέμου» των δασμών, τα 
τηλέφωνα στον 13ο όροφο του 
Μπερλεμόντ έπιασαν κυριολε-
κτικά «φωτιά», με την πρόεδρο 
της Κομισιόν να έχει διαρκείς 
επαφές με αρχηγούς κρατών 
και κυβερνήσεων χωρών εκτός 
του «μπλοκ», όπως ο Καναδάς, 
η Νορβηγία, το Ηνωμένο Βα-
σίλειο αλλά και η Νέα Ζηλαν-
δία, η Σιγκαπούρη και εσχάτως 
τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα. 
Πριν από δέκα ημέρες, μάλιστα, 
η Φον ντερ Λάιεν συνομίλησε 
τηλεφωνικά και με τον Κινέζο 
πρωθυπουργό Λι Τσιάνγκ, ση-
ματοδοτώντας ενδεχομένως 
μια στροφή στην έως τώρα 
εξαιρετικά επιφυλακτική σχέ-
ση της Κομισιόν με την Κίνα, 
που καθοριζόταν από το δόγμα 
της απομείωσης κινδύνων (de-
risking) αλλά όχι αποσύνδεσης 
(de-coupling).

«Σήμερα τα δίκτυα φιλίας μας 
εκτείνονται σε όλο τον κόσμο, 
όπως μπορείτε να δείτε γύρω 
από το ζήτημα των δασμών», 
επισήμανε η πρόεδρος της Κο-
μισιόν σε εφ’ όλης της ύλης συ-
νέντευξή της στη γερμανική 
Zeit, την Τρίτη.

Με τη βαθιά πεποίθηση ότι 

«η Ευρώπη είναι γνωστή για την 
προβλεψιμότητά της και την 
αξιοπιστία της», στο «στρατη-
γείο» της Φον ντερ Λάιεν χαράσ-
σονται εδώ και καιρό σχέδια «δι-
αφοροποίησης» (diversification) 
από τις ΗΠΑ και ανάπτυξης 
εμπορικών και εταιρικών σχέ-
σεων της Ε.Ε. με τρίτες χώρες. 
Ευρωπαίοι αξιωματούχοι ωστό-
σο σημειώνουν ότι η επιδίωξη 
αυτή δεν είναι κάτι καινούργιο, 
καθώς «ήδη διαθέτουμε το μεγα-
λύτερο και ταχύτερα αναπτυσ-
σόμενο δίκτυο εμπορικών σχέ-
σεων στον κόσμο» και εξηγούν 
ότι «76 χώρες έχουν ήδη κα-
λυφθεί με μια εμπορική σχέση 
με την Ε.Ε. Οι ΗΠΑ αντίστοιχα 
έχουν μόνο 20». «Επομένως, εάν 
κάποιος γνωρίζει το πώς να κά-
νει συμφωνίες και μάλιστα κα-
λές συμφωνίες, είμαστε εμείς», 
τονίζουν με νόημα.

Τις τελευταίες ημέρες μετά 
την κήρυξη 90ήμερης «εκεχει-
ρίας» από τις ΗΠΑ στον «πόλε-
μο» των δασμών, οι Ευρωπαίοι 
πήραν βαθιά ανάσα, γρήγορα 
όμως συνειδητοποίησαν ότι δεν 
θα αποφευχθεί εύκολα μια πα-
γκόσμια ύφεση –καθώς είναι 
σε εξέλιξη η σύγκρουση Ουάσι-
γκτον - Πεκίνου– αλλά και ότι η 
αβεβαιότητα θα παραμείνει καθ’ 
όλη τη διάρκεια της προεδρίας 
του Ντόναλντ Τραμπ. Μικρή 
άλλωστε πρόοδος σημειώθηκε 
στις πρώτες διαπραγματεύσεις 
του επιτρόπου Εμπορίου Μάρος 
Σέφκοβιτς με τον Αμερικανό 
ομόλογό του Χάουαρντ Λούτ-
νικ, την περασμένη ∆ευτέρα, 
μετά την προσωρινή «παύση» 
των λεγόμενων «ανταποδοτικών 
δασμών». Η γενναιόδωρη προ-
σφορά εκ μέρους της Ε.Ε. «μη-
δενικών δασμών» στις εισαγω-
γές αμερικανικών βιομηχανικών 
προϊόντων και αυτοκινήτων 

παραμένει έως σήμερα ανα-
πάντητη από την Ουάσιγκτον. 
Ακόμα όμως και στην ευκταία 
περίπτωση επιτυχούς κατάλη-
ξης των διαπραγματεύσεων με 
τις ΗΠΑ αναλυτές εκτιμούν ότι 
η Ευρώπη πρέπει αποφασιστι-
κά να επεκτείνει τις εμπορικές 
σχέσεις της με τρίτες χώρες και 
να ολοκληρώσει άμεσα τις εκ-
κρεμείς συμφωνίες, όπως με τις 
χώρες της Λατινικής Αμερικής 
(Μercosur).

«Για την Ευρώπη είναι ιδιαί-
τερα κρίσιμο να εξασφαλίσει 
πρόσβαση σε νέες αγορές, ακό-
μα και στην περίπτωση επιτυ-
χών διαπραγματεύσεων με τις 
ΗΠΑ. Η αλήθεια είναι ότι η αμε-
ρικανική αγορά θα γίνει ακόμα 
πιο πολύπλοκη για τους Ευρω-
παίους παίκτες. Επομένως, η 
εξασφάλιση εναλλακτικών και 
πολλαπλών επιλογών θα διευκο-
λύνει το ευρωπαϊκό εμπόριο στη 
διάρκεια της προεδρίας Τραμπ», 
τονίζει στην «Κ» ο Αλμπέρτο 

Ρίτζι, από τη δεξαμενή σκέψης 
ECFR (Ευρωπαϊκό Συμβούλιο 
Εξωτερικών Σχέσεων).

Ζήτημα εμπιστοσύνης

Στην Κομισιόν δηλώνουν 
έτοιμοι να διαπραγματευτούν 
με νέους «παίκτες» και θέτουν 
«προτεραιότητα στις εταιρικές 
σχέσεις, προτεραιότητα σε εταί-
ρους που μπορούμε να εμπιστευ-
τούμε και να συνεργαστούμε». 
«Και οι προσπάθειές μας συνε-
χίζονται», αναφέρουν αρμόδιοι 
αξιωματούχοι, «χτίζουμε πάνω 
σε ό,τι έχουμε ήδη πετύχει με το 
Μεξικό, τις Μercosur, την Ελβε-
τία, δουλεύουμε μαζί με τη Μα-
λαισία, την Ινδία, την Ινδονησία 
και άλλες χώρες, του Κόλπου, 
αλλά και της Νοτιοανατολικής 
Ασίας». Το εκτελεστικό όργανο 
της Ε.Ε. –καθ’ ύλην αρμόδιο για 
την άσκηση εμπορικής πολιτι-
κής εκ μέρους του «μπλοκ»– έχει 
μάλιστα θέσει ως προθεσμία τον 
∆εκέμβριο για την ολοκλήρωση 
συμφωνίας με την Ινδία, ενώ την 
περασμένη εβδομάδα ανακοίνω-
σε την έναρξη συνομιλιών με τα 
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα.

Το πρόβλημα ωστόσο είναι ότι 
η Ε.Ε. δεν έχει σχεδιαστεί να κι-
νείται ταχύτατα, πολλώ δε μάλ-
λον για την εμπορική της πολιτι-
κή. Για παράδειγμα, η συμφωνία 
με τα έξι κράτη της Νότιας Αμε-
ρικής του Mercosur, που ανακοι-
νώθηκε τον περασμένο ∆εκέμ-
βριο, χρειάστηκε πάνω από μία 
δεκαετία διαβουλεύσεων, ενώ η 
διαδικασία επικύρωσής της, κυ-
ρίως εξαιτίας της Γαλλίας –λόγω 
αντιδράσεων των αγροτών– δεν 
έχει ακόμα ξεκινήσει. 

Για τον Αλμπέρτο Ρίτζι τα νέα 
δεδομένα με τις ΗΠΑ ίσως επι-
ταχύνουν τις εξελίξεις γύρω από 
την επικύρωση της συμφωνίας. 
Αλλωστε, «οι δυσκολίες επιτάχυν-

σης των διαπραγματεύσεων ή της 
επικύρωσης μιας συμφωνίας με 
τρίτες χώρες οφείλονται κυρίως 
σε εσωτερικά πολιτικά ζητήματα 
των κρατών-μελών, καθώς διάφο-
ρες κυβερνήσεις δεν θέλουν να 
δυσαρεστήσουν συγκεκριμένες 
κοινωνικές ομάδες και σχεδόν 
ποτέ δεν προκύπτουν από αντιρ-
ρήσεις για συγκεκριμένα σημεία 
μιας συμφωνίας. Αυτό συνέβη και 
για τη συμφωνία με τις Mercosur, 
που σίγουρα είναι σε πολύ μεγάλο 
βαθμό πιο ευνοϊκή για την Ε.Ε., 
παρά για τις χώρες της Λατινικής 
Αμερικής», αναφέρει.

Και για τον Ιγνάθιο Γκαρθία 
Μπερθέρο από το Ινστιτούτο 
Bruegel, η διαδικασία επικύρω-
σης της εν λόγω συμφωνίας είναι 
κρίσιμη γιατί «αφορά την αξιοπι-
στία της ίδιας της Ε.Ε.». Ο ίδιος 
προκρίνει τη δημιουργία «συμμα-
χίας» με χώρες και μέλη της Συνο-
λικής και Προοδευτικής Συμφωνί-
ας για τη ∆ιασυνοριακή Εταιρική 
Σχέση στην Περιοχή του Ειρηνι-
κού (CPTPP) και επέκτασής της 
με χώρες του Παγκόσμιου Νό-
του (Global South). Η επαφή με 
την Κίνα, λέει ο Μπερθέρο, είναι 
απαραίτητη, αλλά η Ε.Ε. θα πρέ-
πει να αποφύγει εξαρτήσεις από 
μία και μόνο χώρα, ιδιαίτερα σε 
τομείς όπως οι κρίσιμες πρώτες 
ύλες, που μπορούν να προσφέ-
ρουν χώρες όπως η Ινδονησία, 
οι Φιλιππίνες και η Μαλαισία. 

Από την άλλη πλευρά και τα 
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα προ-
σφέρουν αρκετά πλεονεκτήματα. 
«∆εν μιλάμε μόνο για το προφα-
νές, την ενέργεια, αλλά και για μια 
ανεπτυγμένη βιομηχανικά χώρα 
–ιδιαίτερα στον τομέα των ανα-
νεώσιμων πηγών ενέργειας– που 
προσφέρει γεωοικονομικά και γε-
ωπολιτικά πλεονεκτήματα λόγω 
της γεωγραφικής της θέσης», 
ισχυρίζεται ο Αλμπέρτο Ρίτζι.

Τα εμπορικά ανοίγματα γεννούν 
ταυτόχρονα γεωπολιτικά «ρίσκα» 
και διλήμματα για την Ε.Ε.; Ο 
Ιγνάθιο Γκαρθία Μπερθέρο βλέ-
πει μόνο «γεωπολιτικές ευκαιρί-
ες», που δεν αφορούν αποκλει-
στικά το εμπόριο, αλλά και την 
ισχυροποίηση της θέσης της Ε.Ε. 
στον κόσμο. Και ο Αλμπέρτο Ρίτζι 
συμφωνεί εν μέρει με αυτή τη δι-
απίστωση, καθώς θεωρεί ότι «οι 
συμφωνίες δεν αφορούν μόνο το 
εμπόριο, αλλά και την πολιτική 
οικονομία των χωρών». Ωστόσο 
φέρνει το παράδειγμα της Ινδί-
ας, μιας κατ’ εκείνον δύσκολης 
περίπτωσης, λόγω της πολυπλο-
κότητας της οικονομίας της. «Θα 
πρέπει να προσεχθούν οι υποχω-
ρήσεις που θα κάνει η Ε.Ε για να 
εξασφαλίσει μια συμφωνία με την 

Ινδία», επισημαίνει, καθώς ήδη 
ζητάει εξαιρέσεις από τη λεγόμε-
νη «εισφορά συνόρων άνθρακα» 
(carbon border levy) του «μπλοκ», 
αφού διαφορετικά θα ζημιωθεί η 
βιομηχανία της.

Η πλειοψηφία, άλλωστε, των 
εν δυνάμει νέων εμπορικών 
εταίρων δεν είναι ευθυγραμ-
μισμένη με κανόνες, ρυθμίσεις 
αλλά και βασικές αρχές της Ε.Ε. 
«Αυτή είναι πάντα μια ανησυχία 
που απασχολεί τα κράτη-μέλη», 
παραδέχεται Ευρωπαίος διπλω-
μάτης από χώρα που είναι κα-
θαρά εξαγωγική δύναμη. «Αλλά 
εάν ψάχνεις με ποιους ευθυ-
γραμμίζεσαι 100% δεν μπορείς 
ποτέ να κάνεις εμπόριο. Είναι 
θέμα ρεαλισμού και τακτικής», 
προσθέτει.

Ο ίδιος «ρεαλισμός» έχει κα-
θοδηγήσει έως τώρα την πολιτι-
κή της Ε.Ε. έναντι της Κίνας, του 
δεύτερου μεγαλύτερου εμπορι-
κού ανταγωνιστή της, μετά τις 
ΗΠΑ. «Τα προβλήματα με την 
Κίνα δεν θα εξαφανιστούν εν μια 
νυκτί, ούτε λόγω της τρέχουσας 
κατάστασης με τις ΗΠΑ», τονίζει 
Ευρωπαίος διπλωμάτης. Τόσο για 
το ευνοϊκό καθεστώς επιχορη-
γήσεων του Πεκίνου υπέρ των 
κινεζικών προϊόντων και κυρί-
ως των αυτοκινήτων, όσο και 
για τη δυσχερή μεταχείριση των 
ευρωπαϊκών επιχειρήσεων, που 
δραστηριοποιούνται στην Κίνα 
και τα ζητήματα ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων. Ομως, είναι ανα-
γκαία η εμπλοκή με το Πεκίνο 
κυρίως υπό τον φόβο αθρόας ει-

σαγωγής κινεζικών προϊόντων 
στην ευρωπαϊκή αγορά, επισή-
μανε στην «Κ». Και αυτό γιατί «η 
Ευρώπη μπορεί να είναι αντιμέ-
τωπη με τιμωρητικό ανταποδο-
τικό δασμό ύψους 20%, η Κίνα 
όμως στοχοποιείται πλέον από 
τον Τραμπ με αντίστοιχο ύψους 
145%, που ενδεχομένως την οδη-
γήσει να ανακατευθύνει μαζικά 
τις χαμηλού κόστους εξαγωγές 
στην Ευρώπη».

Ελεγχος στις εισαγωγές

Γι’ αυτό άλλωστε η πρόεδρος 
της Κομισιόν συμφώνησε με τον 
Κινέζο πρωθυπουργό στη δη-
μιουργία «μηχανισμού για την 
παρακολούθηση πιθανής εκτρο-
πής του εμπορίου», υπενθυμί-
ζουν Ευρωπαίοι αξιωματούχοι. 

Και η ίδια στη συνέντευξή της 
στην Zeit ανέφερε ότι παραμέ-
νει σε «αυξημένη επαγρύπνη-
ση», για να διασφαλίσει ότι δεν 
θα υλοποιηθεί η αθρόα εισαγω-
γή κινεζικών προϊόντων στην 
ευρωπαϊκή αγορά. Ερωτηθείσα 
εάν η Ευρώπη πρέπει να «εμπι-
στεύεται τους Κινέζους», η Φον 
ντερ Λάιεν μάλλον επιβεβαίωσε 
εκείνους που θεωρούν ότι επι-
διώκει ήδη νέα προσέγγιση με 
το Πεκίνο, καθώς απέφυγε τον 
όρο «απομείωσης του κινδύνου» 
(de-risking), προτιμώντας εκεί-
νον της «συναλλακτικής» εξωτε-
ρικής πολιτικής, που μπορεί να 
οδηγήσει σε «εποικοδομητική» 
προσέγγιση με χώρες που δεν 
συμμερίζονται τις θεμελιώδεις 
αξίες του «μπλοκ», όπως η Κίνα.

Της ανταποκρίτριάς μας

στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗ

Το εμπορικό
δίκτυο της Ε.Ε.

«Ηδη διαθέτου-
με το μεγαλύτε-
ρο και ταχύτερα 
αναπτυσσόμενο 
δίκτυο εμπορι-
κών σχέσεων 
στον κόσμο», 
λένε Ευρωπαί-
οι αξιωματούχοι 
και εξηγούν πως 
«76 χώρες έχουν 
ήδη καλυφθεί 
με μια εμπορι-
κή σχέση με την 
Ε.Ε. Οι ΗΠΑ αντί-
στοιχα έχουν
μόνο 20».

Βρίσκοντας
διεξόδους

«Η αλήθεια είναι 
ότι η αμερικα-
νική αγορά θα 
γίνει ακόμα πιο 
πολύπλοκη για 
τους Ευρωπαί-
ους παίκτες. 
Επομένως, η 
εξασφάλιση 
εναλλακτικών 
και πολλαπλών 
επιλογών θα δι-
ευκολύνει το ευ-
ρωπαϊκό εμπό-
ριο», αναφέρει ο 
Αλμπέρτο Ρίτζι, 
από τη δεξαμενή 
σκέψης ECFR.

Η Ευρώπη ψάχνει νέα λιμάνια
Οι εναλλακτικές αγορές, πέραν των ΗΠΑ και το δίλημμα ενός ανοίγματος στην Κίνα

Εργαζόμενοι συναρμολογούν εργαλεία ψησίματος σε εργοστάσιο της κινεζικής Velong Enterprises, στην Καμπότζη. Μπορεί ο Τραμπ να ωθήσει την Ε.Ε. πιο κοντά στην Ασία.

Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν. 
«Tα δίκτυα φιλίας μας εκτεί-
νονται σε όλο τον κόσμο», 
επισήμανε η πρόεδρος της Κο-
μισιόν, αναφερόμενη στο ζή-
τημα των δασμών.

Δεν γίνεται εμπόριο μόνο με όσους συμφωνείς
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Ας μην αμφισβητήσουμε, δεν υπάρχει
λόγος άλλωστε τη δεδομένη στιγμή,
ούτε τους σχεδιασμούς ούτε τις προ-
θέσεις, σχετικά με την επόμενη μέρα
του Μακαρείου Σταδίου. Τα περί…
αθλητούπολης και σύγχρονου αθλη-
τικού κέντρου, πρωτοποριακού για τα
δεδομένα της χώρας, που ακούσαμε
ως πρώτη επίσημη θέση, μετά την από-
φαση για την αναστολή λειτουργίας
του Μακαρείου Σταδίου, έχουμε χρόνο
να τα αξιολογήσουμε.

Ακούσαμε επίσης πως το συγκεκρι-
μένο Στάδιο, σε λειτουργία από το 1978,
έκλεισε τον κύκλο του, μη μπορώντας
πλέον να ανταποκριθεί στις σύγχρονες
ανάγκες. Μέγα λάθος! Το Μακάρειο
Στάδιο δεν έκλεισε τον κύκλο του. Αφέ-
θηκε εδώ και χρόνια στο έλεος της φυ-
σιολογικής φθοράς αλλά και της δια-
χρονικής όπως αποδείχθηκε ανυπαρξίας
οποιουδήποτε πλάνου και σχεδιασμού
αναβάθμισής του, από πλευράς των
αρμοδίων  και φυσιολογικά δεν μπορεί

πλέον να ανταποκριθεί. Και κάτι τέτοιο
δεν έχει να κάνει με την... ηλικία του.
Ιστορικά γήπεδα σε όλο τον κόσμο λει-
τουργούν για πολύ περισσότερα από
τα 47 χρόνια του Μακαρείου Σταδίου
και μια χαρά ανταποκρίνονται στις
σύγχρονες ανάγκες, έχοντας βέβαια
φροντίσει στις χώρες αυτές οι αρμόδιοι,

να προβούν στις απαραίτητες ενέργειες,
ανακαίνισης και εκσυγχρονισμού.

Ένα στάδιο και παράλληλα ένας
χώρος με τεράστιες δυνατότητες να
προσφέρει γενικότερα στον κυπριακό
αθλητισμό, έκλεισε τον κύκλο του, από
τη στιγμή που εδώ και χρόνια η φυ-
σιολογική ανάγκη αναβάθμισής του,

περιοριζόταν σε... πατσιαρίσματα και
προσωρινές λύσεις. Κρατική περιουσία,
για την οποία εδώ και χρόνια το κράτος
(εγκληματικά) αδιαφόρησε, εδώ και
χρόνια δεν προνόησε να προστατεύσει
και να διαφυλάξει, παρά τις κατά και-
ρούς δηλώσεις, εξαγγελίες, υποσχέσεις
και δεσμεύσεις για τις αθλητικές υπο-
δομές της χώρας... Αντί επιδιόρθωσης
ή ανακατασκευής, οι αρμόδιοι έκλειναν
κομμάτια των κερκίδων. Αντί αναβάθ-
μισης γενικότερα, προτιμούσαν τη μη
αδειοδότηση για χρήση του σταδίου
στον μέγιστο βαθμό και στο ψηλότερο
επίπεδο διοργανώσεων. Και έναντι της
οποιασδήποτε ιδιωτικής πρωτοβουλίας
παρουσιάστηκε, για αξιοποίηση του
χώρου, η απουσία πραγματικής θέλησης
ή βούλησης, καλυπτόταν πίσω από τις
απαραίτητες διαδικασίες, για κρατική
γη, οι οποίες ποτέ δεν ακολουθήθηκαν.
Απ’ όλα αυτά, ναι, φυσιολογικά ο κύκλος
για το Μακάρειο Στάδιο έκλεισε, προ-
κειμένου να μην έχουμε χειρότερα...  

Κάλλιο αργά παρά ποτέ θα μπορούσε
κάποιος να υποστηρίξει τώρα, μετά
την εξαγγελία από τον πρόεδρο του
ΚΟΑ για τη δημιουργία ενός σύγχρονου
αθλητικού κέντρου. Άξιο απορίας,
ωστόσο, την ίδια ώρα, το γιατί θα έπρε-
πε να εγκαταλειφθεί το στάδιο εδώ
και χρόνια, αντί της σταδιακής ανα-
βάθμισής του, πολύ πιθανό και με λι-
γότερο το κόστος σε σχέση με τώρα
και σαφώς με λιγότερη την ταλαιπωρία
ποδοσφαιρικών ομάδων και αθλητών
στίβου, από το κλείσιμο του σταδίου
και μέχρι να είμαστε έτοιμοι για το...
νέο Μακάρειο.

Νέο Μακάρειο Στάδιο, άγνωστο σε
πόσα χρόνια, σε μια χώρα που η έλλειψη
γηπέδων και γενικότερα αθλητικών
υποδομών... φωνάζει, σε μια χώρα που
δεν φημίζεται ούτε για την οργάνωση,
ούτε τον προγραμματισμό, ούτε για
την τήρηση των χρονοδιαγραμμάτων
για την υλοποίηση μεγάλων έργων και
όχι μόνο στον αθλητισμό... 

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

O κύκλος για το Μακάρειο δεν έκλεισε, τον κλείσαμε!

Του ΧΡΗΣΤΟΥ ΚΟΝΤΟΥ

Τρεις μήνες νωρίτερα, στις αρχές
του νέου χρόνου, κάποια δημοσι-
εύματα στην Πορτογαλία άρχισαν
να μεταφέρουν δειλά δειλά μια δυ-
σαρέσκεια της διοίκησης της Μπεν-
φίκα για τον Βαγγέλη Παυλίδη και
να προμηνύουν σχέδια αντικατά-
στασής του από άλλον επιθετικό
με μεγαλύτερο «όνομα», ικανό να
σηκώσει τις απαιτήσεις μιας ιστο-
ρικής ομάδας επιπέδου Champions
League, φτιαγμένης για πρωταθλη-
τισμό. 

Ο 26χρονος Ελληνας στράικερ
είχε αποκτηθεί το καλοκαίρι από
την Αλκμααρ έναντι 18 εκατ. ευρώ,
ποσού που ακούγεται συνήθως μό-
νον όταν οι πορτογαλικές ομάδες
πρώτης γραμμής πωλούν έναν πο-
δοσφαιριστή τους και όχι όταν αγο-
ράζουν. Η επένδυση ήταν πολύ με-
γάλη και οι προσδοκίες ανάλογες.
Μέχρι τότε, ο Παυλίδης είχε πετύχει
κάποια σκόρπια γκολ, αλλά κολυμ-
πούσε σε ρηχά νερά σε σχέση με
το βάρος της επένδυσης. Το κορυ-
φαίο παιχνίδι του ήταν εκείνο το
εκπληκτικό κόντρα στην Αγγλία
στο Γουέμπλεϊ, το είχε κάνει όμως
με την Εθνική Ελλάδος και όχι με
την Μπενφίκα.

Και ξαφνικά ο διακόπτης γύρισε
και το τοπίο άλλαξε θεαματικά! Ο
Παυλίδης πέτυχε ένα ονειρικό χατ
τρικ σε ματς Champions League
κόντρα στην Μπαρτσελόνα και
άνοιξε ξαφνικά τα φτερά του για

τρελές και απίθανες πτήσεις! Από
τότε και μέχρι σήμερα, σχεδόν δυό-
μισι μήνες μετά, μετράει 17 γκολ
σε ισάριθμα παιχνίδια, τα περισ-
σότερα κρίσιμα ή νικητήρια, με
αποκορύφωμα τα τρία που σημεί-
ωσε την περασμένη Κυριακή εναν-
τίον της Πόρτο μέσα στο «Ντραγ-
κάο». Είναι ένα ιστορικό επίτευγμα
αυτό, χωρίς προηγούμενο στο πορ-
τογαλικό ποδόσφαιρο. 

Ακόμη και ο θρυλικός Εουσέμπιο,
ο πιο σπουδαίος ποδοσφαιριστής
που ανέδειξε ποτέ η Μπενφίκα,
δεν κατάφερε να πετύχει κάτι ανά-
λογο. Η αποθέωση που γνώρισε ο
Eλληναςδιεθνής ήταν πρωτοφανής.
Από τα θέματα με τίτλο «Πόσο υπο-
μονή ακόμη;», οι πορτογαλικές εφη-
μερίδες άρχισαν τους ύμνους για
τον «Ελληνα θεό», με χαρακτηρι-
στικό το πρωτοσέλιδο της Record,
που τον αποκαλούσε με μεγάλα
γράμματα «Bailaridis» στο κύριο
θέμα της, δηλαδή «χορευτή» που
μαγεύει με τις φιγούρες του!

Ο Παυλίδης ζει πλέον ημέρες
δόξας και δείχνει ότι ακόμη δεν
έχει «τρυπήσει» το ταβάνι του. Και
είναι μια ιδιαίτερη περίπτωση πο-
δοσφαιριστή, αν αναλογιστεί κανείς

ότι έφυγε από την Ελλάδα σε ηλικία
μόλις 16 ετών για την Μπόχουμ,
χωρίς να έχει παίξει ποδόσφαιρο
σε καμία επαγγελματική ομάδα,
μικρή ή μεγάλη, στην Ελλάδα.

Τα πρώτα βήματα
Για 11 χρόνια αγωνιζόταν στους

Bebides 2000, μια ακαδημία ποδο-
σφαίρου στη Θεσσαλονίκη, που
έχει αναδείξει πολλά ταλέντα, με
διευθυντή τον Παναγιώτη Κερμα-
νίδη, έναν άνθρωπο με μεγάλη
ιστορία στο ελληνικό ποδόσφαιρο,
μέλος για οκτώ χρόνια της «χρυσής

ομάδας» του ΠΑΟΚ στα μέσα της
δεκαετίας του ’70.

«Hταν ένα παιδάκι 4,5 χρόνων
που τον έφερε στην ακαδημία μας
η μητέρα του και αμέσως τον ξε-
χωρίσαμε από τα υπόλοιπα παιδιά
της ηλικίας του», θυμάται ο κ. Κερ-
μανίδης και συνεχίζει: «Το βλέπεις
το παιδί από μικρό. Ο Βαγγέλης
δεν έχασε ποτέ ούτε μία προπόνη-
ση, ήταν σεμνός, εργατικός, με
αφοσίωση στο ποδόσφαιρο και τρο-
μερή αποφασιστικότητα να κυνη-
γήσει τα όνειρά του. Μεγαλώνοντας,
παρουσίαζε μεγάλη βελτίωση και

μας ανάγκαζε με τον τρόπο του να
τον χρησιμοποιούμε σε πολλά παι-
χνίδια μέσα στο Σαββατοκύριακο
με διαφορετικές ηλικιακές ομάδες. 

Δεν κουραζόταν με τίποτα, ζη-
τούσε να παίζει συνεχώς, ακόμη
και κόντρα σε μεγαλύτερους ηλι-
κιακά παίκτες. Τα πήγαινε περίφημα
και εντός και εκτός αγωνιστικού
χώρου. Hταν ένα σεμνό, ευγενέ-
στατο παιδί, πάντα χαμογελαστό,
ιδιαίτερα αγαπητό σε όλους, χωρίς
να δημιουργήσει πότε προβλήματα.
Oλοι τον αποδέχθηκαν, ήταν ένα
παιδί που ζούσε για το ποδόσφαιρο
και δεν έφτασε τόσο ψηλά τυχαία».

Ο κ. Κερμανίδης έχει να λέει για
τη στήριξη που είχε ο Παυλίδης
από την οικογένειά του: «Καταγόταν
από την Πιερία και ήλθαν στη Θεσ-
σαλονίκη, στην Καλαμαριά, πολύ
κοντά στις εγκαταστάσεις μας,
λόγω της δουλειάς του πατέρα του
που είχε μια μεταφορική εταιρεία.
Τώρα έχει και μια ακαδημία με το
όνομα του Βαγγέλη, που τη διευ-
θύνει ο ίδιος. Το μεγάλο βάρος το
σήκωνε καθημερινά η μητέρα του.
Δεν ήταν μόνος του ο Βαγγέλης.
Από κάποια στιγμή είχε δίπλα του
τον αδελφό του, Βασίλη, που είναι
4 χρόνια μικρότερός του και παίζει
τώρα αμυντικός στην ΑΕΚ Β΄. Η
μητέρα ήταν καθοριστική για την
εξέλιξη των παιδιών. Hταν πάντα
δίπλα τους, αφιέρωνε πολύ χρόνο
γι’ αυτά, με πολλές δραστηριότητες
και επιπλέον εκπαίδευση εκτός της
ακαδημίας μας. Oλα έχουν μεγάλη
σημασία σε αυτές τις ηλικίες και
η στήριξη της οικογένειας είναι
πολύ σημαντική».

Διακρίσεις
Οι διακρίσεις ήλθαν πολύ γρή-

γορα. «Ο Βαγγέλης είχε αναδειχθεί
MVP σε πολλά τουρνουά, σε όλες
τις ηλικιακές ομάδες. Θυμάμαι ακό-
μη πόσο μεγάλη αίσθηση είχε προ-
καλέσει σε ηλικία 12 ετών σε ένα
τουρνουά στη Βαλένθια, όπου η
ομάδα μας κέρδισε το τρόπαιο κι
αυτός αναδείχθηκε MVP», σημει-
ώνει ο κ. Κερμανίδης και απαντά
στο ερώτημα γιατί οι επαγγελμα-
τικές ομάδες της χώρας δεν εντό-
πισαν την περίπτωσή του, ειδικά
ο ΠΑΟΚ, με τον οποίο ο ίδιος δια-
τηρεί στενούς δεσμούς: «Πρώτος
στόχος της ακαδημίας μας είναι να
διοχετεύουμε τα παιδιά μας σε
καλές ομάδες στην Αθήνα και στη
Θεσσαλονίκη.

Πολλά δικά μας παιδιά αγωνί-
ζονταν και αγωνίζονται ακόμη σε
ομάδες της Superleague 1 και της
Superleague 2. Τον Βαγγέλη τον
ήξεραν όλοι· τον είχαμε στείλει για
προπονήσεις σε πολλούς μεγάλους
συλλόγους. Ενώ είχε αμέτρητες
διακρίσεις και μέσω της ακαδημίας
μας είχε κληθεί σε ηλικία 14 ετών
στην Εθνική Παίδων, δεν ανταπο-
κρίθηκε κάποια ομάδα στον βαθμό
που θέλαμε. Οταν έφτασε 16 ετών,
ο πατέρας του πήρε την ευθύνη
και τον έστειλε στα τμήματα υπο-
δομής της Μπόχουμ. Εκ των υστέ-
ρων, η απόφασή του αυτή δικαιώ-
θηκε στο 100%. Είναι κρίμα που οι
ελληνικές επαγγελματικές ομάδες
δεν δείχνουν εμπιστοσύνη στα
δικά μας ταλέντα. Εμείς ως ακαδη-
μία δουλεύουμε πολύ σωστά και
οργανωμένα, προσφέρουμε στα
παιδιά σωστή εκπαίδευση, με κα-
λούς προπονητές. Βλέπετε πόσο
σπουδαία ταλέντα υπάρχουν. Κρίμα
να τα εμπιστεύονται οι ξένες ομάδες
και όχι οι δικές μας...».

Ο Ελληνας
που μπορεί

να ξεπεράσει
τον Εμπαπέ!

«Σεληνιασμένος» ο Βαγγέλης
Παυλίδης από το ξεκίνημα της
νέας χρονιάς, έχει εκτοξεύσει
στα ύψη τη χρηματιστηριακή

αξία του, βλέπει το όνομά του σε
περίοπτη θέση στην ατζέντα κο-
ρυφαίων ευρωπαϊκών ομάδων

και περιμένει ένα καλοκαίρι που
προμηνύεται ιδιαίτερα θερμό
εάν συνεχίσει στον ίδιο ρυθμό
έως το τέλος της περιόδου. Ο

Ελληνας διεθνής είχε σκοράρει
συνολικά 24 γκολ σε 46 αγώνες,
εκ των οποίων τα 17 από την 1η

Ιανουαρίου και μετά, σε ένα σύ-
νολο 22 ματς με τη «γαλανόλευ-

κη» και την Μπενφίκα. Είναι
πλέον 3ος στη λίστα των κορυ-
φαίων Ευρωπαίων σκόρερ στο
2025, με υψηλές πτήσεις τόσο
σε επίπεδο Champions League,
όπου μέτρησε 7 γκολ, όσο και
στο άκρως ανταγωνιστικό πορ-

τογαλικό πρωτάθλημα. Πιο ψηλά
στη λίστα των σκόρερ του 2025
βρίσκονται μόνο ο Ντεμπελέ με
24 γκολ και ο Εμπαπέ με 19. Πί-
σω του βρίσκονται παίκτες κλά-
σης όπως οι Λεβαντόφσκι, Κέιν,
Οσιμεν και ο κορυφαίος σκόρερ
του 2024, Γιόκερες. Δεν είναι,
όμως, μόνο το γκολ στο οπλο-
στάσιο του Παυλίδη. Σύμφωνα
με στοιχεία της UEFA, είναι ο

επιθετικός που τρέχει περισσό-
τερο από κάθε άλλον στο Cham-
pions League, διανύοντας 11,5

χιλιόμετρα ανά παιχνίδι! 

Ρήτρα 100 εκατ.
Πορτογαλικά δημοσιεύματα

αναφέρουν ότι την πόρτα της
Μπενφίκα έχουν χτυπήσει έως
τώρα οι Μπαρτσελόνα, Ατλέτικο
Μαδρίτης, Αρσεναλ, Τσέλσι και
Νιούκαστλ. Η ίδια δεν δείχνει

διατεθειμένη να την ανοίξει και
παραπέμπει κάθε ενδιαφερόμε-

νο στη ρήτρα του συμβολαίου
που τον δένει μαζί της μέχρι το
2029, που είναι ύψους μόλις...

100 εκατ. ευρώ!

Βαγγέλης Παυλίδης

Ο μικρός από
τους Bebides

έγινε «Bailaridis»
Από την αρχή του έτους ο Ελληνας στράικερ έχει σκοράρει

17 φορές και έχει καταφέρει να αντιστρέψει το άσχημο
κλίμα που υπήρχε γι’ αυτόν προ καιρού στους διοικητικούς
κύκλους της Μπενφίκα και στις κερκίδες του «Ντα Λουζ»

<<<<<<<

Τον Βαγγέλη τον ήξεραν
όλοι· τον είχαμε στείλει

για προπονήσεις σε πολ-
λούς μεγάλους συλλό-

γους. Ενώ είχε αμέτρητες
διακρίσεις και είχε κλη-
θεί στην Εθνική Παίδων,
δεν ανταποκρίθηκε κά-

ποια ομάδα.

Παναγιώτης Κερμανίδης

Ο Βαγγέλης Παυλίδης επελαύνει εναντίον της εστίας της Μπαρτσελόνα στο ματς για τη φάση των
«16» του Champions League. Ο Ελληνας επιθετικός έχει μπει στις καρδιές των Λουζιτανών, ιδίως με-
τά το χατ τρικ που πέτυχε στην έδρα της Πόρτο, κάτι που δεν κατάφερε ούτε ο σπουδαίος Εουσέμπιο.

Ο Βαγγέλης Παυλίδης το 2014, λί-
γους μήνες πριν φύγει για τη Γερμα-
νία και την Μπόχουμ, με τον Πανα-
γιώτη Κερμανίδη, διευθυντή της
Ακαδημίας «Bebides 2000».
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ΕΥΡΩΠΗ

Κερδισμένες οι αγορές
από το «America first»

Η αναδιάταξη του διεθνούς εμπορίου
και του σκηνικού στην ασφάλεια από
τον Τραμπ φαίνεται πως πλήττει τη μα-
κρά χρηματιστηριακή κυριαρχία των
ΗΠΑ και «ανασταίνει» τις ευρωπαϊκές
αγορές. Σε όλες τις κατηγορίες περιου-
σιακών στοιχείων η Ευρώπη ξεπερνάει
με πρωτοφανή τρόπο τις ΗΠΑ. Σελ. 11

ΚΤΗΜΑΤΑΓΟΡΑ ΕΛΛΑΔΑΣ

Απλησίαστη η αγορά,
πανάκριβη η ενοικίαση

Μεγάλη και δυσανάλογη με το διαθέσι-
μο εισόδημα των νοικοκυριών είναι η
αύξηση των τιμών πώλησης και ενοικία-
σης κατοικιών στην Ελλάδα, καταλήγον-
τας σε σημαντική επιβάρυνση των πολι-
τών. Αυτό εξάγεται από έρευνα της QED
για λογαριασμό της Alpha Bank για την
προσιτή στέγη. Σελ. 12

Κύπρος 2,97% 0,03%

Γερμανία 2,53% -0,05%

Γαλλία 3,33% -0,11%

Ιταλία 3,71% 0,09%

Ισπανία 3,24% -0,071%

Ιρλανδία 2,81% -0,10%

Ελλάδα 3,43% -0,07%

Ην. Βασίλειο 4,65% 0,00%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS A (Low) Σταθερή
Fitch A- Σταθερή
Moody’s Α3 Σταθερή
S&P Α- Σταθερή
Scope Ratings A- Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Ο εμπορικός πόλεμος ΗΠΑ - Κίνας έρχεται σε μια εποχή που οι αμερικανικές μάρκες όπως η Apple, η Nike, η Tesla και η Starbucks χάνουν
μερίδιο αγοράς στη δεύτερη μεγαλύτερη οικονομία του κόσμου, καθώς οι καταναλωτές στρέφονται σε προϊόντα που παράγονται στη χώρα. Το
Πεκίνο «μπλόκαρε» όλες τις παραδόσεις αεροσκαφών και εξαρτημάτων που κατασκευάζονται από την Boeing, βάζοντας στο κάδρο των
αντιποίνων μια εταιρεία που στηρίζει άμεσα ή έμμεσα 1,6 εκατ. θέσεις εργασίας στις ΗΠΑ. Σελ. 10

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΤΌΜΑΣ ΦΡIΝΤΜΑΝ / THE ΝEW YORK TIMES

Η δεύτερη κυβέρνηση Τραμπ εί-
ναι μια σκληρή φάρσα. Ο Τραμπ
έθεσε υποψηφιότητα όχι γιατί
ήθελε να μεταμορφώσει την Αμε-
ρική για τον 21ο αιώνα, αλλά για
να μην μπει φυλακή. Στη συνέ-
χεια επέστρεψε στον Λευκό Οίκο
με το κεφάλι του ακόμα γεμάτο
με ιδέες της δεκαετίας του 1970.
Ξεκίνησε έναν εμπορικό πόλεμο
χωρίς συμμάχους και χωρίς σο-
βαρή προετοιμασία –γι’ αυτό και
αλλάζει τους δασμούς του σχεδόν
κάθε μέρα– και χωρίς να κατανοεί
ότι η παγκόσμια οικονομία είναι
πλέον ένα πολύπλοκο οικοσύ-
στημα στο οποίο τα προϊόντα
συναρμολογούνται από εξαρτή-
ματα από πολλές χώρες. Αλλά
αυτή η φάρσα πρόκειται να αγ-

γίξει κάθε Αμερικανό. Επιτιθέ-
μενος στους στενότερους συμ-
μάχους μας –Καναδά, Μεξικό,
Ιαπωνία, Νότια Κορέα και Ε.E.–
και ταυτόχρονα στον μεγαλύτερο
αντίπαλό μας, την Κίνα, ξεκαθα-
ρίζει ότι ευνοεί τη Ρωσία έναντι
της Ουκρανίας και προτιμά τις
ενεργειακές βιομηχανίες που κα-
ταστρέφουν το κλίμα έναντι των
βιομηχανιών που είναι προσα-
νατολισμένες στο μέλλον, ενώ
προκαλεί σοβαρή απώλεια της
παγκόσμιας εμπιστοσύνης στην
Αμερική. 

Ο κόσμος βλέπει τώρα την
Αμερική του Τραμπ ακριβώς όπως
γίνεται: ως ένα αδίστακτο κράτος
με επικεφαλής έναν παρορμητικό
ισχυρό άνδρα αποκομμένο από

το κράτος δικαίου και άλλες αμε-
ρικανικές αρχές και αξίες. Και
ξέρετε τι κάνουν οι δημοκρατικοί
σύμμαχοί μας με τα αδίστακτα
κράτη;  

Πρώτον, δεν αγοράζουν ομό-
λογα του Δημοσίου τόσο πολύ
όσο παλιά. Ετσι, η Αμερική πρέ-
πει να τους προσφέρει υψηλό-
τερα επιτόκια. Δεύτερον, οι σύμ-

μαχοί μας χάνουν την εμπιστο-
σύνη στους θεσμούς μας. Και
τρίτον, οι άνθρωποι στο εξωτε-
ρικό λένε στον εαυτό τους και
στα παιδιά τους ότι ίσως δεν είναι
πλέον καλή ιδέα να σπουδάζουν
στην Αμερική. 

Υπάρχει κάποιος σαν τον Σύρο
βιολογικό πατέρα του Στιβ
Τζομπς, ο οποίος ήρθε στη χώρα
μας τη δεκαετία του 1950 για να
πάρει διδακτορικό από το Πανε-
πιστήμιο του Ουισκόνσιν, που
τώρα θέλει να πάει στον Καναδά
ή στην Ευρώπη. Συνοψίστε όλα
αυτά –την ικανότητά μας να προ-
σελκύουμε τους πιο ενεργητικούς
και επιχειρηματικούς μετανάστες
του κόσμου, κάτι που μας επέ-
τρεψε να είμαστε το κέντρο και-

νοτομίας στον κόσμο· τη δύναμή
μας να προσελκύουμε ένα δυσα-
νάλογο μερίδιο των παγκόσμιων
αποταμιεύσεων, κάτι που μας
επέτρεψε να ζούμε πέρα από τις
δυνατότητές μας για δεκαετίες·
και τη φήμη μας για την υπερά-
σπιση του κράτους δικαίου– και
με την πάροδο του χρόνου κα-
ταλήγετε σε μια Αμερική που θα
είναι λιγότερο ευημερούσα, λι-
γότερο σεβάσμια και ολοένα και
πιο απομονωμένη. 

Αν ο Τραμπ δεν σταματήσει
την αδίστακτη συμπεριφορά του,
θα καταστρέψει όλα όσα έκαναν
την Αμερική ισχυρή και ευημε-
ρούσα. Ποτέ στη ζωή μου δεν
φοβήθηκα περισσότερο για το
μέλλον της.

Ποτέ δεν φοβήθηκα περισσότερο για το μέλλον της χώρας μου

Παρενέργειες
του Airbnb

σε ξενοδοχεία
και στεγαστικό
Υπάρχουν σήμερα 12.000 
Εδραιώνουν την παρουσία τους
τα Airbnb στην Κύπρο. Ο αριθ-
μός των καταλυμάτων βραχυ-
χρόνιας μίσθωσης ανέρχεται
στις 12.000 με την Πάφο να
συγκεντρώνει τα περισσότερα.
H προτίμηση του Airbnb από
τους τουρίστες επιφέρει απώ-
λειες για τους ξενοδόχους, ενώ
η ραγδαία αύξηση έχει οδηγή-
σει σε εκτόξευση των ενοικίων
σε πολλές περιοχές. Σελ. 5

Η αβεβαιότητα
ρίχνει τη σκιά της
στη φορολογική 
μεταρρύθμιση

Εκτιμήσεις ξένων οίκων
Το κλίμα αβεβαιότητας που πα-
ρατηρείται παγκοσμίως φαίνεται
να ρίχνει σκιές στη φορολογική
μεταρρύθμιση στην Κύπρο. Επι-
χειρηματικοί κύκλοι και άλλοι
παράγοντες σημειώνουν ότι οι
μεγάλες αλλαγές σε καιρούς έν-
τονης αβεβαιότητας πρέπει να
αποφεύγονται και πως οι φο-
ρολογικές μεταρρυθμίσεις οφεί-
λουν να αξιολογούνται και ως
εργαλείο δημοσιονομικής στα-
θερότητας. Σελ. 4 

ΔΙΕΘΝΕΙΣ ΟΙΚΟΙ

Προβλέπουν
εκτόξευση
του χρυσού
στα 4.000 δολ.

Σελ. 11

Από 1η Ιανουαρίου 2027 όλες οι ξέ-
νες εταιρείες που δραστηριοποι-
ούνται στην Κύπρο έχουν δεσμευ-
τεί με απόφαση του 2021 να επεν-
δύσουν το 30% του συνολικού
προσωπικού τους σε Κύπριους/

πολίτες της Ε.Ε. Η αναλογία 70:30
για νέες προσλήψεις θα ελέγχεται
και εάν μια εταιρεία δεν την τηρεί,
η υπόθεση θα αξιολογείται με βά-
ση τα δικά της κριτήρια και θα
τίθεται ενώπιον της διοίκησης.

Πρόκειται για ένα «πρότζεκτ», το
οποίο θα έπρεπε να «χτίζεται»
από τον Οκτώβρη του 2021 που
συμφωνήθηκε με το κυπριακό
κράτος. Γίνεται λοιπόν αντιληπτό
πως πρέπει να εντατικοποιηθεί

η προσπάθεια και να δοθεί προ-
τεραιότητα σε προσλήψεις Κυ-
πρίων/ πολιτών από την Ε.Ε. Στην
εργοδότηση των Κυπρίων θα συμ-
βάλει σίγουρα και η αυξητική
τάση εγγραφής νέων εταιρειών

στην Κύπρο που παρατηρείται
από το 2022. Οι μισθοί αυτών που
θα εργοδοτηθούν σε ξένες εται-
ρείες, όπως σε εταιρείες τεχνο-
λογίας (ICT), θα ξεπερνούν τις
5.000 ευρώ τον μήνα. Σελ. 3

Με Κύπριους το 30% των ξένων εταιρειών
Από το 2027 θα ελέγχεται η αναλογία – Οι μισθοί σε εταιρείες ICT ξεπερνούν τα 5.482 ευρώ 

Ο εμπορικός πόλεμος απειλεί αμερικανικούς κολοσσούς

<<<<<<

Η δεύτερη θητεία
Τραμπ είναι μια

σκληρή φάρσα, που
δυστυχώς θα αγγίξει
τον κάθε Αμερικανό.
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ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cyΑ Ν Α ΛΥ Σ Η

Toυ ΣΤIΒΕΝ ΓΚAΝΤΕΛ / REUTERS BREAKINGVIEWS

Ο Τζέιμι Ντάιμον κρατάει επιδει-
κτικά ομπρέλα, την ώρα που αρ-
κετοί συνάδελφοί του απολαμβά-
νουν τον... ήλιο. Παρά την απο-
κάλυψη υγιών οικονομικών απο-
τελεσμάτων το πρώτο τρίμηνο, ο
επικεφαλής της JPMorgan προει-
δοποίησε την Παρασκευή για «ση-
μαντικές αναταραχές» στην οικο-
νομία και η mega τράπεζα έβαλε
στην άκρη 3,3 δισ. δολάρια για πι-
θανές τριμηνιαίες απώλειες από
δάνεια. Η Wells Fargo τα πήγε επί-
σης καλά, αλλά διατήρησε τις προ-

βλέψεις σταθερές. Οι προηγούμε-
νες «καταιγίδες» υποδηλώνουν
ότι και οι δύο σύντομα θα αναζη-
τήσουν μεγαλύτερη κάλυψη.

Η JPMorgan κινήθηκε με τους
ανέμους που επικρατούσαν όταν
ξεκίνησε το έτος. Τα καθαρά κέρδη
αυξήθηκαν κατά 9%, τροφοδοτού-
μενα από τις δραστηριότητές της
στη Γουόλ Στριτ. Τα τέλη από την
αγορά και πώληση μετοχών για
πελάτες αυξήθηκαν κατά 48% σε
σχέση με το ίδιο τρίμηνο το 2024.
Οι δαπάνες με πιστωτικές κάρτες
βοήθησαν επίσης τον δανειστή

να δημιουργήσει συνολική από-
δοση ιδίων κεφαλαίων 18%. Τα
κέρδη ανά μετοχή της Wells Fargo
αυξήθηκαν κατά 16% και τα κέρδη
της Morgan Stanley ενισχύθηκαν
κατά 26%.

Η πρόβλεψη, ωστόσο, είναι πο-
λύ πιο ζοφερή. Ολα τα αποτελέ-
σματα των τραπεζών αντικατο-
πτρίζουν την εποχή πριν ο πρό-
εδρος των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ
επιβάλει τους ιλιγγιώδεις δασμούς
στις εισαγωγές και στη συνέχεια
αλλάξει γνώμη, προκαλώντας χάος
στις αγορές και επιδεινώνοντας
τις οικονομικές προοπτικές. Το
πώς τα χρηματοπιστωτικά ιδρύ-
ματα προετοιμάζονται για τα επι-
σφαλή χρέη των πελατών τους εί-
ναι ένας από τους λίγους απτούς
οδηγούς για τις προοπτικές τους.
Πάντα προσεκτική, η JPMorgan
προετοιμάζεται για άσχημες και-
ρικές συνθήκες. Αποταμίευσε 75%
περισσότερα από ό,τι πριν από
ένα χρόνο, με τον Ντάιμον να βλέ-
πει τα οφέλη από τις πιθανές μει-
ώσεις φόρων και την απορρύθμιση
υπό τον Τραμπ να αντιμετωπίζουν
τις βλαβερές συνέπειες των δα-
σμών, του πληθωρισμού, των δη-
μοσιονομικών ελλειμμάτων, των
υψηλών τιμών των περιουσιακών
στοιχείων και της αστάθειας. Η
Wells Fargo δήλωσε ότι τα δάνεια
για εμπορικά ακίνητα είχαν καλύ-
τερη απόδοση από το αναμενόμενο
και ο διευθύνων σύμβουλος Τσάρλι
Σαρφ όρισε το ταμείο για τις δύ-
σκολες μέρες σε περίπου 930 εκατ.
δολάρια.

Η ιστορία δείχνει ότι ακόμη και
ο Ντάιμον μπορεί να επιδιώξει με-
γαλύτερη κάλυψη. Στο πρώτο τρί-
μηνο του 2020, μόλις μία εβδομάδα
μετά την έναρξη των περιοριστικών
μέτρων στις ΗΠΑ λόγω πανδημίας,
η JPMorgan έκανε προβλέψεις ίσες
με το 2,1% των δανείων, πριν τις
αυξήσει στο 3,1% το επόμενο τρί-
μηνο. Προς το παρόν είναι 1,9%.
Η οικονομική ύφεση μπορεί να
μην αποδειχθεί τόσο άσχημη όσο
ήταν πριν από πέντε χρόνια, αλλά
είναι επίσης πολύ νωρίς για να
γνωρίζουμε τι θα συμβεί.

Βγήκε το οπλοστάσιο 
στο τραπέζι 
Ο εμπορικός πόλεμος καλά κρατεί, με την Κίνα
να δηλώνει πως σταματά τις εξαγωγές κρίσι-
μων  ορυκτών και τα παράγωγα προϊόντα τους
απειλώντας με σημαντικές ελλείψεις τις ΗΠΑ
και τον υπόλοιπο κόσμο που έχουν μεγάλη
εξάρτηση από τις συγκεκριμένες πρώτες ύλες.
Η απόφαση της Κίνας επηρεάζει μεγάλη γκάμα
σημαντικών για τις ΗΠΑ προϊόντων όπως είναι
τα κινητά τηλέφωνα iPhone και τα ηλεκτρικά
αυτοκίνητα tesla. H Κίνα λοιπόν σε ένα νέο
επεισόδιο του εμπορικού πολέμου που ξεκίνη-
σε ο πρόεδρος Τραμπ αρχίζει να αξιοποιεί το
πλούσιο οπλοστάσιο που διαθέτει, προκαλών-
τας προβλήματα που φτάνουν μέχρι την αμυντι-
κή βιομηχανία των ΗΠΑ. Σε αντίθεση με τους
δασμούς τους οποίους ο πρόεδρος Τραμπ μπο-
ρεί να αντιμετωπίσει με περισσότερους δα-
σμούς, η κυριαρχία της Κίνας στις σπάνιες γαίες
είναι συντριπτική και δεν αφήνει περιθώριο
ελιγμών στον πρόεδρο Τραμπ, ο οποίος προς το
παρόν απειλεί με επιπλέον δασμούς οι οποίοι
αν επιβληθούν θα προσεγγίσουν το 245% για
εισαγωγές κινέζικων προϊόντων στις ΗΠΑ.

••••
Τέλος εποχής 
Τελειώνει και επίσημα η μεταβατική περίοδος
που ακολούθησε την απορρόφηση του πρώην
Συνεργατισμού από την Ελληνική Τράπεζα.
Σχεδόν έξι χρόνια μετά την απορρόφηση, η Ελ-
ληνική Τράπεζα αλλάζει ιδιοκτησία και η ΚΕΔΙ-
ΠΕΣ εξαγοράζει το σχέδιο προστασίας πιστώ-
σεων που εγγυήθηκε η κυβέρνηση το 2018 ως
μέρος της συναλλαγής με την Ελληνική Τράπε-
ζα. Υπενθυμίζουμε ότι η ΚΕΔΙΠΕΣ ιδρύθηκε για
να διαχειριστεί το ΜΕΧ βιβλίο του Συνεργατι-
σμού μετά που η Ελληνική Τράπεζα δεν απο-
δέχθηκε να το αποκτήσει και έλαβε μόνο τα
εξυπηρετούμενα δάνεια. Ακόμη και έτσι όμως
η κυβέρνηση υποχρεώθηκε να εγγυηθεί την
προστασία αυτών των δανείων συνολικού
ύψους 2,6 δισ. ευρώ. Με βάση την τελευταία
ενημέρωση, όλα αυτά τα χρόνια η Ελληνική
Τράπεζα διεκδίκησε και εισέπραξε περίπου
100 εκατ. ευρώ.

••••
Κιλοβατώρα και Amazon
Με στόχο να ξεκινήσει τη διαδικασία επιλογής
στρατηγικού συνεργάτη για το G-Cloud, δηλαδή
το κυβερνητικό Cloud, στελέχη της Αmazon
επισκέπτονται αυτές τις μέρες την Κύπρο και
διεξάγουν επαφές. Αυτή η προσπάθεια γίνεται
βασικά από την κυβέρνηση, η οποία θέλει να
αποδείξει ότι οι επαφές με τη Silicon Valley στο
πολυσυζητημένο ταξίδι του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας άρχισαν κιόλας να αποδίδουν καρ-
πούς. Με βάση την επίσημη ενημέρωση, τα

στελέχη της Αmazon θα διερευνήσουν και την
πιθανότητα ανάπτυξης κάποιων υποδομών
στην Κύπρο, όπως, για παράδειγμα, Κέντρα Δε-
δομένων, στο πλαίσιο της πολιτικής που προ-
ωθεί το Υφυπουργείο για το Cloud-First. Ξέχα-
σε όμως να λεχθεί πως με το κόστος που στοι-
χίζει η κιλοβατώρα στην Κύπρο η ανάπτυξη και
λειτουργία Κέντρων Δεδομένων θα καταστεί
εντελώς ασύμφορή για όποιον το επιχειρήσει. 

••••

ΠΟΠ vs Τραμπ 1-0
Με αφορμή τους δασμούς Τραμπ, ο Σύνδεσμος
Τυροκόμων Κύπρου βρήκε ακόμα μια ευκαιρία
να επιτεθεί στο χαλλούμι ΠΟΠ λέγοντας ότι αν
εφαρμοστεί το πρότυπο θα «χαθεί» το 60%
των εξαγωγών. Η συγκεκριμένη δήλωση γίνε-
ται προκειμένου να αναδειχθεί ότι το πρόβλη-
μα που προκαλεί το ΠΟΠ είναι μεγαλύτερο από
τους δασμούς Τραμπ, οι οποίοι θα επιβαρύνουν
μόλις το 3% των εξαγωγών που διοχετεύεται
στις ΗΠΑ. Οι τυροκόμοι δεν παραλείπουν να το-
νίσουν ότι σε αιγοπρόβειο γάλα δεν επιτρέπε-
ται η εφαρμογή του ΠΟΠ, το οποίο αν επιχειρη-
θεί θα προκαλέσει πολλά και μη διαχειρίσιμα
προβλήματα.

••••
Παραμένει εν ζωή
το καλώδιο 
Δεν δέχεται την άποψη ότι η Τουρκία έχει μπλο-
κάρει το έργο της υποθαλάσσιας ηλεκτρικής δια-
σύνδεσης Κρήτης - Κύπρου ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας. Και ο λόγος που δεν συμμερίζεται
τους πανηγυρισμούς της Τουρκίας είναι διότι το
έργο υποστηρίζεται και εν μέρει χρηματοδοτεί-
ται από την Ευρωπαϊκή Ενωση. Για περαιτέρω
υποστήριξη της άποψής του, ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας αναφέρθηκε στις συμφωνίες που
έχουν υπογραφεί με τη γαλλική κατασκευάστρια
εταιρεία που έχει την ευθύνη πόντισης του κα-
λωδίου. Από την πλευρά του, ο Έλληνας υπουρ-
γός Εξωτερικών υποστήριξε ότι το έργο δεν έχει
εγκαταλειφθεί και πως οι έρευνες στον βυθό θα
επανεκκινήσουν σε χρόνο που θα αποφασίσουν
τα εμπλεκόμενα μέρη και σίγουρα σε αυτά δεν
περιλαμβάνεται η Τουρκία. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Κατά Κεφαλήν
Εισόδημα

Με τον όρο κατά κε-
φαλήν εισόδημα εν-
νοούμε το μέσο όρο
του εισοδήματος των
κατοίκων μιας χώρας.
Το κατά κεφαλήν ει-
σόδημα προκύπτει

αφού διαιρέσουμε το συνολικό ακα-
θάριστο εγχώριο εισόδημα μιας χώ-
ρας με το σύνολο του πληθυσμού της,
και αποτελεί βασικότατο παράγοντα
προσδιορισμού του βιοτικού επιπέδου
της χώρας. 

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Κύμα κόκκινων δανείων
φοβούνται 

οι Αμερικανοί τραπεζίτες

Της ΚΡΙΣΤΙΝΑ ΚΑΡΟΝ 

Ο 47χρονος δρ Τζο Γουίτινγκτον
εργάζεται ως γιατρός στα επεί-
γοντα περιστατικά εδώ και 20 χρό-
νια, όμως εξακολουθεί να δυσκο-
λεύεται να ηρεμήσει το μυαλό του
όταν φεύγει από το νοσοκομείο. 

Επειτα από μια ιδιαίτερα χαο-
τική βάρδια κατέβαλλε προσπά-
θεια να αποκοιμηθεί, αλλά δεν
μπορούσε καθώς το μυαλό του γύ-
ριζε ασταμάτητα: σκεφτόταν έναν
τραυματία τροχαίου με μηχανή
του οποίου οι ζωτικές ενδείξεις
είχαν καταρρεύσει, έναν άλλον
ασθενή που είχε εμφανίσει σήψη
και έναν ακόμη του οποίου η καρ-
διά σταμάτησε ξαφνικά να χτυ-
πάει.Η συνήθειά του να αναπα-
ράγει διαρκώς περιστατικά που
συναντούσε κατά τη διάρκεια της
βάρδιάς του στο νοσοκομείο –σε
συνδυασμό με το ακανόνιστο ωρά-
ριο– έκανε τον ύπνο μια πραγμα-
τικά δύσκολη υπόθεση. Επί χρόνια
δοκίμαζε τα πάντα, όπως βαθιές
αναπνοές, διαλογισμό και μελα-
τονίνη, πριν καταλήξει τελικά στη
μέθοδο της γνωστικής αναδιάτα-
ξης (cognitive shuffling). 

Αυτή η στρατηγική με βοηθάει
«να ξεκολλήσω το μυαλό μου από
αυτόν τον φαύλο κύκλο και να το
οδηγήσω σε μια κατάσταση όπου
μπορώ επιτέλους να χαλαρώσω
και να ξεκουραστώ», επισημαίνει
ο δρ Γουίτινγκτον. 

Τη συγκεκριμένη τεχνική την
έχει μοιραστεί με ανάρτηση και
στον λογαριασμό του στο Insta-
gram, όπου έχει πάνω από 750.000
ακολούθους. 

Η γνωστική αναδιάταξη βασί-
ζεται στην εστίαση του μυαλού
σε άσχετες μεταξύ τους λέξεις, ως
έναν τρόπο να «ενημερώσετε»
τον εγκέφαλό σας πως ήρθε η ώρα
για ύπνο. 

Η διαδικασία αυτή πρέπει να
είναι αρκετά ενδιαφέρουσα ώστε
να σας αποσπάει από σκέψεις που
εμποδίζουν τον ύπνο, αλλά όχι
τόσο συναρπαστική ώστε να κρα-
τάει τον εγκέφαλο σε εγρήγορση. 

Η διαδικασία 
Ξεκινάτε επιλέγοντας μια τυ-

χαία λέξη – για παράδειγμα «Πλού-
τωνας». Επειτα προσπαθείτε να
σκεφθείτε όσο περισσότερες λέξεις
μπορείτε, οι οποίες ξεκινούν με
το ίδιο γράμμα, όπως: «ποδήλατο,
περιστέρι, παιχνίδι, πεπόνι». Μόλις
εξαντλήσετε τις λέξεις που αρχί-
ζουν από «π», προχωρείτε στο
επόμενο γράμμα της αρχικής λέ-
ξης, το «λ», και επαναλαμβάνετε:
«λυγμός, λεβάντα, λαγός, λουλού-
δι». Αφιερώστε περίπου ένα δευ-
τερόλεπτο για να οπτικοποιήσετε
κάθε λέξη. 

Ερευνες δείχνουν ότι όταν οι
άνθρωποι αποκοιμιούνται φυσιο-
λογικά, το μυαλό τους συχνά πλημ-
μυρίζει από ζωντανές εικόνες ή
αφηρημένες σκέψεις, εξηγεί ο
Λουκ Π. Μποντουάν, γνωστικός
επιστήμονας από τον Καναδά που
ανέπτυξε τη μέθοδο της γνωστικής
αναδιάταξης. Στόχος της τεχνικής,
προσθέτει, είναι να βοηθήσει το
μυαλό να αναπαραγάγει αυτή τη
φυσική διαδικασία. 

«Αυτές οι εικόνες δεν συνθέ-
τουν μια σαφή αφήγηση και μπο-

ρεί να βοηθήσουν τον εγκέφαλό
σας να αποσυνδεθεί από τη δια-
δικασία επίλυσης προβλημάτων
ή από φαύλους κύκλους ανησυ-
χίας», εξηγεί ο δρ Μποντουάν, ο
οποίος έχει αναπτύξει και μια
εφαρμογή βασισμένη στη συγκε-
κριμένη τεχνική. 

Ο δρ Μποντουάν επινόησε τη
γνωστική αναδιάταξη πριν από
περίπου 15 χρόνια, εν μέρει επειδή
ο ίδιος αντιμετώπιζε προβλήματα
αϋπνίας και αναζητούσε μια λύση. 

Το πείραμα 
Το 2016 ο δρ Μποντουάν και

οι συνεργάτες του αποφάσισαν
να μελετήσουν τη μέθοδο. 

Συγκέντρωσαν περίπου 150
φοιτητές και ανέθεσαν στη μια
ομάδα να εφαρμόσει τη γνωστική
αναδιάταξη. Μια δεύτερη ομάδα
κλήθηκε να περάσει 15 λεπτά νω-
ρίς το βράδυ καταγράφοντας τις
ανησυχίες της και τυχόν πιθανές
λύσεις, μια μέθοδος που οι ψυχο-
λόγοι αναφέρουν ως εποικοδομη-
τική ανησυχία. Από μια τρίτη ομά-

δα ζητήθηκε να εφαρμόσει και
τις δύο τεχνικές. 

Υστερα από περίπου ένα μήνα
οι ερευνητές διαπίστωσαν ότι
κάθε μία από τις μεθόδους ήταν
εξίσου αποτελεσματική. 

Ωστόσο, οι συμμετέχοντες που
δοκίμασαν και τις δύο τεχνικές
ήταν πιο πιθανό να αξιολογήσουν
τη γνωστική αναδιάταξη ως πιο

χρήσιμη και ευκολότερη στην
εφαρμογή. Η μελέτη παρουσιά-
στηκε το 2016 στο συνέδριο των
Associated Professional Sleep So-
cieties στο Κολοράντο και τράβηξε
την προσοχή ενός δημοσιογράφου
του Forbes, ο οποίος έγραψε σχε-
τικό άρθρο. Δεν άργησε να ακο-
λουθήσει η διάδοση της ιδέας στο
Διαδίκτυο. 

Παιχνίδι λέξεων ως μέθοδος
αντιμετώπισης της αϋπνίας 

<<<<<<

Ερευνες έχουν δείξει
ότι όταν οι άνθρωποι

αποκοιμιούνται με φυ-
σιολογικό τρόπο, τότε
το μυαλό τους συχνά

πλημμυρίζει από ζων-
τανές εικόνες ή αφηρη-

μένες σκέψεις. 

Περαιτέρω μελέτες, ξηλώματα και νέες καθυστερήσεις αποφάσισε η ad-hoc επιτροπή που
συνεδρίασε για το οδικό δίκτυο στον Ακάμα, οι εργασίες του οποίου διακόπηκαν πριν από 16
μήνες λόγω περιβαλλοντικών παρατυπιών.  

Η χρήση της αρκετά διαδεδομένης πλέον τεχνικής της γνωστικής
αναδιάταξης ως θεραπευτικής προσέγγισης κατά της αϋπνίας στοχεύει
κυρίως στο να ηρεμήσει ένα ιδιαίτερα απασχολημένο μυαλό. 

<<<<<<

Η JPMorgan αύξησε τις
προβλέψεις στα 3,3 δισ.

δολάρια για πιθανές
τριμηνιαίες απώλειες

από πιστώσεις.

Ελλειψη
στοιχείων
για τη θεραπεία 

Δεν υπάρχουν επαρκή επιστη-
μονικά δεδομένα που να τεκμη-
ριώνουν τη χρήση της γνωστι-
κής αναδιάταξης ως κύριας θε-
ραπευτικής προσέγγισης για την
αϋπνία, επισημαίνει ο δρ Χόρχε
Ι. Μόρα, αναπληρωτής επικεφα-
λής κλινικών υποθέσεων στο
Τμήμα Ιατρικής του Yπνου του
Πανεπιστημίου της Πενσιλβάνια. 
«Χρειάζεται περισσότερη έρευ-
να για να μπορέσουμε να πούμε
με βεβαιότητα ότι θα πρέπει να
καθιερωθεί ως σταθερό εργα-
λείο, όπως είναι η CBT-I (Cogniti-
ve behavioral therapy for inso-
mnia)», λέει ο δρ Μόρα αναφε-
ρόμενος στη γνωσιακή συμπερι-
φορική ψυχοθεραπεία της αϋ-
πνίας, μια μέθοδο που έχει απο-
δειχθεί ότι βοηθάει άτομα με
δυσκολία στον ύπνο ή στη διατή-
ρησή του. 
Αλλά δεν βλάπτει να δοκιμάσει
κανείς τη γνωστική αναδιάταξη,
αρκεί να χρησιμοποιείται ως
συμπλήρωμα σε επιστημονικά
αποδεδειγμένες τεχνικές, ση-
μειώνουν οι ειδικοί. 
«Oταν λειτουργεί, είναι εντυπω-
σιακό, μπορεί πραγματικά να
βοηθήσει κάποιους ανθρώ-
πους», λέει η Σέλμπι Χάρις, κλι-
νική ψυχολόγος στην περιοχή
της Νέας Υόρκης. 
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η μεγάλη ανάπτυξη των ξένων εται-
ρειών στην Κύπρο είναι πλέον αδιαμ-
φισβήτητη, με τα οφέλη να υπερ-
τερούν των αρνητικών πτυχών που
αναπόφευκτα έχουν φέρει. Ναι μεν
τα ποσοστά της Ακαθάριστης Προ-
στιθέμενης Αξίας (GrossValueAdded
- GVA) του τομέα των εταιρειών τε-
χνολογίας στην οικονομία της Κύ-
πρου για το 2024 έφτασε τα 6,95 δι-
σεκατομμύρια ευρώ, όμως δέχονται
κριτική για το ποσοστό των Κυπρίων
και πολιτών από την Ευρωπαϊκή
Ένωση που εργοδοτούν, το οποίο
αναλογικά δεν φτάνει το εργατικό
δυναμικό, που έχουν στις επιχειρή-
σεις τους το οποίο προέρχεται εκτός
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αυτό όμως αναμένεται να αλλάξει,
καθώς από 1η Ιανουαρίου 2027 όλες
οι ξένες εταιρείες που δραστηριο-
ποιούνται στην Κύπρο έχουν δε-
σμευτεί με απόφαση του 2021 να
επενδύσουν το 30% του συνολικού
προσωπικού τους σε Κύπριους/πο-
λίτες της ΕΕ, άρα, μετά τις 2.1.2027
θα ελέγχεται η αναλογία για νέες
προσλήψεις. Το να φτάσει όμως μία
εταιρεία να έχει στο δυναμικό της
τουλάχιστον 30% του συνολικού
της προσωπικού σε Κύπριους/πολίτες
της Ε.Ε. την 1η Ιανουαρίου 2027 δεν

γίνεται να «πατηθεί ως διά μαγείας
ένα κουμπί» και να επιτευχθεί αυτό
το αποτέλεσμα. Είναι ένα «πρότζεκτ»
το οποίο αν και θα έπρεπε να «χτί-
ζεται» από τον Οκτώβρη του 2021,
που συμφωνήθηκε με το κυπριακό
κράτος, τώρα γίνεται αντιληπτό πως

πρέπει να εντατικοποιηθεί η προ-
σπάθεια και να δοθεί προτεραιότητα
σε προσλήψεις Κυπρίων/πολιτών
από την Ε.Ε., τώρα ιδίως που οι ξένες
εταιρείες τύπου «ICT» επεκτείνονται
με «αριθμητική», αν όχι με «γεωμε-
τρική» πρόοδο.

Αξίζει να υπενθυμίσουμε πως βά-
σει της στρατηγικής για την προ-
σέλκυση εταιρειών για δραστηριο-
ποίηση ή/και επέκταση των δρα-
στηριοτήτων τους στην Κύπρο, το
Υπουργικό Συμβούλιο, με απόφασή

του ημερομηνίας 15.10.2021, ενέ-
κρινε την τότε «Νέα Στρατηγική»
για την προσέλκυση εταιρειών για
δραστηριοποίηση ή/και επέκταση
των δραστηριοτήτων τους στην Κύ-
προ, η οποία άρχισε να ισχύει από
τις 2.1.2022. Βάσει των πεπραγμένων,
η Στρατηγική καταργούσε και αν-
τικαθιστούσε την προηγούμενη πο-
λιτική για την απασχόληση προσω-
πικού από τρίτες χώρες που εργο-
δοτούνταν από εταιρείες/ επιχειρή-
σεις ξένων συμφερόντων. Σύμφωνα
με τις πρόνοιες της «Νέας Στρατη-
γικής», καταργούνταν οι μέγιστοι
επιτρεπόμενοι αριθμοί αλλοδαπού
προσωπικού. Έτσι, οι εταιρείες μπο-
ρούσαν ελεύθερα από τις 2 Ιανουα-
ρίου 2022 να απασχολήσουν οποι-
ονδήποτε αριθμό υπηκόων τρίτων
χωρών με υψηλές απολαβές, χωρίς
να περάσουν από έλεγχο αγοράς ερ-
γασίας. Όπως είχε συμφωνηθεί, δια-
τηρήθηκαν οι υφιστάμενες κατη-
γορίες προσωπικού Ανώτερου Δι-
ευθυντή, Μεσοδιευθυντικού και
Εξειδικευμένου Προσωπικού, για
λόγους διοικητικής δομής/ στατι-
στικών, ενώ το εξειδικευμένο προ-
σωπικό δεν θα περιοριζόταν σε συγ-
κεκριμένα επαγγέλματα, ή δεξιότη-
τες. Εκεί που αξίζει να εστιάσουμε
είναι πως, όπως προαναφέρθηκε και
πιο πάνω, όλες οι εταιρείες δεσμεύ-

τηκαν να επενδύσουν το 30% του
συνολικού προσωπικού τους σε Κύ-
πριους/ πολίτες της ΕΕ, σε χρονικό
διάστημα πέντε ετών. Γραφόταν χα-
ρακτηριστικά, «σε πέντε χρόνια, δη-
λαδή μετά τις 2.1.2027, θα ελέγχεται
η αναλογία για νέες προσλήψεις και
εάν μια εταιρεία δεν τηρεί την ανα-
λογία 70:30, η υπόθεση θα αξιολο-
γείται με βάση τα δικά της κριτήρια
και θα τίθεται ενώπιον της διοίκη-
σης».

Μισθοί 5.000 ευρώ και άνω
Το ότι μέχρι αρχές του 2027 θα

πρέπει να μπουν τουλάχιστον 30%
Κύπριοι ή πολίτες της Ε.Ε. σε ξένες
εταιρείες, όπως σε εταιρείες τεχνο-
λογίας (ICT), είναι καλά νέα για τους
Κύπριους σε επίπεδο μισθών. Σύμ-
φωνα με έρευνα του Κέντρου Ανά-
λυσης και Στρατηγικών της Ευρώπης
(CASE, CASE Center) του thinktank
για πολιτικές, οικονομικές και κοι-
νωνικές εξελίξεις στις μετασοβιετικές
χώρες και στη ρωσική διασπορά,
στην Κύπρο απασχολούνται στον
τομέα της Πληροφορίας και της Επι-
κοινωνίας, ο οποίος περιλαμβάνει
«Προγραμματισμό Υπολογιστών,

Συμβουλευτικές και συναφείς δρα-
στηριότητες» και «Δραστηριότητες
Υπηρεσιών Πληροφοριών», το 42%
όλων των Ρώσων και το 48% όλων
των Λευκορώσων, καθιστώντας
τους τις πιο ακριβοπληρωμένες
εθνότητες στο νησί. Σύμφωνα με
στοιχεία του 2022, ο μέσος μισθός
τους ξεπερνά τα 5.482 ευρώ ανά μή-
να και τα 5.278 ευρώ αντίστοιχα,
ξεπερνώντας τους μέσους μισθούς
σε επιχειρήσεις στην Κύπρο σχεδόν
κατά 2,5 φορές. 

Όπως καταγράφει το CASEthink
tank, ο τομέας της πληροφορικής
έχει καταστεί ένας από τους κινη-
τήριους μοχλούς της κυπριακής οι-
κονομίας τα τελευταία χρόνια – το
μερίδιό του στις εξαγωγές αγαθών
και υπηρεσιών από το νησί αυξήθηκε
από 8,4% το 2012 σε πάνω από 19%
το 2023. Από την 1η Ιανουαρίου
2024, Ρώσοι και Λευκορώσοι έχουν
εγγράψει έως και 10.500 εταιρείες
στη χώρα, στις οποίες κατέχουν πά-
νω από το 50% του κεφαλαίου. Ση-
μειώνει ότι, οι εταιρείες του τομέα
της πληροφορικής που δραστηριο-
ποιούνται πραγματικά στη χώρα γί-
νονται νέοι μοχλοί ανάπτυξης.

Στην εργοδότηση των Κυπρίων θα συμβάλει σίγουρα και η αυξητική τάση εγγραφής νέων εταιρειών στην Κύπρο
που παρατηρείται από το 2022.

Κύπριοι το 30% 
των ξένων εταιρειών 

μέχρι το 2027
Θα ελέγχεται η αναλογία για νέες προσλήψεις, ενώ για 

να φτάσουν στο επιθυμητό αποτέλεσμα χρειάζεται «χτίσιμο»

<<<<<<

Σύμφωνα με στοιχεία
του 2022, ο μέσος 

μισθός Ρώσων σε εται-
ρείες ICT ξεπερνά τα
5.482 ευρώ ανά μήνα
και τα 5.278 ευρώ των

Λευκορώσων. 

Αυξάνονται 
οι εταιρείες
Στην εργοδότηση των Κυ-
πρίων θα συμβάλει σίγου-
ρα και η αυξητική τάση εγ-
γραφής νέων εταιρειών
στην Κύπρο που παρατη-
ρείται από το 2022. 
Όπως είχε παρουσιάσει
στοιχεία στην «Κ» η Μονά-
δα Διευκόλυνσης Εταιρει-
ών, το Business Facilitation
Unit (BFU) του Υπουργείου
Ενέργειας, ο αριθμός εγ-
γραφών ξένων εταιρειών
το 2025 ήταν στις 80, το
2024 ήταν στις 265 και το
2023 ήταν στις 286. Το
2022 ήταν στις 1.605 και οι
κύριες χώρες από τις οποί-
ες προήλθαν αυτές οι εγ-
γραφές των τελευταίων
χρόνων είναι το Ηνωμένο
Βασίλειο, Ισραήλ, Λευκο-
ρωσία, Λίβανος, Ουκρανία
και Ρωσία.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Καθώς η παγκόσμια οικονομία εξα-
κολουθεί να κινείται σε αχαρτογρά-
φητα νερά γεμάτα αβεβαιότητα, φόβο
για νέες πληθωριστικές πιέσεις από
τη μία και στασιμοπληθωρισμό από
την άλλη, και γενικότερη γεωπολιτική
ένταση ένεκα του πολέμου του δα-
σμού, η Κύπρος εξετάζει και προτείνει
μία ευρεία φορολογική μεταρρύθμιση.
Όπως είναι γνωστό, στον πυρήνα
της συζήτησης είναι η πρόταση για
αύξηση του εταιρικού φόρου από το
12,5% στο 15% – μια κίνηση που έχει
σαφώς πολιτικό και επικοινωνιακό
βάρος. 

Ωστόσο, δεδομένης της έντονης
αβεβαιότητας που αντιμετωπίζουν
πλέον οι επιχειρήσεις, τόσο ντόπιες
όσο και διεθνείς, επιχειρηματικοί κύ-
κλοι αρχίζουν να συζητούν πως εν-
δεχομένως τώρα να μην είναι η κα-
τάλληλη χρονική στιγμή για υλοποί-
ησή τους καθώς κανείς δεν γνωρίζει
πώς πρόκειται να εξελιχθούν τα πράγ-
ματα. 

Ο οίκος Deloitte, στο πρόσφατο
δελτίο του για τις παγκόσμιες οικο-
νομικές προοπτικές (Ιανουάριος 2025),
περιγράφει ένα διεθνές οικονομικό
τοπίο «πολλαπλών επιπέδων αβεβαι-
ότητας», όπου η καταναλωτική εμ-
πιστοσύνη μειώνεται και οι επενδύ-
σεις επιβραδύνονται. Παρότι αρκετές
χώρες παρουσιάζουν ανθεκτικότητα,
οι μεταβλητές παραμένουν πολλές –
από τις εξελίξεις στις ΗΠΑ και την
Κίνα, μέχρι την πίεση στις τιμές και
την πολιτική αστάθεια στην Ευρώ-
πη.

Σε αυτό το περιβάλλον, οι φορο-
λογικές μεταρρυθμίσεις οφείλουν να
αξιολογούνται όχι μόνο ως μέσο προ-
σέλκυσης επενδύσεων, αλλά και ως

εργαλείο δημοσιονομικής σταθερό-
τητας και κοινωνικής συνοχής. Ειδικά
όταν, όπως σημειώνει η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή στην τελευταία της Έκθεση
Μεταπρογραμματικής Παρακολού-
θησης για την Κύπρο (2024), οι Ξένες
Άμεσες Επενδύσεις (FDIs) που προ-
σελκύει η χώρα: «...οφείλονται κυρίως
στο φιλικό φορολογικό περιβάλλον
και διοχετεύονται μόνο εν μέρει σε
παραγωγικές επενδύσεις που διαφο-
ροποιούν την παραγωγή, αυξάνουν
την παραγωγικότητα και ενισχύουν
την ανταγωνιστικότητα». Η παρατή-
ρηση αυτή υπογραμμίζει την ανάγκη
για έναν πιο στοχευμένο σχεδιασμό
της φορολογικής πολιτικής, με έμ-
φαση όχι απλώς στην προσέλκυση
κεφαλαίων, αλλά στη δημιουργία
πραγματικής αξίας και μακροπρόθε-
σμης ανάπτυξης.

Όχι σε βεβιασμένες αποφάσεις
Οι φορολογικές μεταρρυθμίσεις,

ειδικά όταν είναι εκτεταμένες, φέρουν
μαζί τους σημαντικό βαθμό αβεβαι-
ότητας. Σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή

Επιτροπή στο έγγραφο «Tax Uncer-
tainty: Economic Evidence and Policy
Responses», η διαδικασία μιας με-
ταρρύθμισης –από την ανακοίνωση,
την ψήφιση, μέχρι την εφαρμογή και
την αναπροσαρμογή– αυξάνει τη δι-
οικητική και κανονιστική αβεβαιότητα
για τις επιχειρήσεις. Αυτή η αβεβαι-
ότητα μπορεί να καθυστερήσει ή να

αναστείλει επενδυτικές αποφάσεις
και να επιδρά αρνητικά στην αντα-
γωνιστικότητα.

Παράλληλα, το Penn Wharton Bud-
get Model (Απρίλιος 2025) ανέδειξε
ότι οι δασμοί επί Τραμπ στις ΗΠΑ
μπορεί να έχουν ως αποτέλεσμα μεί-
ωση του ΑΕΠ κατά 8% και των μισθών
κατά 7% – απώλειες που ξεπερνούσαν

ακόμα και αυτές μιας μεγάλης αύξη-
σης του εταιρικού φόρου. 

Μεγαλύτερη στόχευση
Η μείωση του εταιρικού φόρου

από το 15% στο 12,5% ενδέχεται να
έχει περισσότερο συμβολική αξία πα-
ρά ουσιαστική αναπτυξιακή επίδραση.
Αυτό προκύπτει και από τις απόψεις/

εισηγήσεις που υποβάλλουν οι εμ-
πλεκόμενοι φορείς στο πλαίσιο της
διαβούλευσης για τη φορολογική με-
ταρρύθμιση. Όπως δείχνουν και τα
ευρήματα της Ε.Ε., η απλή προσέλ-
κυση κεφαλαίων δεν συνεπάγεται
απαραίτητα και παραγωγική επέν-
δυση. Την ίδια στιγμή, η Κύπρος αν-
τιμετωπίζει αυξανόμενες κοινωνικές
ανάγκες, ειδικά στους τομείς της εκ-
παίδευσης και της υγείας.

Η EY Κύπρου, στην πρόσφατη
ανάλυσή της «Rethinking Tax Reform
in Cyprus» (Μάρτιος 2025), τονίζει
πως η μεταρρύθμιση θα πρέπει να
επικεντρώνεται σε στοχευμένες πα-
ρεμβάσεις που ενισχύουν την πραγ-
ματική οικονομία. Πρώτον, μέτρα
όπως η εφαρμογή μειωμένου ΦΠΑ
σε έργα κοινωνικής σημασίας (σχο-
λεία, νοσοκομεία, ακόμα και εγκατα-
στάσεις φωτοβολταϊκών). Δεύτερον,
αναβάθμιση του φορολογικού συ-
στήματος σε σχέση με την επίλυση
διαφορών για ενίσχυση της φορολο-
γικής δικαιοσύνης. Τρίτον, εισαγωγή
νέων μηχανισμών όπως αναβαλλό-
μενη λογιστική για εισαγωγές (Po-
stponed Accounting for Imports – η
Κύπρος είναι η μία από τις 4 χώρες
στην ΕΕ που δεν προσφέρουν αυτή
την ευκολία).

Την ίδια ώρα, η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή προβλέπει ήδη τη δυνατότητα
εφαρμογής μειωμένων συντελεστών
ΦΠΑ σε υπηρεσίες κοινωφελούς χα-
ρακτήρα, όπως η εκπαίδευση και η
υγεία. Συγκεκριμένα, η Επιτροπή στο
«VAT Rates and Social Purpose Ser-
vices» σημειώνει: «Τα κράτη μέλη
μπορούν να εφαρμόσουν μειωμένο
ΦΠΑ για υπηρεσίες που εξυπηρετούν
κοινό όφελος, όπως σχολεία και νο-
σοκομεία, υπό την προϋπόθεση ότι
πληρούν ορισμένα κοινωνικά και ποι-

οτικά κριτήρια». Η Κύπρος μπορεί
και πρέπει να αξιοποιήσει αυτή τη
δυνατότητα για να ενισχύσει ιδιωτικές
επενδύσεις που αναβαθμίζουν την
κοινωνική υποδομή και αποσυμφο-
ρούν το δημόσιο σύστημα.

Επαναπατρισμός ταλέντων
Ένα από τα μεγαλύτερα διακυ-

βεύματα για την Κύπρο είναι η διαρ-
ροή εγκεφάλων (brain drain). Σύμ-
φωνα με πρόσφατη έρευνα της ΣΕΚ,
σημαντικό ποσοστό νέων Κυπρίων
σκέφτεται να μεταναστεύσει για ερ-
γασία. Η απώλεια εξειδικευμένου αν-
θρώπινου δυναμικού αποτελεί μα-
κροπρόθεσμο κίνδυνο για την παρα-
γωγικότητα και την καινοτομία.

Μια στοχευμένη πολιτική φορο-
λογικών κινήτρων για εταιρείες που
προσλαμβάνουν ή επαναπατρίζουν
Κύπριους επαγγελματίες του εξωτε-
ρικού μπορεί να αντιστρέψει αυτή
την τάση. Πρόκειται για στρατηγική
επιλογή που ήδη εφαρμόζεται με επι-
τυχία σε κράτη όπως η Ιταλία και η
Πορτογαλία.

Σκιές 
στη φορολογική 
μεταρρύθμιση 

λόγω Τραμπ 
Επιχειρηματικοί κύκλοι σημειώνουν πως 

οι μεγάλες αλλαγές σε καιρούς έντονης αβεβαιότητας
θα πρέπει να αποφεύγονται

<<<<<<

Στον πυρήνα της συζήτησης είναι
η πρόταση για αύξηση του εταιρι-
κού φόρου από το 12,5% στο 15%
– μια κίνηση που έχει σαφώς πο-
λιτικό και επικοινωνιακό βάρος.

<<<<<<

Η απώλεια εξειδικευμένου 
ανθρώπινου δυναμικού
αποτελεί μακροπρόθεσμο 
κίνδυνο για την παραγωγικότητα
και την καινοτομία.

Όπως δείχνουν και τα ευρήματα της Ε.Ε., η απλή προσέλκυση κεφαλαίων δεν συνεπάγεται απαραίτητα και
παραγωγική επένδυση.

Η πρόσφατη διαμαρτυρία των κυνηγών
με το κλείσιμο του αυτοκινητόδρομου
δεν είναι απλώς ένα επεισόδιο κοι-
νωνικής δυσαρέσκειας για ό,τι οι ίδιοι
θεωρούν δίκαιο και το υπερασπίζον-
ται. Είναι ένα σύμπτωμα ενός βαθύ-
τερου και πιο διαχρονικού προβλή-
ματος που αφορά στην απουσία ανα-
λυτικού και κυρίως μακροπρόθεσμου
σχεδιασμού. Από την ενέργεια και
τις μεταφορές, μέχρι τη διαχείριση
φυσικών πόρων και υποδομών, η χώ-
ρα φαίνεται εγκλωβισμένη σε μια
κουλτούρα πρόχειρων αποφάσεων,
καθυστερήσεων και ευκαιριακής πο-
λιτικής.

Η απουσία αποθηκευτικών υπο-
δομών για την ενέργεια που παράγεται
από φωτοβολταϊκά, η έλλειψη νερού
κ.λπ., φανερώνει –με ακόμη έναν
τρόπο– την αδυναμία του κράτους
να προετοιμαστεί για το μέλλον, το
εγγύς και το απώτερο αναλόγως συν-
θήκης ή πεδίου ανάλυσης. Η συζή-
τηση για την έλευση φυσικού αερίου
κρατά πλέον δύο δεκαετίες και παρόλα
αυτά αβέβαιη παραμένει η δημιουργία

των απαραίτητων υποδομών για το
εν λόγω έργο. Την ίδια στιγμή, κα-
θημερινά οι πολίτες χάνουν αμέτρητες
ώρες στο κυκλοφοριακό χάος, γιατί
απουσιάζει ένα σύγχρονο σχέδιο δη-
μόσιων συγκοινωνιών και βιώσιμης
κινητικότητας σε συνδυασμό με την
υιοθέτηση πρακτικών λύσεων, όπως
θα ήταν η αλλαγή ωραρίων εργασίας
και σχολείων, τα κίνητρα για μαζικές
μετακινήσεις, η τηλεργασία και ούτω
καθεξής.

Τα πολιτικά κόμματα διαχρονικά
επιλέγουν να διαχειρίζονται την κα-
θημερινότητα υπό το πρίσμα της μι-
κροπολιτικής σκοπιμότητας, αντί να
στοχεύουν στον απαραίτητο σχεδια-
σμό προς όφελος των επόμενων γε-
νεών. Οι μεταρρυθμίσεις γίνονται
σπασμωδικά, όταν δεν είναι εντελώς
απούσες και η δημόσια διοίκηση λει-
τουργεί περισσότερο ως γραφειοκρα-
τικός μηχανισμός παρά ως εργαλείο
εξυπηρέτησης των πολιτών/ φορο-
λογουμένων, με σοβαρές καθυστε-
ρήσεις και δυσλειτουργίες που καθι-
στούν αναποτελεσματικό τον ρόλο

της. Εδώ θα πρέπει να επισημανθεί
ότι ο κρατικός μηχανισμός θα έπρεπε
να υλοποιεί το στρατηγικό πρόγραμμα
και σχεδιασμό του κράτους. Και εδώ
ίσως έγκειται το πρόβλημα, δηλαδή
η δημόσια υπηρεσία όπως έχουν σή-
μερα τα πράγματα αδυνατεί να το
πράξει. Είναι κάτι περισσότερο από
ξεκάθαρο ότι η ευρύτερη αρχιτεκτο-
νική πλήρωσης θέσεων εργασίας και
κυρίως η διαδικασία πρόσληψης προ-
σωπικού αποτελούν μέρος του προ-
βλήματος και όχι της λύσης, δηλαδή
της κάλυψης κενών και της εισαγωγής
νέων ιδεών, γνώσης και διαδικασιών.
Ταυτόχρονα, προβληματική είναι και
η εκπαίδευση του προσωπικού καθώς
και η τήρηση διαδικασιών και πρω-
τοκόλλων για σημαντικές ή και κα-
θημερινές διαδικασίες. 

Δυστυχώς, ως πολίτες απογοητευό-
μαστε παρατηρώντας ότι κανένα πο-
λιτικό αφήγημα δεν επικεντρώνεται
στη δημιουργία μιας σύγχρονης, αν-
θεκτικής και πράσινης χώρας, διότι
ακριβώς ένα τέτοιο όραμα προϋπο-
θέτει σχεδιασμό, συγκεκριμένο επι-

χειρησιακό πλάνο και δέσμευση από
την Πολιτεία προς υλοποίηση. 

Αυτή η έλλειψη οράματος δεν είναι
απλώς ζήτημα πολιτικής προσέγγισης.
Έχει πραγματικό κόστος η ενεργειακή
εξάρτηση, η αναποτελεσματικότητα
του δημοσίου, η έλλειψη εναλλακτικών
για το υδατικό ζήτημα και αποτελούν
στοιχεία που απογοητεύουν τους πο-
λίτες, αποθαρρύνουν τις επιχειρήσεις
και απομακρύνουν δυνητικούς, ξένους
επενδυτές. Αν η Κύπρος θέλει να προ-
οδεύσει, χρειάζεται να κοιτάξει πέρα
από τον ορίζοντα των εκλογικών δια-
δικασιών ανά δύο-τρία χρόνια. Να
επενδύσει σε ουσιαστικές πολιτικές,
πραγματικό σχεδιασμό και μακρόπνοο
όραμα. Χρειάζεται, με λίγα λόγια, να
αρχίσει να σκέφτεται και να λειτουργεί
σαν σύγχρονο κράτος και όχι με το
μοντέλο των πρώτων δεκαετιών γέ-
νεσης του κράτους, με διαρκείς βρα-
χυχρόνιες πολιτικές παρεμβάσεις,
κομματικές ατζέντες και επιφανειακή
προσέγγιση σε κεφαλαιώδη ζητήματα. 

Ο δρ Μιχάλης Καμμάς, είναι Οικονομολόγος.  

Η Κύπρος έχει ανάγκη από σχεδιασμό και κυρίως όραμα

<<<<<<

Δυστυχώς ως πολίτες
απογοητευόμαστε παρα-

τηρώντας ότι κανένα 
πολιτικό αφήγημα 

δεν επικεντρώνεται στη
δημιουργία μιας σύγχρο-
νης, ανθεκτικής και πρά-

σινης χώρας.

Σε μια εποχή που οι περισσότερες
οικονομίες αδυνατούν να προ-
σφέρουν σταθερότητα και προ-
βλεψιμότητα, η Κύπρος ξεχωρίζει
τα τελευταία χρόνια λόγω της
ανθεκτικότητας που επιδεικνύει
σε δύσκολες περιόδους, των ισχυ-
ρών δημοσιονομικών και της
σταθερότητας/κερδοφορίας του
τραπεζικού συστήματος. Αποτέ-
λεσμα των πιο πάνω είναι οι συ-
νεχείς αναβαθμίσεις από τους
οίκους αξιολόγησης, η μείωση

του κόστους δανεισμού για το
κράτος και η προσέλκυση στρα-
τηγικής φύσεως επενδύσεων. Αν
και μία στοχευμένη φορολογική
μεταρρύθμιση προφανώς και θα
μπορούσε να έχει θετική επίδρα-
ση, κύκλοι της αγοράς πλέον δη-
λώνουν ξεκάθαρα πως στην πα-
ρούσα διεθνή συγκυρία μπορεί
να είχε τα ακριβώς αντίθετα απο-
τελέσματα. Συγκεκριμένα, ση-
μειώνουν πως η φορολογική με-
ταρρύθμιση δεν είναι αυτοσκο-

πός. Θα πρέπει πρώτα η στρα-
τηγική να προσαρμοστεί στα νέα
δεδομένα που θα δημιουργηθούν
διεθνώς αφού στόχος δεν είναι
τα πρόσκαιρα πολιτικά οφέλη,
αλλά η ευρύτερη και περιεκτική
αναπτυξιακή βιωσιμότητα. Μία
στρατηγική που πρέπει να είναι
στοχευμένη, κοινωνικά ευαίσθη-
τη και μακροπρόθεσμα αποδο-
τική ώστε η Κύπρος να καταστεί
πραγματικά ανταγωνιστική σε
διεθνές επίπεδο.

Ανταγωνιστικό πλεονέκτημα η σταθερότητα
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Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Ραγδαία αύξηση των καταλυμάτων
βραχυχρόνιας μίσθωσης τύπου Airbnb
παρατηρείται τα τελευταία χρόνια
στην Κύπρο, με τη φετινή χρονιά να
μην αποτελεί εξαίρεση. Οι αριθμοί
ρεκόρ και οι πολύ καλές τουριστικές
χρονιές που πετυχαίνει η χώρα μας
ανέβασαν τη ζήτηση, με αποτέλεσμα
οι ιδιοκτήτες ακινήτων να επιδιώκουν
να εκμεταλλευτούν το τουριστικό
ρεύμα. Τα καταλύματα βραχυχρόνιας
μίσθωσης τύπου Airbnb αποτελούν
μια δημοφιλή τάση για τους τουρίστες
καθώς διατηρούν ορισμένα ιδιαίτερα
χαρακτηριστικά τα οποία δεν βρί-
σκουν στα ξενοδοχεία. 

Ωστόσο, πέραν από τα πλεονεκτή-
ματα ενέχουν και μειονεκτήματα. Αν-
τικείμενο προβληματισμού αποτελεί
το γεγονός ότι η αύξηση των βραχυ-
χρόνιων μισθώσεων έχει οδηγήσει
σε έκρηξη των ενοικίων σε πολλές
περιοχές, καθιστώντας τη στέγαση
πιο ακριβή για τους μόνιμους κατοί-
κους αλλά και σε μεγάλη έλλειψη δια-
θέσιμων ακινήτων για μακροχρόνια
μίσθωση. Το γεγονός ότι τα Airbnb
όλο και πληθαίνουν στην Κύπρο κα-
τέδειξε την ανάγκη για την επιβολή
ενός πλαισίου ελέγχου τους, έτσι ώστε
να διασφαλίζονται ζητήματα ασφά-
λειας των επισκεπτών, αλλά και θέ-
ματα που αφορούν φοροδιαφυγή και
στέρηση εσόδων από το κράτος. Το
υφυπουργείο Τουρισμού ξεκίνησε
άμεσα νέα εκστρατεία προκειμένου
να αυξήσει τον αριθμό των εγγραφών
των αυτοεξυπηρετούμενων καταλυ-
μάτων στο μητρώο που διατηρεί. Πα-
ράλληλα, το αρμόδιο Υφυπουργείο
κατέθεσε εναρμονιστικό νομοσχέδιο

το οποίο στοχεύει στην εφαρμογή σε
εθνικό επίπεδο του Ευρωπαϊκού Κα-
νονισμού 2024/1028, ο οποίος ανα-
μένεται να βοηθήσει προς την κα-
τεύθυνση πρόληψης της παράνομης
καταχώρησης εγγραφών των αυτοε-
ξυπηρετούμενων καταλυμάτων. 

Τα στοιχεία 
Τα νούμερα μιλούν από μόνα τους.

Σύμφωνα με προκαταρκτικά στοιχεία
που συνέλεξε ιδιωτική εταιρεία με-
τρήσεων για το υφυπουργείο Τουρι-
σμού, ο αριθμός των καταλυμάτων
βραχυχρόνιας μίσθωσης τύπου
Airbnb, αγγίζει τις 12 χιλιάδες, χωρίς
σε αυτό τον αριθμό να συμπεριλαμ-
βάνονται τα καταλύματα των αγρο-
τουριστικών περιοχών. Πρώτη με δια-
φορά φαίνεται να είναι η Πάφος όπου
εντοπίζεται η μερίδα του λέοντος των
Airbnb καταλυμάτων. Στην επόμενη
θέση βρίσκεται η ελεύθερη περιοχή
Αμμοχώστου, η Λεμεσός και η Λάρ-
νακα. Στην τελευταία θέση βρίσκεται
η πρωτεύουσα όπου η ζήτηση, όπως
και στην ξενοδοχειακή βιομηχανία
με τις κλίνες έτσι και στη βραχυχρόνια
μίσθωση, δεν φτάνει τη ζήτηση των

παραλιακών πόλεων. Δεν μπορούμε
με ασφάλεια να καταγράψουμε τον
αριθμό των Airbnb σε κάθε επαρχία,
καθώς υπάρχουν πολλές σχετικές
πλατφόρμες στις οποίες τα διαφημί-
ζουν οι ιδιοκτήτες τους και ενδεχο-
μένως να μην εξαχθεί σαφές αποτέ-
λεσμα. 

Εκ των πραγμάτων, πρώτη και στις
εγγραφές στο μητρώο είναι η Πάφος,
σύμφωνα με τα στοιχεία που έχουν
κατατεθεί στη Βουλή από το αρμόδιο
Υπουργείο. Σύμφωνα με τα στοιχεία,
στο μητρώο του Υφυπουργείου έχουν
εγγραφεί συνολικά 3.900 καταλύματα
τα οποία διαθέτουν συνολικά 17.776
κλίνες.

Ακολουθεί η επαρχία Αμμοχώστου
στις εγγραφές στο μητρώο με συνο-
λικά 1.775 καταλύματα δυναμικής
9.034 κλινών, η Λάρνακα με 1.139 κα-

ταλύματα τα οποία διαθέτουν 4.258
κλίνες, η Λεμεσός με 962 καταλύματα
και συνολικά 3.650 κλίνες και τέλος
η Λευκωσία με μόλις 295 καταλύματα,
δυναμικότητας 1.106 κλινών. Αξίζει
να σημειωθεί ότι μέχρι και τον Απρίλιο
του 2023, μόλις 4.765 καταλύματα εί-
χαν προχωρήσει σε εγγραφή, ενώ
μετά από εκστρατείες ενημέρωσης
της αγοράς, οι εγγραφές στο σχετικό
μητρώο αυξήθηκαν στις 8.248. Σήμερα
εκκρεμούν 1.275 αιτήσεις για εγγραφή
στο σχετικό μητρώο, οι οποίες είχαν
κατατεθεί στην πλειονότητά τους με
ελλιπή στοιχεία από τους ιδιοκτήτες
των αυτοεξυπηρετούμενων καταλυ-
μάτων. 

Χαρακτηριστικό της δημοφιλούς
τάσης των καταλυμάτων βραχυχρό-
νιας μίσθωσης τύπου Airbnb είναι
και η αύξηση των διανυκτερεύσεων.

Σύμφωνα με στοιχεία που ανακοίνωσε
η Eurostat, ο αριθμός των διανυκτε-
ρεύσεων σε καταλύματα βραχυχρόνιας
μίσθωσης στην Κύπρο σκαρφάλωσε
κατά 15,4%, καθώς ανήλθε στις
4.806.492 το ενιάμηνο Ιανουαρίου-
Σεπτεμβρίου 2024 από περίπου
4.163.970 την αντίστοιχη περίοδο
του 2023, βάσει δεδομένων που λή-
φθηκαν μέσω των πλατφορμών
Airbnb, Booking, Expedia Group ή
Tripadvisor στην Ευρώπη. Ο μήνας
με τις περισσότερες διανυκτερεύσεις
ήταν ο Αύγουστος, φτάνοντας σε
939.859 από 800.357 τον αντίστοιχο
μήνα του 2023, με ετήσια άνοδο 17,4%.

Τα μέτρα
Μετά το Πάσχα αναμένεται να κλη-

θούν οι εμπλεκόμενοι φορείς στη Βου-
λή για να συζητήσουν το εναρμονι-

στικό νομοσχέδιο που κατατέθηκε
από το υφυπουργείο Τουρισμού.

Ειδικότερα, το άρθρο 7 του Κανο-
νισμού του νόμου περί Ρύθμισης της
Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων
και Τουριστικών Καταλυμάτων, υπο-
χρεώνει τις επιγραμμικές πλατφόρμες
βραχυχρόνιας μίσθωσης να ελέγχουν
την εγκυρότητα του αριθμού κατα-
χώρησης που παρέχει ο εκμισθωτής
μέσω ενός ενιαίου ψηφιακού σημείου
εισόδου, απαγορεύοντας ουσιαστικά
την ανάρτηση ακινήτων που δεν είναι
εγγεγραμμένα στα εθνικά μητρώα. 

Με άλλα λόγια, ο ευρωπαϊκός κα-
νονισμός έρχεται κατά κάποιο τρόπο
να επιβάλει στους ιδιοκτήτες κατα-
λυμάτων βραχυχρόνιας μίσθωσης τύ-
που Airbnb αναγκαστική εγγραφή
στα εθνικά μητρώα. Ταυτόχρονα,
θέτει τις βάσεις για καταχώρηση πλη-
ροφόρησης σε σχέση με τα ακίνητα
με έναν ενιαίο ουσιαστικά τρόπο.

Την ίδια ώρα, όπως πληροφορού-
μαστε, λειτουργοί του Υφυπουργείου
εντατικοποιούν τους ελέγχους τους
αναφορικά με τα παράνομα αυτοε-
ξυπηρετούμενα καταλύματα. Στόχος
του Υφυπουργείου είναι να γίνονται
καταγγελίες σωστά τεκμηριωμένες,
ούτως ώστε να καταλήγει η υπόθεση
σε τιμωρία του παρανομούντα καθώς
δεν είναι πάντοτε εφικτή η τεκμη-
ρίωση της παρανομίας, ακόμη και η
εξασφάλιση των στοιχείων του ιδιο-
κτήτη.

Τι προβλέπεται
Με βάση την κείμενη νομοθεσία

«ο επιχειρηματίας/διαχειριστής του
κάθε αυτοεξυπηρετούμενου καταλύ-
ματος, μπορεί να διαφημίζει και/ή να
ενοικιάζει το αυτοεξυπηρετούμενο

κατάλυμα, νοουμένου ότι αυτό είναι
εγγεγραμμένο στο Μητρώο των Αυ-
τοεξυπηρετούμενων Καταλυμάτων
και έχει λάβει άδεια εγγραφής και
αριθμό μητρώου από το υφυπουργείο
Τουρισμού, ο οποίος θα πρέπει να
αναγράφεται στη διαφήμιση και/ή
στην προώθηση του καταλύματος,
καθώς και σε όλες τις σχετικές συ-
ναλλαγές».

Σύμφωνα με τις διατάξεις της σχε-
τικής νομοθεσίας, οποιοσδήποτε δια-
τηρεί ή λειτουργεί αυτοεξυπηρετού-
μενο κατάλυμα χωρίς άδεια εγγραφής
ή η άδεια εγγραφής του έχει ανακλη-
θεί, είναι ένοχος αδικήματος και, σε
περίπτωση καταδίκης, υπόκειται σε
ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει
το ένα έτος ή χρηματική ποινή, η
οποία δεν υπερβαίνει τις €5.000, ή
και στις δύο αυτές ποινές.

«Εάν η παράβαση συνεχιστεί μετά
την καταδίκη του, είναι ένοχος πε-
ραιτέρω αδικήματος και υπόκειται
σε περαιτέρω χρηματική ποινή, η
οποία δεν υπερβαίνει τα διακόσια ευ-
ρώ (€200) για κάθε μέρα συνέχισης
της παράβασης», όπως αναφέρει το
Υφυπουργείο.

Η αύξηση 
των Airbnb

και ο αντίκτυπος 
στην αγορά ακινήτων

Η τουριστική κίνηση ανέβασε τη ζήτηση 

και οι ιδιοκτήτες ακινήτων το εκμεταλλεύτηκαν

Στο μητρώο του υφυπουργείου Τουρισμού έχουν εγγραφεί 8.248 καταλύματα – Στην Πάφο και Αμμόχωστο η με-
γαλύτερη δυναμική.

Παρενέργειες στον ξενοδοχειακό τομέα
φαίνεται ότι δημιουργεί η εδραίωση
των καταλυμάτων βραχυχρόνιας μί-
σθωσης στην Κύπρο. Εξάλλου, μεγάλη
πρόκληση αποτελεί για το υφυπουρ-
γείο Τουρισμού το φαινόμενο της πα-
ραξενοδοχίας. Οι ξενοδόχοι, από τη
μεριά τους, παρακολουθούν με προ-
βληματισμό και ανησυχία την αύξηση
των καταλυμάτων βραχυχρόνιας μί-
σθωσης, θέτοντας επί τάπητος το ζή-
τημα του αθέμιτου ανταγωνισμού που
έχει δημιουργηθεί. Ειδικότερα, το
πρόβλημα έγκειται στα παράνομα κα-
ταλύματα αλλά και στο ζήτημα της
υγιεινής και της ασφάλειας. Οι βρα-
χυχρόνιες μισθώσεις ανταγωνίζονται
τα ξενοδοχεία, εξ ου και απαίτησή
μας είναι η πλήρης θεσμοθέτηση και
έλεγχός τους, ώστε να μην δημιουρ-
γούνται συνθήκες αθέμιτου ανταγω-
νισμού, τονίζουν οι ξενοδόχοι. Οι ξε-
νοδόχοι επισημαίνουν ακόμα ότι από
τη στιγμή που μια επιχείρηση φιλοξενεί
τουρίστες οφείλει να πληροί όλα τα
μέτρα ασφάλειας υγιεινής και να πλη-
ρώνει όλα τα τέλη που θα έπρεπε να
πληρώνει. Η ζημιά των ξενοδόχων
από τις βραχυχρόνιες μισθώσεις δια-
φαίνεται από τον αριθμό των τουρι-
στικών αφίξεων στα αεροδρόμια της

Κύπρου που δεν φτάνει στα ξενοδο-
χεία. Σύμφωνα με αρμόδιες πηγές, ο
αριθμός αυτός ανέρχεται στο 20% στη
δεδομένη φάση με την τάση να είναι
ανοδική. Παράλληλα, στους χαμένους
συγκαταλέγεται και το κράτος καθώς
τα παράνομα καταλύματα του στοι-
χίζουν σε έσοδα από φόρους. 

Υπέρ και κατά 
Οι κυριότεροι λόγοι για τους οποίους

οι τουρίστες προτιμούν τα καταλύματα
βραχυχρόνιας μίσθωσης στην Κύπρο
είναι το οικονομικό κομμάτι, αλλά και
το γεγονός ότι προσφέρουν ελευθερία
κινήσεων σε σχέση με τα ξενοδοχεία.
Πιο συγκεκριμένα, η ενοικίαση των
καταλυμάτων τύπου Airbnb αποδει-
κνύεται πιο οικονομική για παρέες ή
οικογένειες σε σύγκριση με πολλαπλά
δωμάτια σε ξενοδοχεία. Οι ταξιδιώτες
μπορούν ακόμα να επιλέξουν ανάμεσα
σε διαμερίσματα, σπίτια, βίλες ή στούν-
τιο, προσαρμοσμένα στις ανάγκες
τους, είτε ταξιδεύουν μόνοι, είτε με
οικογένεια ή με φίλους. Εξάλλου, τα
συγκεκριμένα καταλύματα σημειώνουν
θετική συνεισφορά στην τοπική οι-
κονομία, αφού οι χρήστες τους χρη-
σιμοποιούν αρκετές υπηρεσίες, όπως
εστιατόρια, μεταφορές, ενοικίαση αυ-

τοκινήτων. Επιπλέον, στα θετικά για
τους ιδιοκτήτες των ακινήτων τύπου
Airbnb είναι η δυνατότητα να χρησι-
μοποιούν το ακίνητό τους όταν δεν
είναι διαθέσιμο για ενοικίαση, προ-
σφέροντας μεγαλύτερη ευελιξία σε
σχέση με τις μακροχρόνιες μισθώσεις.

Στα αρνητικά των καταλυμάτων
βραχυχρόνιας μίσθωσης συμπεριλαμ-
βάνεται το ρίσκο για την ποιότητα
των καταλυμάτων, η οποία ενδέχεται
να διαφέρει σημαντικά από αυτό που
επιδεικνύουν οι φωτογραφίες ή οι πε-
ριγραφές. Παράλληλα, στα καταλύματα
αυτά ενδέχεται να προκύψουν και
πρόσθετα κόστη όπως τέλη καθαριό-
τητας, υπηρεσιών ή άλλες χρεώσεις
μπορεί να αυξήσουν το συνολικό κό-
στος της διαμονής. Αναφορικά με τους
ιδιοκτήτες, στα αρνητικά συμπερι-
λαμβάνεται η κανονική καταβολή των
φορολογικών τους υποχρεώσεων, αλλά
και η νομότυπη διαδικασία αδειοδό-
τησής τους μέσω της εγγραφής τους
στο σχετικό μητρώο του Υφυπουρ-
γείου. 

Η στέγαση
Σε μια χώρα που έχει έλλειψη οι-

κιστικών κλινών για νεαρά ζευγάρια,
η ραγδαία αύξηση των καταλυμάτων

αυτών έχει βάλει και πίεση σε ορισμέ-
νες περιοχές όσον αφορά το στεγα-
στικό. 

Ειδικότερα στη Λεμεσό, στην Πάφο
και στην ελεύθερη Αμμόχωστο, υπάρ-
χουν σήμερα περιορισμένες επιλογές
στέγασης, ή πολύ ακριβές. Αυτό συμ-
βαίνει διότι από τη στιγμή που φεύγει
από την αγορά μεγάλος αριθμός κα-
τοικιών ή διαμερισμάτων, τα εναπο-
μείναντα ακριβαίνουν. 

Ως εκ τούτου, η ραγδαία αύξηση
των βραχυχρόνιων μισθώσεων έχει
οδηγήσει σε έκρηξη των ενοικίων σε
πολλές περιοχές –καθιστώντας τη
στέγαση πιο ακριβή για τους μόνιμους
κατοίκους– αλλά και σε μεγάλη έλλειψη
διαθέσιμων ακινήτων για μακροχρόνια
μίσθωση. Στον αντίποδα, ορισμένοι
υποστηρίζουν ότι ενώ το Airbnb μπορεί
να επηρεάζει τοπικά τις τιμές ενοικίων
σε τουριστικές περιοχές, εντούτοις
δεν αποτελεί κύριο παράγοντα της
στεγαστικής κρίσης στην Κύπρο.

Η αντιμετώπιση της κρίσης απαιτεί
επικέντρωση στην αύξηση της προ-
σφοράς προσιτών κατοικιών, στη βελ-
τίωση των μισθών και στη διευκόλυν-
ση των διαδικασιών αδειοδότησης
και όχι στην απαγόρευση ή περιορισμό
του Airbnb, τονίζουν.

Οι παρενέργειες στον ξενοδοχειακό κλάδο και η πίεση στο στεγαστικό

<<<<<<

Οι ξενοδόχοι επισημαί-
νουν ότι από τη στιγμή

που μια επιχείρηση 
φιλοξενεί τουρίστες

οφείλει να πληροί όλα
τα μέτρα ασφάλειας

και υγιεινής.

<<<<<<

Τα καταλύματα βραχυχρόνιας 
μίσθωσης απορροφούν 
το 20% της τουριστικής ροής
με αυξητικές τάσεις.

<<<<<<

Τα πλεονεκτήματα, τα μειονεκτή-
ματα και οι φωνές για φοροδια-
φυγή και στέρηση εσόδων από
το κράτος.
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Εργα τέχνης, άυλοι τίτλοι, αυτοκί-
νητα, κότερα, ελικόπτερα, ακί-
νητα κ.λπ. που έχουν δεσμευθεί 
από τις Αρχές και προέρχονται 
από εγκληματικές δραστηριότη-
τες αξιοποιούνται από το ελληνι-
κό ∆ημόσιο. Το οικονομικό επι-
τελείο προχώρησε στη σύσταση 
επιτροπής η οποία θα πρέπει 
να εκδώσει όλες τις κανονιστι-
κές πράξεις για την αξιοποίηση 
όλων των δεσμευμένων περιου-
σιακών στοιχείων και σε σύντο-
μο χρονικό διάστημα θα πρέ-
πει να υποβάλει τα πορίσματά 
της στην πολιτική ηγεσία του 
υπουργείου Εθνικής Οικονομίας 
και Οικονομικών. Στην επιτρο-
πή συμμετέχουν στελέχη των 
εφοριακών και τελωνειακών, 
της Τράπεζας της Ελλάδος και 
όπου κριθεί αναγκαίο θα μετέ-
χουν και στελέχη του υπουργεί-
ου ∆ικαιοσύνης. Σε ερώτηση της 
«Κ» για το αν υπάρχει κάποια 
εικόνα για τα δεσμευμένα περι-
ουσιακά στοιχεία, η απάντηση 
ήταν αρνητική. Οπως αναφέ-
ρουν κυβερνητικοί παράγοντες, 
θα δημιουργηθεί ειδικό πληρο-
φοριακό σύστημα στο οποίο θα 
καταγραφούν όλα τα περιουσια-
κά στοιχεία. Τη διαχείριση της 
διαδικασίας αυτής αναλαμβάνει 
το Σώμα ∆ίωξης Οικονομικού 
Εγκλήματος. Οι ίδιοι κυβερνητι-
κοί παράγοντες αναφέρουν ότι 
δεσμευμένα περιουσιακά στοι-
χεία υπάρχουν στο Ταμείο Πα-
ρακαταθηκών και ∆ανείων, στις 
κτηματικές υπηρεσίες, στη ∆ι-
εύθυνση ∆ιαχείρισης ∆ημοσίου 
Υλικού και σε άλλες υπηρεσίες, 
αλλά συγκεντρωμένα δεδομένα 
δεν υπάρχουν πουθενά.

Σύμφωνα με τη νομοθεσία, 
το ∆ημόσιο μπορεί να προχωρά-
ει στην πώληση κινητών περι-
ουσιακών στοιχείων αξίας άνω 
των 300.000 ευρώ που προέρ-
χονται από εγκληματικές δρα-
στηριότητες και δεσμεύονται, 
κατάσχονται ή δημεύονται στο 

πλαίσιο ποινικής διαδικασίας, 
όπως έργα τέχνης και άυλοι τίτ-
λοι, ενώ δίνεται η δυνατότητα 
στην ΕΤΑ∆ να διαχειρίζεται τα 
δεσμευμένα ακίνητα αποκλει-
στικά μέσω της εκμίσθωσης ή 
παραχώρησης της χρήσης τους 
έναντι ανταλλάγματος.

Για κάθε περιουσιακό στοι-
χείο καταρτίζεται και τηρείται 
φάκελος όπου καταχωρίζεται 
από την αρμόδια αρχή διαχείρι-
σης το είδος των δεσμευμένων 
ή κατασχεμένων ή δημευμέ-
νων περιουσιακών στοιχείων, 

ανά κατηγορία, όπως, ενδεικτι-
κά, ακίνητο, τροχοφόρο όχη-
μα, μηχάνημα, πλωτό σκάφος, 
εναέριο μέσο, μετρητά, τραπε-
ζικός λογαριασμός, θυρίδα, άυ-
λος τίτλος. Για τα δεσμευμένα 
περιουσιακά στοιχεία που μπο-
ρούν να αξιοποιηθούν προβλέ-
πονται τα εξής:
1. Χρήματα, περιεχόμενο θυ-
ρίδων, τίτλοι που δεσμεύονται 
μεταφέρονται σε δεσμευμένο 
έντοκο καταθετικό λογαριασμό.
2. Τα κινητά περιουσιακά στοι-
χεία που δεσμεύονται ή κατά-
σχονται εκποιούνται μόνο μετά 
το αμετάκλητο της απόφασης 
για τη δήμευσή τους. Κατ’ εξαί-
ρεση επιτρέπεται η εκποίηση 
ή η διάθεση των κινητών περι-
ουσιακών στοιχείων, συμπερι-
λαμβανομένων των κινητών πε-
ριουσιακών στοιχείων μεγάλης 
οικονομικής αξίας, από τον φο-
ρέα διαχείρισης, σε συνεργασία 
με τις υπηρεσίες οι οποίες είναι 
υπεύθυνες για τη φύλαξη κατά 
τη διαχείριση αυτών. Η εκποίη-

ση μπορεί να πραγματοποιηθεί, 
έπειτα από προηγούμενη ακρό-
αση του ιδιοκτήτη, εφόσον τα 
στοιχεία του είναι γνωστά, όταν 
συντρέχουν σωρευτικά οι εξής 
προϋποθέσεις:
– ∆εν διατάσσεται η άρση της 
δέσμευσης ή της κατάσχεσης 
αυτών μετά την πάροδο δια-
στήματος έξι μηνών από τη δι-
ενέργεια αυτής.
– ∆ιαπιστώνεται ότι η φύλαξη 
καθίσταται οικονομικά ασύμ-
φορη ή ιδιαιτέρως δαπανηρή ή 
υφίσταται κίνδυνος για τη μεί-
ωση ή την απώλεια της οικονο-
μικής αξίας τους λόγω αχρησί-
ας ή των συνθηκών φύλαξης ή 
άλλων κινδύνων.

Τα δεσμευμένα κινητά περι-
ουσιακά στοιχεία μπορούν να δι-
ατίθενται είτε δωρεάν είτε ένα-
ντι ανταλλάγματος σε φορείς 
του δημοσίου τομέα, Σώματα 
Ασφαλείας, οργανώσεις κοινωνί-
ας των πολιτών και κοινωφελείς 
φορείς για την κάλυψη των λει-
τουργικών αναγκών τους.

Αύξηση του ποσοστού του πλη-
θυσμού που αντιμετωπίζει κίν-
δυνο φτώχειας, αλλά και του 
πληθυσμού που βιώνει υλικές 
και κοινωνικές στερήσεις λόγω 
οικονομικής αδυναμίας είναι το 
αποτέλεσμα της πληθωριστι-
κής κρίσης διαρκείας που έπλη-
ξε την Ελλάδα από τα μέσα του 
2021 και τουλάχιστον μέχρι και 
πέρυσι. Αν και το μέσο ετήσιο 
εισόδημα αυξήθηκε και μάλι-
στα κατά 7,3%, απόρροια της 
αύξησης των μισθών και της 
ενίσχυσης της απασχόλησης, 
οι υψηλές τιμές σε τρόφιμα, 
καύσιμα και η ραγδαία άνοδος 
των ενοικίων το «ροκάνισαν». 

Σύμφωνα με τα στοιχεία 
που ανακοίνωσε η Ελληνική 
Στατιστική Αρχή (ΕΛΣΤΑΤ) το 
ποσοστό του πληθυσμού σε 
κίνδυνο φτώχειας, όπως προ-
κύπτει από την έρευνα εισο-
δήματος και συνθηκών διαβί-
ωσης των νοικοκυριών έτους 
2024, με περίοδο αναφοράς 
εισοδήματος το 2023, ήταν το 
2024 26,9% από 26,1% το 2023 
και 26,3% το 2022. Μετά τις κοι-
νωνικές μεταβιβάσεις (κοινωνι-
κά και οικογενειακά επιδόματα 
εν προκειμένω) το ποσοστό του 
πληθυσμού σε κίνδυνο φτώ-
χειας διαμορφώθηκε σε 19,6%, 
σημειώνοντας επίσης αύξηση 
κατά 0,7 ποσοστιαίες μονάδες 
σε σύγκριση με το προηγού-
μενο έτος. 

Το γεγονός δε ότι η πληθωρι-
στική κρίση έπληξε σημαντικά 
όχι μόνο τα νοικοκυριά με πολύ 
χαμηλό εισόδημα, αλλά και τα 
μεσαίου εισοδήματος νοικοκυ-
ριά, αποτυπώνεται στο γεγονός 

ότι το 2024, σε σύγκριση με το 
2013 ενισχύθηκε το ποσοστό 
του πληθυσμού με υλικές και 
κοινωνικές στερήσεις στο 14% 
από 13,5% το 2023 και 13,9% 
το 2022 και το 2021. 

Σε ορισμένες περιπτώσεις, 

μάλιστα, διευρύνθηκε το πο-
σοστό του πληθυσμού σε σύ-
γκριση με την περυσινή έρευνα 
που εμφανίζει αδυναμία κάλυ-
ψης κάποιων βασικών αναγκών. 
Ετσι, το ποσοστό του πληθυ-
σμού που δυσκολεύεται να πλη-
ρώσει το ενοίκιο κύριας κατοικί-
ας ή τη δόση δανείου για κύρια 
κατοικία αυξήθηκε πέρυσι σε 
27,2% από 26% στην έρευνα 
του 2023. Η ραγδαία αύξηση 
των ενοικίων έπληξε περισσότε-
ρο τα φτωχά νοικοκυριά, με το 
56,1% του φτωχού πληθυσμού 
από 43,5% το 2023 να δηλώνει 
αδυναμία πληρωμής. Αντιθέ-

τως, υποχώρησε σε 19,2% από 
21,9% το αντίστοιχο ποσοστό 
επί του μη φτωχού πληθυσμού. 
Πάνω από το 50% του συνολι-
κού πληθυσμού και συγκεκριμέ-
να το 56,50% αντιμετωπίζει δυ-
σκολία στο να αντικαταστήσει 
φθαρμένα έπιπλα, για το 46% η 
πληρωμή διακοπών διάρκειας 
μιας εβδομάδας είναι μάλλον 
πολυτέλεια, ενώ ένα περίπου 
44% δυσκολεύεται να καλύψει 
έκτακτες, αλλά αναγκαίες δα-
πάνες ύψους 480 ευρώ περίπου. 

Το ότι συνολικά μετά την 
οικονομική κρίση της προη-
γούμενης δεκαετίας έχουν 
φτωχύνει όλοι περισσότερο 
αποτυπώνεται σε ένα ακόμη 
στοιχείο της ΕΛΣΤΑΤ. Το πο-
σοστό του πληθυσμού, μετά 
τις κοινωνικές μεταβιβάσεις, σε 
κίνδυνο φτώχειας για το έτος 
2024 υπολογιζόμενο, όμως, με 
το κατώφλι φτώχειας του 2008 
εκτιμάται σε 31,2% (αντί για 
19,6%). ∆ηλαδή κάποιος που 
με τα δεδομένα του 2008 θα 
θεωρείτο φτωχός, σήμερα δεν 
θεωρείται. Από την άλλη γενι-
κά είμαστε σε καλύτερη θέση 
σε σύγκριση με το 2019, καθώς 
το ποσοστό του πληθυσμού σε 
κίνδυνο φτώχειας υπολογιζόμε-
νο με το κατώφλι φτώχειας του 
έτους 2019 εκτιμάται σε 12,8%. 
Σε ό,τι αφορά, τέλος, τον δείκτη 
οικονομική ανισότητας, αυτός 
παρέμεινε σχετικά αμετάβλη-
τος, στο 5,27 το 2024 από 5,28 
το 2023, κάτι που σημαίνει ότι 
το μερίδιο του εισοδήματος του 
πλουσιότερου 20% του πληθυ-
σμού είναι 5,27 φορές μεγαλύ-
τερο από το μερίδιο του εισο-
δήματος του φτωχότερου 20% 
του πληθυσμού.

Δεσμευμένα περιουσιακά στοιχεία υπάρχουν στο Ταμείο Παρακαταθηκών και ∆ανείων, στις κτηματικές υπηρε-
σίες, στη ∆ιεύθυνση ∆ιαχείρισης ∆ημοσίου Υλικού (φωτογραφία) και σε άλλες υπηρεσίες, αλλά συγκεντρωμένα 
δεδομένα δεν υπάρχουν πουθενά.
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Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Το ποσοστό είναι αυ-
ξημένο κατά 0,7 πο-

σοστιαίες μονάδες σε 
σύγκριση με το προη-

γούμενο έτος. 

Στην αξιοποίηση δεσμευμένων
περιουσιών προχωράει το Δημόσιο

Κίνδυνος φτώχειας για το 19,6% του πληθυσμού

Σύσταση επιτροπής υπό το ΣΔΟΕ για την καταγραφή των κατασχεμένων 

ΠΗΓΗ: ΕΛΣΤΑΤ

Ποσοστό πληθυσμού με βασικές
υλικές και κοινωνικές στερήσεις

Αδυναμία αντικατάστασης φθαρμένων επίπλων

Δυσκολία στην πληρωμή ενοικίου, δόσης δανείου, 
πάγιων λογαριασμών, καταναλωτικών δανείων

Αδυναμία κάλυψης εκτάκτων αναγκών

Αδυναμία πληρωμής μιας εβδομάδας διακοπών 

Αδυναμία για ικανοποιητική θέρμανση 
τον χειμώνα και δροσιά το καλοκαίρι

Αδυναμία για διατροφή που να περιλαμβάνει 
κάθε δεύτερη ημέρα κοτόπουλο, κρέας, ψάρι ή λαχανικά 

56,5%

42,8%
43,9%
46,0%

19,0%

11,2%

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 

Σύμφωνα με τη νο-
μοθεσία, το Δημό-

σιο μπορεί να προβεί 
στην πώληση κινητών 
περιουσιακών στοι-

χείων αξίας άνω
των 300.000 ευρώ.

Σημαντικές θα μπορούσαν να εί-
ναι οι άμεσες επιπτώσεις από τη 
δασμολογική πολιτική των ΗΠΑ 
σε επιμέρους προϊόντα που βρή-
καν στήριγμα στη συγκεκριμέ-
νη αγορά την τελευταία εξαετία, 
επισημαίνει μελέτη της Εθνικής 
Τράπεζας. Τα προϊόντα αυτά εί-
ναι κυρίως τρόφιμα, όπως οι ελιές 
και το ελαιόλαδο, αλλά και το 
τσιμέντο.

Η μελέτη της Εθνικής (επι-
κεφαλής οικονομολόγος Νίκος 
Μαγγίνας) επιχειρεί μια πιο ανα-
λυτική προσέγγιση, πέρα από 
την παραδοχή που επικράτησε 
τελευταίως μεταξύ των αναλυ-
τών ότι η έκθεση των ελληνικών 
εξαγωγών στην αγορά των ΗΠΑ 
είναι σχετικά μικρή και συνεπώς 
οι επιδράσεις των δασμών θα εί-
ναι κυρίως έμμεσες.

Στο πλαίσιο αυτό, επισημαίνει 
τη σημαντική άνοδο των ελλη-
νικών εξαγωγών συνολικά στις 
ΗΠΑ τα τελευταία χρόνια και 
φωτίζει τις υψηλές επιδόσεις επι-
μέρους προϊόντων που θα υπο-
στούν πλήγμα με μια απαγορευ-
τική δασμολογική πολιτική.

Οπως αναφέρεται, καθώς οι 
επιδόσεις των βασικών ευρωπα-
ϊκών αγορών ∆υτικής Ευρώπης 
και Βαλκανίων είναι υποτονικές 
τον τελευταίο ενάμιση χρόνο, οι 
εξαγωγείς αναζήτησαν εναλλα-
κτικές αγορές. Στο πλαίσιο αυτό, 
η συμβολή της Βόρειας Αμερικής 
ήταν κρίσιμη. Το μερίδιο των 
ΗΠΑ στις ελληνικές εξαγωγές 
έφτασε στο 5,3% το 2024, από 
4,5% το 2019, συνεισφέροντας 
το 7% της ανόδου την αντίστοι-
χη περίοδο. Βεβαίως, το ελληνι-
κό μερίδιο παραμένει χαμηλό 
σε σύγκριση με το ευρωπαϊκό, 
αφού οι ΗΠΑ απορροφούν το 
20% των ευρωπαϊκών εξαγω-
γών. Γι’ αυτό, εξηγεί η μελέτη 
της Εθνικής, το ενδιαφέρον των 
αναλυτών επικεντρώνεται στις 
δυνητικά υψηλότερες έμμεσες 
επιδράσεις των δασμών, μέσω 
του οικονομικού πλήγματος που 
θα επιφέρουν σε βασικούς μας 
εταίρους.

Ωστόσο, η αναλυτική διερεύ-
νηση των εξαγωγικών επιδόσε-
ων της τελευταίας εξαετίας που 
έκανε η Εθνική ανέδειξε επιμέ-
ρους προϊόντα που είναι δυνητι-
κά ευάλωτα στις άμεσες επιπτώ-
σεις των δασμών.

Συγκεκριμένα, εντοπίστηκαν 
23 προϊόντα τα οποία διατη-
ρούν στις ΗΠΑ: α) σταθερή εξα-
γωγική παρουσία, β) σωρευτικές 
εξαγωγές άνω των 10 εκατ. ευ-
ρώ και γ) υψηλή εξάρτηση (με 
τις ΗΠΑ να απορροφούν άνω 
του 10% στο σύνολο των εξα-
γωγών τους).

Σε αυτά τα προϊόντα λοιπόν 
(που σε μεγάλο βαθμό εντάσσο-
νται στους κλάδους τροφίμων, 
υλικών κατασκευών και ηλε-
κτρολογικού εξοπλισμού), οι 
ΗΠΑ ήταν σημαντική κινητή-
ριος δύναμη την τελευταία εξα-
ετία, καλύπτοντας σημαντικό 
κομμάτι της ανόδου στην περίο-
δο 2019-2024 (εύρους 10%-70%). 
Ειδικότερα:
• Στον κλάδο τροφίμων, που 
έχει τις υψηλότερες εξαγωγές 
στις ΗΠΑ (3,2 δισ. ευρώ σωρευτι-
κά την περίοδο 2019-2024, καλύ-
πτοντας 7% των εξαγωγών τρο-
φίμων), εντοπίζονται 9 ευάλωτα 
προϊόντα βάσει των παραπάνω 
κριτηρίων. Τα κυριότερα είναι 

οι ελιές και το ελαιόλαδο, με σω-
ρευτικές εξαγωγές από 1 δισ. 
το καθένα στην εξαετία προς 
τις ΗΠΑ (και έκθεση της τάξε-
ως του 20%-30%), καθώς επίσης 
και ροδάκινα, ακτινίδια, κρασί, 
ζυμαρικά, βύνη, μέλι και σύκα.
• Στα υλικά κατασκευών ξεχω-
ρίζουν προϊόντα όπως το τσιμέ-
ντο (οι ΗΠΑ απορροφούν το 50% 
των εξαγωγών, που έφθασαν τα 
0,6 δισ. ευρώ στην εξαετία), τα 
μάρμαρα (έκθεση 18%), τα κου-
φώματα αλουμινίου και οι πλα-
στικοί σωλήνες.
• Στον ηλεκτρολογικό εξοπλι-
σμό, οι αντιστάσεις και οι σύν-
δεσμοι κυκλωμάτων (με έκθεση 
80% και 30%, αντιστοίχως) και 
τα πάνελ.
• Στα λοιπά καταναλωτικά προ-
ϊόντα περιλαμβάνονται προϊό-
ντα μαλλιών, κοσμήματα, σκάφη, 
γούνες, προϊόντα τέχνης, εργα-
λεία μετρήσεων και ξυραφάκια.

Τρόφιμα και τσιμέντο
τα πλέον ευάλωτα

προϊόντα στους δασμούς

Εμφανίζουν τον μεγα-
λύτερο όγκο εξαγωγών 

προς
τις ΗΠΑ, σύμφωνα

με μελέτη της Εθνικής 
Τράπεζας.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Οι επιδόσεις των βασικών ευρωπαϊκών αγορών σε ∆υτική Ευρώπη και Βαλ-
κάνια είναι υποτονικές τον τελευταίο ενάμιση χρόνο, οπότε οι εξαγωγείς ανα-
ζήτησαν εναλλακτικές αγορές στη Β. Αμερική και κυρίως στις ΗΠΑ.

Α
Π

Ε
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Όσα θα έπρεπε 
να ξέρουν οι γονείς

Όσα διστάζουν 
να πουν τα παιδιά

ΚΥΡΙΑΚΗ

27/4

Οι συγκρούσεις
και τα ψέματα

Οι πρώτοι έρωτες 
και το σεξ

Η πίεση των Πανελληνίων και 
η διαχείριση της αποτυχίας

Το άγχος και η επιδημία 
του αυτοτραυματισμού

Η αντιμετώπιση των εθισμών 
σε ουσίες και διαδίκτυο

ΟΟΟιιιι σσσσυυυγγγκκκρρροοοούύύύσσσσεεεειιιιςςςς
κκκαααιιιι τττααα ψψψψέέέμμμαααατττταααα

ΟΟΟΟιιιι   ππππρρρρώώώώττττοοοοιιιι  έέέέρρρρωωωωττττεεεεςςςς  
κκκκααααιιιι  ττττοοοο  σσσσεεεεξξξξ

ΗΗΗΗΗΗΗ    πππππππίίίίίίεεεεεεεεσσσσσσηηηηηη   ττττττωωωωωωωωνννννννν  ΠΠΠΠΠΠΠΠααααααααννννννεεεεεεελλλλλλλλλληηηννννίίίωωων κκααιιιι 
ηηηηηη  δδδδδιιιιαααααχχχχεεεεεεείίίίίρρρρριιιιιισσσσσσηηηηηη ττττηηηηςςς αααπποοτττυυχχίίααςςς

ΤΤΤοοοο  άάάάγγγγχχχχοοοοςςςς  κκκκααααιι  ηηη εεππιιδδηημμίίαα 
τττοοοουυυυ  ααααυυυυτττοοοοτττρραααυυυμμμαααττιισσμμούύ

ΗΗΗΗ ααααννννττττιιιιμμμμεεεεττττώώώώππππιιιισσσσηηηη  ττττωωωωνννν  εεεεθθθθιιιισσσσμμμμώώώώνννν  
σσσσεεεε  οοοουυυυσσσσίίίίεεεεςςςς   κκκκααααιιιι δδδδιιιιααααδδδδίίίίκκκκττττυυυυοοοο

Στα πανηγύρια, ανάμεσα στους 
άλλους παραδοσιακούς χορούς 
και στα γλέντια, κυρίαρχη θέ-
ση έχει το γλέντι της παραοικο-
νομίας. Οσο και αν ακούγεται 
περίεργο, η φοροδιαφυγή στα 
πανηγύρια έχει «χτυπήσει» κόκ-
κινο με τραγουδιστές να μη δη-
λώνουν όσα εισπράττουν, ενώ 
για το φαγητό που προσφέρε-
ται έναντι αντιτίμου (από σου-
βλάκια μέχρι γουρουνοπούλες) 
δεν εκδίδονται αποδείξεις και 
γενικότερα διακινούνται στα... 
καλά πανηγύρια εκατοντάδες 
χιλιάδες ευρώ, χωρίς αυτά να 
περνούν από την επίσημη οι-
κονομία.

Το μέγεθος της φοροδιαφυ-

γής και της παραοικονομίας 
οδήγησε τις ελεγκτικές υπη-
ρεσίες της ΑA∆Ε στη χαρτο-
γράφηση όλων των πανηγυριών 
της επικράτειας. Από μικρά μέ-
χρι και τα μεγάλα του ∆εκαπε-
νταύγουστου. 

Συνολικά χαρτογραφήθηκαν 
περισσότερα από 70.000 πανη-
γύρια σε όλη τη χώρα. ∆ηλα-
δή σε καθημερινή βάση γίνο-
νται 190 πανηγύρια. Σε αυτό 
το σημείο ξεκινάει η έρευνα. 
Αυτό σημαίνει ότι αναζητού-
νται δημοσιεύσεις για το συ-
γκεκριμένο πανηγύρι που θα 
πραγματοποιηθεί, ποιος θα εί-

ναι ο τραγουδιστής ή οι τρα-
γουδιστές, τι θα προσφέρεται 
για φαγητό κ.λπ. Εφόσον αξιο-
λογηθεί ότι το πανηγύρι είναι 
σημαντικό, μεταβαίνει ελεγκτι-
κός μηχανισμός και ξεκινάει 
κανονικά ο έλεγχος.

Γνωρίζοντας λοιπόν οι ελε-
γκτές της φορολογικής διοίκη-

σης ποιος ή ποιοι τραγουδούν, 
μεταβαίνουν στα πανηγύρια. 
Η πρώτη κίνηση είναι να ζη-
τήσουν τη σύμβαση που έχει 
κάνει ο τραγουδιστής με τον 
πολιτιστικό σύλλογο, τον δήμο 
και γενικότερα με τον διοργα-
νωτή του πανηγυριού. ∆εν εί-
ναι λίγες οι περιπτώσεις όπου 

έχει διαπιστωθεί ότι ένα πο-
σό της αμοιβής του τραγουδι-
στή εκδίδεται με τιμολόγιο στο 
όνομά του και ένα δεύτερο πο-
σό στην εταιρεία που διατη-
ρεί. Μάλιστα έχουν εντοπιστεί 
περιπτώσεις όπου η εταιρεία 
αυτή έχει έδρα τη Βουλγαρία. 
Ελέγχονται, επίσης, οι ηχολή-

πτες και η εταιρεία ενοικίασης 
των μηχανημάτων και φυσικά 
οι οργανοπαίκτες για τα ποσά 
που έχουν συμφωνήσει.

Σύμφωνα με πληροφορίες, η 
«ταρίφα» σε ένα καλό πανηγύρι 
για τον τραγουδιστή ανέρχεται 
στο ποσό των 10.000 ευρώ κα-
τά μέσον όρο και για τον ηχο-
λήπτη και τα μηχανήματα στις 
5.000 ευρώ. 

Μικρότερα είναι τα ποσά για 
τους οργανοπαίκτες. Μάλιστα, 
σε ένα μεγάλο πανηγύρι ένας 
πολύ γνωστός τραγουδιστής 
«άπλωσε» και πάγκο πουλώντας 
τα cd του (όχι ο ίδιος, αλλά η 
εταιρεία παραγωγής).

Ο έλεγχος όμως δεν σταμα-
τά εδώ, αλλά επεκτείνεται και 
στις καντίνες που πωλούν σου-

βλάκια ή στα σημεία πώλησης 
της γνωστής γουρουνοπούλας, 
για την οποία λαμβάνεις μόνο 
ένα χαρτάκι για την παραγγε-
λία και το ποσό που πρέπει να 
πληρώσεις. Φυσικά ούτε για τα 
ποτά ούτε για τα εδέσματα εκ-
δίδεται κάποια απόδειξη στα 
περισσότερα πανηγύρια. Ενα 
ζήτημα που έχει δημιουργηθεί 
τον τελευταίο καιρό αφορά τον 
υγειονομικό έλεγχο και τις συν-
θήκες υγιεινής για τα προϊόντα 
που πωλούνται. ∆εν αποκλείε-
ται στο πλάι των ελεγκτών να 
βρεθούν και οι υπάλληλοι του 
Γενικού Χημείου του Κράτους.

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Χορεύοντας με την... εφορία
Η εκτεταμένη φοροδιαφυγή που γίνεται στα πανηγύρια μπαίνει στο στόχαστρο της ΑΑΔΕ

Οι ελεγκτικές υπηρεσίες της ΑΑ∆Ε προχώρησαν στη χαρτογράφηση όλων των πανηγυριών και εντό-
πισαν περισσότερα από 70.000 σε όλη τη χώρα. Στα μεγάλα πανηγύρια θα πραγματοποιείται από πριν 
έρευνα και θα μεταβαίνει κλιμάκιο εφοριακών για έλεγχο.

Τραγουδιστές δεν δηλώνουν όσα 
εισπράττουν, ενώ για το φαγητό 
που προσφέρεται έναντι αντιτίμου 
δεν εκδίδονται αποδείξεις.

Στα μεγάλα πανηγύρια γίνεται 
τζίρος εκατοντάδων χιλιάδων ευρώ, 
χωρίς αυτά να περνούν από 
την επίσημη οικονομία.
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Εως το 2032 το αεροδρόμιο της 
Αθήνας θα μπορεί να εξυπηρε-
τεί 40 εκατομμύρια επιβάτες. Ο 
προϋπολογισμός του έργου ανέρ-
χεται σε 1,28 δισ. ευρώ και έχει 
εξασφαλιστεί η χρηματοδότηση 
με ίδια κεφάλαια και δανεισμό. 
Συγκεκριμένα έχει διασφαλιστεί 
τραπεζική χρηματοδότηση ύψους 
800 εκατ. ευρώ, ενώ εγκρίθηκε κα-
τά την τακτική γενική συνέλευση 
της εταιρείας τη Μεγάλη ∆ευτέρα 
και πρόγραμμα επανεπένδυσης 
μερίσματος (Scrip Dividend). Ει-
δικότερα εγκρίθηκε σχέδιο αύ-
ξησης μετοχικού κεφαλαίου για 
επενδύσεις σε αεροπορικές δρα-
στηριότητες που θα πραγματο-

ποιηθεί μέσω ενός προαιρετικού 
προγράμματος επανεπένδυσης 
μερίσματος έως 100 εκατ. ευρώ 
από τα κέρδη του 2024 και επι-
πλέον έως 140 εκατ. ευρώ από 
τα κέρδη των επόμενων τριών 
ετών. Οσον αφορά τα υπόλοιπα 
200 εκατ. ευρώ που υπολείπονται 
για την ολοκλήρωση της χρημα-
τοδότησης του έργου, αυτά ανα-
μένεται να προέλθουν επίσης από 
δανεισμό, χωρίς να αποκλείεται 
η έκδοση ομολογιακού δανείου. 

Από τα μέσα του 2027, οπό-
τε αναμένεται να έχει ολοκλη-
ρωθεί το νέο πολυώροφο πάρ-
κινγκ, προβλέπεται η συμβολή 
του επενδυτικού προγράμματος 

να αποτυπωθεί και στα οικονομι-
κά αποτελέσματα της εταιρείας 
στην κατηγορία των εσόδων από 
μη αεροπορικές δραστηριότητες, 
ενώ από το 2028 θα συμμετά-
σχουν και τα επιπρόσθετα έσο-
δα από την επέκταση του χώρου 
των εμπορικών καταστημάτων. 
Οι εκτιμήσεις για την κερδοφο-
ρία του αεροδρομίου προβλέπουν 
καθαρά έσοδα της τάξης των 200 
εκατ. ευρώ για τα επόμενα δύο 
χρόνια.    

Η συνολική αύξηση των χώ-
ρων του αεροδρομίου θα προσθέ-
σει περίπου 148.000 τετραγωνικά 
μέτρα (+68%) για την παροχή 
πρόσθετων εγκαταστάσεων δια-

χείρισης επιβατών, πρόσθετων 
αιθουσών επιβίβασης, νέων θέ-
σεων στάθμευσης αεροσκαφών, 
διευρυμένων χώρων λιανικής πώ-
λησης και εστίασης, καθώς και 
των απαιτούμενων τροποποιήσε-
ων του οδικού δικτύου και λοιπών 
υποδομών. Αλλα μέρη του προ-
γράμματος επέκτασης αεροδρομί-
ου περιλαμβάνουν την ανάπτυξη 
32 επιπλέον θέσεων στάθμευσης 
αεροσκαφών στο βόρειο τμήμα 
της πίστας και έναν νέο πολυώρο-
φο χώρο στάθμευσης οχημάτων. 
Σημειώνεται πως το πρόγραμμα 
επέκτασης δεν περιλαμβάνει κα-
μία ανάγκη για πρόσθετο διάδρο-
μο προσγείωσης και απογείωσης 

ή πρόσθετους τροχοδρόμους. Οι 
πρώτες παραδόσεις νέων χώρων 
αναμένονται έως τα μέσα του 
2027. Το πρόγραμμα βασίζεται 
σε χωροταξικό σχέδιο (master 
plan) το οποίο έχει λάβει έγκρι-
ση από την Υπηρεσία Πολιτικής 
Αεροπορίας (ΥΠΑ) και προβλέπει 
σε απώτερο χρονικό ορίζοντα 
τη σταδιακή αύξηση της δυνα-
μικότητας του αεροδρομίου έως 
και στα 50 εκατομμύρια επιβάτες 
ετησίως. Η ανάγκη να μεγαλώ-
σει το αεροδρόμιο γρηγορότερα 
προκειμένου να καλύψει την τα-
χύτερη της αναμενόμενης αύξη-
ση της επιβατικής κίνησης που 
καταγράφεται οδήγησε στην εν-

σωμάτωση των δύο φάσεων επέ-
κτασης που είχε προηγουμένως 
αποφασιστεί, δηλαδή τρία χρόνια 
νωρίτερα σε σχέση με τον αρχι-
κό σχεδιασμό. Μάλιστα σύμφω-
να με τη διοίκηση της εταιρείας, 
η συγχώνευση των δύο φάσεων 
αποφέρει σημαντικές συνέργει-
ες σε επίπεδο δυναμικότητας, 
εμπορικής ανάπτυξης και στα-
δίων κατασκευής. Αξίζει να ση-
μειωθεί πως μεταξύ των έργων 
που επιταχύνονται είναι και η 
ανάπτυξη των χώρων μη αερο-
πορικών δραστηριοτήτων από 
13.500 τ.μ. τώρα σε 34.000 τ.μ., 
μια αύξηση της τάξης του +150% 
έναντι +60% στο αρχικό σχέδιο.    

Ενα από τα μεγαλύτερα έργα εκ-
συγχρονισμού υποδομών στην 
Ελλάδα και εκ των σημαντικο-
τέρων στην Ευρώπη βρίσκεται 
πλέον σε εξέλιξη. Σε λίγα χρόνια 
από σήμερα το αεροδρόμιο «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» στα Σπάτα θα 
έχει διπλασιαστεί σε χώρους, οι 
χρόνοι διαχείρισης των επιβα-
τών θα έχουν βελτιωθεί και θα 
μπορεί να εξυπηρετεί καλύτερα 
σημαντικά μεγαλύτερο αριθμό 
ταξιδιωτών από ό,τι σήμερα. Το 
αεροδρόμιο της Αθήνας με 31,85 
εκατομμύρια επιβάτες το 2024 
είχε πολύ μεγαλύτερη αύξηση 
τόσο το 2023 όσο και το 2019 σε 
σύγκριση με τα άλλα ευρωπαϊκά 
αεροδρόμια.     

Το έργο της επέκτασης, προ-
ϋπολογισμού 1,28 δισ. ευρώ, θα 
αυξήσει τη χωρητικότητα του αε-
ροδρομίου με ορίζοντα το 2032 

μέσω ενός σταδιακού κατασκευ-
αστικού προγράμματος που θα 
υλοποιηθεί και θα παραδοθεί 
χωρίς να σταματήσει ούτε για 
μία ώρα η λειτουργία του αερο-
δρομίου. 

Το αεροδρόμιο «Ελευθέριος 
Βενιζέλος» αρχικά σχεδιάστη-
κε και κατασκευάστηκε από τη 
γερμανική πολυεθνική Hochtief 
και ολοκληρώθηκε το 2001. Η 

«∆ιεθνής Αερολιμένας Αθηνών», 
όπως είναι η επωνυμία της πα-
ραχωρησιούχου εταιρείας που 
έχει αναλάβει τη διαχείριση, επι-
ταχύνει πλέον το έργο επέκτα-
σης, το οποίο βασίζεται στο υφι-
στάμενο αρχιτεκτονικό πλαίσιο, 
προσθέτοντας επεκτάσεις και 
τροποποιήσεις τόσο στο κτίριο 
του κύριου τερματικού σταθ-
μού (MTB) όσο και στο κτίριο 
του δορυφορικού τερματικού 
σταθμού (STB). Περιλαμβάνει 
επεκτάσεις προς δυτικά, βόρεια 
και νότια, αναβαθμίζοντας τους 
χώρους εξυπηρέτησης των επι-
βατών αλλά και τις βάσεις των 
αεροσκαφών, τους εμπορικούς 
χώρους και τις πύλες αναχωρή-
σεων. Στην πλήρη λειτουργία 
του προβλέπεται να συνεχίσει 
να είναι ένα από τα πιο «πρά-
σινα» αεροδρόμια διεθνώς, με 
μηδενικές καθαρές εκπομπές 
διοξειδίου του άνθρακα, νέα συ-

στήματα παραγωγής ανανεώσι-
μων πηγών ενέργειας και πρωτο-
ποριακά συστήματα διαχείρισης 
αποβλήτων και υδάτων. Στόχος 
είναι το αεροδρόμιο να πιστο-
ποιηθεί κατά LEED Gold.  

Σχεδιαστικά η επέκταση ανα-
πτύσσεται σε έναν άξονα από 
Βορρά προς Νότο. Ο σχεδιασμός 
του κτιρίου του κύριου τερματι-
κού MTB θα αποκτήσει μια νέα 
πρόσοψη προς τα δυτικά, εκεί 
δηλαδή από όπου και διέρχονται 
οι δρόμοι πρόσβασης στο αερο-
δρόμιο και μπαίνουν οι επιβάτες. 
Θα διαθέτει έξι νέες πύλες, που 
θα οδηγούν στις αίθουσες check-
in και αναχωρήσεων.   

Η μεγάλη κυρίως αίθουσα θα 
αποκτήσει δύο υπερμεγέθεις φω-
ταγωγούς, με σφαιρική διάταξη, 
το βόρειο και το νότιο «μάτι». Στο 
βόρειο «μάτι», που είναι και βασι-
κός χώρος, θα φιλοξενείται ένας 
ολόκληρος μεσογειακός κήπος σε 

έναν κυκλικό, κλιμακωτό χώρο 
ύψους 24,5 μέτρων που θα θυμίζει 
αμφιθέατρο. Το νότιο «μάτι» εί-
ναι ακόμη ένας νέος χώρος, όπου 
τρία επίπεδα θα είναι διατεταγμέ-
να γύρω από έναν χώρο αίθριου. 

Το κτίριο του δορυφορικού 
τερματικού σταθμού θα αλλά-
ξει λειτουργία και θα εξελιχθεί 
σε μια υποδομή με αποκλει-
στικό σκοπό την εξυπηρέτηση 

των επιβατών και των πτήσεων 
Extra Schengen. Θα εξακολου-
θήσει να συνδέεται με τον κυ-
ρίως τερματικό σταθμό μέσω 
σήραγγας, οι χώροι της οποίας 
θα αναβαθμιστούν, ενώ η κυκλο-
φορία των επιβατών θα γίνεται 
ευκολότερα.  

Η στρατηγική για την παράδο-
ση των νέων κτιρίων του τερμα-
τικού σταθμού βασίζεται σε ένα 
πρόγραμμα τροποποιήσεων και 
επεκτάσεων που θα είναι μεν με-
τασχηματιστικό, πλην όμως ελα-
χιστοποιεί την αναστάτωση στις 
υπάρχουσες εγκαταστάσεις και 
καθημερινές λειτουργίες, ισχυρί-
ζονται οι σχεδιαστές του έργου. 
Σημειώνεται ότι τον σχεδιασμό 
για την επέκταση του ∆ιεθνούς 
Αερολιμένα Αθηνών έχει κάνει η 
κοινοπραξία Anemos, που αποτε-
λείται από τα γραφεία Grimshaw, 
Haptic, K-Studio, Arup, Leslie 
Jones, Triagonal και Plan A. 

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ   

Το «Ελευθέριος Βενιζέλος» του 2032  
Ριζική αρχιτεκτονική αναβάθμιση και επέκταση του αεροδρομίου για να εξυπηρετεί 40 εκατομμύρια επιβάτες ετησίως  

Το πλάνο χρηματοδότησης της επένδυσης    

To κτίριο του κύριου τερματικού θα αποκτήσει νέα πρόσοψη 
προς τα δυτικά, εκεί δηλαδή απ’ όπου και διέρχονται οι δρό-
μοι πρόσβασης και μπαίνουν οι επιβάτες.

Στο βόρειο «μάτι», που είναι και βασικός χώρος, θα φιλο-
ξενείται ένας ολόκληρος μεσογειακός κήπος σε έναν κυκλικό, 
κλιμακωτό χώρο, ύψους 24,5 μέτρων, που θυμίζει αμφιθέατρο.

Στη νέα του μορφή το «Ελευθέριος Βενιζέλος» θα διαθέτει 
έξι νέες πύλες εισόδου για τους επιβάτες, που θα οδηγούν 
στις αίθουσες check-in και αναχωρήσεων. 

Το κόστος της επέκτα-
σης είναι 1,28 δισ. και 
το έργο θα υλοποιηθεί 
και θα παραδοθεί χω-

ρίς να σταματήσει ούτε 
για μία ώρα η λειτουρ-
γία του αεροδρομίου.  

Επεκτείνονται και ανα-
βαθμίζονται οι χώροι 
εξυπηρέτησης επιβα-
τών, οι βάσεις των αε-
ροσκαφών, εμπορικοί 

χώροι και οι πύλες
αναχωρήσεων.  

Η επέκταση του αεροδρομίου
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Σχεδόν 278 δισ. δολάρια σε φό-
ρους γλίτωσαν την τελευταία 
δεκαετία οι εταιρείες του απο-
καλούμενου «Silicon Six», δηλα-
δή οι Amazon, Meta, Alphabet, 
Netflix, Apple και Microsoft, 
σύμφωνα με νέα έρευνα. Το 
Fair Tax Foundation (FTF) δια-
πιστώνει ότι οι εταιρείες αυτές 
έχουν «ενσωματώσει» τη φορο-
αποφυγή στα επιχειρηματικά 
μοντέλα τους, με αποτέλεσμα 
να πληρώσουν τα τελευταία 
δέκα χρόνια 278 δισ. δολάρια 
λιγότερους φόρους σε σύγκρι-
ση με τον νόμιμο συντελεστή 
που ισχύει για τις αμερικανικές 
εταιρείες οι οποίες εμφανίζουν 
τα ίδια κέρδη. 

Οι εταιρείες Silicon Six εί-
χαν έσοδα 11 τρισ. δολαρίων 
και κέρδη 2,5 τρισ. δολαρίων 
τα τελευταία δέκα χρόνια. 

Ωστόσο πλήρωσαν κατά μέ-
σον όρο εταιρικό φόρο 18,8%, 
έναντι 29,7% που είναι ο μέ-
σος όρος στις ΗΠΑ. 

«Η ανάλυσή μας δείχνει ότι 
η φοροαποφυγή συνεχίζει να 
είναι ενσωματωμένη στις δο-
μές των επιχειρήσεων. Οι πλη-
ρωμές του εταιρικού φόρου 
εισοδήματος της Silicon Six 
είναι, σε ποσοστιαίες μονάδες, 
πολύ χαμηλότερες από αυτές 
που πληρώνουν τομείς όπως 
οι τράπεζες και η ενέργεια σε 
πολλά μέρη του κόσμου», ση-
μείωσε ο Πολ Μόναγκαν, δι-
ευθύνων σύμβουλος του FTF, 
σύμφωνα με τον Guardian. 

Ο Μόναγκαν αναφέρθηκε 
επίσης στις «επιθετικές φο-
ρολογικές πρακτικές», καθώς 
και στην «τεράστια πολιτική 
επιρροή και οικονομική δύνα-
μη» αυτών των εταιρειών, οι 
οποίες δαπανούν εκατ. δολά-
ρια για να ασκούν πιέσεις σε 
κυβερνήσεις. 

Η έκθεση έρχεται σε μια 
στιγμή που η επιρροή των αμε-
ρικανικών εταιρειών τεχνολο-
γίας υπογραμμίζεται από την 

παρουσία των CEO τους, όπως 
ο Τζεφ Μπέζος της Amazon, ο 
Τιμ Κουκ της Apple και ο Μαρκ 
Ζούκερμπεργκ της Meta, στη 
δεύτερη ορκωμοσία του Αμε-
ρικανού προέδρου Ντόναλντ 
Τραμπ. Μια σημαντική μείω-

ση φόρων για τέτοιες εταιρείες 
φέρεται να βρίσκεται στο επί-
κεντρο των συζητήσεων που 
έχει το Ηνωμένο Βασίλειο με 
την Ουάσιγκτον, στο πλαίσιο 
της προσπάθειάς του να εξα-
σφαλίσει χαμηλότερους δα-
σμούς για τα προϊόντα του που 
εξάγονται στις ΗΠΑ. 

Ο Μόναγκαν δήλωσε ότι με-
γάλο μέρος των εσόδων που 
παράγει η Silicon Six στο εξω-
τερικό υπόκειται σε χαμηλούς 
συντελεστές εταιρικού φόρου 
στις ΗΠΑ, μέσω μιας σχετικής 
φορολογικής ελάφρυνσης. Επι-
πλέον, οι πωλήσεις τους στο 
εξωτερικό υπόκεινται επίσης 
σε χαμηλότερους φορολογι-
κούς συντελεστές λόγω ενός 
συνδυασμού χαμηλότερων 
περιθωρίων κέρδους και εγ-
γραφής των κερδών σε χώρες 

χαμηλής φορολογίας. Ανάμε-
σα στις έξι εταιρείες, η Netflix 
είχε τον χαμηλότερο φορολο-
γικό συντελεστή σε σύγκριση 
με τα καταγεγραμμένα κέρδη 
της, στο 14,7%, ενώ η Micro-
soft πλήρωσε 20,4%. 

Σύμφωνα με το FTF, η Am-
azon είχε τη χειρότερη φορο-
λογική συμπεριφορά με βάση 
παράγοντες όπως το συνολικό 
ποσό του καταβληθέντος φό-
ρου και η «προφανής μετατό-
πιση κερδών», καθώς για παρά-
δειγμα εγγράφει ένα σημαντικό 
μέρος του εισοδήματός της από 
το Ηνωμένο Βασίλειο στο Λου-
ξεμβούργο, μια χώρα χαμηλής 
φορολογίας. Ωστόσο, ο φορολο-
γικός συντελεστής της Amazon 
ήταν 19,6%, πολύ υψηλότερος 
σε σχέση με τις Netflix, Meta 
(15,4%) και Apple (18,4%). 

Η Hermès κατάφερε να ξεπε-
ράσει σε κεφαλαιοποίηση την 
αντίπαλό της LVMH, τον όμι-
λο που πριν από 15 χρόνια εί-
χε προσπαθήσει να την εξα-
γοράσει σε μια υπόθεση που 
είχε συγκλονίσει τον γαλλικό 
επιχειρηματικό κόσμο. Η απο-
τίμηση της Hermès Interna-
tional SCA έφθασε στα 243,65 
δισ. ευρώ την Τρίτη, ξεπερνώ-
ντας για λίγο τα 243,44 δισ. ευ-
ρώ της LVMH Moët Hennessy 
Louis Vuitton SE και ανακηρύ-
χθηκε πολυτιμότερη εταιρεία 
του γαλλικού χρηματιστηρίου. 

Η εντυπωσιακή ρελάνς ήρθε 
λόγω της πτώσης της μετοχής 
της LVMH έως και 8,4% στο 
Παρίσι μετά τα απογοητευτι-
κά αποτελέσματα του πρώτου 
τριμήνου που είχαν ως κύρια 
αιτία την επιβράδυνση της ζή-
τησης στην Κίνα και στις ΗΠΑ 
και εν μέσω απειλών για κλιμά-
κωση του εμπορικού πολέμου. 

Για την Hermès, η εξέλιξη 
αυτή αποτελεί δικαίωση της 
στρατηγικής της να παραμεί-
νει ανεξάρτητη μετά την απο-
κάλυψη το 2010 ότι ο βασικός 
μέτοχος της LVMH και δισεκα-
τομμυριούχος διευθύνων σύμ-
βουλος Μπερνάρ Αρνό είχε συ-
γκεντρώσει αθόρυβα μερίδιο 
στη διάσημη εταιρεία κατα-
σκευής μεταξωτών μαντιλιών. 

Η κίνηση του Αρνό, ο οποί-
ος έχει χαρακτηριστεί και «λύ-
κος με το κασμίρι» για τις συ-
χνά αδίστακτες πρακτικές που 
ακολουθούσε προκειμένου να 
εξαγοράσει ιστορικούς οικογε-
νειακούς οίκους, ώθησε τα μέ-
λη της οικογένειας της Hermès 
να ενώσουν τις δυνάμεις τους 
και τελικά να τον αναγκάσουν 
να πουλήσει τις μετοχές του λί-

γα χρόνια αργότερα. Η LVMH, 
στην οποία ανήκουν επίσης 
εταιρείες όπως η Christian Di-
or και η Tiffany & Co, ανακοί-

νωσε πωλήσεις ύψους 84,7 δισ. 
ευρώ το 2024 και λειτουργικά 
κέρδη 19,6 δισ. ευρώ. Η Her-
mès είχε πωλήσεις 15,2 δισ. 
ευρώ και λειτουργικά κέρδη 
6,2 δισ. ευρώ την ίδια περί-
οδο. Η Hermès αποδείχθηκε 
πιο ανθεκτική σε σχέση με 
τους αντιπάλους της έναντι 
της πτώσης της ζήτησης σε 
είδη πολυτελείας, καθώς απευ-
θύνεται στους πλουσιότερους 
καταναλωτές και καλλιεργεί 
μια αίσθηση αποκλειστικότη-
τας και σπανιότητας. 

Το επιχειρηματικό μοντέ-
λο περιορισμένης διάθεσης 
που ακολουθεί της έχει εξα-
σφαλίσει ότι η ζήτηση για τις 
τσάντες της, όπως η Birkin –
που πήρε το όνομά της από 
την αείμνηστη Βρετανίδα τρα-
γουδίστρια και ηθοποιό Τζέιν 
Μπίρκιν– και η Kelly –εμπνευ-
σμένη από την πριγκίπισσα 
Γκρέις Κέλι–, ξεπερνάει την 
προσφορά. Αυτές οι τσάντες 
μπορούν να πωληθούν για πε-
ρίπου 10.000 ευρώ στο Παρίσι 
και να πιάσουν πολύ υψηλό-
τερες τιμές στην αγορά μετα-
πώλησης. Η Hermès ιδρύθηκε 
ως εταιρεία κατασκευής ιμά-
ντων το 1837 και έχει ισχυρή 
τιμολογιακή δύναμη και λίστες 
αναμονής για τα προϊόντα της. 

Αντίθετα, η αποτίμηση της 
LVMH φέρεται να πλήττεται 
από αυτό που οι αναλυτές απο-
καλούν έκπτωση του ομίλου, 
με περιουσιακά στοιχεία όπως 
η Sephora να έχουν χαμηλότε-
ρα περιθώρια κέρδους από το 
εμπορικό σήμα Louis Vuitton 
που αποτελεί την «κορωνίδα» 
της. Τη ∆ευτέρα η LVMH δημο-
σίευσε αποτελέσματα πρώτου 
τριμήνου που ήταν πολύ χει-
ρότερα από τα αναμενόμενα 
στη βασική μονάδα μόδας και 
δερμάτινων ειδών. Παρότι ο 
Αρνό συχνά κυριαρχεί στη λί-
στα των πλουσιότερων ανθρώ-
πων του κόσμου –σήμερα βρί-
σκεται στην πέμπτη θέση του 
Bloomberg Billionaires Index–, 
η οικογένεια Hermès, της οποί-
ας ο κληρονόμος έκτης γενιάς 
Αξέλ ∆ουμάς διευθύνει την 
εταιρεία, είναι η πλουσιότε-
ρη της Ευρώπης με εκτιμώμε-
νη περιουσία περίπου 171 δισ. 
δολαρίων από τον ∆εκέμβριο. 

Ανάμεσα στις έξι εταιρείες, η Netflix είχε τον χαμηλότερο φορολογικό συντελεστή σε σύγκριση με τα καταγε-
γραμμένα κέρδη της, στο 14,7%, ενώ η Microsoft πλήρωσε 20,4%. 
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Ο όμιλος του Μπερ-
νάρ Αρνό πριν από 15 
χρόνια είχε προσπα-
θήσει να εξαγοράσει 

τον γαλλικό οίκο 
πολυτελείας. 

Φόρους 278 δισ. δολ. γλίτωσαν
έξι κολοσσοί της Σίλικον Βάλεϊ 

Η Hermès ξεπέρασε σε αξία τη LVMH 

Τι δείχνει έρευνα για Amazon, Meta, Alphabet, Netflix, Apple και Microsoft 

Η αποτίμηση της Hermès έφθασε στα 243,65 δισ. ευρώ την Τρίτη και ανα-
κηρύχθηκε πολυτιμότερη εταιρεία του γαλλικού χρηματιστηρίου. 
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Οι εταιρείες είχαν 
κέρδη 2,5 τρισ. δο-

λαρίων τα τελευταία 
δέκα χρόνια, ωστόσο 

πλήρωσαν κατά μέσον 
όρο εταιρικό φόρο 

18,8%, έναντι 29,7% 
που είναι ο μέσος 

όρος στις ΗΠΑ. 

Στις αρχές του αιώνα, το αμερι-
κανικό Κογκρέσο ψήφισε υπέρ 
της εξομάλυνσης των σχέσεων 
με την Κίνα. Τότε οι αμερικανι-
κές βιομηχανίες περίμεναν να 
καταφθάσουν φθηνά προϊόντα 
στα αμερικανικά λιμάνια. Αλλά 
ήρθε ένας κατακλυσμός από 
φθηνά προϊόντα. Οι εισαγωγές 
κινεζικών προϊόντων τριπλα-
σιάστηκαν το διάστημα 1999-
2005 και τα αμερικανικά εργο-
στάσια με τους υψηλότερους 
μισθούς και τις αυστηρές προ-
διαγραφές ασφάλειας δεν μπο-
ρούσαν να ανταγωνιστούν. Ετσι 
το «σοκ της Κίνας» εξαφάνισε 
εκατομμύρια θέσεις εργασίας.

Ο πρόεδρος Τραμπ και οι 
οπαδοί του ερμηνεύουν αυτές 
τις απώλειες θέσεων εργασίας 
ως δίδαγμα από τα λάθη στην 
εμπορική πολιτική της Αμερι-
κής. Ελάχιστοι οικονομολόγοι 
συμμερίζονται την άποψη ότι οι 
ΗΠΑ πρέπει να προσπαθήσουν 
να επαναφέρουν στο έδαφός 
τους τις θέσεις εργασίας του 
βιομηχανικού τομέα. Και ακό-
μα λιγότεροι πιστεύουν πως οι 
δασμοί είναι το αποτελεσματικό 
εργαλείο για να το επιτύχουν. 
Πολλοί υποστηρίζουν ότι ο κ. 
Τραμπ δεν αντιλαμβάνεται τη 
φύση του «σοκ της Κίνας» και 
ότι το δίδαγμα δεν έχει καν σχέ-
ση με το εμπόριο, αλλά με τις 
ραγδαίες οικονομικές εξελίξεις 
που σαρώνουν εργαζομένους 
και κοινότητες.

«Τα τελευταία 20 χρόνια 
ακούμε συνέχεια για το σοκ της 
Κίνας και πόσο βίαιο ήταν και 
πόσο δύσκολη είναι η προσαρ-
μογή των ανθρώπων σε αυτό», 
σχολιάζει ο Σκοτ Λιντσίκομε, 
οικονομολόγος στο Ινστιτού-
το Cato, και υπογραμμίζει πως 
«τώρα σοκάρουμε και πάλι τον 
κόσμο». Ολα όσα λέγονται για 
το «σοκ της Κίνας» είναι σχεδόν 
όλα υπεραπλουστεύσεις. Οι θέ-
σεις εργασίας στα εργοστάσια 
είχαν αρχίσει να μειώνονται 
προτού προσχωρήσει στον ΠΟΕ 
η Κίνα, καθώς η τεχνολογία είχε 
δώσει στα εργοστάσια τη δυνα-
τότητα να παράγουν περισσότε-
ρα προϊόντα με λιγότερους ερ-
γάτες. Και ελάχιστοι πιστεύουν 

πως αν η Κίνα είχε μείνει εκτός 
ΠΟΕ θα μπορούσαν οι ΗΠΑ να 
απασχολούν μισό εκατομμύριο 
εργάτες σε βιομηχανίες όπως 
συνέβαινε το 2000. Ακόμη και 
το έγγραφο εργασίας του 2016, 
που καθιέρωσε τη διατύπωση 
«το σοκ της Κίνας», επισημαί-
νει πως οι εισαγωγές κινεζικών 
προϊόντων αντιπροσωπεύουν 
μόνο μια μερίδα των 5 εκατ. 
θέσεων εργασίας που έχασε ο 
μεταποιητικός τομέας.

Στην πραγματικότητα, ο κα-
θοριστικός παράγοντας ήταν 
η ταχύτητα και η πυκνότητα 
των απωλειών. Κοινότητες που 
εξαρτώνται από τις βιομηχανί-
ες εντάσεως εργασίας είδαν τις 
θέσεις εργασίας τους να εξανε-
μίζονται σε λίγα χρόνια. 

Η παραδοσιακή οικονομική 
θεωρία υποστηρίζει πως όσοι 
άνθρωποι και όσες περιοχές 
επλήγησαν από αυτές τις εξε-
λίξεις θα έπρεπε να προσαρ-
μοστούν στη νέα κατάσταση 
σχετικά γρήγορα. 

Οι επενδυτές θα έπρεπε να 
αρπάξουν τα εγκαταλελειμμέ-
να εργοστάσια και να βρουν 
πιο παραγωγικό τρόπο για να 
τα χρησιμοποιήσουν. Και όσοι 
εργάτες απολύθηκαν θα έπρεπε 
να έχουν διδαχθεί νέες τέχνες 
και να έχουν στραφεί σε ταχύ-
τερα αναπτυσσόμενους κλά-
δους. ∆εν έγινε, όμως, τίποτε 
από όλα αυτά. Εμφανίστηκαν 
νέες βιομηχανίες που πλήρω-
ναν καλά, αλλά όχι στις περιο-
χές που είχαν δεχθεί το πλήγμα. 
Οσοι είχαν απολυθεί δεν μπο-
ρούσαν να μετακομίσουν αλλού 
για να αναζητήσουν νέες ευ-
καιρίες και διαγκωνίζονταν για 
τις ελάχιστες θέσεις που είχαν 
μείνει στην περιοχή τους και 
για τις οποίες απαιτείτο πτυ-
χίο πανεπιστημίου. Αυτό είναι 
το δίδαγμα από το «σοκ της Κί-
νας»: η αλλαγή είναι δύσκολη, 
αλλά η γρήγορη αλλαγή πολύ 
δυσκολότερη. 

Aλήθειες και μύθοι 
για το σοκ της Κίνας 

στις ΗΠΑ τη δεκαετία 
του 2000

Οι θέσεις εργασίας στα εργοστάσια στην Αμερική είχαν αρχίσει να μειώνο-
νται προτού προσχωρήσει στον ΠΟΕ η Κίνα, καθώς η τεχνολογία είχε δώσει 
στα εργοστάσιά της τη δυνατότητα να παράγουν περισσότερα προϊόντα με λι-
γότερους εργάτες.

Του ΜΠΕΝ ΚΑΣΕΛΜΑΝ
THE NEW YORK TIMES

Οι εισαγωγές κινεζι-
κών προϊόντων τριπλα-
σιάστηκαν το διάστημα 

1999-2005.

H No1 ενημερωτική
εφαρμογή στην Κύπρο 

Κατεβάστε την εφαρμογή της
Καθημερινής Κύπρου στο κινητό σας
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Δύο εβδομάδες αφότου ο Αμε-
ρικανός πρόεδρος Ντόναλντ 
Τραμπ ανακήρυξε την «Ημέρα 
Απελευθέρωσης», ξεκινώντας 
έναν παγκόσμιο εμπορικό πό-
λεμο, ο υπόλοιπος κόσμος αρ-
χίζει ήδη να βλέπει τις Ηνωμέ-
νες Πολιτείες διαφορετικά – ως 
εμπορικό εταίρο, ταξιδιωτικό 
προορισμό ή διαχειριστή του 
παγκόσμιου χρηματοοικονομι-
κού συστήματος.

Ακόμη και πριν να ανακοι-
νωθούν οι δασμοί, πολλές ευ-
ρωπαϊκές χώρες, ο Καναδάς και 
η Κίνα είχαν εκδώσει ταξιδιωτι-
κές οδηγίες, με τις οποίες προ-
ειδοποιούσαν τους πολίτες τους 
για τον κίνδυνο κράτησης στα 
αμερικανικά σύνορα. Οι Κανα-
δοί έσπευσαν να ακυρώσουν 
με ηχηρό τρόπο τα ταξίδια τους 
στις ΗΠΑ, σε μια ένδειξη δια-
μαρτυρίας απέναντι στις εμπο-
ρικές πολιτικές του Τραμπ αλλά 
και τις βλέψεις του Αμερικανού 
προέδρου ενάντια στην εθνική 
κυριαρχία τους.

∆εν ήταν όμως οι μόνοι: όλες 
οι αφίξεις ξένων στα μεγάλα αμε-
ρικανικά αεροδρόμια μειώθηκαν 
κατά 20% στα τέλη του περα-
σμένου μήνα σε σύγκριση με 
την ίδια περίοδο πριν από ένα 
χρόνο. Οπως σημειώνει το CNN, 

πρόκειται για μια εξέλιξη που θα 
πρέπει να ανησυχήσει την αμε-
ρικανική ταξιδιωτική και του-
ριστική βιομηχανία, αξίας άνω 
των 2 τρισ. δολαρίων.

Αλλά και η όρεξη του κόσμου 
για αμερικανικά προϊόντα δέχε-
ται πλήγμα, ειδικά στην Κίνα, 
όπου οι δασμοί του 145% τους 
οποίους επέβαλε ο Τραμπ προ-
καλούν αντιδράσεις. Το Πεκίνο 
«μπλόκαρε» όλες τις παραδόσεις 
αεροσκαφών και εξαρτημάτων 

που κατασκευάζονται από την 
Boeing, βάζοντας στο κάδρο των 
αντιποίνων μια εταιρεία που στη-
ρίζει άμεσα ή έμμεσα 1,6 εκατ. 
θέσεις εργασίας στις ΗΠΑ.

Είτε πρόκειται για μια δια-
πραγματευτική τακτική είτε για 
ένα μποϊκοτάζ κατά της Boeing 

που θα διαρκέσει, σίγουρα εί-
ναι άσχημα νέα για την εταιρεία 
αεροναυπηγικής που δεν έχει 
βγάλει κέρδη εδώ και τουλάχι-
στον πέντε χρόνια. Και όπως 
σημειώνει το CNN, πρόκειται 
για σπουδαία νέα για τον ευ-
ρωπαϊκό αντίπαλο της Boeing, 
την Airbus.

Και δεν είναι μόνο τα αερο-
πλάνα. Ο εμπορικός πόλεμος 
ΗΠΑ - Κίνας έρχεται σε μια επο-
χή που οι αμερικανικές μάρκες 
όπως η Apple, η Nike, η Tesla 
και η Starbucks χάνουν μερί-
διο αγοράς στη δεύτερη μεγα-
λύτερη οικονομία του κόσμου, 
καθώς οι καταναλωτές στρέφο-
νται σε προϊόντα που παράγο-
νται στη χώρα.

«Βλέπεις μεγάλο κίνδυνο για 

τα αμερικανικά brands και τους 
Αμερικανούς κατασκευαστές 
στο σημερινό περιβάλλον, τόσο 
άμεσα, από τα αντίποινα των άλ-
λων κυβερνήσεων, όσο και έμ-
μεσα, από μια πολύ αρνητική 
αντίδραση των καταναλωτών 
στα αμερικανικά προϊόντα γε-
νικότερα», λέει στο CNN ο John 
Gilbert, καθηγητής οικονομικών 
στο Πανεπιστήμιο της Γιούτα. 
«Οι άνθρωποι έχουν αναμνή-
σεις – δεν είμαι σίγουρος πόσο 
αυτό θα ξεχαστεί, ακόμα και εάν 
οι κυβερνήσεις αυτών των χω-
ρών μπορέσουν να καταλήξουν 
σε κάποιο είδος συμφωνίας».

Ομως, η πιο ξεκάθαρη και εν-
δεχομένως πιο σοβαρή αντίδρα-
ση στις εμπορικές πολιτικές του 
προέδρου Τραμπ είναι η ανα-

ταραχή στην αγορά των αμερι-
κανικών κρατικών ομολόγων. 
Καθώς οι αγορές πέφτουν λόγω 
των δασμών, κανονικά τα αμερι-
κανικά ομόλογα –η πιο βαρετή, 
ασφαλής και απλή από όλες τις 
επενδύσεις– θα έπρεπε να είναι 
το μέρος στο οποίο αναζητούν 
καταφύγιο οι επενδυτές. Αυτό 
δεν συνέβη.

Τα συνήθως βαρετά αμερι-
κανικά ομόλογα άρχισαν να συ-
μπεριφέρονται σαν περιουσιακά 
στοιχεία υψηλού κινδύνου, ένα 
σημάδι ότι οι επενδυτές χάνουν 
την εμπιστοσύνη τους στην ικα-
νότητα της Αμερικής να απο-
πληρώσει το χρέος της και να 
διαχειριστεί την οικονομία της.

Εν τω μεταξύ, η αξία του 
αμερικανικού δολαρίου μειώ-

νεται, σε ένα ακόμη σημάδι ότι 
οι επενδυτές αποφεύγουν αυ-
τό που ιστορικά αποτελούσε το 
ασφαλές καταφύγιο της αγοράς.

«Νομίζω ότι αυτό είναι ένα 
από τα μεγαλύτερα “αυτογκόλ” 
για την αξιοπιστία των ΗΠΑ στις 
χρηματοπιστωτικές αγορές που 
έχω δει ποτέ στη ζωή μου», είπε 
στο CNN η Heidi Crebo-Rediker, 
ανώτερη συνεργάτιδα στο 
Council on Foreign Relations. 
«Κανείς μπορεί να δει την παγκό-
σμια χρηματοοικονομική κρίση 
σαν ένα πλήγμα στην αξιοπιστία 
των ΗΠΑ σε όρους χρηματοπι-
στωτικών αγορών, αλλά αυτό 
είναι διαφορετικό... Η πανδημία 
ήταν ένα εξωτερικό σοκ. Αυτό 
προέρχεται κατευθείαν από τον 
Λευκό Οίκο».

Ο εμπορικός
πόλεμος απειλεί
αμερικανικούς

κολοσσούς
Εταιρείες όπως η Tesla, η Boeing 

και η Apple χάνουν μερίδιο της αγοράς

Mετά τις ανησυχητικές προει-
δοποιήσεις από επενδυτές, την 
καταιγίδα που προκάλεσε στις 
αγορές το δασμολογικό τσουνά-
μι του Ντόναλντ Τραμπ και την 
έντονη προειδοποίηση από τον 
πρόεδρο της Fed, Τζερόμ Πάου-
ελ, για τις πιθανές οικονομικές 
συνέπειες των δασμών, η ∆ημο-
κρατική Καλιφόρνια αποφάσισε 
να αναλάβει δράση.

Ο κυβερνήτης και ο γενικός 
εισαγγελέας της πολιτείας υπέ-
βαλαν μήνυση κατά του Αμερι-
κανού προέδρου, σε μια προ-
σπάθεια να σταματήσουν την 
αναταραχή που έχει προκαλέσει 
η εμπορική πολιτική του. Τον κα-
τηγορούν για παράνομες ενέρ-
γειες που κλιμακώνουν τον πα-
γκόσμιο εμπορικό πόλεμο και 
προκαλούν «άμεση και ανεπα-
νόρθωτη βλάβη» στην οικονομία 
της μεγαλύτερης σε πληθυσμό 
πολιτείας των ΗΠΑ.

Η μήνυση αποτελεί τη μεγα-
λύτερη νομική πρόκληση μέχρι 
στιγμής για τις εμπορικές πολι-

τικές της νέας κυβέρνησης. Κα-
τατέθηκε στο ομοσπονδιακό δι-
καστήριο της Καλιφόρνιας από 
τον κυβερνήτη Γκάβιν Νιούσομ 
και τον γενικό εισαγγελέα της 
πολιτείας Ρομπ Μπόντα, αμφό-
τερους ∆ημοκρατικούς.

Η Καλιφόρνια είναι η μεγαλύ-
τερη εισαγωγός και η δεύτερη 
μεγαλύτερη εξαγωγός πολιτεία 
των ΗΠΑ, με οικονομία μεγέθους 
μεγάλης χώρας. Το Μεξικό, ο Κα-
ναδάς και η Κίνα είναι οι τρεις 
κορυφαίοι εμπορικοί εταίροι της, 
ενώ ο τεράστιος αγροτικός το-
μέας της εξάγει προϊόντα σε όλο 
τον κόσμο. Ο Νιούσομ είπε ότι 
οι δασμοί έχουν ήδη κοστίσει 
στην πολιτεία δισ. δολάρια σε 
διογκωμένα κόστη και διαταρα-
χές της εφοδιαστικής αλυσίδας, 
ενώ εξέφρασε ιδιαίτερη ανησυ-
χία για την ευπάθεια των αγρο-
τών της Καλιφόρνιας στα αντί-
ποινα άλλων χωρών.

Η μήνυση ζητάει να κηρυ-
χθούν παράνομοι οι δασμοί 
και να σταματήσει η εφαρμο-

γή τους. Επικαλείται τον νό-
μο International Emergency 
Economic Powers Act του 1977, 
ο οποίος παρέχει γενικά στον 
πρόεδρο σαρωτικές εξουσίες κα-

τά τη διάρκεια οικονομικής εκτά-
κτου ανάγκης. Ο Τραμπ ισχυρί-
στηκε πως η εισροή παράνομων 
ναρκωτικών από την Κίνα συνι-
στά «εθνική έκτακτη ανάγκη» 

που απαιτεί «άμεση δράση».
Οι αξιωματούχοι της Καλι-

φόρνιας, ωστόσο, υποστηρί-
ζουν ότι το σύνταγμα δίνει ρη-
τά την εξουσία στο Κογκρέσο 
να επιβάλλει δασμούς και όχι 
στον πρόεδρο. Επισημαίνουν 
επίσης ότι ο νόμος για τις οικο-
νομικές εξουσίες καθορίζει πολ-
λές ενέργειες που μπορεί να κά-
νει ένας πρόεδρος σε περίπτωση 
εκτάκτου ανάγκης, «αλλά σε αυ-
τές δεν συμπεριλαμβάνονται οι 
δασμοί». «Υπερασπιζόμαστε τις 
αμερικανικές οικογένειες που 
δεν έχουν την πολυτέλεια να 
αφήσουν το χάος να συνεχιστεί», 
τόνισε ο Νιούσομ, ενώ ο εισαγ-
γελέας Μπόντα από την πλευρά 
του έκανε λόγο για μια πολιτική 
«όχι μόνο βαθιά ανησυχητική 
αλλά και παράνομη».

Οι δασμοί ανατρέπουν το 
παγκόσμιο εμπόριο. Ο Τραμπ 
επέβαλε δασμούς 10% σε όλες 
σχεδόν τις εισαγωγές από το 
μεγαλύτερο μέρος του κόσμου, 
ενώ οι κλιμακούμενοι δασμοί 

του στην Κίνα έχουν φτάσει 
στο 145%.

O πρόεδρος της Ομοσπονδι-
ακής Τράπεζας των ΗΠΑ (Fed), 
Τζερόμ Πάουελ, εξέφρασε την 
ανησυχία του ότι οι εμπορικοί 
δασμοί που προωθεί ο Τραμπ εν-
δέχεται να φέρουν τη Fed αντι-
μέτωπη με ένα δύσκολο δίλημ-
μα: τον έλεγχο του πληθωρισμού 
από τη μία και την ενίσχυση της 
οικονομικής ανάπτυξης από την 
άλλη. Η δασμολογική πολιτική 
του Τραμπ πιθανότατα θα οδη-
γήσει σε υψηλότερο πληθωρι-
σμό και βραδύτερη ανάπτυξη, 
δήλωσε, επισημαίνοντας τον 
τοξικό οικονομικό συνδυασμό 
που είναι γνωστός ως στασιμο-
πληθωρισμός. «Το επίπεδο των 
αυξήσεων των δασμών που ανα-
κοινώθηκαν μέχρι στιγμής εί-
ναι σημαντικά μεγαλύτερο από 
το αναμενόμενο», υπογράμμισε 
στον οικονομικό σύλλογο του 
Σικάγου. «Το ίδιο είναι πιθανό 
να ισχύει και για τις οικονομι-
κές επιπτώσεις».

Η Κίνα βρίσκεται αντιμέτωπη με 
το ενδεχόμενο νέας αύξησης 
δασμών σε 245% στις εισαγω-
γές προς τις ΗΠΑ, «ως αποτέλε-
σμα των ανταποδοτικών ενερ-
γειών», όπως γνωστοποίησε το 
βράδυ της Μεγάλης Τρίτης ο 
Λευκός Οίκος.

Το ενημερωτικό δελτίο που 
δημοσίευσε ο Λευκός Οίκος συ-
νοδευόταν και από το εκτελε-
στικό διάταγμα που υπέγραψε 
ο πρόεδρος Ντόναλντ Τραμπ, με 
το οποίο ξεκίνησε έρευνα σχετι-
κά με τους «κινδύνους για την 
εθνική ασφάλεια που εγκυμονεί 
η εξάρτηση των ΗΠΑ από εισα-
γόμενα μεταποιημένα κρίσιμα 
ορυκτά και τα παράγωγά τους».

Σύμφωνα με την κρατική εφη-
μερίδα Global Times της Κίνας, 
ερωτηθείς ο εκπρόσωπος του κι-
νεζικού υπουργείου Εξωτερικών 
Λιν Τζιάν σχετικά με το ενδε-

χόμενο της νέας αύξησης στο 
245%, απάντησε ότι «μπορείτε 
να ζητήσετε από την αμερικα-
νική πλευρά τα συγκεκριμένα 
στοιχεία του φορολογικού συ-

ντελεστή». Η Κίνα δήλωσε ότι 
«δεν φοβάται» έναν εμπορικό 
πόλεμο με τις Ηνωμένες Πολι-
τείες, απευθύνοντας παράλλη-
λα έκκληση για διάλογο, έπειτα 

από δηλώσεις του Λευκού Οίκου 
ο οποίος υποστήριξε ότι έγκειται 
στο Πεκίνο να προσέλθει στο 
τραπέζι των διαπραγματεύσεων 
και πως, στις εμπορικές συνομι-
λίες, «η μπάλα βρίσκεται στην 
περιοχή του Πεκίνου».

Η Κίνα θέλει να δει μια σειρά 
από βήματα από την αμερικανική 
κυβέρνηση προτού συμφωνήσει 
σε εμπορικές συνομιλίες, μετα-
ξύ άλλων περισσότερο σεβασμό 
και λιγότερα υποτιμητικά σχόλια 
από μέλη του υπουργικού συμ-
βουλίου του, σύμφωνα με πηγές 
που επικαλείται το Bloomberg.

«Αν οι Ηνωμένες Πολιτείες 
θέλουν αληθινά να επιλύσουν το 
πρόβλημα μέσω του διαλόγου και 
της διαπραγμάτευσης, οφείλουν 
να πάψουν να ασκούν μέγιστη 
πίεση, να πάψουν να απειλούν 
και να κάνουν εκβιασμούς, και να 
συζητήσουν με την Κίνα στη βά-

ση της ισότητας, του σεβασμού 
και του αμοιβαίου οφέλους», δή-
λωσε στη διάρκεια τακτικής ενη-
μέρωσης των δημοσιογράφων ο 
Λιν Τζιάν, εκπρόσωπος του κινε-
ζικού υπουργείου Εξωτερικών.

Εξάλλου το κινεζικό υπουρ-
γείο Αμυνας δήλωσε ότι η «αχαλί-
νωτη» χρήση ισχύος δεν θα κάνει 
σπουδαία και πάλι την Αμερική, 
μετά τις αμερικανικές κατηγορί-
ες περί κινεζικής επίθεσης και 
τις αναφορές για υψηλότερες 
αμερικανικές αμυντικές δαπά-
νες το 2026.

«Ο πάρα πολύ υψηλός αμυ-
ντικός προϋπολογισμός εξέθε-
σε για άλλη μια φορά την πολε-
μοχαρή φύση της αμερικανικής 
πλευράς και την πεποίθησή της 
ότι “η ισχύς δημιουργεί δίκαιο”», 
δήλωσε ο Ζανγκ Σιαογκάνγκ, εκ-
πρόσωπος του κινεζικού υπουρ-
γείου Αμυνας.

Η πολιτεία της Καλιφόρνιας μηνύει τον Τραμπ για τους δασμούς

Οι ΗΠΑ απειλούν την Κίνα με δασμούς 245%

Η Κίνα δηλώνει ότι «δεν φοβάται» έναν εμπορικό πόλεμο με τις Ηνωμένες 
Πολιτείες, απευθύνοντας παράλληλα έκκληση για διάλογο.
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H αναταραχή στα ομό-
λογα είναι σημάδι ότι
οι επενδυτές χάνουν 

την εμπιστοσύνη τους 
στην ικανότητα των 

ΗΠΑ να διαχειριστούν 
την οικονομία τους.

Με εκτελεστικό διά-
ταγμα ξεκινάει έρευνα 
σχετικά με τους κινδύ-
νους που εγκυμονεί η 

εξάρτηση των ΗΠΑ από 
εισαγόμενα μεταποιη-
μένα κρίσιμα ορυκτά.

Μετά τους δασμούς 145% τους οποίους επέβαλε ο Τραμπ στην Κίνα, το Πεκίνο «μπλόκαρε» όλες τις παραδόσεις αεροσκαφών και εξαρτημάτων που κατα-
σκευάζονται από την Boeing, βάζοντας στο κάδρο των αντιποίνων μια εταιρεία που στηρίζει άμεσα ή έμμεσα 1,6 εκατ. θέσεις εργασίας στις ΗΠΑ.

Η Καλιφόρνια είναι η μεγαλύτερη εισαγωγός και η δεύτερη μεγαλύτερη 
εξαγωγός πολιτεία των ΗΠΑ, με οικονομία μεγέθους μεγάλης χώρας.
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Η αναδιάταξη του διεθνούς 
εμπορίου και του σκηνικού 
στην ασφάλεια από τον Ντό-
ναλντ Τραμπ φαίνεται πως 
πλήττει τη μακρά χρηματιστη-
ριακή κυριαρχία των ΗΠΑ και 
«ανασταίνει» τις ευρωπαϊκές 
αγορές. Σε όλες τις κατηγορί-
ες περιουσιακών στοιχείων η 
Γηραιά Ηπειρος ξεπερνάει με 
πρωτοφανή τρόπο τις ΗΠΑ: 
το ευρώ είναι στο υψηλότερο 
επίπεδο των τελευταίων τριών 
ετών, τα γερμανικά ομόλογα 
την περασμένη εβδομάδα ξεπέ-
ρασαν τους αμερικανικούς τίτ-
λους με τη μεγαλύτερη ιστορι-
κά διαφορά και οι ευρωπαϊκές 
μετοχές επλήγησαν μεν από 
τον εμπορικό πόλεμο, αλλά εμ-
φανίζουν μεγαλύτερη ανθεκτι-
κότητα από τις αμερικανικές.  

Η στροφή που έχει γίνει σε 
μόλις έξι μήνες είναι εντυπωσι-
ακή. Οι ευρωαγορές στο τέλος 
του 2024 έδιναν την εντύπω-
ση ότι θα βρίσκονται πάντο-
τε στη σκιά των ΗΠΑ και στο 
έλεος του τραμπικού εξαιρε-
τισμού. Ολοι μιλούσαν για τις 
περιζήτητες αμερικανικές με-
τοχές τεχνητής νοημοσύνης, 
την άνοδο του δολαρίου και 
το επικείμενο κύμα φοροαπαλ-
λαγών και απορρύθμισης που 
θα ενίσχυε την αμερικανική 
υπερδύναμη.   

Το πρόσφατο «ταρακούνη-
μα» των ευρωπαϊκών αγορών 
είχε πολλαπλές πηγές. Κατ’ αρ-
χάς οι συνεχείς αλλαγές του 
Αμερικανού προέδρου στους 
δασμούς και στη δημοσιονο-
μική πολιτική άρχισαν να δη-
μιουργούν αμφιβολίες στον 
επενδυτικό κόσμο για το εάν 
οι αμερικανικοί τίτλοι και το 
δολάριο θα συνεχίσουν να εί-
ναι το ασφαλές καταφύγιο που 
ήταν εδώ και δεκαετίες. Επί-
σης, η Γερμανία δεσμεύθη-
κε για δαπάνες δισ. ευρώ σε 
άμυνα και υποδομές, αφότου 
ο Τραμπ κατέστησε σαφές ότι 
οι ΗΠΑ δεν θα είναι πλέον ο 
βασικός εγγυητής της ευρω-
παϊκής ασφάλειας.   

Ολα δείχνουν ότι φθάνει στο 
τέλος της η εποχή που η Αμερι-
κή, στην καρδιά της παγκόσμι-
ας χρηματοπιστωτικής αγοράς 
και του εμπορίου, απορροφού-
σε τρισ. δολάρια από τον υπό-
λοιπο κόσμο. Τώρα οι επενδυ-
τές αναζητούν εναλλακτικές 
λύσεις για τα χρήματά τους, 
απορρίπτοντας ευθέως τις πο-
λιτικές του Τραμπ και το απρό-
βλεπτο στυλ διακυβέρνησής 
του.  

Κάποια από τα μεγαλύτερα 
ονόματα του χρηματοοικονο-
μικού κόσμου τοποθετούνται 
κατάλληλα για μεγαλύτε-

ρα κέρδη στην Ευρώπη. Η 
Vanguard επέλεξε τα βραχυ-
πρόθεσμα ομόλογα στην Ευ-
ρωζώνη, όπου η κεντρική τρά-
πεζα είναι ελεύθερη να μειώσει 
περαιτέρω τα επιτόκια δανει-
σμού. Η Goldman Sachs βλέ-
πει άνοδο του ευρώ στο 1,2 δο-
λάριο. Η Μπεάτα Μάνθεϊ της 
Citigroup υποβάθμισε τις αμε-
ρικανικές μετοχές σε neutral, 
διατηρώντας θετικές προοπτι-
κές για την Ευρώπη. 

Βέβαια, τα πράγματα στην 
Ευρώπη έγιναν στο μεταξύ 
πιο περίπλοκα. Οι δασμοί του 
Τραμπ έπληξαν την αισιοδο-
ξία που έφερε το δημοσιονομι-
κό μπαζούκας της Γερμανίας, 
παρότι επρόκειτο για κίνηση 
ζωτικής σημασίας σχετικά με 
την ανάπτυξη σε ολόκληρο το 
μπλοκ. Επίσης, στην περίπτω-
ση που οι ΗΠΑ βυθιστούν σε 
ύφεση θα συμπαρασύρουν και 
την Ε.Ε., επιβαρύνοντας το νό-
μισμα και τα πιο ριψοκίνδυνα 
assets. 

Πάντως, πολλοί θετικοί οι-

ωνοί περικυκλώνουν τις ευρω-
παϊκές αγορές, ανοίγοντας τον 
δρόμο για είσοδο επιπλέον ρευ-
στού στην περιοχή το επόμενο 
διάστημα. Για τους πολιτικούς 
και τους κεντρικούς τραπεζίτες 
του μπλοκ η αποσύνθεση του 
αμερικανικού εξαιρετισμού εί-
ναι η τέλεια ευκαιρία για την 
ανάδειξη του ευρώ ως ιδανικού 
αποθεματικού νομίσματος και 
το τέλος της μακράς ηγεμονίας 
του δολαρίου.   

Το δολάριο, το οποίο πα-
ραδοσιακά θεωρείτο επενδυ-
τικό καταφύγιο σε καιρούς 
αναστάτωσης, υποχώρησε σε 
χαμηλό έξι μηνών τη ∆ευτέρα, 
καθώς η τελευταία «κωλοτού-
μπα» της αμερικανικής κυβέρ-
νησης στην πολιτική των δα-
σμών ενέτεινε το αίσθημα της 
αβεβαιότητας απέναντι στα 
αμερικανικά assets. Εναλλα-
κτικό καταφύγιο εν μέσω της 
τρικυμίας στις αγορές αποτέ-
λεσαν τα γερμανικά ομόλογα: 
όσο η απόδοση του αμερικανι-
κού δεκαετούς ανέβαινε –κατά 
μισή ποσοστιαία μονάδα σε μό-
λις πέντε ημέρες–, η απόδοση 
του αντίστοιχου γερμανικού 
τίτλου αναφοράς αντιστάθηκε 
στην άνοδο. Κι ενώ τα αμερι-
κανικά ομόλογα σταθεροποι-
ήθηκαν αυτή την εβδομάδα, 
οι διακυμάνσεις ήταν αρκετά 
έντονες ώστε να δημιουργή-
σουν προσδοκίες για παρέμ-
βαση από την Ομοσπονδιακή 
Τράπεζα των ΗΠΑ.   

Τέλος, ενώ η δυνατότητα 
της Fed να μειώσει τα επιτό-

κια δανεισμού απειλείται από 
μια πιθανή εκτίναξη του πλη-
θωρισμού, η ΕΚΤ έχει ένα πιο 
ξεκάθαρο μονοπάτι χαλάρωσης 
της νομισματικής πολιτικής. 
Οι αγορές δηλώνουν βέβαιες 
ότι στη συνεδρίαση της Μ. Πέ-
μπτης η κεντρική τράπεζα θα 
μειώσει το επιτόκιο αναφοράς 
κατά 0,25% και ότι έπονται άλ-
λες δύο κινήσεις μέχρι το τέ-
λος του έτους.  

Σύμφωνα με το Bloomberg 
υπάρχει επίσης μια συνειδη-
τοποίηση στον επενδυτικό 
κόσμο, με βάση τη συλλογική 
αντίδραση της Ε.Ε. στην παν-
δημία, ότι το μπλοκ είναι ισχυ-
ρότερο από παλαιότερα. Χάρη 
σε αυτή τη σκέψη, η επίπτωση 
στις ομολογιακές αποδόσεις 
των υπερχρεωμένων χωρών 
ήταν σχετικά περιορισμένη κα-
τά την πρόσφατη αναστάτωση 
στην αγορά.   

Στο μεταξύ, οι ευρωπαϊκές 
μετοχές προσελκύουν επεν-
δυτές, οι οποίοι έσπευσαν να 
εγκαταλείψουν τα αμερικανικά 
χρηματιστήρια. Η Amundi, η 
μεγαλύτερη διαχειρίστρια πε-
ριουσιακών στοιχείων στην Ευ-
ρώπη, βλέπει μεγάλες προοπτι-
κές για τις ευρωπαϊκές μετοχές, 
με προτίμηση στις αμυντικές 
μετοχές, στις μετοχές ποιό-
τητας και αξίας. Ο διευθύνων 
σύμβουλος Βίνσεντ Μόρτιερ 
είπε σε πρόσφατη συνέντευξή 
του: «Τέτοιες στιγμές συμβαί-
νουν μία φορά κάθε 100 ή 200 
χρόνια. Η Ευρώπη ξαναμπήκε 
στον χάρτη».  

Οι ευρωπαϊκές μετοχές προσελκύουν επενδυτές, οι οποίοι έσπευσαν να εγκαταλείψουν τα αμερικανικά χρη-
ματιστήρια. Η Amundi, η μεγαλύτερη διαχειρίστρια περιουσιακών στοιχείων στην Ευρώπη, βλέπει μεγάλες προο-
πτικές για τις ευρωπαϊκές μετοχές, με προτίμηση στις αμυντικές μετοχές, στις μετοχές ποιότητας και αξίας. 
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Το ευρώ είναι στο 
υψηλότερο επίπεδο 

των τελευταίων τριών 
ετών και οι ευρωπαϊ-
κές μετοχές εμφανί-

ζουν μεγαλύτερη
ανθεκτικότητα από
τις αμερικανικές. 

Οι ευρωπαϊκές αγορές κερδίζουν
από το «America First» του Τραμπ  
Σε όλες τις κατηγορίες περιουσιακών στοιχείων η Ευρώπη ξεπερνάει τις ΗΠΑ  

ΑΝΑΛΥΣΗ

Η αποσύνδεση ΗΠΑ - Κίνας δεν 
είναι πλέον πολιτικό σύνθημα. 
Την τελευταία δεκαετία οι αμε-
ρικανικές κυβερνήσεις είχαν 
μετριάσει τις επιθετικές ανα-
φορές τους στην Κίνα, τονί-
ζοντας πως η ασιατική χώρα 
θα μπορούσε να είναι πιθανός 
εταίρος. Αυτή η αισιοδοξία έχει 
σε μεγάλο βαθμό εξαφανισθεί. 

Οι τιμωρητικοί, σαρωτικοί 
δασμοί του Ντόναλντ Τραμπ 
στις εισαγωγές κινεζικών προϊ-
όντων εξαλείφουν την προσέγ-
γιση «μικρή αυλή, ψηλός φρά-
χτης» των προκατόχων του που 
έκαναν τις ΗΠΑ να υψώσουν 
εμπόδια σε τομείς εμπορίου, 
ιδίως σε ευαίσθητες βιομηχα-
νίες υψηλής τεχνολογίας, ενώ 
παράλληλα επιδίωκαν συνερ-
γασία με το Πεκίνο σε άλλους 
τομείς. 

H Κίνα του Σι Τζινπίνγκ υπό-
σχεται επίσης να «πολεμήσει 
μέχρι τέλους», γεγονός που φα-
νερώνει μια επιτάχυνση στη 
σταδιακή μέχρι πρότινος απο-

σύνδεση των δύο μεγαλύτερων 
οικονομιών του κόσμου. Ενώ ο 
πρώτος εμπορικός πόλεμος του 
Τραμπ το 2018 απέτυχε να τερ-
ματίσει την εξάρτηση των ΗΠΑ 
από την κινεζική βιομηχανία, 
οι νέες αυξήσεις δασμών στο 
145% απειλούν να καταστρέ-
ψουν μεγάλο μέρος του διμε-
ρούς εμπορίου ύψους 582 δισ. 
δολαρίων το 2024. 

Ο Λευκός Οίκος εξαίρεσε τα 
smartphones, τους υπολογι-
στές και άλλα ηλεκτρονικά εί-
δη, αλλά μελετάει επίσης τους 
κινδύνους εθνικής ασφάλει-
ας που προκύπτουν από αυτές 
τις αλυσίδες εφοδιασμού που 
εξαρτώνται σε μεγάλο βαθμό 
από την Κίνα.  

Εν τω μεταξύ, οι δασμοί 
του Τραμπ σε άλλες χώρες, οι 
οποίοι πλέον περιορίζονται στο 
10% μέχρι τις αρχές Ιουλίου, 
θέτουν σε κίνδυνο τις κινεζι-
κές εξαγωγές σε τρίτες χώρες, 
όπως το Βιετνάμ, που αποστέλ-
λουν αγαθά σε καταναλωτές 
των ΗΠΑ. Το μερίδιο της Κί-
νας στις εισαγωγές των ΗΠΑ 
μειώθηκε κατά 8 ποσοστιαί-
ες μονάδες στο 13,4% μεταξύ 
2017 και 2024, ενώ πλέον αντι-
προσωπεύει μόνο το ένα τρίτο 

των αμερικανικών εισαγωγών 
από την Ασία σε σύγκριση με 
το ήμισυ το 2018. Επειτα υπάρ-
χει η ιδιοκτησία της Κίνας σε 
αμερικανικά ομόλογα ύψους 
1,1 τρισ. δολαρίων, ίσως ο πιο 
δύσκολος οικονομικός δεσμός. 
Τα δολάρια βοηθούν το Πεκίνο 
να διαχειριστεί το γουάν. ∆εν 
είναι προφανές τι άλλο θα μπο-
ρούσε να αγοράσει η Κίνα εάν 
πουλούσε τους τίτλους. Και η 
αγορά περιουσιακών στοιχεί-
ων σε γουάν θα οδηγούσε σε 
μια ανεπιθύμητη ανατίμηση 
του κινεζικού νομίσματος σε 
μια εποχή που το Πεκίνο προ-
σπαθεί να βγάλει την οικονο-
μία από μια σπείρα χρέους - 
αποπληθωρισμού. 

Οι κινεζικές εταιρείες δεν 
είχαν ποτέ τεράστια τοπική 
παρουσία στις ΗΠΑ. Ωστόσο, 
τα περιουσιακά στοιχεία τους 
στη χώρα συνεχίζουν να στα-
θεροποιούνται. Αυτή η τάση 
θα επιταχυνθεί, ειδικά εάν οι 
ΗΠΑ καταφέρουν να αναγκά-
σουν την κινεζική ByteDance 
να αποσυνδέσει τα αμερικανι-
κά περιουσιακά στοιχεία της 
εφαρμογής viral βίντεο TikTok.    

Ο υπουργός Οικονομικών 
Σκοτ Μπέσεντ αρνήθηκε επί-
σης να αποκλείσει την πιθανό-
τητα διαγραφής μετοχών. Μέ-
χρι τον Μάρτιο υπήρχαν 286 
κινεζικές εταιρείες εισηγμένες 
στα χρηματιστήρια των ΗΠΑ, 
με συνολική κεφαλαιοποίηση 
1,1 τρισ. δολαρίων. Οι αμερι-
κανικές εταιρείες διακινδυνεύ-
ουν πολύ περισσότερα στην 
Κίνα, από άποψη εσόδων, αλ-
λά η εξάρτηση μειώνεται. Η 
αλυσίδα καφέ Starbucks, λ.χ., 
είχε 7.594 ανοιχτά καταστή-
ματα στη Λαϊκή ∆ημοκρατία 
από τον Σεπτέμβριο του 2024, 
26% περισσότερα από ό,τι πριν 
από δύο χρόνια, αλλά τα καθα-
ρά έσοδα από την Κίνα είναι 
μόλις το 8,3% του παγκόσμιου 
συνόλου, καταγράφοντας πτώ-
ση μίας ποσοστιαίας μονάδας 
κατά την ίδια περίοδο. 

Ομοίως, η Apple και η Tesla 
κερδίζουν περίπου το ένα πέ-
μπτο των καθαρών εσόδων 
τους από την Κίνα, ελαφρώς 
χαμηλότερα από ό,τι ήταν πριν 
από δύο χρόνια. Η σταδιακή 
επιδείνωση της σινο-αμερικα-
νικής σχέσης θα επιταχυνθεί, 
καθώς εταιρείες, χρηματοπι-
στωτικά ιδρύματα, ακόμη και 
φοιτητές πανεπιστημίων έκα-
ναν ήδη «το καθήκον τους» 
επιταχύνοντας την αποσύν-
δεση. Από αυτή την άποψη, ο 
δεύτερος εμπορικός πόλεμος 
του Τραμπ με την Κίνα φέρ-
νει το επιθυμητό αποτέλεσμα. 

Οι νέες αυξήσεις 
δασμών απειλούν 
να καταστρέψουν 
μεγάλο μέρος του 

διμερούς εμπορίου.  

Επιταχύνεται η οικονομική
αποσύνδεση ΗΠΑ - Κίνας   

Της ΟΥΝΑ ΓΚΑΛΑΝΙ / REUTERS  ΒREAKINGVIEWS

Ακόμη και σε 4.000 δολάρια ανά 
ουγγιά αναμένεται να φθάσουν 
οι τιμές του χρυσού, σύμφωνα 
με τις νέες, αισιόδοξες προβλέ-
ψεις που εξέδωσαν Goldman 
Sachs και UBS.   

Η ισχυρότερη από ό,τι ανα-
μενόταν ζήτηση από τις κεντρι-
κές τράπεζες και το προφίλ του 
πολύτιμου μετάλλου ως ασφα-
λούς επενδυτικού καταφυγίου 
μπροστά στα σενάρια ύφεσης 
και στους γεωπολιτικούς κιν-
δύνους στηρίζουν τις προσδο-
κίες για ακόμη υψηλότερες τι-
μές το 2025. 

Οι αναλυτές της Goldman 
Sachs προβλέπουν τώρα ότι ο 
χρυσός θα εκτοξευθεί στα 3.700 
δολάρια ανά ουγγιά μέχρι το 
τέλος του έτους, ενώ οι τιμές 
αναμένεται να φθάσουν στα 

4.000 δολάρια ανά ουγγιά μέ-
χρι τα μέσα του 2026. Η UBS 
εκτιμά ότι ο χρυσός θα φθάσει 
στα 3.500 δολάρια ανά ουγγιά 
μέχρι τον ∆εκέμβριο του 2025.  

Οι νέοι στόχοι έρχονται με-
τά την άνοδο του χρυσού κατά 
6,6% την περασμένη εβδομάδα, 
με τις τιμές να καταγράφουν 
νέο ρεκόρ πάνω από 3.245 δο-

λάρια ανά ουγγιά. Οι δύο επεν-
δυτικοί οίκοι είχαν προχωρήσει 
σε αναβαθμίσεις των εκτιμή-
σεών τους για τον χρυσό τον 
Μάρτιο μέσα σε ένα περιβάλλον 
αβεβαιότητας, καθώς οι εμπορι-
κές πολιτικές του προέδρου των 
ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ αναστα-
τώνουν τις παγκόσμιες αγορές. 

Σύμφωνα με τους αναλυτές 
της Goldman Sachs, οι αγορές 
χρυσού από τον επίσημο τομέα 
είναι πιθανό να ανέλθουν κατά 
μέσον όρο στους 80 τόνους ανά 
μήνα φέτος, έναντι προηγούμε-
νης εκτίμησης για 70 τόνους.  

Οι αυξανόμενοι κίνδυνοι 
ύφεσης πιθανότατα θα δώσουν 
επίσης ώθηση στις εισροές σε 
διαπραγματεύσιμα αμοιβαία κε-
φάλαια (ETFs) χρυσού. 

Εν τω μεταξύ, η UBS αναμέ-

νει ισχυρή ζήτηση από διάφορα 
τμήματα της αγοράς –συμπερι-
λαμβανομένων των κεντρικών 
τραπεζών, των διαχειριστών μα-

κροπρόθεσμων περιουσιακών 
στοιχείων, των μακροοικονομι-
κών κεφαλαίων, του ιδιωτικού 
πλούτου και των ιδιωτών επεν-

δυτών–, καθώς το μεταβαλλό-
μενο εμπορικό και γεωπολιτικό 
περιβάλλον ενισχύει την ανά-
γκη για ασφαλείς επενδύσεις.

Η Goldman Sachs προβλέπει 
εκτόξευση του χρυσού

στα 4.000 δολάρια    

Οι αναλυτές της Goldman Sachs προβλέπουν ότι οι αγορές χρυσού από τον επίσημο τομέα είναι πιθανό να ανέλθουν 
κατά μέσον όρο στους 80 τόνους ανά μήνα φέτος, έναντι προηγούμενης εκτίμησης για 70 τόνους.  

Αναβάθμισε τις προ-
βλέψεις της και η UBS 

μετά την άνοδο του πο-
λύτιμου μετάλλου 

κατά 6,6% την περα-
σμένη εβδομάδα.
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Μεγάλη και δυσανάλογη με το δια-
θέσιμο εισόδημα των νοικοκυριών
είναι η αύξηση των τιμών πώλησης
και ενοικίασης κατοικιών στην Ελ-
λάδα τα τελευταία χρόνια, καταλή-
γοντας σε σημαντική οικονομική
επιβάρυνση των πολιτών. Στο συμ-
πέρασμα αυτό καταλήγει έρευνα
της QED για λογαριασμό της Alpha
Bank για την προσιτή στέγη, στην
οποία επιβεβαιώνεται τόσο η μεγάλη
οικονομική επιβάρυνση των νοι-
κοκυριών από την αύξηση των ενοι-
κίων όσο και η δυσκολία πρόσβασης
στην αγορά κατοικίας εξαιτίας της
μεγάλης ανόδου των τιμών τα τε-
λευταία χρόνια.

Σύμφωνα με την έρευνα, το 54%
των συμμετεχόντων θεωρεί την
αγορά κατοικίας ανέφικτη σήμερα
και το 39% δύσκολα εφικτή, ενώ
το 68% πιστεύει ότι τα ενοίκια δεν
είναι προσιτά με βάση τους σημε-
ρινούς μισθούς. Αντιστοίχως, το
52% των ενοικιαστών δηλώνει ότι
πληρώνει πάνω από το 30% του ει-
σοδήματoς για το ενοίκιo. Επιπλέον,
το 28% των ενοικιαστών απάντησε
ότι οι υπόλοιπες δαπάνες στέγασης
–πέραν του ενοικίου– αποτελούν
πάνω από το 30% του διαθέσιμου
εισοδήματoς σε μηνιαία βάση.

Αυξήσεις ενοικίων
Εν τω μεταξύ, ποσοστό άνω του

50% των ερωτηθέντων είχε αύξηση
στο ενοίκιo τα τελευταία δύο χρόνια.
Το ποσοστό αυτό ανέρχεται στο
55% στην Αθήνα και στο 58% στη
Θεσσαλονίκη. Σε άλλα μεγάλα αστι-
κά κέντρα το ποσοστό είναι ελαφρώς
χαμηλότερο. Επίσης, συνολικά, το
45% των ερωτηθέντων ανέφερε
αυξήσεις ενοικίων έως και 10%, το
30% μεταξύ 10% και 20% και πε-
ρίπου το 25% δήλωσε ότι το ενοίκιo
αυξήθηκε κατά 20% ή περισσότερο.

Παράλληλα, το 60% του συνόλου
των ερωτηθέντων αναμένει περαι-
τέρω αύξηση των ενοικίων και των
τιμών κατοικιών μέσα στην επόμενη
πενταετία.

Πάντως, το ποσοστό των ενοι-
κιαστών που είχαν αύξηση στα ενοί-
κιά τους τα δύο τελευταία χρόνια
είναι σημαντικά υψηλότερο στα νη-

σιά (63%), δηλαδή στις περιοχές
που χαρακτηρίζονται από υψηλό-
τερο ποσοστό της οικονομίας δια-
μοιρασμού σε σύγκριση με τις υπό-
λοιπες περιοχές. «Αυτό στηρίζει την
υπόθεση ότι ένας από τους παρά-
γοντες που συμβάλλουν στην αύ-
ξηση του κόστους ενοικίασης είναι
η αύξηση των βραχυχρόνιων μι-
σθώσεων, καθώς παρέχει κίνητρο
στους ιδιοκτήτες να αποσύρουν ακί-
νητα από την αγορά μακροχρόνιας
μίσθωσης», αναφέρει η Alpha Bank,
προσθέτοντας πάντως και ότι σχεδόν
800.000 κατοικίες είναι κενές στα
μεγάλα αστικά κέντρα και θα μπο-
ρούσαν να προσφέρουν λύση στο
ζήτημα της μειωμένης

προσφοράς.Ετσι, σύμφωνα με τα
αποτελέσματα της έρευνας, ο μέσος
όρος ηλικίας για μετακόμιση από
τη γονική εστία είναι περίπου τα
35 έτη. Αυτό αντανακλάται στη μεί-
ωση του ποσοστού των ατόμων που
δηλώνουν πως είναι φιλοξενούμενοι,
δηλαδή τους παρέχεται στέγαση,
από 38% για νέους 18-24 ετών και
25% για την ηλικιακή ομάδα 25-34
ετών, σε 15% για την ηλικιακή ομάδα
35-44 ετών. Επιπλέον, παρατηρείται
ότι 44% των ερωτηθέντων έως 34
ετών που έχουν σχέση ενοικιάζουν,
ενώ το 7% είναι ιδιοκτήτες με στε-
γαστικό δάνειο και το 31% είναι
ιδιοκτήτες χωρίς στεγαστικό δάνειο.
Τα ευρήματα αυτά εξηγούνται από

το γεγονός ότι τα εισοδήματα των
νοικοκυριών υπολείπονται της ανό-
δου των τιμών στην αγορά ακινήτων.
Σύμφωνα με την Τράπεζα της Ελ-
λάδος, οι τιμές των κατοικιών αυ-
ξήθηκαν κατά 13,9% το 2023 και
8,7% το 2024. Στην Αθήνα και στη
Θεσσαλονίκη οι τιμές αυξήθηκαν
κατά 8,2% και 11,2% αντιστοίχως.
Την ίδια περίοδο, το διαθέσιμο ει-
σόδημα των νοικοκυριών κατέγραψε
μεν αύξηση, αλλά με βραδύτερο
ρυθμό (2023: 8,1%, εννεάμηνο 2024:
5,6%, σε ετήσια βάση). «Η υψηλό-
τερη ταχύτητα με την οποία κινούν-
ται οι τιμές των ακινήτων σε σχέση
με το διαθέσιμο εισόδημα των νοι-
κοκυριών αντανακλά την επιδείνω-

ση των συνθηκών απόκτησης προ-
σιτής κατοικίας στη χώρα μας», ανα-
φέρει η Alpha Bank στην ανάλυσή
της. Μάλιστα, ο δείκτης τιμής κα-
τοικίας προς εισόδημα παραμένει
πάνω από τον μακροχρόνιο μέσο
όρο, υποδεικνύοντας αυξανόμενες
πιέσεις στην προσβασιμότητα στην
αγορά ακινήτων.

Αντιστοίχως, η μείωση της προ-
σφοράς κατοικιών προς ενοικίαση,
σε μια περίοδο που η ζήτηση στρέ-
φεται κυρίως εκεί, αντί της αγοράς,
λόγω της δυσκολίας πρόσβασης σε
τραπεζικό δανεισμό και μείωσης
του διαθέσιμου εισοδήματος, έχει
συμβάλει στην αύξηση και των ενοι-
κίων τα τελευταία χρόνια και συγ-
κεκριμένα κατά 4,8% το 2023 και
5,1% το 2024, σε πανελλαδικό επί-
πεδο. Ωστόσο, θα πρέπει να σημει-
ωθεί ότι σε περιοχές, όπως η Αττική
και η Θεσσαλονίκη, το ποσοστό
των αυξήσεων είναι πολύ υψηλό-
τερο. Αν συνυπολογιστούν και οι
αυξανόμενες δαπάνες στέγασης
λόγω της ενεργειακής κρίσης, το
συνολικό κόστος στέγασης έχει αυ-
ξηθεί ακόμα περισσότερο.

Καλή επένδυση
Αυτός είναι και ο λόγος που η

πλειονότητα των ερωτηθέντων (74%)
πιστεύει ότι η αγορά ενός ακινήτου
είναι μια καλή μακροπρόθεσμη επέν-
δυση, ενώ μόνο το ένα τέταρτο θε-
ωρεί την ενοικίαση πιο ευέλικτη επι-
λογή. Μεταξύ εκείνων που σκο-
πεύουν να αγοράσουν ένα ακίνητο
μέσα στα επόμενα δύο χρόνια (12%
στο σύνολο του δείγματος), η πλει-
ονότητα, σχεδόν τα δύο τρίτα, προ-
τίθεται να το χρησιμοποιήσει ως κύ-
ρια κατοικία. Ακολουθεί το 15% που
δηλώνει ότι σκοπεύει να αγοράσει
σπίτι για να διαμείνουν μέλη της οι-
κογένειάς του, το 12% αποκλειστικά
για επενδυτικούς σκοπούς και το
9% ως εξοχική κατοικία.

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΛΙΑΡΓΚΟΒΑ*

Οι επενδύσεις σε ακίνητα
Eπειτα από μακρά περίοδο οικονο-
μικής κρίσης, που επηρέασε βαθιά
τόσο τους καταναλωτές όσο και τις
επιχειρήσεις, η Ελλάδα τα τελευταία
χρόνια καταγράφει σημαντική πο-
ρεία ανάκαμψης. Από το 2018 και
εξής –με εξαίρεση το 2020 λόγω
της πανδημίας COVID-19– η ελλη-
νική οικονομία παρουσιάζει ρυθμούς
ανάπτυξης που υπερβαίνουν τον
μέσο όρο των χωρών της Ευρωπαϊ-
κής Eνωσης. 

Καθοριστικής σημασίας γι’ αυτή
την πρόοδο υπήρξε αφενός η προ-
σπάθεια για δημοσιονομική εξυ-
γίανση μέσω των μεταρρυθμίσεων
της προηγούμενης δεκαετίας και

αφετέρου η στοχευμένη αξιοποίηση
των πόρων του Ταμείου Ανάκαμψης,
που κατευθύνονται σε επενδύσεις
για την ενίσχυση της παραγωγικής
δυναμικότητας της χώρας. Επιπλέον,
οι αυξημένες ξένες άμεσες επεν-
δύσεις διαδραματίζουν κρίσιμο
ρόλο, ενδυναμώνοντας την οικο-
νομική δραστηριότητα και δημι-
ουργώντας σταθερές βάσεις για μια
μακροπρόθεσμα βιώσιμη ανάπτυξη. 

Ομως, σύμφωνα με μελέτη που
πραγματοποιήσαμε στο ΚΕΠΕ, ένα
μεγάλο μέρος της αύξησης των ΞΑΕ
οφείλεται στα ακίνητα. Γενικά, φαί-
νεται ότι υπάρχει μια αυξανόμενη
τάση, καθώς από το 2013 το μερίδιο

των καθαρών ΞΑΕ σε ακίνητα αυ-
ξήθηκε από το 7,4% στο 33,5% το
2018 και τα έτη 2019-2020 διατη-
ρήθηκε άνω του 30%. Αυτό πιθα-
νότατα συνδέεται και με την έναρξη
του προγράμματος χορήγησης «χρυ-
σής βίζας» (golden visa), το οποίο
αύξησε το επενδυτικό ενδιαφέρον
από υπηκόους τρίτων χωρών στην
Ελλάδα. Υπήρξε μια πτώση το 2021
στο 22%, ακολουθούμενη από αύ-
ξηση το 2022 στο 24,6%, και στη
συνέχεια καταγράφεται ιστορικό
ρεκόρ 44,7% το 2023. Επιπλέον, το
2022 σημειώθηκε ρεκόρ στα επί-
πεδα, καθώς οι καθαρές ΞΑΕ σε ακί-
νητα ανήλθαν σε 1,98 δισ. και το

2023 καταγράφεται νέο ιστορικό
υψηλό στα 2,1 δισ. Το 2024 οι ξένες
επενδύσεις στον τομέα των ακινή-
των αυξήθηκαν κατά 45% το τρίτο
τρίμηνο σε σύγκριση με το ίδιο τρί-
μηνο του 2023, φτάνοντας στα 783,7
εκατ. ευρώ, ενώ για το σύνολο του
εννεαμήνου ξεπέρασαν τα 1,9 δισ.
ευρώ, καταγράφοντας αύξηση
17,2% σε σχέση με το 2023.  Δηλαδή,
οι αλλαγές στο πρόγραμμα της gol-
den visa δεν φαίνεται να φρέναραν
τη ζήτηση από το εξωτερικό. 

Ολα αυτά τα στοιχεία υπογραμ-
μίζουν την ελκυστικότητα της ελ-
ληνικής αγοράς ακινήτων για διε-
θνείς επενδυτές. Η οικοδομική δρα-

στηριότητα ανέκαθεν διαδραμάτιζε
καίριο ρόλο στην ελληνική οικο-
νομία, αποτελώντας βασική πηγή
απασχόλησης για εκατοντάδες χι-
λιάδες εργαζομένους και λειτουρ-
γώντας ως μοχλός οικονομικής ανά-
πτυξης. Παράλληλα, οι άμεσες και
έμμεσες επενδύσεις σε ακίνητα
από το εξωτερικό έχουν ενισχύσει
τη ρευστότητα της χώρας με ση-
μαντικά κεφάλαια, ενώ έχουν συμ-
βάλει στην εγκατάσταση χιλιάδων
εύπορων οικογενειών στην Ελλάδα.
Επειτα από μια δεκαετία ύφεσης,
η αγορά ακινήτων έχει ανακάμψει
αισθητά. Παρ’ όλα αυτά, για να δια-
τηρηθεί αυτή η ανοδική πορεία

είναι απαραίτητη η ύπαρξη ενός
σαφούς και σταθερού φορολογικού
και θεσμικού πλαισίου, καθώς και
η κατοχύρωση της ασφάλειας δι-
καίου. Η πολυπλοκότητα και δυσ-
λειτουργία των πολεοδομιών, η
απουσία ενιαίου οικοδομικού κα-
νονισμού και η αδυναμία εκπόνησης
νέων μελετών λειτουργούν ως τρο-
χοπέδη στην περαιτέρω ανάπτυξη
του κλάδου.

* Ο κ. Παναγιώτης Λιαργκόβας είναι
πρόεδρος του ΚΕΠΕ και του Εθνικού
Συμβουλίου Παραγωγικότητας,
καθηγητής Πανεπιστημίου
Πελοποννήσου.

 Η δυσκο  

68%

σκολία της πρόσβασ
ΕΡΕΥΝΑ ΤΗΣ ALPHA BANK

 

60%

βασης σε προσιτή στέ
ΕΡΕΥΝΑ ΤΗΣ ALPHA BANK

 τέγη   

πιστεύουν ότι 
 δεν είναι προσιτά 

τους σημερινούς μισθούς

 

54%4%

πιστεύουν ότι τα ενοίκια
 δεν είναι προσιτά με βάση 

τους σημερινούς μισθούς

 

52%

αναμένουν περαιτέρω αύξηση
 των ενοικίων και των τιμών κατοικιών 

μέσα στην επόμενη πενταετία

 

περαιτέρω αύξηση
και των τιμών κατοικιών 

   

θεωρούν την 
σήμερα 

(39% δύσκολα εφικτή)

 

των ενοικιαστών δηλώνουν ότι πληρώνουν θεωρούν την αγορά κατοικίας 
σήμερα ανέφικτη 

(39% δύσκολα εφικτή)

 

των ενοικιαστών δηλώνουν ότι πληρώνουν 
πάνω από το 30% του εισοδήματός 

τους για το ενοίκιό τους

 

των ενοικιαστών δηλώνουν ότι πληρώνουν 
του εισοδήματός 

  

Δύσκολη η αγορά, ακριβή η ενοικίαση
Πολύ υψηλές οι τιμές και τα μισθώματα των κατοικιών σε σχέση με το εισόδημα, λέει η πλειοψηφία σε έρευνα της QED

<<<<<<

Ποσοστό άνω του 50%
των ερωτηθέντων είχε
αύξηση στο ενοίκιo τα
τελευταία δύο χρόνια.

Νέο στεγαστικό πρόγραμμα ετοιμάζει το ΥΠΕΘΟ
Της ΕΙΡHΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡA

Προτεραιότητα αποτελεί η χρημα-
τοδότηση προγραμμάτων στέγασης,
στο πλαίσιο της αναθεώρησης του
ΕΣΠΑ, είπε ο αναπληρωτής υπουρ-
γός Εθνικής Οικονομίας Νίκος Πα-
παθανάσης χθες, προαναγγέλλοντας
ουσιαστικά ένα νέο στεγαστικό πρό-
γραμμα από το φθινόπωρο, όταν
θα ολοκληρωθούν οι σχετικές δια-
πραγματεύσεις.

Για το «Σπίτι μου ΙΙ» που βρίσκεται
σε εξέλιξη ο κ. Παπαθανάσης είπε,
στο πλαίσιο συνέντευξης Τύπου για
την αξιοποίηση των χρηματοδοτι-
κών εργαλείων του υπουργείου Εθνι-
κής Οικονομίας και Οικονομικών,
ότι αν και θεωρητικά μπορεί να είναι
ανοιχτό έως το τέλος του Ταμείου
Ανάκαμψης, από το οποίο χρημα-
τοδοτείται, δηλαδή έως τον Αύγου-
στο του 2026, εκτιμά ότι εντός του
2025 θα εξαντληθεί ο προϋπολογι-
σμός των 2 δισ. ευρώ, καθώς ήδη

σε 2,5 μήνες έχει καλυφθεί το 28%
του προγράμματος. Σύμφωνα με τα
στοιχεία που παρουσίασε, οι δανει-
οδοτούμενοι έχουν μέσο εισόδημα
21.000 ευρώ. «Απευθύνεται σε συμ-
πολίτες μας που το έχουν ανάγκη»,
σχολίασε, ενώ πρόσθεσε ότι εφόσον
βρεθεί χρηματοδότηση, θα συνε-
χιστεί.

Ο δεύτερος στόχος της αναθεώ-
ρησης θα είναι η ενίσχυση του προ-
γράμματος STEP για την καινοτομία.
Σύμφωνα με πληροφορίες, η ελλη-
νική πρόταση προβλέπει να κατευ-
θυνθεί στο STEP προϋπολογισμός

ύψους 350 εκατ. ευρώ.
Εν τω μεταξύ, επίκειται και η

αναθεώρηση του Ταμείου Ανάκαμ-
ψης. Σύμφωνα με τον κ. Παπαθα-
νάση, αυτή προβλέπεται να ολο-

κληρωθεί έως το τέλος Απριλίου,
ώστε να υποβληθεί τέλη Μαΐου με
αρχές Ιουνίου το 6ο αίτημα πληρω-
μής, ύψους 3,9 δισ. ευρώ. Στη συ-
νέχεια, τέλη Οκτωβρίου με αρχές

Νοεμβρίου, σύμφωνα με τον ίδιο,
θα υποβληθεί το 7ο αίτημα ύψους
3,5 δισ. ευρώ. Τα δύο τελευταία αι-
τήματα, 8ο και 9ο, θα υποβληθούν
το 2026.

Εντός του μηνός, εξάλλου, ο αν.
υπουργός είπε ότι θα προκηρυχθεί
και το πρόγραμμα των 200 εκατ. ευ-
ρώ για την «Εξωστρέφεια Μικρο-
μεσαίων Επιχειρήσεων» του ΕΣΠΑ.
Το πρόγραμμα θα χρηματοδοτήσει
μικρομεσαίες επιχειρήσεις για να
τονώσουν την εξαγωγική τους δρα-
στηριότητα. Ο κ. Παπαθανάσης δια-
βεβαίωσε ότι δεν θα μείνει αναπορ-
ρόφητο ούτε ένα ευρώ από τις επι-
χορηγήσεις του Ταμείου Ανάκαμψης.
Ο ίδιος επανέλαβε ότι το ΠΔΕ θα
αυξηθεί φέτος κατά 500 εκατ. ευρώ
και το 2026 θα υπερβεί τα 17 δισ.
ευρώ. Ο υπουργός Εθνικής Οικονο-
μίας και Οικονομικών Κυριάκος
Πιερρακάκης, σε παρέμβασή του
στη συνέντευξη Τύπου, επισήμανε
ότι «η οικονομική πολιτική της κυ-

βέρνησης διαρθρώνεται σε δύο επί-
πεδα. Το ένα είναι η δημοσιονομική
σταθερότητα και το άλλο το πώς
μπορούμε να απελευθερώσουμε -
να “ξεκλειδώσουμε” θύλακες ανά-
πτυξης είτε με αφαίρεση εμποδίων
και γραφειοκρατίας είτε μέσω των
διαθέσιμων χρηματοδοτικών εργα-
λείων. Στο σύνολο της δουλειάς μας
προσπαθούμε να απελευθερώνουμε
το μέγιστο δυνατό αναπτυξιακό δυ-
ναμικό από κάθε ευρώ που έρχεται
μέσα από τα χρηματοδοτικά εργα-
λεία στην οικονομία. Αυτή θα είναι
και η φιλοσοφία μας γενικότερα το
επόμενο διάστημα: η βέλτιστη δυ-
νατή στόχευση για να επιτύχουμε
το μεγαλύτερο δυνατό πολλαπλα-
σιαστικό αποτέλεσμα. Φυσικά, ταυ-
τόχρονα καλούμαστε να αφαιρούμε
εμπόδια. Γνωρίζουμε πολύ καλά ότι
είναι πολλά τα εμπόδια που ακόμα
και σήμερα συναντά κανείς από πε-
ριττές γραφειοκρατίες και την κα-
κονομία στη χώρα μας».

<<<<<<

Η Αθήνα βρίσκεται 
σε διαπραγματεύσεις
με την Κομισιόν στο

πλαίσιο της αναθεώρη-
σης του ΕΣΠΑ.

υ Ταμείου Ανάκαμψης 
Τα επό

αι Α θ
Τα επόμενα βήματα

ό

Mάρτιος

του Ταμείου Ανάκαμψης 

Mάρτιος Απρίλιος

υ Ταμείου Ανάκαμψης και Ανθεκ

Απρίλιος

εκτικότητας

Ιούνιος

ΣΥΝΟΛΙΚΕΣ
ΕΚΤΑΜΙΕΥΣΕΙΣ

Mάρτιος
2025

Θετική αξιολόγηση

από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή

5ου αι
πλη

€21ΣΥΝΟΛΙΚΕΣ
ΕΚΤΑΜΙΕΥΣΕΙΣ

Mάρτιος
2025

Θετική αξιολόγηση

από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή

 αιτήματος
πληρωμής

Απρίλιος
2025

Εκταμίευση
5ης δόσης

€3,1δισ.

591,3δισ.

Εκταμίευση
5ης δόσης

σ.

Απρίλιος
2025

Υποβολή πρότασης

στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή

αναθεώρησης
Εθνικού Σχεδίου

59%

Ιούνιος
2025

Υποβολή
6ου αιτήματος

πληρωμής

€3,9δισ.

ΕΚΤΑΜΙΕΥΣΕΙΣΕΚΤΑΜΙΕΥΣΕΙΣ ,



Ιησούν ζητείτε τον Ναζαρηνόν
τον εσταυρωμένον· ηγέρθη, ουκ έστιν ώδε

Η παράσταση του Λίθου στον ναΐσκο της Αγίας Σολομονής στην Κώμα του Γιαλού

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Επιστρέφοντας τον περασμένο Αύ-
γουστο από την εξόρμησή μου 
στην Αγία Τριάδα της Καρπασί-
ας και τον Απόστολο Ανδρέα λίγο 
μετά το Λεονάρισσο είδα από μα-
κριά μία εκκλησία, ίσα που φαινό-
ταν από τον δρόμο. Φυσικά δεν 
έχασα την ευκαιρία να το ανα-
ζητήσω και σύντομα το εντόπι-
σα, λίγο πριν από την Κώμα του 
Γιαλού. Το μικρό καμαροσκέπα-
στο εκκλησάκι βρίσκεται σε κα-
λή κατάσταση, στο εσωτερικό 
του υπάρχουν ακόμη ίχνη τοι-
χογραφιών… αδιάγνωστες οι πε-
ρισσότερες. ∆εν γνώριζα φυσικά 
ότι επρόκειτο για το ξωκλήσι της 
Αγίας Σολομονής, ή όπως την έλε-
γαν οι κάτοικοι του χωριού Αγία 
Σαλαμανή. Και οι άγνωστες τοι-
χογραφίες είναι από τις πιο ση-
μαντικές της Κύπρου. Μεταξύ αυ-
τών και η παράσταση του Λίθου.

Η Αγία Σολομονή 

Για τις άγνωστες και σχεδόν κα-
τεστραμμένες αγιογραφίες του να-
ΐσκου που είχα επισκεφθεί έμαθα 
περισσότερα κατά την ξενάγησή 
μου στο ανακαινισμένο Βυζαντι-
νό Μουσείο, όπου εκτίθεται μεγά-
λος αριθμός επαναπατρισθέντων 
εκκλησιαστικών θησαυρών και 
μεταξύ αυτών και οι παλαιότερες 
τοιχογραφίες της Κύπρου: τα πέ-
ντε τοιχογραφικά σπαράγματα 
από τον καμαροσκεπή ναΐσκο της 
Αγίας Σολομονής στην Κώμα του 
Γιαλού Καρπασίας. Όπως μου εξή-
γησε ο διευθυντής του Μουσείου 
δρ Γιάννης Ηλιάδης ο ναός ήταν 
τοιχογραφημένος με αφηγηματι-
κές σκηνές και μορφές αγίων είτε 
ιστάμενων είτε σε προτομή, εντός 
στηθαρίων, σε τρεις ζώνες στον 
βόρειο και νότιο τοίχο. «Τα τεχνο-
τροπικά χαρακτηριστικά των τοι-
χογραφιών (γραμμικότητα, έντονα 

περιγράμματα, σχηματοποίηση, 
χονδροειδείς μορφές) παρουσι-
άζουν ομοιότητες με αντίστοιχα 
τοιχογραφημένα μνημεία της Καπ-
παδοκίας και της Συρίας, τόσο ως 
προς την παράταξη όσο και την 
απόδοση των μορφών» μου εξή-
γησε, με τα στοιχεία αυτά, καθώς 
και βάσει της αρχιτεκτονικής του 
μνημείου η χρονολόγηση των τοι-
χογραφιών ανάγεται στα τέλη του 
9ου-αρχές 10ου αιώνα. Ο δρ Ηλιά-
δης μού είπε πως από την παρά-
σταση του Λίθου στον βόρειο τοί-
χο, οι αρχαιοκάπηλοι αφαίρεσαν 
τις κεφαλές των μυροφόρων και 
του Αγγέλου. Τα σπαράγματα αυτά 
επαναπατρίσθηκαν μετά από μα-
κρά δικαστική διαδικασία το 2013 
και 2015 από το Μόναχο.

Με λάδιν και ιταρέν 

Σύμφωνα με μαρτυρία του Αλ. 
Παπανικολάου, κατοίκου της Κώ-
μας του Γιαλού που απόκειται στο 
Αρχείο Προφορικής Παράδοσης 
του Κέντρου Επιστημονικών 
Ερευνών και δημοσιεύει η Άν-

να Νεοφύτου στην έκδοση του 
Κέντρου «Λαϊκή Λατρεία στην 
παραδοσιακή κοινωνία της Κύ-
πρου. Οι γιορτές του Πάσχα από 
τις Απόκριες μέχρι την Πεντηκο-
στή» ήταν έθιμο των κοριτσιών 
του χωριού «με λάδιν και ιταρέν 
[σ.σ. λουμίνια] οι κοπέλλες επη-
αίνναν στα ξωκλήσια να τα ανά-
ψουν. Του Σταυρού και της Πανα-
γίας, μες στο χωρκόν, της Αγίας 
Σαλαμωνής, του Αγίου Νικολάου 
με πιάτα αρχαία σε σχήμα σταυ-
ρού. Το ίδιο της Αγίας Άννας, του 
Αγίου Προκοπίου αρχαία μικρή».

Σημειώνουμε, σύμφωνα με την 
ίδια μαρτυρία, πως στην Κώμα 
του Γιαλού στην εκκλησία του 
Αγίου Γεωργίου, τη ∆ευτέρα του 
Πάσχα γινόταν λιτανεία γύρω από 
τον ναό για σαράντα μέρες.

Η παράσταση του Λίθου 

Η παράσταση του Λίθου απει-
κονίζει τις μυροφόρες στον χώρο 
της ταφής του Χριστού και συνα-
ντάται συχνά ως μέρος του ∆ω-

δεκαόρτου. Σύμφωνα με το κατά 
Μάρκον Ευαγγέλιο οι μυροφόρες 
απαντούν τον Άγγελο Κυρίου στο 
ανοικτό μνημείο από όπου μετα-
κινήθηκε ο Λίθος με τον οποίον 
ήταν κλειστός. Στο κατά Μάρκον 
Ευαγγέλιο, αναφέρεται και η Σα-
λώμη ως μία από τις μυροφόρες, 
μεταξύ των Μαρίας Μαγδαληνής 
και Μαρίας του Ιακώβου.

Κατά Μάρκον Ευαγγέλιο 

(15:45-47, 16:1-8)

«[…] και γνους [σ.σ. ο Πιλά-
τος] από του κεντυρίωνος εδω-
ρήσατο το σώμα τω Ιωσήφ. Και 
αγοράσας σινδόνα και καθελών 
αυτόν ενείλησε τη σινδόνι και 
κατέθηκεν αυτόν εν μνημείω, 
ο ην λελατομημένον εκ πέτρας, 
και προσεκύλισε λίθον επί την 
θύραν του μνημείου. Η δε Μαρία 
η Μαγδαληνή και Μαρία Ιωσή 
εθεώρουν πού τίθεται. Και δια-
γενομένου του σαββάτου Μα-
ρία η Μαγδαληνή και Μαρία η 
του Ιακώβου και Σαλώμη ηγό-
ρασαν αρώματα ίνα ελθούσαι 

αλείψωσιν αυτόν. Και λίαν πρωί 
της μιας σαββάτων έρχονται επί 
το μνημείον, ανατείλαντος του 
ηλίου. Και έλεγον προς εαυτάς· 
τις αποκυλίσει ημίν τον λίθον 
εκ της θύρας του μνημείου; Και 
αναβλέψασαι θεωρούσιν ότι απο-
κεκύλισται ο λίθος· ην γαρ μέγας 
σφόδρα. Και εισελθούσαι εις το 
μνημείον είδον νεανίσκον καθή-
μενον εν τοις δεξιοίς, περιβεβλη-
μένον στολήν λευκήν, και εξε-
θαμβήθησαν. Ο δε λέγει αυταίς· 
μη εκθαμβείσθε· Ιησούν ζητείτε 
τον Ναζαρηνόν τον εσταυρωμέ-
νον· ηγέρθη, ουκ έστιν ώδε· ίδε ο 
τόπος όπου έθηκαν αυτόν. Αλλ’ 
υπάγετε είπατε τοις μαθηταίς 
αυτού και τω Πέτρω ότι προάγει 
υμάς εις την Γαλιλαίαν· εκεί αυ-
τόν όψεσθε, καθώς είπεν υμίν. 
Και εξελθούσαι έφυγον από του 
μνημείου· είχε δε αυτάς τρόμος 
και έκστασις, και ουδενί ουδέν 
είπον· εφοβούντο γαρ».

Το νέο μουσείο

Το Βυζαντινό Μουσείο του 
Ιδρύματος Αρχιεπισκόπου Μα-
καρίου Γ έχει υποστεί ριζική ανα-
καίνιση και έχει εμπλουτιστεί με 
έναν εντυπωσιακό αριθμό νέων 
εκθεμάτων. Με τη νέα μουσει-
ολογική προσέγγιση που εφαρ-
μόστηκε, τα εκθέματα παρουσι-
άζονται πλέον με χρονολογική 
σειρά, καλύπτοντας την περίοδο 
από τον 4ο έως τον 18ο αιώνα. 
Παράλληλα, θεματικές ενότητες 
αναδεικνύουν εικονογραφικά θέ-
ματα ή καταξιωμένους ζωγρά-
φους, με ενυπόγραφα έργα τους 
να κοσμούν τις συλλογές του. Στο 
ανακαινισμένο Μουσείο, το οποίο 
άνοιξε για το κοινό την Τρίτη, 
18 Μαρτίου σε πενθήμερη βάση 
(Τρίτη έως Σάββατο, 09:30 - 17:00) 
εκτίθεται μεγάλος αριθμός επα-
ναπατρισθέντων εκκλησιαστικών 
θησαυρών.
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Η Αγία Σολο-

μονή βρίσκε-

ται ανατολικά 

του χωριού 

Κώμα του 

Γιαλού. Τη 

Δευτέρα του 

Πάσχα οι κο-

πέλες πήγαι-

ναν σε όλα 

τα ξωκλήσια 

του χωριού 

για να τα 

«ανάψουν». 

Μεταξύ αυ-

τών και στην 

Αγία Σολο-

μονή.

«Με λάδιν 

και ιταρέν 

οι κοπέλ-

λες επηαίν-

ναν στα ξω-

κλήσια να 

τα ανάψουν. 

Του Σταυρού 

και της Πα-

ναγίας, μες 

στο χωρκόν, 

της Αγίας 

Σαλαμωνής 

[…]».

Από την παράσταση του Λίθου στον βόρειο τοίχο, οι αρχαιοκάπηλοι αφαίρεσαν τις κεφαλές των μυρο-
φόρων και του Αγγέλου. Τα σπαράγματα αυτά επαναπατρίσθηκαν μετά από μακρά δικαστική διαδικασία το 
2013 και 2015 από το Μόναχο.
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Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

20.4 - 26.4.25

«[…] Με λουλούδια και με γλυκά | 
και μ’ όλη την αγάπη μου προ-
σμένω | και καρτερώ του αγέρα 
την πνοή που έρχεται | απ’ την 
ανατολή | μήπως και στα φτερά 
του φέρει μήνυμα | μήπως και κά-
ποια μέρα ο ποταμός φωνάξει: | 
Σταυρωμένε, ανάσανε, | οι δικοί 
απόντες διάβηκαν», αυτό είναι η 
τελευταία στροφή του ποιήματος 
του Παλαιστίνιου ποιητή Ταου-
φίκ Ζαγιάντ. Και αναρωτιέμαι πώς 
τα χώματα της Αγίας Γης αντέ-
χουν ακόμα και γιατί ο ουρανός 
ξερνά όξος και χολή. Η Γάζα δεν 
είναι πια τόπος, είναι μη-τόπος 
ζώντων, ασφαλέστερα τα μνη-
μεία των νεκρών, που άνοιξαν 
για τους ζωντανούς. Πώς και τά-
φον οικούν και πώς η ανθρωπό-
τητα και οι ισχυροί της γης δεν 
επιθυμούν να εγείρουν από του 
τάφου δύο εκατομμύρια σχεδόν 
ανθρώπους; Οι βροτοί ως ανίδε-
οι νεκροί καταφαίνονται, ζώντες 
εν τω τάφω, συνεχώς επί έτη τρία 
συναπτά ημέρες θυμού, και κλί-
βανου καιομένου.

Απορώ και εξίσταμαι γιατί να 
επιτρέπεται από τους της γης 
ισχυρούς η Γάζα να είναι κρανί-

ου τόπος, Γολγοθάς κυριολεκτικά, 
ακούγοντας ο λαός της «εξουσίαν 
έχω σταυρώσαί σε και εξουσίαν 
έχω απολύσαί σε». Και να μην 
υπάρχει καν υπόνοια ανάστασης 
του λαού της; Συντελείται ενώπι-
ον της διεθνούς κοινότητας μια 
γενοκτονία, Ισραηλινοί διανο-
ούμενοι διαμαρτύρονται για το 
αδυσώπητο μένος της κυβέρνη-
σης του Ισραήλ επί του λαού της 
Γάζας, αλλά ουδέν.

«Πόσες χιλιάδες νεκροί 
στους τροχούς, 
πόσοι ζωντα-
νοί να δώσουν 
το αίμα τους»; 
∆εν ξέρω αν τα 
χελιδόνια 
περνούν 
ακόμα από 
τη Γάζα… 
Οι φρικα-
λεότητες 
της Χαμάς και 
η βαρβαρότητα 
της 7ης Οκτω-
βρίου 2023 πότε 
θα ισοζυγιστούν; Ισοζυγί-
ζεται άραγε η βαρβαρό-
τητα; Gaza delenda est, 

το έχουν πει ξεκάθαρα μέλη του 
Υπουργικού Συμβουλίου του Νε-
τανιάχου, και ο ίδιος επίσης. Ανα-
ρωτιέμαι πάντως πώς και τάφον 
οικούν; Τι περιμένουν στο μέλ-
λον από αυτούς που θα μείνουν; 
Σπέρνουν μίσος, μίσος θα θερί-
σουν, και ουδενί ουδέν!

Φαιδρώς να πανηγυρίσουμε, 
φαιδρώς να ανταλλάξουμε μηνύ-
ματα αγάπης και να ασπαστούμε 

αλλήλους, εμείς οι θνητοί, 
αλλά τουλάχιστον στα καθ’ 

ημάς ας μην είμα-
στε ουδενί ουδέν. 
Ας προσπαθούμε 
τουλάχιστον σε 
ό,τι μπορούμε 

να σταθού-
με ανάχωμα 
να δηλώνου-
με παρών. Ας 
κοιτάμε όχι 
τη  σωστή 

πλευρά της ιστο-
ρίας, αλλά τη σω-
στή πλευρά της 
συνείδησής μας. 

Για την ιστορία ως μονά-
δες δεν είμαστε τίποτε, ού-
τε καν υποσημείωσή της, 

αν θέλουμε ωστόσο η ιστορία να 
μη μας ξεχάσει εντελώς ας ανα-
λογιστούμε πόσοι μπορούμε να 
γίνουμε που θα έχουμε γείρει την 
πλάστιγγα στη σωστή πλευρά. Να 
δούμε τα λάθη μας, τις αδυναμί-
ες μας, και τις διαφορές μας, έτσι 
ώστε να μπορούμε να λέμε πως 
«μάθαμε να κουβεντιάζουμε ήσυ-
χα» και « καταλαβαινόμαστε τώ-
ρα δε χρειάζονται περισσότερα». 

∆εν έχουμε δύναμη να στα-
ματήσουμε τη γενοκτονία στη 
Γάζα, δεν μπορούμε να κάνουμε 
σχεδόν τίποτε, αλλά τουλάχιστον 
να προσπαθήσουμε όταν βρεθού-
με σε κάποιο Λιθόστρωτο να μη 
σπεύσουμε σε «άρον άρον, σταύ-
ρωσον αυτόν».

«Θέλω να σας πω επίσης, | Ότι 
ένα από τα όνειρά μου είναι τα βι-
βλία μου | να ταξιδέψουν σε όλο 
τον κόσμο, | η πένα μου να απο-
κτήσει φτερά, | για να πετάξει πά-
νω από τις σφραγίδες απόρριψης 
| στη βίζα ή το διαβατήριο», του 
Nουρ ελ Ντιν αλ Τζαζάζ (28 χρό-
νων, που σκοτώθηκε στη Γάζα), 
μετάφραση Πέρσα Κουμούτση.

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η ζωή εν τάφω

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Οι Ασώματες ∆υνάμεις ομάδα χορού 
παρουσιάζουν την παράσταση «Bliss», 
σε σύλληψη, σκηνοθεσία, χορογραφία: 
Ανδρομάχης ∆ημητριάδου Lindahl. Έξι 
performers έρχονται στη σκηνή και μοι-
ράζονται την εμπειρία της ευδαιμονίας 
ως μίας δυναμικής συνθήκης που εμπε-
ριέχει τις όποιες προκλήσεις και δυ-
σκολίες, παραλλαγές και προσεγγίσεις. 
Συναντιούνται, διασταυρώνονται, συνυ-
πάρχουν, εκμυστηρεύονται μέσα από 
την κίνηση, αναζητούν, αναιρούν. Χτίζουν 
και μοιράζονται με απλά υλικά ένα δικό 
τους κόσμο ευδαιμονίας, ενώ παραμέ-

νουν ειλικρινείς, ευάλωτοι κι ανθρώπινα 
ατελείς. ∆ραματουργία: Χρήστος Πολυ-
μενάκος, μουσική σύνθεση: Κωνσταντίνα 
Πολυχρονοπούλου, σκηνικά, κοστούμια: 
Άνθη Κέττηρου. Χορεύουν, συν-δημιουρ-
γούν: Γεωργία Κωνσταντίνου Κλάρκ, Ελι-
σάβετ Παναγιώτου, Ιφιγένεια Χριστοδού-
λου, Μαρία Χαραλάμπους, Νάπα Γαβριήλ, 
Σωτήρης Σωτηρίου. Παραστάσεις 26, 27 
Απριλίου, Θέατρο ∆έντρο, Λευκωσία, 
ώρα 8:30 μ.μ. και 29 Απριλίου, Θέατρο 
Ριάλτο, Λεμεσός, ώρα 8:30 μ.μ. Η γενι-
κή πρόβα της Παρασκευής 25 Απριλίου, 
στο Θέατρο ∆έντρο στις 8:30 μ.μ. είναι 

ανοιχτή, δωρεάν για όσες και όσους δεν 
έχουν την οικονομική δυνατότητα να πα-
ρακολουθήσουν την παράσταση. Κρατή-

σεις, πληροφορίες τηλέφωνο 99360503 

και www.asomates.com

ΓΛΥΠΤΙΚΗ

 «Γεωμετρικοί 
συνειρμοί»
Η γκαλερί Αποκάλυψη, παρουσιάζει 
τη νέα έκθεση γλυπτικής του Νίκου 
Πετούση, με τίτλο «γεωμετρικοί συ-
νειρμοί», η οποία είναι εμπνευσμένη 
από τη γεωλογία και τη μορφολογία 
της γης και του εδάφους. Τη σύγχρο-
νη και την παλαιότερη αρχιτεκτονι-
κή και τα επιτεύγματά της. Έμπνευ-
ση επίσης της παρούσας έκθεσης 
είναι το στοιχείο της φωτιάς και του 
νερού όπως οι πηγές, οι στέρνες, οι 
βρύσες οι κρήνες κ.λπ. Η καλλιτεχνι-
κή έρευνα του Πετούση αναφέρε-
ται στον τομέα της γεωμετρίας και 
στην αναζήτηση της αρμονίας και της 

ισορροπίας. Το υλικό που χρησιμο-
ποιεί είναι η κυπριακή πουρόπετρα, 
ο ασβεστόλιθος και αργιλικά πετρώ-
ματα. Τα γλυπτά του εκτελούνται κα-
τεξοχήν χειροποίητα με την βοήθεια 
εργαλείων χεριού και σπανιότερα με 
τη χρήση των ηλεκτρικών εργαλεί-
ων. Εγκαίνια 25 Απριλίου. ∆ιάρκεια 
έως 14 Μαΐου. Γκαλερί Αποκάλυψη, 
Χύτρων 30, Λευκωσία. Πληροφορίες 

τηλέφωνο 22300150

ΧΑΡΑΚΤΙΚΗ

Τεχνικές της χαρακτικής
Μια πολύ σημαντική έκθεση, με θέμα Τεχνι-
κές της χαρακτικής άνοιξε στο Μουσείο Χαρα-
κτικής Χαμπή στα Πλατανίσκια, με έργα από 
τις αρχές του 16ου αιώνα μέχρι σήμερα. Εκτί-
θενται έργα περισσότερων από 150 καλλιτε-
χνών από Γερμανία, Ιταλία, Ολλανδία, Αγγλία, 
Γαλλία, ΗΠΑ, Ελλάδα, Ουγγαρία, Ιαπωνία, Ρω-
σία, Ρουμανία, Βέλγιο, Τσεχία, Κύπρο, Μεξικό, 
Σκωτία, Ισπανία και Κίνα. Επίσης, σε βιτρίνες 
εκτίθενται εργαλεία χάραξης, χαραγμένες 
μήτρες, παλιά βιβλία με αυθεντικές χαρακτι-
κές εικονογραφήσεις, λευκώματα, βαθυτυ-
πικές αναπαραγωγές. Την έκθεση επιμελή-
θηκε η Hélène Reeb, προβάλλοντας τις δύο 
πρώτες τεχνικές της χαρακτικής τέχνης, την 
ξυλογραφία και χαλκογραφία, με τις διάφο-
ρες μεθόδους τους. Τα έργα της έκθεσης προ-

έρχονται από αγορές του Μουσείου και από 
δωρεές των ακόλουθων φίλων του Μουσεί-
ου. Η έκθεση θα παραμείνει ανοικτή μέχρι τον 
∆εκέμβρη, από Τετάρτη μέχρι Κυριακή, 10:00 
– 13:00 και 16:00 – 18:00 (θερινό ωράριο), 
10:00 – 13:00 και 15:00 – 17:00 (χειμερινό 
ωράριο). Μουσείο Χαρακτικής Χαμπή, Πλατανί-

σκια Λεμεσού.

ΠΑΙΔΙΚΟ ΘΕΑΤΡΟ

«Μότσαρτ, ο μαγικός αυλός»

Από την Παιδική Σκηνή Κάρμεν Ρουγγέ-
ρη παρουσιάζεται στο θέατρο Ριάλτο στη 
Λεμεσό ένα Μουσικό Παραμύθι, «Μότσαρτ, 
ο μαγικός αυλός», σε σκηνοθεσία Κάρμεν 
Ρουγγέρη και Χριστίνας Κουλουμπή, πλημ-
μυρισμένο από τις υπέροχες μελωδίες του 
μοναδικού συνθέτη Βόλφγκανγκ Αμαντέ-
ους Μότσαρτ. Η Κάρμεν Ρουγγέρη και οι 
συνεργάτες της, στην καλοκαιρινή περιο-
δεία, θα γνωρίσουν στους μικρούς αλλά και 
τους μεγάλους φίλους τους, τον μοναδικό 
Βόλφγκανγκ Αμαντέους Μότσαρτ, μεταμορ-
φώνοντας την όπερα «Ο Μαγικός Αυλός» σε 
ένα μουσικό παραμύθι. Ο βασιλιάς της μέ-
ρας και η βασίλισσα της νύχτας, κάποτε αγα-

πήθηκαν τρελά και αποφάσισαν να ενωθούν. 
Όμως η αγάπη τους αυτή κράτησε πολύ λί-
γο. Εκείνη ήταν φτιαγμένη από ψέματα και 
κακία, εκείνος από αλήθεια και καλοσύνη. 
Εκείνη ήθελε να εξουσιάζει με το σκοτάδι, 
εκείνος ήθελε να βασιλεύει με το φως. Πώς 
να ταιριάξουνε λοιπόν; Χώρισαν, και η μεγά-
λη αγάπη τους έγινε αμέσως έχθρα. Κείμε-
νο - Αφήγηση: Κάρμεν Ρουγγέρη. Σάββατο, 
26 Απριλίου με διπλή παράσταση, ώρα 4:00 
μ.μ. και 6:30 μ.μ. Η παράσταση θα παρουσι-
αστεί και στο ∆ημοτικό Θέατρο Στροβόλου, 
την Κυριακή 27 Απριλίου, στις 3:00 μ.μ. και 
στις 6:00 μ.μ. στο πλαίσιο του 9ου Φεστιβάλ 
Θεάτρου ∆ήμου Στροβόλου.

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

Οι Pink Floyd
στην Πομπηία
Το Πάνθεον Λευκωσίας προβάλλει την πρω-
τοποριακή ταινία του 1972 «Pink Floyd στην 
Πομπηία MCMLXXII», σε σκηνοθεσία Adrian 
Maben. Η ταινία, γυρισμένη τον Οκτώβριο του 
1971, επιστρέφει στους κινηματογράφους 
ανανεωμένη ψηφιακά σε 4K από το αρχικό 
υλικό 35 mm με βελτιωμένο ήχο. Τοποθετη-
μένη στα απίστευτα όμορφα ερείπια του αρ-
χαίου ρωμαϊκού αμφιθεάτρου στην Πομπηία 
της Ιταλίας, η ταινία απαθανατίζει τους Pink 
Floyd να κάνουν μια οικεία συναυλία χωρίς 
κοινό. Η ταινία περιλαμβάνει σπάνιες παρα-
σκηνιακές ματιές της μπάντας που εργάζε-
ται στο The Dark Side of the Moon στα Abbey 
Road Studios. Προβολές στις 24, 25, 26 και 
30 Απριλίου, ώρα 8:30 μ.μ. Κινηματογράφος 
Πάνθεον, ∆ιαγόρα 29, Λευκωσία. 

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

«Κατάληψη 
Συγγραφέων»
Η ARTrat Collective πα-
ρουσιάζει την «Κατάληψη 
Συγγραφέων», μια διαδρα-
στική λογοτεχνική έκθεση 
που προτείνει έναν διαφο-
ρετικό τρόπο συνάντησης 
και γνωριμίας με την ποί-
ηση. Μέσα από μια σειρά 
εικαστικών και διαδραστι-
κών εκθεμάτων, επιχειρεί 
να μετατρέψει τον γραπτό 
λόγο σε εμπειρία – κάτι 
που βλέπεις, ακουμπάς, 
νιώθεις και αλληλεπιδράς. 
Κάθε έργο προσεγγίζει την 
ποίηση με διαφορετικές 
οπτικές, από τα εξώφυλ-
λα και τα ποιήματα μέχρι 
τη φωτογραφία , απαντώ-
ντας σε ένα ερώτημα. Κοι-
νό στοιχείο, η προσπάθεια 
να φωτιστεί η ποίηση ως 
ζωντανός οργανισμός, που 
καλεί σε μια καινούργια 
εξερεύνηση. Στο πλαίσιο 
της κοινωνικοποίησης της 
τέχνης του λόγου, στον 
χώρο οι επισκέπτες μπο-
ρούν να γράψουν – μια 
σκέψη, ένα ποίημα – και 
να γίνουν συμπαραστά-
τες της «κατάληψης». Η 
έκθεση απευθύνεται τόσο 
σε έμπειρους αναγνώστες 
όσο και σε όσους ψάχνουν 
ευκαιρία και αφετηρία να 
διαβάσουν και να γνω-
ρίσουν την ποίηση των 
ποιητών της Κύπρου. Το 
ζητούμενο είναι από την 
μία η επανασύνδεση με 
τον γραπτό λόγο και από 
την άλλη, σε μια εποχή 
της εικόνας, η λογοτεχνία 
να βρίσκει νέους δρόμους 
να φτάνει κοντά στην κοι-
νωνία. Γκαράζ Art Gallery, 
Αμμοχώστου 16, Λευ-
κωσία. 26 - 27 Απριλίου, 
11:00 π.μ. – 7:00 μ.μ. 

«Γ
ιατί τετέλεσται; Τετέλεσται και τί-
ποτα, η πλήρης αρμονία. Αιώνια 
να δημιουργούμε, σε τι μας βοη-

θάει,/ Οταν το δημιούργημα στο τίποτα 
θα πάει;» λέει ο Μεφιστοφελής στην τε-
λευταία πράξη του «Φάουστ» του Γκαίτε 
(μτφρ. Πέτρος Μάρκαρης). Και μπορεί το 
περιβάλλον των συμφραζομένων να είναι 
διαφορετικό, όμως το εσχατολογικό και 
σαρκαστικό σχόλιο, από μόνο του, έχει 
και κάτι απελευθερωτικό, σε χρόνο πα-
ρόντα. Χωρίς να αποθεώνει τον θάνατο, 
συμφιλιώνει με τη ζωή· του καθενός, για 
τον καθένα, βοηθώντας να επανεξετά-
σουμε αδάμαστες επιθυμίες.

Κατά μία ερμηνεία, το όνομα Φάουστ 
προέρχεται από το λατινικό Faustus που 
σημαίνει τυχερός (πιθανή η συγγένεια με 
την αρχαιοελληνική λέξη φάος - φως). Ο 
Μεφιστοφελής, ως έκπτωτος άγγελος, ακό-
λουθος του ∆ιαβόλου, αντλεί το όνομά του 
από το Μη-φωτο-φίλης (αυτός που δεν αγα-
πάει το φως). Το αλληλοσυμπληρούμενο 
αυτό ζεύγος (του εαυτού με τη σκιά του) 
οδηγεί, σύμφωνα με τα ψυχαναλυτικά ερ-
γαλεία, «στις ατραπούς της ενδοσκόπησης 
και στην κατάκτηση της αυτογνωσίας».

«Ατραπούς» που ακολούθησε και ο Αρης 
Μπινιάρης στον «Φάουστ» που παρουσιάζει 
στο Εθνικό Θέατρο. Το κείμενο –διασκευή 
του σκηνοθέτη– βασίστηκε στο έργο του 
Γκαίτε (μτφρ. Ι. Ν. Θεοδωρακόπουλου) με 
αποσπάσματα από το έργο «∆ρ Φάουστους» 
του Μάρλοου, τη «Ζυστίν» του Μαρκησί-
ου ντε Σαντ, το «Μια εποχή στην κόλαση» 
του Ρεμπό. 

Η ευφυής σύλληψη και εκτέλεση εκ-
κινεί από μια αλληγορία (ο Φάουστ στο 
ντιβάνι του ψυχαναλυτή/Μεφιστοφελή) 
για να ανοιχτεί σε ένα θεατρικό σύμπαν 

όπου κυριαρχούν η μουσική, η όρχηση, το 
διονυσιακό στοιχείο, η «σωματικότητα», 
η μέθεξη πνεύματος και ψυχής, σάρκας 
και ηδονής, μια διαρκής σύγκρουση ανά-
μεσα στα «θέλω» και στις απαγορεύσεις. 
Μια παράσταση εκτελεσμένη με ακρίβεια, 
ένταση (όχι μόνο στη διαρκή κίνηση των 
16 ερμηνευτών αλλά και εσωτερική), που 
αναδεικνύει την αρχετυπική διαπάλη με 
φαντασία, χιούμορ και τόλμη. 

Τίποτα δεν είναι απλό· η γεμάτη απω-
θημένα ζωή μετατρέπει σε διαρκή απει-
λή το ανεπίτρεπτο. «Ολα μέσα μου είναι 
σκόνη, όλα μέσα μου στενεύουν», είναι 
οι πρώτες φράσεις που εκστομίζει, από το 
ντιβάνι, ο ψυχαναλυόμενος Φάουστ. Στον 
αλλόκοτο θίασο του μυαλού του και μέχρι 
η εξιδανίκευση να αφυδατωθεί και η ζωή 
να πάρει τον δρόμο της, με τον έρωτα ως 
καταλύτη, παρελαύνουν οι καθηλωτικοί 
φόβοι αλλά και οι διαστροφές, η τιμωρία 
(Ιερά Εξέταση), η κόλαση του πόθου, οι 
στρεβλώσεις που αναποδογυρίζουν την 
όποια απόπειρα ισορροπίας. 

Στη δική του εκδοχή του «Φάουστ», ο 
Αρης Μπινιάρης ξορκίζει το «κακό» χωρίς 
να το ακυρώνει, φωτίζει το έλλειμμα χω-
ρίς να το διογκώνει. Πατώντας πάνω στις 
αρχικές καταβολές του μύθου του Φάουστ 
(του 16ου αιώνα), των δεισιδαιμονιών αλ-
λά και της επιστήμης και της αναζήτησης 
της γνώσης και της αλήθειας, δημιουργεί 
ένα τοπίο βακχικό και την ίδια στιγμή απο-
καλυπτικό. Οι εικόνες και οι σκηνές δεν 
είναι μόνο παράγωγα της ψυχαναλυτικής 
διαδικασίας αλλά και της αγωνιώδους προ-
σπάθειας για λύτρωση. Το δίλημμα ενός 
ανθρώπου παγιδευμένου σε δύο κόσμους. 
Ο δρ Φάουστους του Κρίστοφερ Μάρλοου 
προκαλεί το άπειρο: επιδιώκει να ελέγξει 
ένα διάστημα και μια διάσταση που δεν 
του ανήκουν. Στην παράσταση γίνεται 
σαφές ότι ο Μεφιστοφελής δεν εξαπατά 
τον Φάουστ, αντιθέτως τον ελευθερώνει 
από επιθυμίες, φόβους και αδιέξοδα που 
υπήρχαν ήδη μέσα του.

Θα επιστρέψει, μετά τη λαβυρινθώδη 
περιδίνησή του, στο ντιβάνι. ∆ιαφορετικός 
ή ο ίδιος αλλά πιο συμφιλιωμένος με τους 
δαίμονές του; «Παν το θνητόν/ Σύμβολα 
στρώνει/ και το φθαρτόν/ Εδώ μεστώνει./ 
Το μη εφικτόν/ Εδώ θα γίνει (...)». Με αυ-
τούς τους στίχους το βιβλίο κάνει το δικό 
του φινάλε.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Στο ντιβάνι του 
Μεφιστοφελή

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

ΧΟΡΟΣ

«Bliss» από τις Ασώματες Δυνάμεις

Στη δική του εκδοχή
του «Φάουστ», ο Αρης
Μπινιάρης ξορκίζει
τους δαίμονες χωρίς

να τους ακυρώνει, φωτίζει
το έλλειμμα χωρίς 
να το διογκώνει.

Πώς και τά-
φον οικούν 

και πώς η αν-
θρωπότητα 

και οι ισχυροί 
της γης δεν 

επιθυμούν να 
εγείρουν από 

του τάφου 
δύο εκατομ-

μύρια σχεδόν 
ανθρώπους;
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Ανοιξη χωρίς τον Αη Γιώργη
Πασχαλινό διήγημα του Κώστα Ακρίβου γραμμένο για τους αναγνώστες της «Κ»

Δεν έκαναν Πάσχα φέτος. 
Επεφτε πολύ νωρίς, τις 
πρώτες μέρες τ’ Απρίλη, 

πλάκωσαν απανωτές και οι βρο-
χές, οι μπόρες, πού να στήσεις 
σούβλες μες στη λασπουριά; Λί-
γες ευχές μονάχα μουρμούρισαν 
αναμεταξύ τους, κάποιους ντρο-
παλούς ασπασμούς πήραν και 
έδωσαν, αυτό ήταν όλο. Ασε που 
από κέφι ούτε δράμι! Χολιασμέ-
νος με τους Εγγλέζους ο καπετά-
νιος, δεν του ’παιρνες κουβέντα. 
Μια ανάσα ο Αγαρηνός απέξω απ’ 
την Ακρόπολη και εκείνοι οι συ-
φοριασμένοι να τον χουγιάζουν, 
να τον λένε κιοτή, πως τάχα δεν 
άξιζε να ’ναι αυτός ο πρώτος, κα-
λύτερα να ’βαζαν μπροστάρη κά-
ποιον από τους Σουλιώτες. Σώνει 
και καλά, ήθελαν γιουρούσι κατά 
μέτωπον. Τι κι αν τους αντίσκο-
φτε ο καπετάνιος πως οι δικοί του 
τόσα χρόνια ήξεραν πόλεμο μο-
νάχα με τα ταμπούρια. Οχι, εκεί-
νοι. Να μπει το ασκέρι στη σειρά, 
να κάνει μάχη κατά τον τρόπο 
του Ναπολέοντα. Ο καπετάνιος 
τα ’κουγε, έβραζε από μέσα του. 
Ωρες ώρες δεν κρατιόταν, σκυλό-
βριζε φωναχτά τις γυναίκες τους, 
πέρναγε γενεές δεκατέσσερις τα 
σόγια τους. 

Τη ∆ευτερολαμπρή έλαβε χαρ-
τί από εκείνον που τον είχε πο-
λύ ψηλά στην εκτίμηση: «γηφτο 
γηφτο εχεις να καμης με σοη γη-
φτηκο κε στοχασου». Φοβόταν, 
βλέπεις, ο Κολοκοτρώνης την 
αποκοτιά του και ζήταγε να τον 
συνετίσει, να μη βγαίνει μόνος 
και ακάλυπτος, πρώτος πρώτος 
στη μάχη. Αλλά πού ο γιος της 
καλογριάς! 

Την παραμονή που θα γιόρτα-
ζε τα παλικάρια του είχαν έτοιμα 
τα σφαχτά, νοιάζονταν να τον κα-

λοκαρδίσουν που τον αγάπαγαν 
πολύ κι ας μην είχε ούτε ένα γρό-
σι τώρα στο κεμέρι του να τους 
κερνάει. Γύρω στο σούρουπο τον 
κάλεσαν ξανά στη σκηνή τους οι 
Εγγλέζοι. Αλλο δεν πήγαινε· ή αύ-
ριο ή φεύγουμε. Τι να ’κανε και 
ελόγου του, πήρε Κώστα Μπό-
τσαρη, Κίτσο Τζαβέλα, Λάμπρο 
Βέικο, Μακρυγιάννη, Μαυροβου-

νιώτη και ανέβηκαν στην Καστέ-
λα. Τήραξαν με το κιάλι όλη την 
άπλα, τον κάμπο που θα γινόταν 
το γιουρούσι. Πήγε μετά να δει τι 
ζαϊρέδες του ’στειλαν οι Εγγλέζοι. 
Σαν τήραξε πως όλα κι όλα ήταν 
καμιά δεκαριά οι κασέλες με τα 
φισέκια, του θόλωσε η μάνητα 
τον νου. Ανέβασε πυρετό, γύρισε 
στο τσαρδί του μπας και του πέ-
σει η θερμασιά. Πήγε ο γιατρός να 
τον δει, του ’δωσε κινίνο. Η Μα-
ριώ απέξω φύλαγε καραούλι, δεν 
άφηνε κανέναν να τον σκοτίσει. 

Η ορντίνια που ’χε δώσει ήταν 
να μην πέσει ούτε μία μα ούτε 
μία μπαταριά, να τους πιάσουν 
στον ύπνο τους Αγαρηνούς κι-

νώντας κατά την Ακρόπολη. Τι-
νάχτηκε σκιαγμένος σαν άκουσε 
κρότους από το ταμπούρι οπού 
’ταν οι βρακοφορεμένοι, Υδραίοι 
και Κρητικοί. Είχε πάει ο ανεψιός 
του Κοχράνη από νωρίς και τους 
πότισε κρασί. Τώρα είχαν έρθει 
στο τσακίρ κέφι, βάραγαν προς 
τα ταμπούρια των Τούρκων.

Πετάχτηκε έξω μισοβρακοζω-
σμένος, ρώτησε και έμαθε. Κατά-
λαβε στη στιγμή πως το πράγμα 
πήγαινε να γίνει νίλα μεγάλη. Κι 
αν οι Αγαρηνοί τούς έπαιρναν 
εδώ φαλάγγι, πώς θα κινούσαν με-
τά κατά το κάστρο; Αρπαξε το για-
ταγάνι απ’ τον Λογοθέτη, έκραξε 
τον σεΐζη να του φτιάξει το άτι, 

τον Χατζημιχάλη να τον ακολου-
θήσει και κίνησε για το ταμπούρι 
του Γκένζιαγα. Μόλις τον είδαν τα 
παλικάρια του, έβαλαν χαρωπή 
φωνή πως έφτασε ο καπετάνιος, 
ορθώθηκαν στη στιγμή. Στο μετα-
ξύ απ’ τα Πατήσια ο Κιουτάχιας 
είχε μάθει τα καθέκαστα, διέταξε 
να φύγουν αμέσως κατά τη μάχη 
δυο χιλιάδες πεζικάριοι. 

Τώρα τους είχε πάρει για τα κα-
λά φαλάγγι, τον είδαν οι Αγαρηνοί 
και τους κόπηκαν τα ήπατα, δεν 
μπορούσαν ακόμα να χωνέψουν 
το χουνέρι που έπαθαν στην Αρά-
χοβα. Ολο και προχωρούσε κατά 
πάνω τους, μέχρι που ήρθε το 
άτι του και λαβώθηκε. Ζήτησε 

να καβαλικέψει εκείνο του Γιαν-
νούση, είπε όχι αυτός, ψυχανεμι-
ζόταν το χειρότερο, ακούμπησε 
ο καπετάνιος το γιαταγάνι στην 
κοιλιά του ζώου· ή το δίνεις ή το 
σφάζω τώρα δα. 

Η ώρα κόντευε τέσσερις το 
απόγευμα. Τώρα μονάχα σκόρ-
πιες μπαταριές ακούγονταν, οι 
Αγαρηνοί είχαν γυρίσει τα νώτα 
τους. Τότε έγινε το μεγάλο κακό. 
Ενα αδέσποτο βόλι –από χέρι τί-
νος; Τούρκου ή μπας Ρωμιού;– 
πήγε και τον βρήκε λίγο πιο κάτω 
απ’ το λαγόνι. Επιασε με την πα-
λάμη τη λαβωματιά, είδε το αίμα, 
είπε πως κι άλλη φορά λαβώθη-
κε, τίποτε δεν είναι, θα περάσει. 

∆εν πέρασε όμως. Ηρθε σε λίγο 
και τον έζωσε πόνος μεγάλος, του 
θόλωσε τα μάτια, ξεκαβαλίκεψε 
με τα χίλια ζόρια. 

Τον πήγαν σηκωτό οι μπου-
λουκτσήδες στη γολέτα «ΣΠΑΡ-
ΤΙΑΤΗΣ» του Τσόρτση. Είδε την 
πληγή ο γιατρός, ο Ελβετός Γκος, 
γύρισε τα μάτια του με νόημα 
στους άλλους, κατάλαβαν όλοι. 
Στο μεταξύ άρχισε να πονάει όλο 
και πιο πολύ, σιγά σιγά σκοτείνια-
ζαν όλα γύρω του. Βρήκε κάποια 
στιγμή το κουράγιο, ζήτησε να 
κάνει τη διαθήκη του. Επιασε ο 
γραμματικός το φτερό, άρχισε ο 
καπετάνιος να του λέει. Τότε κα-
τάλαβαν πως γυρισμό δεν είχε. Τί-
ποτα από εκείνα που μολογούσε 
για περιουσία του δεν υπήρχε, τα 
’χε ξοδέψει όλα για τα μπαξίσια 
και τα όπλα του Αγώνα. Σίμωσαν 
κι άλλο τα παλικάρια του, τον θω-
ρούσαν βουρκωμένα. Εναν έναν 
ζήτησε να τους φιλήσει. Υστε-
ρα άρχισε το μαρτύριο. Βέλαζε 
από τον πόνο, έσκουζε να τον 
αποτελειώσουν, ένας πονόψυ-
χος Βαυαρός κάπου κάπου του 
’δινε ρούμι μπας και μαλακώσει 
την οδύνη του.

Του βγήκε η ψυχή χαράματα, 
ανήμερα της γιορτής του, ο Χα-
τζηπέτρος ήταν εκείνος που του 
’κλεισε τα μάτια. Για να μην τον 
συνοδέψει όλο το ασκέρι, είπαν 
ψέματα πως θα τον ταφιάσουν 
στον Πόρο. Με βάρκα τον έβγα-
λαν απέναντι, στην Κούλουρη. 
Τον παρέλαβαν οι παπάδες και 
όλο το νησί, βουτηγμένοι στα 
κλάματα. Το μεσημέρι στις είκο-
σι τρεις τ’ Απρίλη πήραν τα παλι-
κάρια του τις σούβλες με τα αρνιά 
και τα πέταξαν στα χώμα-
τα. Ο Αη Γιώργης κάλπα-
ζε τώρα σε άλλα λιβάδια. 

Τη Δευτερολαμπρή έλα-
βε χαρτί από εκείνον που 
τον είχε πολύ ψηλά στην 
εκτίμηση: «γηφτο γηφτο 

εχεις να καμης με σοη 
γηφτηκο κε στοχασου». 
Φοβόταν, βλέπεις, ο Κο-
λοκοτρώνης την αποκο-
τιά του και ζήταγε να τον 
συνετίσει. Αλλά πού ο 

γιος της καλογριάς! ΕΙ
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Σύμφωνα με τα Ευαγγέλια, ο άγ-
γελος που συνάντησαν τη νύχτα 
του Σαββάτου έξω από τον τάφο 
του Ιησού η Μαρία Μαγδαληνή 
και άλλες μυροφόρες γυναίκες, 
τους το ανακοίνωσε ως εξής: «Μη 
εκθαμβείσθε· Ιησούν ζητείτε τον 
Ναζαρηνόν τον εσταυρωμένον· 
ηγέρθη, ουκ έστιν ώδε· ίδε ο τό-
πος όπου έθηκαν αυτόν» (Μαρκ. 
16,6). Που θα πει, «μη φοβάστε. 
Γνωρίζω ότι ζητάτε τον Ιησού 
τον Ναζαρηνό, τον εσταυρωμέ-
νο. Αναστήθηκε, δεν είναι εδώ. 
Να ο τόπος που τον είχαν θέσει».

Αιώνες, γεμάτοι γεγονότα, 
πέρασαν από τότε. Ο χριστια-
νισμός έγινε η πιο διαδεδομένη 
θρησκεία, έχοντας στον πυρήνα 
του αυτήν ακριβώς την πίστη: ότι 
ο Χριστός αναστήθηκε από τους 
νεκρούς, νικώντας με τον θάνατό 
του τον θάνατο και χαρίζοντας 
τη ζωή σε όσους βρίσκονταν στα 
μνήματα. Στο μεταξύ, λίγα πράγ-
ματα έμειναν ανεπηρέαστα στις 
εκχριστιανισμένες κοινωνίες, με 
το ίδιο το μήνυμα της Ανάστασης 
να τους αφήνει το δικό του απο-
τύπωμα. Οπως εξηγεί στην «Κ» 
ο ιστορικός και ομότιμος καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Θεσ-
σαλίας, ∆ημήτρης Κυρτάτας, «σε 
αντίθεση με τους εθνικούς, οι χρι-
στιανοί, καθώς είναι συμφιλιω-
μένοι με τον θάνατο –τον οποίο 
αποκαλούν κοίμηση– και προσ-
δοκούν την Ανάσταση, όχι μόνο 
δεν έχουν πρόβλημα να φέρουν 
τους νεκρούς σε επαφή με τα ιερά 
τους, αλλά το επιζητούν κιόλας. 
Εθαβαν τους νεκρούς τους μέσα 
και γύρω από τις εκκλησίες τους, 
τη στιγμή που οι εθνικοί προσπα-
θούσαν να κρατήσουν τον νεκρό 
όσο πιο μακριά μπορούσαν από 
τους ιερούς τους χώρους».

Αυτά όμως είναι ιστορικά, 
πολιτισμικά στοιχεία. Ποιο είναι 
άραγε το νόημα ή και ο συμβο-
λισμός της Ανάστασης για έναν 
χριστιανό στον σημερινό κόσμο; 
Παραμένει ένα γεγονός της ζωής 
του Ιησού και μια προσδοκία για 
την ανθρωπότητα; Αποτελεί μια 
θρησκευτική αφήγηση που πλέ-
ον αποτελεί πηγή έμπνευσης και 
μεταφορά για τα εγκόσμια, για τις 
καθημερινές δοκιμασίες και για 
τον φόβο του θανάτου; Είναι όλα 
αυτά μαζί; Τι σημαίνει τέλος πά-
ντων η Ανάσταση σε μια εποχή 
που φαίνεται να καθορίζεται όλο 
και περισσότερο από την τεχνο-
λογία και τον ορθολογισμό και η 
οποία διεκδικεί, μεταξύ άλλων, 
τη μακροζωία;

Οι απαντήσεις που ακολου-
θούν εμπνέονται από το πνεύμα 
του χριστιανισμού. Εστω κι έτσι 
όμως, διαφέρουν μεταξύ τους, 
αναδεικνύοντας όψεις μιας πί-
στης που απόψε, μετά τα μεσά-
νυχτα, γιορτάζει την πιο θεμελι-
ακή, δική της αλήθεια.

 

Ανάσταση 
και αφήγηση

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Την Ανάσταση του Χριστού δεν την 
είδε ανθρώπινο μάτι. Οι ευαγγε-
λικές αφηγήσεις της Ανάστασης 
μιλούν μόνο για ένα κενό μνη-
μείο. Αυτή ωστόσο η αφήγηση 
που δεν αποδεικνύει τίποτε αλ-
λά δοκιμάζει μοναχά την πίστη 
μας στάθηκε η στέρεη βάση για 
αμέτρητες αναστάσιμες αφηγή-
σεις, που θα συνεχιστούν μέχρι 
το τέλος της Ιστορίας. Αναστάσι-
μη αφήγηση, θέλω να πω, είναι 
κάθε αφήγηση της ζωής των αγί-
ων, όσων έζησαν την αναστημέ-
νη ζωή της πίστης, της ελπίδας 
και της αγάπης. Ο Ντοστογιέφσκι 
κλείνει τους «Αδελφούς Καραμά-
ζοβ» με τη βεβαιότητα της κοι-
νής Ανάστασης, συνδέοντάς την, 
απροσδόκητα εκ πρώτης όψεως, 
με την αφήγηση. Παραθέτω τις 
τελευταίες σχεδόν αράδες του 

μυθιστορήματος, σε μετάφραση 
του Αρη Αλεξάνδρου (εκδ. Γκο-
βόστης):

«– Καραμάζοβ! φώναξε ο Κό-
λια· ώστε στ’ αλήθεια λέει η θρη-
σκεία πως όλοι μας θα σηκωθούμε 
από νεκροί και θα ξαναζήσουμε 
και θα ξαναδούμε πάλι ο ένας τον 
άλλον, και όλους και τον Ηλιού-
σετσκα;

– Το δίχως άλλο θ’ αναστηθού-
με, το δίχως άλλο θα τον δούμε, 
και χαρούμενα, εύθυμα θα διηγη-
θούμε ο ένας στον άλλον όλα όσα 
γίνανε, μισογελώντας μισοενθου-
σιασμένος απάντησε ο Αλιόσα.

– Αχ, πόσο όμορφα θα ’ναι τό-
τε!, ξέφυγε του Κόλια».

Σε αυτές τις λίγες αράδες ο 
Ντοστογιέφσκι συμπυκνώνει με 
συγκλονιστική απλότητα το νό-
ημα της Ανάστασης: α. θα ανα-
στηθούμε όλοι και θα ξαναδούμε 
ο ένας τον άλλο, θα ξαναδούμε 
τον Ηλιούσετσκα, τη Γιούλα, τον 
∆αβίδ, τον Κώστα, τον Μωυσή, 
όπως ποτέ δεν τους είχαμε ξα-
ναδεί. β. θα είναι πολύ όμορφα 
τότε που θα ξαναζήσουμε, χωρίς 
αρρώστιες και φάρμακα. γ. θα δι-
ηγηθούμε εύθυμα τα πάντα, όλη 
τη ζωή μας, χωρίς κανένα λόγο 
να λέμε ψέματα, μισογελώντας 
και εμείς, όπως ο Αλιόσα, με όσα 
κάποτε μας στενοχώρησαν ή μας 
θύμωσαν. Η αφήγηση σώζει ζωές, 
όπως μας έχει μάθει η λογοτεχνία, 
με πρώτες και καλύτερες τις «Χί-
λιες και μια νύχτες». Τούτες όμως 
οι αναστάσιμες αφηγήσεις για τις 
οποίες κάνει λόγο ο Ντοστογιέφ-
σκι δεν είναι προνόμιο των λίγων, 
θα είναι ευφρόσυνο κοινό δώρο. 
Αμποτε η αφήγηση της ζωής μας 
να αρέσει και σε Εκείνον που θα 
μας υποδεχθεί εκεί! 

Ο κ. Σταύρος Ζουμπουλάκης είναι πρό-
εδρος του Εφορευτικού Συμβουλίου 
της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδος.

 

Τώρα τι κάνουμε
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΖΩΓΡΑΦΙΔΗ

«Οι άνθρωποι, που γι’ αυτούς εσύ 
χτίζεις (το οικοδόμημα της αν-
θρώπινης μοίρας), θα δέχονταν 

την ευτυχία, αν τυχόν θεμελιω-
νόταν στο αδικοχαμένο αίμα ενός 
μικρού μάρτυρα;», ρωτάει ο Ιβάν 
τον αδελφό του Αλιόσα Καραμά-
ζοφ. Η ιδεαλιστική μας απάντηση 
είναι αρνητική, μολονότι στην 
καθημερινότητα εκλογικεύουμε 
ως αναγκαία παράπλευρη απώ-
λεια ό,τι (κακό) νομίζουμε πως θα 
οδηγήσει σε κάτι αγαθό. Στον κό-
σμο όσων μοιράζονται την πίστη 
του Ντοστογιέφσκι, η απάντηση 
βρίσκει το νόημά της στην Ανά-
σταση του Χριστού, τη μοναδική 
περίπτωση που η (σταυρική) θυ-
σία ενός αθώου αξίζει για όλη την 
ανθρωπότητα. Μπορούμε άρα-
γε να αποδεχθούμε τέτοια θυσία 
του Αλλου;

Ολοένα λιγότεροι αναρωτιόμα-
στε για την Ανάσταση, φορτώνο-
ντάς την με κάθε λογής συμβολι-
σμούς και προσδοκίες, συχνά με 
το βλέμμα στραμμένο στο παρελ-
θόν. Ακόμη και σήμερα, εποχή 
έμπρακτης εκκοσμίκευσης, πε-
ρίοδο ψυχρής υπολογιστικότη-
τας (όχι ορθολογισμού) και επι-
στημονισμού (με τον μανδύα της 
τεχνητής νοημοσύνης), που βρί-
σκουν αντίβαρο στην ανησυχητι-
κή επέλαση της συνωμοσιολογίας 
και του ανορθολογισμού.

Ομως, αν η Ανάσταση είναι 
πηγή αγάπης και χαράς, δεν εί-
ναι γιατί προσθέτει χρόνια (ή και 
την αιωνιότητα) στη ζωή μας· δεν 
αποτελεί κάποιο θαύμα για να ευ-
ημερούμε και να μακροημερεύ-
σουμε... Σύντομος δρόμος προς 
τη ζωή, το μέγα καλό και πρώτο, 
δεν διαφαίνεται· ίσως και να μην 
υπάρχει ή να περνάει μέσα από 
τον θάνατο. H Ανάσταση εμφα-
νίζεται ως νίκη επί του έσχατου 
εχθρού, του θανάτου, απελευθέ-
ρωση κυρίως από τον φόβο του, 
την επικρεμάμενη απειλή για τον 
αφανισμό του προσώπου.

Πίστη ή ελπίδα, συλλογικό ή 
προσωπικό συμβάν στον χώρο 
της Εκκλησίας, η Ανάσταση δεν 
εγγυάται καλύτερη μεταθανάτια 
ζωή· κάνει κάτι δυσκολότερο: με-
τασχηματίζοντας τη μέριμνα για 
τον θάνατο και το μηδέν, μετα-
φέρει την ευθύνη για την ενσώ-
ματη ζωή στον ίδιο τον άνθρωπο, 
ώστε να αρχίσει ελεύθερα μιαν 

ἄλλη βιοτή, μια διαφορετική σχέ-
ση με τον Θεό και τους άλλους. 
Γιατί, ακόμη κι αν υιοθετήσουμε 
την εσχατολογική προοπτική μιας 
συναναστάσεως, το θέμα παρα-
μένει: «τώρα τι κάνουμε».

Ο κ. Γιώργος Ζωγραφίδης είναι καθη-
γητής Φιλοσοφίας στο Αριστοτέλειο 
Πανεπιστήμιο Θεσσαλονίκης.

 

Τίποτε δεν είναι 
πλέον το ίδιο

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΟΥΛΗ 

Στην ερώτηση «ποια είναι, με δύο 
λόγια, η ουσία του χριστιανισμού;» 
η απάντηση είναι πάντοτε η ίδια: 
Χριστός Ανέστη – ο Χριστός ανα-
στήθηκε. Και νομίζω ότι το να εί-
σαι χριστιανός σημαίνει ακριβώς 
αυτό: όχι να εκτιμάς την ηθική 
διδασκαλία του Χριστού, να συ-
γκινείσαι με τις ευαγγελικές αφη-
γήσεις της ζωής και του πάθους 
του, να αναγνωρίζεις τον Χριστό 
ως έναν κορυφαίο θρησκευτικό 
δεξιοτέχνη ή ως έναν μεγάλο μύ-
στη (όλες τις παραπάνω στάσεις 
μπορεί να τις υιοθετήσει επίσης 
ένας αλλόθρησκος, ένας αγνωστι-
κιστής ή ένας άθεος). Αλλά πρω-
τίστως να πιστεύεις στην ιστορι-
κότητα και τη μοναδικότητα της 
ανάστασης του Χριστού. Να ανα-
γνωρίζεις δηλαδή, πρώτον, ότι η 
Ανάσταση δεν ήταν μία «εσωτερι-
κή» απλώς εμπειρία των μαθητών 
του Χριστού, αλλά ένα αντικειμε-
νικό ιστορικό γεγονός – κάτι που 
πραγματικά συνέβη «εκεί έξω». 
Και δεύτερον, να αγωνίζεσαι κα-
θημερινά να υψώσεις τη ζωή και 
τη συνείδησή σου στο ύψος της 
μοναδικής αυτής επίγνωσης.

Η Ανάσταση διαρρηγνύει τη 
ρουτίνα της αιώνιας ανακύκλη-
σης του Ιδίου, και κατά τούτο 
συνιστά την κατ’ εξοχήν ασυνέ-
χεια της Ιστορίας: μετά την Ανά-
σταση, τίποτε δεν είναι πλέον 
το ίδιο. Σκεφτείτε, λόγου χάρη, 
κάποιον ο οποίος κέρδισε τον 
πρώτο αριθμό του λαχείου. Μο-
λονότι δεν έχει ακόμα εισπράξει 
το οφειλόμενο ποσό, και μόνο το 

γεγονός ότι έχει τον τυχερό λα-
χνό στην τσέπη του, δεν τον κά-
νει αυτομάτως να βλέπει τον εαυ-
τό του, τη ζωή του και ολόκληρο 
τον κόσμο από ένα διαφορετικό 
ύψος; ∆εν μεταμορφώνει τις μέ-
χρι τούδε αντιλήψεις του περί 
του τι είναι εφικτό και τι ανέφι-
κτο; ∆εν αφυπνίζει εντός του τη 
δυνατότητα και την ελπίδα μιας 
νέας ζωής, από την οποία απέχει 
μόλις ένα βήμα;

Η Ανάσταση είναι η ιδρυτική 
πράξη μιας τέτοιας νέας ζωής. Εί-
ναι η υπόσχεση ότι ο τρόμος της 
Ιστορίας και η φρίκη του μηδε-
νός μπορούν να υπερβαθούν. Κι 
ακόμα, είναι ένα ασφαλές αγκυ-
ροβόλημα ελπίδας, μέσα σ’ έναν 
κόσμο που φαίνεται να έχει χάσει 
κάθε ελπίδα.

Ο κ. Δημήτρης Ουλής είναι θεολόγος.

 

Η Ανάσταση 
ως αποδόμηση

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΜΠΕΚΡΙΔΑΚΗ 

Τον καιρό της οντολογικής και 
αξιολογικής κατακρήμνισης της 
ίδιας της έννοιας του ανθρώπου, 
οφείλουμε να στοχαστούμε κριτι-
κά πάνω στο αβυσσαλέο μυστή-
ριο της Ανάστασης του Χριστού, 
αφού αυτό είναι το ιδρυτικό ιερο-
φανειακό Συμβάν στην ιστορία 
του δυτικού πολιτισμού. Ακραία 
τρομακτικό και την ίδια στιγμή 
ανείπωτα σαγηνευτικό, είναι το 
αίνιγμα της αποκάλυψης του από-
ντος Θεού. Η Ανάσταση είναι το 
νόημα που καταργεί κάθε νόημα. 
Ρήγμα στο λογικό και γλωσσικό 
συνεχές, δείχνει πως η ζωή είναι 
πιο σημαντική από το νόημά της. 
Αγωνιζόμενη να πιστέψει στο αδι-
ανόητο της Ανάστασης, η ύπαρξη 
ψηλαφεί τη δικαιοσύνη και το μέ-
γα έλεος ενός Θεού που αυτοκτό-
νησε για τη σωτηρία του κόσμου. 
Τούτη η κάθοδος στον Αδη που 
ισοδυναμεί με αποθέωση, ετού-
το το Μηδέν που βρίσκεται στην 
καρδιά του Είναι, προστατεύει 
την πίστη από την αλαζονεία της 
αυτάρκειας και τον πειρασμό της 
ειδωλολατρίας.

Μπορεί το κενό μνημείο του 
Ιησού να λειτουργήσει και πάλι 
ως ορόσημο μιας φρέσκιας κατα-
νόησης του κόσμου μπροστά στις 
δυο μεγάλες σύγχρονες προκλή-
σεις, την ψηφιακή γενοκτονία του 
πραγματικού και την τεχνομορ-
φική μετάλλαξη του ανθρωπίνου; 
Ιδού το μέγιστο υπαρξιακό ερώ-
τημα των μεταμοντέρνων καιρών 
μας. Από το είδος της απάντησης 
που θα δοθεί, θα εξαρτηθεί η μοί-
ρα του ίδιου του παγκόσμιου πο-
λιτισμού. 

Η Ανάσταση είναι η θεοφάνεια 
που οικοδομεί τη χριστιανική πί-
στη και ιδρύει την Εκκλησία, ενώ 
την ίδια στιγμή τις αποδομεί και 
τις δυο. Η Ανάσταση είναι η ίδια 
η αποδόμηση που έγινε Ιστορία. 
Ως αποδόμηση του συμπαντικού 
νόμου της εντροπίας και του θα-
νάτου, μπορεί να λειτουργήσει 
ως η αναποδόμητη μεσσιανική 
δομή, που καθιστά μεθοδολογι-
κά δυνατή την αποδόμηση των 
πάντων: όλων των εξουσιών και 
των αυθεντιών, όλων των παθών 
και των βεβαιοτήτων, των άδικων 
και απάνθρωπων ιδεολογιών, των 
έσω και έξω ειδώλων, όλων των 
κωδίκων, των θεσμών και των δε-
σμών – πλην της αγάπης.

Ανατολή εξ ύψους μιας υπέρ-
λογης δικαιοσύνης που μέλλει να 
έρθει και είναι ήδη εδώ, η Ανά-
σταση γίνεται, εντέλει, η αποδό-
μηση ακόμη και αυτής της ιδέας 
της αποδόμησης. Προφητική και 
ποιητική, τοξική και λυτρωτική, 
η μαρτυρία της Ανάστασης εί-
ναι το ακλόνητο σανίδωμα της 
ωραιότητας και της αγάπης που 
σώζουν τον κόσμο.

Ο κ. Δημήτρης Μπεκριδάκης είναι 
θεολόγος-θρησκειολόγος.

Κάθοδος στον Αδη για τη ζωή
Τέσσερα κείμενα για το νόημα της Ανάστασης στον σημερινό κόσμο

Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

«Ο Χριστός στις παρυφές της Κόλασης» (1442), έργο του μοναχού και ζωγράφου Φρα Αντζέλικο (περισ-
σότερο γνωστού στην εποχή του ως «Αδελφός Τζοβάννι ντα Φιέζολε»), κατά κόσμον Γκουίντο ντι Πιέτρο.

Ευφρόσυνο
δώρο

Οι αναστά-

σιμες αφη-

γήσεις για 

τις οποίες 

κάνει λόγο ο 

Ντοστογιέφ-

σκι δεν είναι 

προνόμιο των 

λίγων, θα εί-

ναι ευφρόσυ-

νο κοινό δώ-

ρο. Αμποτε η 

αφήγηση της 

ζωής μας να 

αρέσει και σε 

Εκείνον που 

θα μας υπο-

δεχθεί εκεί! 

Σταύρος 
Ζουμπουλάκης

 

 

Επιλογή
ζωής

Η Ανάσταση 

δεν εγγυά-

ται καλύτε-

ρη μεταθα-

νάτια ζωή· 

κάνει κάτι 

δυσκολότε-

ρο: μετασχη-

ματίζοντας τη 

μέριμνα για 

τον θάνατο 

και το μηδέν, 

μεταφέρει 

την ευθύνη 

για την εν-

σώματη ζωή 

στον ίδιο τον 

άνθρωπο, 

ώστε να αρ-

χίσει ελεύθε-

ρα μιαν άλλη 

βιοτή.

Γιώργος 
Ζωγραφίδης

Υπόσχεση
κι ελπίδα

Η Ανάστα-

ση είναι η 

υπόσχεση 

ότι ο τρόμος 

της Ιστορίας 

και η φρίκη 

του μηδε-

νός μπορούν 

να υπερ-

βαθούν. Κι 

ακόμα, είναι 

ένα ασφαλές 

αγκυροβό-

λημα ελπί-

δας, μέσα σ’ 

έναν κόσμο 

που φαίνεται 

να έχει χάσει 

κάθε ελπίδα.

Δημήτρης 
Ουλής

 

 

Αποδόμηση
των πάντων

Η Ανάσταση 

είναι η ίδια 

η αποδόμη-

ση που έγινε 

Ιστορία. Ως 

αποδόμηση 

του συμπα-

ντικού νόμου 

της εντροπίας 

και του θανά-

του, μπορεί 

να λειτουρ-

γήσει ως η 

αναποδόμη-

τη μεσσιανι-

κή δομή, που 

καθιστά με-

θοδολογικά 

δυνατή την 

αποδόμηση 

των πάντων.

Δημήτρης 
Μπεκριδάκης
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΜΟΥΓΓΟΛΙΑ

Αρρηκτα συνδεδεμένο με τη Με-
γάλη Εβδομάδα και το Πάσχα, 
το Αγιον Ορος, το Περιβόλι της 
Παναγιάς, αποτελεί τόπο όπου 
ευδοκιμεί η ορθόδοξη παράδο-
ση, αλλά και αφορμή έμπνευσης 
για μουσικά έργα σπάνιας πνοής.

Πλην των εγχώριων δίσκων 
(ενδεικτικά: «Αθως ο Εμός» Χρί-
στου Τσιαμούλη, Anima, 1992, 
τα επτά cd του Χορού Βατοπαι-
δινών Πατέρων «εκ της Ακολου-
θίας των Αγίων Παθών», Πανε-
πιστημιακές Εκδόσεις Κρήτης, 
για κάθε μέρα της Μ. Εβδομά-
δας με ψαλμούς κατά τον παλαιό 
αγιορείτικο τρόπο), διακεκριμέ-
νοι συνθέτες διεθνούς κύρους 
εμπνεύστηκαν σχετικά. Ο Βαυα-
ρός εξερευνητής απόκοσμων δυ-
νάμεων Στέφαν Μίκους στο αρι-
στουργηματικό «Athos» (ECM, 
1994) και ο κορυφαίος Εσθονός 
συνθέτης Αρβο Περτ στην 24λε-
πτη ελεγειακή, χορωδιακή σύν-
θεση «Adam’s Lament» από το 
ομώνυμο cd (ECM New Series, 
2012), βασισμένη στο πεζογραφι-
κό κείμενο του ορθόδοξου μονα-
χού ρωσικής καταγωγής Σιλοάν 
(Αθωνίτη Αγιου Σιλουανού, Ρω-
σία 1866 - Αγιον Ορος 1938) που 
αγιοποιήθηκε από το Οικουμενι-
κό Πατριαρχείο το 1987. 

Διπλός δίσκος
Η έμπνευση από το Αγιον 

Ορος αστείρευτη, δεν σταμάτη-
σε ποτέ. Το 2024, μια μεγάλη δι-
σκογραφική έκπληξη: Το «Athos: 
Echoes from the Holy Mountain» 

σε διπλό δίσκο βινυλίου, που συ-
νοδεύει ένα εξαιρετικό τρίγλωσ-
σο (αγγλικά, ελληνικά, γαλλικά) 
βιβλίο-λεύκωμα 310 σελίδων με 
δοκίμια, σπάνιο ερευνητικό υλι-
κό και εντυπωσιακές φωτογραφί-
ες, κυκλοφορεί σε περιορισμένα 
αντίτυπα από τις ανεξάρτητες 
εκδόσεις FLEE. Το άλμπουμ εκ-
δόθηκε και σε διπλό δίσκου βι-
νυλίου χωρίς το βιβλίο και cd.

Ο πρώτος δίσκος βινυλίου πε-
ριλαμβάνει έργα σύγχρονων συν-
θετών και παραγωγών ήχου από 
το εξωτερικό και την Ελλάδα, που 
πειραματίζονται ανασύροντας 
τις Λειτουργίες του Αγίου Ορους 
και δημιουργώντας τις δικές τους 
μουσικές επανερμηνείες-αυτόνο-
μα έργα, εναρμονισμένα στη μυ-
στηριακή ατμόσφαιρα του ιερού 
τόπου – τόπου 20 μοναστηριών 
όπου ζουν 2.000 μοναχοί.

To Inre Kretsen Grupp (φα-

νταστικό καλλιτεχνικό όνομα 
γκρουπ για τον Σουηδό Μάρτιν 
Μπλόμμπεργκ) συνδυάζοντας 
μινιμαλισμό, ποπ ευαισθησία 
και σκανδιναβική ατμόσφαιρα, 
ενώνει δυνάμεις με τον Σουηδό 
συνθέτη-μουσικό Πρινς Εμάνου-
ελ (με επιρροές μινιμαλιστικές, 
αβάν-γκαρντ, post punk, έντε-
χνης ποπ) και δίνουν τη συναρ-
παστική εκδοχή τους μέσω ηλε-
κτρονικών ζωντανεύοντας τον 
ήχο του σήμαντρου, καλέσμα-
τος για προσευχή και ασκητική 
ζωή. Το βρετανικό Holy Tongue 
(συνεργασία της Βαλεντίνα Μα-
γκαλέτι - κρουστά και του παρα-
γωγού και dj Αλ Γούτον) πατάει 
σε λούπα αυθεντικής ψαλμωδί-
ας ξεδιπλώνοντας την ψυχεδε-
λική, υψηλής ενέργειας πνευ-
ματική dub-dance μουσική του. 
Ο καταξιωμένος 60χρονος Τούρ-
κος ψυχεδελικός μουσικός και 
παραγωγός Μουράτ Ερτέλ, που 
συνδυάζει τουρκική παράδο-
ση και σύγχρονα στοιχεία dub 
ηλεκτρονικής, ηγέτης των Baba 
Zula, με τη σύζυγό του, εκφρα-
στική τραγουδίστρια - χορεύτρια 
παγκόσμιου βεληνεκούς Εσμα 
Ερτέλ, αντιμετωπίζουν με ελεύ-
θερη σύγχρονη ματιά τις βυζα-
ντινές πηγές.

Ο ελληνικής καταγωγής με 
έδρα το Λονδίνο ντράμερ - πο-
λυοργανίστας Ντάνιελ Παλαιο-
δήμος αφουγκράζεται την ένω-
ση τζαζ, ανατολικής μουσικής, 
αυτοσχεδιασμού, παγκόσμιων 
ρυθμών, dub ήχων. Ο σπουδαί-
ος Φινλανδός συνθέτης, αβάν-
γκαρντ τενόρο σαξοφωνίστας 

Τζίμι Τένορ (συνεργασίες με Τό-
νι Αλεν, Εντουαρντ Βεσάλα κ.ά. 
και «προϋπηρεσία» στη βιομη-
χανική μουσική) δημιουργεί ένα 
υπερφυσικό, μυστηριακό «σάου-
ντρακ». Ο ∆ημήτρης Παπαδά-
τος (Jay Glass Dubs), γεννημένος 
στην Αμερική συνθέτης, μουσι-
κός, καλλιτέχνης ήχου που μετα-
κόμισε στην Ελλάδα και ανήκει 
στην αφρόκρεμα της πειραμα-
τικής σκηνής dub-electronics, 
με ντραμς, μπάσο, φωνητικά-
ασθμαίνουσες ανάσες και εφέ 
προτάσσει μια άσκηση στυλ και 
μια ξεχωριστή πνευματική εμπει-
ρία. Ο Γάλλος dj Gilb’r με ηλε-
κτρονικούς πειραματισμούς ξε-
τυλίγει υπνωτική ατμόσφαιρα, 
οικουμενική διάσταση. Η πρω-
τότυπη αυτή περιπλάνηση στα 
μυστήρια του Αγίου Ορους κατα-
λήγει στο εντυπωσιακό ντουέτο 
Organza Ray (έδρα στο Βερολίνο) 
του πολυσχιδούς Αγγλου συνθέ-

τη-μουσικού Χίλαρι Τζέφρι και 
της Ελληνίδας Ελένης Πούλου 
(τρίτης συζύγου του Μαρκ Σμιθ 
και μέλους των Fall την περίο-
δο 2002-2016), που αναμειγνύει 
μουσικά είδη από όλο τον κό-
σμο γεφυρώνοντας διαφορετι-
κές εποχές με οξυδερκή και γο-
ητευτικό τρόπο. «I Swim in Your 
Dreams» τιτλοφορείται το κομ-
μάτι της συμμετοχής τους, ερμη-
νευμένο καταπληκτικά από τη 
φωνή της Πούλου (που σίγουρα 
ως γυναίκα δεν έχει επισκεφθεί 
και δεν θα επισκεφθεί το Αγιον 
Ορος) σε υποβλητική ατμόσφαι-
ρα με πνευστά, ηλεκτρονικά και 
σύνθι. Ονειρικό, φαντασιακό, εμ-
μονικό με trip hop αναφορές και 
αισθαντικές κοσμικές παρεμβο-
λές, πλέει με εξομολογητική δι-
άθεση και παρότι ακυρώνει το-
νισμούς και θεϊκές μορφές των 
μοναστηριών, παραμένει μέρος 
της πνευματικότητας του Αγίου 

Ορους διευρύνοντας σε άλλα μέ-
τρα το μυστικιστικό κλίμα.

Στον δεύτερο δίσκο, δεκατρείς 
ύμνοι-ψαλμοί της λειτουργικής 
παράδοσης με ρίζες στο βυζαντι-
νό άσμα και στην α καπέλα πα-
ράδοση που συνεχίζει να αντηχεί 
στα νερά του Αιγαίου. Αυθεντι-
κές ηχογραφήσεις του 1961 από 
την εθνομουσικολογική συλλο-
γή Samuel Baud-Bovy και ηχο-
γραφήσεις του 2022 από τα μο-
ναστήρια, με περίπλοκες, αλλά 
γαλήνιες μελωδίες, τρόπους και 
κλίμακες, σχεδιασμένες να διευ-
κολύνουν προσευχή, στοχασμό, 
περισυλλογή. 

Το «Χριστός Ανέστη» σε ήχο 
πλάγιο Α΄, ψαλλόμενο το 1961 
από τον Χορό Αδελφότητας των 
∆ανιηλαίων, εξέχουσας για την 
ψαλτική της παράδοση και το 
«ύφος της ερήμου», εντελώς δι-
αφορετικό από αυτό που ακού-
με στις κοσμικές εκκλησίες μας.

Μοναχός με σήμαντρο καλεί τα υπόλοιπα μέλη της αδελφότητας και τους προσκυνητές για προσευχή στη 
Μονή Παντοκράτορος του Αγίου Ορους. Το Περιβόλι της Παναγιάς και η υπερχιλιετής θεολογική και πολιτι-
στική κληρονομιά του είναι πηγή έμπνευσης για μουσικούς σε όλον τον κόσμο.Το εξώφυλλο του διπλού άλ-

μπουμ «Athos: Echoes from the Holy 
Mountain».

Μουσικές αντηχήσεις
από το Αγιον Ορος

Αλμπουμ εμπνευσμένα από σήμαντρα και ψαλμούς
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Οι προσωπογραφίες
του Εντβαρντ Μουνκ

Στην Εθνική Πινακοθήκη Προ-
σωπογραφιών του Λονδίνου 
(National Portrait Gallery) πα-
ρουσιάζονται για πρώτη φορά 
στο Λονδίνο πάνω από 40 πορ-
τρέτα του Νορβηγού ζωγρά-
φου Εντβαρντ Μουνκ. Εκπρό-
σωπος ενός ιδιοσυγκρασιακού 
εξπρεσιονισμού και εθνικός ζω-
γράφος στην πατρίδα του, ο 
Εντβαρντ Μουνκ είχε ένα ιδι-
αιτέρως αξιόλογο έργο που 
εστιάστηκε σε πορτρέτα και 
αυτοπροσωπογραφίες. Ζωγρα-
φίζοντας τις προσωπογραφίες 
συγγενών, φίλων, διανοουμέ-
νων, συλλεκτών, ριζοσπαστών, 
επιστημόνων, μποέμ καλλιτε-
χνών και άλλων εικαστικών 
στον περίγυρο στον οποίο σύ-
χναζε στα τέλη του 19ου και 
στις αρχές του 20ού αιώνα, ο 
Μουνκ μας έχει κληροδοτήσει 
ένα σώμα έργων που σπανίως 
προσεγγίζονται ως αυτόνομη 
θεματική κατηγορία. Το επι-
χειρεί το κατεξοχήν μουσείο 
για τον σκοπό αυτόν. Στη Νά-
σιοναλ Πόρτρετ Γκάλερι του 
Λονδίνου, και μέχρι τις 15 Ιου-
νίου, μπορούμε να δούμε τον 
οικογενειακό, φιλικό, κοινωνι-
κό και καλλιτεχνικό περίγυρο 
του Μουνκ στο Οσλο εκείνης 
της εποχής, μέσα από εκείνο το 
εξπρεσιονιστικό φίλτρο φωτός 
του ευρωπαϊκού βορρά.

Με επιμελήτρια την Αλισον 
Σμιθ, διευθύντρια συλλογών 
και έρευνας στη Συλλογή Γου-
άλας, η έκθεση δείχνει πώς ο 
Μουνκ (1863-1944) ζωγράφισε 

τις προσωπογραφίες αυτές είτε 
ως παραγγελίες είτε για προσω-
πικούς λόγους, όπως αναφέρει 
το μουσείο. Ο ίδιος έβλεπε τα 
πορτρέτα αυτά ως αρχετυπι-
κά της ανθρώπινης συνθήκης 
παρά το γεγονός ότι επί ώρες 
παρατηρούσε τα μοντέλα του 
καθώς πόζαραν σε αυτόν.

Η έκθεση πρωτοτυπεί αφού, 
αντίθετα από την καθιερωμέ-
νη και μάλλον στερεότυπη ει-
κόνα του Εντβαρντ Μουνκ ως 
ενός καλλιτέχνη απομονωμέ-
νου από την πυκνή καθημερι-
νότητα, εδώ φωτίζεται ως ένα 
κοινωνικό ον, που αρέσκεται 
στην εξερεύνηση ενός ευρύτα-
του δικτύου επαφών σε όλο το 
γεωγραφικό εύρος της Σκανδι-
ναβίας και της Βόρειας Ευρώ-
πης. Τα οικογενειακά πορτρέτα 
των δεκαετιών 1880 και 1890 
αποτελούν την πρώτη ενότητα. 
Ακολουθούν η περίοδος επαφής 
με τους ριζοσπάστες και τους 
μποέμ του Οσλο, με τους πά-
τρονές του και τους συλλέκτες, 
τα ταξίδια του στο Βερολίνο και 
στην Κοπεγχάγη, οι ψυχολογι-
κές διακυμάνσεις του, η ωριμό-
τητα στον χειρισμό της φόρμας, 
των χρωμάτων και του φωτός. 
Η οριστική εγκατάστασή του 
στη Νορβηγία συμπλέει με την 
ανάγκη επαφής με έναν κύκλο 
εμπίστων. Ηταν οι προστάτες 
άγγελοι και οι υποστηρικτές 
του. Με έναν άλλον τρόπο, η 
έκθεση των πορτρέτων συν-
θέτει και μια βιογραφική και 
ψυχογραφική έκθεση.Εντβαρντ Μουνκ, «Χανς Γιέγκερ», 1889.
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Στο Μουσείο Γκουλμπενκιάν 
της Λισσαβώνας, η νέα περιοδική 
έκθεση προβάλλει σε διάλογο έρ-
γα της ζωγράφου Πάουλα Ρέγκο 
(1935-2022) και της Βραζιλιάνας 
εικαστικού Αντριάνα Βαρεζάο. Με 
80 συνολικά έργα, δύο δημιουργοί 
διαφορετικής γενιάς και καταγω-
γής συνδιαλέγονται με ζωγραφι-
κή, γλυπτική και εγκαταστάσεις, 
για να αφηγηθούν παράλληλα και 
σε διατομές ιστορίες γύρω από τον 
τόπο, το φύλο και τις συγγένειες 

μιας ρευστής οπτικής. 

Εκθεση με έργα του Νίνο Μπερτο-
λέτι (1889-1971), ενός πολυπράγ-
μονος καλλιτέχνη που είχε κρα-
τηθεί στο ημίφως των αρχών του 

20ού αιώνα, στην Πινακοθήκη Μο-
ντέρνας Τέχνης στη Ρώμη. Η έκθε-
ση (έως τις 14/9) αποτελείται από 
40 και πλέον έργα, τα περισσότε-
ρα εκ των οποίων παρουσιάζονται 
για πρώτη φορά. Ο Μπερτολέτι 

υπήρξε διανοούμενος, ζωγράφος, 
έμπορος τέχνης, συλλέκτης δημο-
σιογράφος και φίλος των Ντε Κίρι-

κο και Πιραντέλο.

Στο Ιδρυμα Louis Vuitton στο 
Παρίσι, η μεγάλη έκθεση-αφιέρω-
μα στον Ντέιβιντ Χόκνεϊ προσελ-
κύει το έντονο ενδιαφέρον πλή-
θους επισκεπτών (έως 31/8). Η 
έκθεση καταλαμβάνει όλους τους 
χώρους και περιλαμβάνει 400 έρ-
γα από το 1955 έως το 2025, δά-
νεια από συλλογές, καθώς και από 
το στούντιο του καλλιτέχνη. Η με-
γάλη ποικιλία στις τεχνικές (λάδια, 
ακρυλικά, ψηφιακά, μολύβι, κάρ-
βουνο, μελάνι) αποτελεί προϋπό-
θεση για μια σύνθετη εμπειρία.

Στην είσοδο του Μουσείου Μο-
ντέρνας Τέχνης της Νέας Υόρκης 
(ΜοΜΑ) έχει στηθεί η ανάθεση 
που έγινε στον Οντίλο Ντόναλντ 
Οντίτα και στους συνεργάτες του. 
Το έργο (χρωματιστά πάνελ) ντύ-
νει το σύνολο του κεντρικού λό-
μπι και θα παραμείνει εκεί έως 
το τέλος του έτους. Το έργο του 
Οντίτα αντανακλά την ιστορία της 
αφηρημένης τέχνης, την υφαντική 
παράδοση της Αφρικής και την πα-
τροπαράδοτη τέχνη της νιγηριανής 

κληρονομιάς του.  

Στο Μουσείο Γκούγκενχαϊμ 
του Μπιλμπάο παρουσιάζεται η 
μεγαλύτερη έως τώρα έκθεση 
στην Ισπανία για την Ελεν Φραν-
κεντάλερ (1928-2011), τη μεγάλη 
καλλιτέχνιδα της αφαίρεσης. Με 
τίτλο «Ζωγραφική χωρίς κανό-
νες», η έκθεση παρακολουθεί 
την πορεία της Φρανκεντάλερ 
ως ένα ταξίδι με χρονολογική 
εξέλιξη, καταγράφοντας τους 
σταθμούς της ιδιαίτερα παραγω-
γικής διαδρομής της για 60 και 

πλέον έτη.  
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ΛΙΣΣΑΒΩΝΑ ΡΩΜΗ ΠΑΡΙΣΙ ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ ΜΠΙΛΜΠΑΟ 

Π. Ρέγκο σε διάλογο Νίνο Μπερτολέτι Ντέιβιντ Χόκνεϊ Χρώμα στο ΜοΜΑ Ελεν Φρανκεντάλερ   

Μπαχ: ψηλαφίζοντας την απεραντοσύνη

Τις τέσσερις τελευταίες δεκαετίες, 
οι μουσικολόγοι έχουν καταλή-
ξει στο συμπέρασμα ότι ο Γιόχαν 
Σεμπάστιαν Μπαχ συνέθεσε τη 
Μεγάλη Λειτουργία σε σι ελάσσο-
να (BWV232) μέσα στα τελευταία 
δύο χρόνια της ζωής του, που ση-
μαίνει κάπου ανάμεσα στο 1748 
και το 1750. Εργο ωριμότητας, με 
άλλα λόγια, όπως τέτοια ήταν τα 
μεγάλα θρησκευτικά έργα των 
Μότσαρτ και Μπετόβεν, το Ρέκ-
βιεμ του πρώτου (γραμμένο ενό-
σω πέθαινε το 1791) και η Missa 
Solemnis, η οποία ολοκληρώθηκε 
περίπου τρία χρόνια πριν από τον 
θάνατό του το 1827.

Ο μεγάλος αρχιμουσικός, και 
ειδήμων στον Μπαχ, Τζον Ελιοτ 
Γκάρντινερ μας πληροφορεί στο 

έξοχο βιβλίο του «Music in the 
Castle of Heaven. A Portrait of 
Johann Sebastian Bach» (εκδ. 
Penguin, 2013) ότι η ιδέα για τη 
Μεγάλη Λειτουργία στον Μπαχ 
είχε γεννηθεί πολύ νωρίτερα και 
ότι όταν έφτασε στη μέση ηλικία 
αποφάσισε, αυτός, ένας πιστός 
λουθηρανός, να μελοποιήσει το 
πρότυπο κείμενο της Καθολικής 
Εκκλησίας – στα λατινικά, φυσι-
κά. (∆εν ήταν το μοναδικό θρη-
σκευτικό έργο του που χρησιμο-
ποίησε λατινικό στίχο: ένα άλλο 
σημαντικό τέτοιο έργο του είναι 
το Magnificat BWV243.)

Ηδη από τα πρώτα μέτρα του 
υποβλητικού «Κύριε Ελέησον», 
έχει αμέσως ο ακροατής την αίσθη-
ση πως έρχεται σε επαφή με κάτι 

μεγαλειώδες. Ο κύριος Γκρι ακού-
ει ξανά αυτή τη μοναδική στιγμή 
της ευρωπαϊκής μουσικής σε ένα 
διπλό cd που μόλις κυκλοφόρη-
σε από την περίφημη Harmonia 
Mundi, σε εκπληκτική ερμηνεία 
από το σύνολο Pygmalion υπό τη 
διεύθυνση του Γάλλου κόντρα τε-
νόρου Ραφαέλ Πισόν και με σολίστ 
τους Ζουλί Ροσέ (υψίφωνος), Μπεθ 
Τέιλορ (μεσόφωνος), Λουσίλ Ρισαρ-
ντό (άλτο), Εμιλιάνο Γκονζάλεθ 
Τόρο (τενόρος) και Κρίστιαν Ιμλερ 
(βαθύφωνος). (Ο κύριος Γκρι επι-
θυμεί να τονίσει ότι το συγκεκρι-
μένο μουσικό σύνολο ηχογράφη-
σε πολύ πρόσφατα, από την ίδια 
δισκογραφική εταιρεία, ένα αλη-
σμόνητο Ρέκβιεμ του Μότσαρτ.)

Μίλησα στην αρχή για το δέος 

που προκαλεί το άκουσμα του «Κύ-
ριε», με το οποίο εκκινεί κάθε λει-
τουργία της Καθολικής Εκκλησίας. 
Ο κύριος Γκρι στέκεται και σε ένα 
άλλο αριστουργηματικό μέρος του 
έργου, το Gratias agimus tibi, ανά-
λογης υπερβατικής δύναμης όπως 
το «Κύριε», για να το διαδεχθεί το 
γλυκό, γαλήνιο Dominus Deus, ερ-
μηνευμένο από τους σολίστ τους 
οποίους συνοδεύει το πιο ανάλα-
φρο, σχεδόν ερωτικό, φλάουτο, 
το οποίο συχνά τιμούσε ο Μπαχ, 
τόσο στα θρησκευτικά έργα του 
όσο και στα κοντσέρτα του. 

Είναι όμως αδύνατο να ξεχω-
ρίσεις μεμονωμένα μέρη από ένα 
μουσικό έργο που μοιάζει να ψη-
λαφίζει την απεραντοσύνη σε κά-
θε του στιγμή.

J. S. Bach
Mass in B Minor
Pygmalion
Raphael Pichon
Harmonia Mundi

Το άλμπουμ «Mass in B 
Minor» του J. S. Bach, μόλις 
κυκλοφόρησε από την περί-
φημη Harmonia Mundi, σε 
εκπληκτική ερμηνεία από το 
σύνολο Pygmalion.

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

ΜΑΤΙΕΣ                  ΚΟΣΜΟ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

ΣΤΟΝ
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ΤΟ ΒΙΒΛΙΟ
ΤΗΣ

ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Επιμέλεια:

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

ΓΙΩΡΓΟΣ ΜΟΡΑΡΗΣ
«Λίγα οφειλόμενα στον Γιώρ-

γο Χαριτωνίδη
Δύο δοκίμια για δύο βιβλία»

εκδ. Διόραμα,
Λευκωσία 2025, σελ. 30

Ο ποιητής Γιώργος Μοράρης 
(1946-2022) πριν από τον θά-
νατό του είχε συνομιλήσει με 
τον συγγραφέα Γιώργο Χαρι-
τωνίδη για δύο από τα βιβλία 
του τελευταίου, τα «Αναμνή-
σεις με πολλά κουκούτσια» 
και «Με το μέλι και το σφηλι-
κούντρι τους». ∆υστυχώς δεν 
πρόλαβε να δημοσιεύσει δύο 
δοκίμια που είχε ετοιμάσει για 
τις δύο αυτές εκδόσεις. Ωστό-
σο, κατάφερε να υπαγορεύσει 
στον Χαριτωνίδη τα κείμενα. 
Αυτά τα δύο κείμενα λοιπόν, 
ως οφειλόμενη τιμή στον ποι-
ητή Μοράρη, αποφάσισε να 
εκδώσει το ∆ιόραμα, σε γενι-
κή επιμέλεια του εκδότη του 
περιοδικού «∆ιόραμα» Ανδρέα 
Χατζηθωμά. Στην ολιγοσέλι-
δη έκδοση περιλαμβάνονται 
τα δοκίμια «Νεωτεριστικά 
στοιχεία στο αφήγημα» που 
αφορά το έργο του Χαριτωνί-
δη «Αναμνήσεις με πολλά κου-
κούτσια» (Κέδρος, 2013), το 
οποίο ο Μοράρης θεωρεί ως 
το κορυφαίο έργο που ανήκει 
στη λογοτεχνία της εισβολής. 
Το δεύτερο δοκίμιο έχει τίτλο 
«Από την ευθύγραμμη πορεία 
στην αναδρομική αφήγηση» 
και αφορά το έργο του Χαριτω-
νίδη «Με το μέλι και το σφη-
λικούντρι τους. Επεισόδια από 
τον βίο του Άκη Κατελάρη» 

(Αυτοέκδοση, Κύπρος, 2019). 
Ο Μοράρης λέει: «Με τέσσε-
ρα πρόσωπα γείτονες και παι-
δικούς φίλους το κείμενο του 
βιβλίου αναπτύσσεται από τέσ-
σερις οπτικές γωνίες, η μία να 
αναπληρώνει την άλλη εκ πα-
ραλλήλου, σαν να λαμβάνουν 
τα πρόσωπα αυτά τη σκυτάλη 
των αναμνήσεων μεταξύ τους. 
Ο αφηγηματικός βηματισμός 
θυμίζει ρυθμό βαλς ή και πι-
ρουέτας». Την έκδοση αυτή 
κοσμούν σχέδια της Μαρίας 

Χατζηττοφή.

Σημ.: Κυκλοφόρησε το τεύχος 
59 (Μάρτιος-Απρίλιος 2025) 
του διμηνιαίου περιοδικού τε-
χνών και πολιτισμού «∆ιόρα-
μα» με πλούσια, ποικίλη ύλη 

και αυτή τη φορά. 

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Δυσκολεύομαι να διαβάσω το βι-
βλίο του Μάκη για τον αδελφό του, 
τον Σπύρο Φάρο: μουσικό, ποιητή, 
σκιά στο περιθώριο της Αθήνας, 
σύνοψη μιας ολόκληρης μουσικής 
σκηνής, περίληψη μιας εποχής. 
Το «Spirit of the night» είναι ένα 
κείμενο-σώμα, ένα κείμενο-σπίτι, 
ένα σώμα που καταρρέει όμως, ένα 
σπίτι που κατεδαφίζεται, κι αυτό 
μου προκαλεί βαθιά λύπη, όπως 
εκείνο το μεσημέρι που βράχη-
κα από τη δυνατή βροχή μέχρι να 
φτάσω στο στούντιο του Μάκη για 
να πάρω το αντίτυπο. 

Οταν γύρισα στο διαμέρισμά 
μου και ξεκίνησα την ανάγνω-
ση, όλα ξαφνικά έμοιαζαν εχθρι-
κά. Τετελεσμένα. Ενιωθα το σώ-
μα μου σαν ένα σπίτι ασφυκτικά 
γεμάτο και σαν να είχε χτιστεί 
στο κεφάλι μου μια συρταριέρα 
με άχρηστα αντικείμενα που δεν 
ήξερα πώς να τα ταξινομήσω.

Ισως δεν έπρεπε να διαβάσω 
πρώτα το κεφάλαιο για το πατρι-
κό του Σπύρου στη Φορμίωνος, 
όταν μετακόμισε μετά τον θάνα-
το της μητέρας του. Το άφησε να 
μεγαλώσει γύρω του, όπως ένας 
ιστός αράχνης που ήθελε να τον 
τυλίξει, ενώ ο Σπύρος προσπα-
θούσε να γράψει μουσική πάνω 
σ’ ένα μικρό τραπέζι όπου είχε 
βάλει τον εξοπλισμό του. Υπήρ-
χαν πράγματα σε κάθε σημείο του 
διαμερίσματος, δεν μπορούσες 
να βαδίσεις από το ένα δωμάτιο 
στο άλλο, τα παντζούρια ήταν 
πάντα κλειστά. ∆εν υπήρχε έξο-
δος. Κι αυτός είναι ο μόνος τρό-
πος για να γράψεις λίγη μουσική 
ή δυο αληθινούς στίχους. Να εί-
σαι παγιδευμένος. Αλλος τρόπος 
δεν υπάρχει. 

Ο Σπύρος τα είχε εγκαταλεί-
ψει όλα για τη μουσική. Και εί-
χε εγκαταλειφθεί. Headleaders, 
Rehearsed Dreams, Yell-O-Yell, 
Spider’s Web, This Fluid. Ιδού 
μερικοί σημαντικοί σταθμοί της 
εγκατάλειψης. 

Το «Flud»
Ακούω το «Flud» στο YouTube. 

Ακούγεται ακόμα καλύτερο από 
τότε που το έβαζα απορημένος 
στο πικάπ μου, τέλη της δεκαε-
τίας του ’90. Σαν τον χτύπο της 
μεταλλικής καρδιάς μιας πόλης 
που ετοιμάζεται να λιώσει πάνω 
μας. Ενας διπλός δίσκος που η 
μουσική μας αντίληψη έπρεπε να 
προχωρήσει για να τον κατανοή-
σουμε κάπως, αφήνοντας ταυτό-
χρονα κρυμμένα δώρα για τους 
μελλοντικούς ακροατές.

Μιλάω όμως για το βιβλίο του 
Μάκη. Το έγραψε για τον μεγάλο 
του αδερφό. ∆ούλεψαν παρέα, τον 
φρόντιζε μέχρι τέλους. Μέσα του 
’90, ο Σπύρος κόντεψε να πεθάνει. 
Αφαιρέθηκε ο μισός του εγκέφα-

λος. Ενα μεγάλο κενό στερεώθη-
κε στο κεφάλι του, απ’ όπου βγή-
κε ακόμα περισσότερη μουσική. 
Ο Μάκης μιλάει με λεπτομέρειες 
για όλα αυτά. Είναι σχολαστικός, 
είναι θυμωμένος, είναι τρυφερός, 
είναι απρεπής: θυμός, οργή, πέν-
θος, αγάπη, τρυφερότητα, κλειδα-
ρότρυπα διαμορφώνουν ένα κεί-
μενο που θυμίζει δοκίμιο, ιστορία, 
αρχαιολογία, βιογραφία, μυθοπλα-
σία. ∆υσκολεύομαι να το διαβάσω 
γιατί με απογυμνώνει.

Στην πραγματικότητα, δεν πρό-
κειται για μια απόπειρα να γραφτεί 
μια εργοβιογραφία του Σπύρου, 
αλλά για μια καμουφλαρισμένη 
αυτοβιογραφία του Μάκη, ο οποί-
ος ζητάει επιτέλους χώρο για να 
μιλήσει, χωρίς να προστατεύεται 
κάτω από τη σκιά του αδερφού 
του. Ο Μάκης προσέφερε τις μέ-
ρες του στον Σπύρο, τις δώρισε 

και τις σπατάλησε, και τώρα που ο 
αδελφός του δεν ζει πια, πρέπει να 
ζήσει μ’ εκείνο το τεράστιο κενό 
που τεντώνεται από τη μία μέρα 
στην άλλη: «Κενό στον εγκέφαλο, 
κενό στον χρόνο, κενό στις προσ-
δοκίες, κενό σκέψης». 

Κοιτάζω τις φωτογραφίες της 
Ολιας, κόρης του Μάκη, από το 
διαμέρισμα της Φορμίωνος. Χάρ-
τινες συσκευασίες από φάρμακα 
στην κουζίνα, ράφια με βιντεο-
κασέτες VHS και κασέτες ήχου, 
ένα ρολόι μες στη σκόνη, το ξε-
φλουδισμένο ταβάνι σαν χάρτης 
που χαρτογραφεί μια άγνωστη 
χώρα, μια σβηστή οθόνη υπολο-
γιστή και ένα ημερολόγιο τοίχου 
με παγωμένο χρόνο, ενώ μέσα απ’ 
όλη αυτή τη σαβούρα γλιστράει 
το πνεύμα του Σπύρου, με την 
αύρα ενός νευρικού Γερμανού 
εφήβου που έχει παράξενα μά-
τια και ψάχνει ένα μέρος για να 
γράψει μουσική ξανά και να μας 
στοιχειώσει για μια ακόμα φορά.

Ο Μάκης θύμωνε όταν οι γνω-
στοί του έλεγαν «Κρίμα» για τον 
Σπύρο. Κρίμα για το ανεύρυσμα. 
Κρίμα για το αλκοόλ. Κρίμα για τα 
ναρκωτικά. Κρίμα για τον καρκίνο 

στον πνεύμονα. Θύμωνε επειδή ο 
Σπύρος ήταν γεμάτος ζωή. Κι από 
τη στιγμή που κάθε άνθρωπος ζει 
την ίδια ακριβώς ποσότητα ζωής, 
ανεξάρτητα αν ζήσει περισσότε-
ρο ή λιγότερο από κάποιον άλλον, 
δεν θα έπρεπε ν’ ανησυχούμε. Ο 
Σπύρος έζησε ολόκληρη τη ζωή 
του. Αλλωστε, δεν έχει σημασία 
πόσα χρόνια ζει κανείς, μα πόσο 
πυκνή ή αραιή είναι η κάθε μέρα 
του. Πόσο ρευστή. Και του Σπύ-
ρου ήταν σαν πλημμύρα.

«Σεμπάστιαν»
∆ιαβάζω το «Spirit of the 

night» όπως κάποιος θα διάβαζε 
την «Αληθινή ζωή του Σεμπάστι-
αν Νάιτ», το πρώτο μυθιστόρη-
μα που έγραψε ο Ναμπόκοφ στ’ 
αγγλικά. Ο αφηγητής συλλέγει 
στοιχεία για τη βιογραφία του 
ετεροθαλούς αδερφού του, αλλά 
η έρευνα καταλήγει σε μια απο-
καλυπτική φράση: «Εγώ είμαι ο 
Σεμπάστιαν ή ο Σεμπάστιαν είμαι 
εγώ ή ίσως και οι δυο μας είμα-
στε κάποιος που κανείς μας δεν 
ξέρει». Θα μπορούσε να την είχε 
γράψει ο Μάκης. Ή ο Σπύρος.

Μιλάω για τον Σπύρο Φάρο και 
το βιβλίο που κυκλοφόρησε πρό-
σφατα ο μικρότερος αδελφός του. 
Ενα μαύρο μυθιστόρημα για την 
ύποπτη δεκαετία του ’80, μια δε-
καετία γλεντιού και απόγνωσης, 
που χύνεται στις επόμενες δε-
καετίες και εξακολουθεί να επη-
ρεάζει τις ζωές μας. ∆εν έχουν 
αλλάξει πολύ τα πράγματα από 
τότε. Οπως σ’ εκείνη τη θαμπή 
φωτογραφία στη σελίδα 17. ∆ύο 
μαύρες φιγούρες περπατούν σ’ 
ένα αθηναϊκό πεζοδρόμιο, κα-
θώς σουρουπώνει, με την πλάτη 
γυρισμένη στον φακό. Σαράντα 
χρόνια έχουν περάσει από τότε 
και όλα είναι το ίδιο θαμπά, εξί-
σου σκοτεινά, το ίδιο μίζερα: «Και 
η αράχνη είπε πως το παρελθόν 
είναι πίσω από το παρόν και το 
παρόν θα είναι παρελθόν».

Συνάντησα ένα μεσημέρι τον 
Μάκη στο στούντιό του, απένα-
ντι από το Ωδείο Αθηνών. Ηταν 
στενό και σκοτεινό σαν σπηλιά, 
γεμάτο μηχανήματα. Ημουν βρεγ-
μένος, μου έδωσε χαρτί κουζίνας 
να στεγνώσω το πρόσωπό μου. 
Καθάρισα τα γυαλιά μου. Μιλή-
σαμε για ώρα, μου έβαλε ακυκλο-
φόρητη μουσική του Σπύρου, μου 
έδωσε το βιβλίο.

Οταν έφυγα, η βροχή δεν εί-
χε κοπάσει. Μέχρι να μπω σπίτι, 
είχα γίνει πάλι μούσκεμα. Κρα-
τούσα μια πάνινη τσάντα. Ο,τι 
είχα μέσα, βράχηκε: πορτοφόλι, 
ακουστικά, το σημειωματάριό 
μου. Αλλά, για ένα περίεργο λό-
γο, το βιβλίο του Μάκη δεν είχε 
πάθει τίποτα. Και ήταν κρίμα, 
τώρα που το σκέφτομαι.

Μια ζωή, δυο ζωές

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ο Σπύ ρος Φά ρος στο έργο «Simultane» της Φαί ης Τσί του, που είχε ανέβει στο θέ ατρο «Φού ρνος» το 2007.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον 
καιρό πλάι στο κρεβάτι σας;
Μολονότι τον τελευταίο καιρό 
περισσότερο γράφω παρά 
διαβάζω, εν τούτοις πλάι 
στο κρεβάτι μου βρίσκονται 
τα εξής: Ταλέμπ «Ο Μαύρος 
Κύκνος», Μπρους Πέρι 
«Το αγόρι που μεγάλωσε 
σαν σκύλος», Κόρμακ 
Μακάρθι «Ο δρόμος», 
Γιώργου Γραμματικάκη «Η 
αυτοβιογραφία του φωτός», 
Μ. Χάαγκ «Αλεξάνδρεια, 
η πόλη της μνήμης». 
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον 
στοιχείο που μάθατε 
πρόσφατα χάρη στην 
ανάγνωση ενός βιβλίου;
∆ύο πολύ ενδιαφέροντα 
στοιχεία θέλω να 
υπογραμμίσω: το ένα 
προέρχεται από την 
«Αυτοβιογραφία του φωτός» 
και είναι πως το φως υπήρχε 
από την αρχή του σύμπαντος 
και αφού έπλασε την ύλη, 
φθάνει ώς εμάς σήμερα 
ως μάρτυρας των πρώτων 
στιγμών της δημιουργίας! 
Το άλλο προέρχεται από τον 
«Μαύρο Κύκνο» και είναι ότι 
καλλιεργούμε αυταπάτες ότι 
είμαστε ενήμεροι για όσα 
συμβαίνουν γύρω μας κι έτσι 
περιορίζουμε τη γνώση στο 
επουσιώδες, ενώ τα μεγάλα 
γεγονότα είναι απρόβλεπτα 
και όσο εμείς εστιάζουμε 
σε στατιστικές και αναλύσεις 
τόσο αυτά συνεχίζουν να 
μας αιφνιδιάζουν.
 
Βρήκατε ποτέ τον μπελά σας 
επειδή διαβάσατε ένα βιβλίο;
Τον μπελά μου τον βρήκα 
όχι μία, αλλά πολλές φορές. 
Θυμάμαι ακόμα την πρώτη 
φορά, ήταν όταν διάβασα τα 
«Εκατό χρόνια μοναξιά» του 
Γκαμπριέλ Γκαρσία Μάρκες! 
Χωρίς να καταλάβω πού είχα 
μπλέξει συνέχισα να διαβάζω 
και παρόλο που χωνόμουν 
πιο βαθιά στον λαβύρινθο 
ετούτης της τέχνης δεν βρήκα 
τον μίτο της Αριάδνης και 
τελικά βρέθηκα να διαβάζω 
δίχως όρια.
 
Περιγράψτε την ιδανική 
αναγνωστική συνθήκη.
 ...όχθη ενός βαθιού ποταμιού, 

δεν ακούγεται παρά ο ήχος 
της ορμής του, καθισμένος 
κοντά απολαμβάνω το 
διάβασμα κι υπάρχουν και 
στιγμές που οι νεράιδες 
με πηγαίνουν πέρα από 
όλον τον κόσμο τούτο 
τον ορατό. 
 
Υπάρχουν κάποια είδη 
λογοτεχνίας που προτιμάτε 
και άλλα που αποφεύγετε;
Βρίσκω συναρπαστικά τα 
περισσότερα επιστημονικά 
βιβλία, αποφεύγω όσα θεωρώ 
προβλέψιμα και τα πολύ 
εμπορικά. 
 
Τι είναι αυτό που σας 
συγκινεί περισσότερο σε ένα 
βιβλίο;
Με συγκινεί αυτή καθεαυτήν 
η περιπέτεια, το ταξίδι, που 
μου συμβαίνει όταν ανοίξω 
ένα βιβλίο και η αίσθηση 
ταύτισης που έρχεται 
διαβάζοντας βιώματα, 
εμπειρίες, ανακαλύψεις. 
 
Υπάρχει κάποιο αγαπημένο 
βιβλίο που θα θέλατε να γίνει 
ταινία;
Τα βιβλία που αγαπώ τα αγαπώ 
ως βιβλία, δεν θα ήθελα να τα 
δω να γίνονται ταινίες γιατί τα 
βιβλία που είδα να γίνονται 
ταινίες όταν τα ξαναδιάβασα 
δεν μου άρεσαν πια. 
 
Τι συμβολίζει το «βαθύ 
ποτάμι» στη νέα σας ιστορία;
Το «βαθύ ποτάμι» συμβολίζει 
τη ζωή και την εξέλιξή 
μου, ο ήχος του ποταμιού 
καθησυχάζει το μυαλό και η 
ροή του δεν σταματάει ποτέ. 
Βρίσκει μεν εμπόδια, δεν τα 
φανερώνει όμως όλα στην 
επιφάνεια. Με την κίνηση το 
ποτάμι της ζωής ξεπερνάει και 
μένα τον ίδιο, με τον χρόνο με 
αλλάζει, με μεταμορφώνει. 
 
Ποια ανάγκη σάς οδήγησε να 
γράψετε το δεύτερο βιβλίο 
σας;
Εχει αγκαλιάσει πολύς κόσμος 
το γράψιμό μου έως τώρα κι 
είναι ωραίο κάποιος να σε 
καλεί να συζητήσετε για το 
βιβλίο σου! Ακόμη, ένιωσα την 
ανάγκη να γράψω και δεύτερο 
βιβλίο γιατί στο πρώτο δεν 
είχα γράψει όλα όσα ήθελα. 

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ

με τον

ΓΙΩΡΓΟ 
ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟ

Ο Μάκης θύμωνε όταν 
οι γνωστοί του έλεγαν 

«Κρίμα» για τον Σπύρο. 
Κρίμα για το ανεύρυσμα. 

Κρίμα για το αλκοόλ. 
Κρίμα για τα ναρκωτικά. 
Κρίμα για τον καρκίνο 

στον πνεύμονα. Θύμωνε 
επειδή ο Σπύρος ήταν 

γεμάτος ζωή.

Ο Γιώργος Σπηλιόπουλος σπούδασε Φιλολογία 
στο Πανεπιστήμιο Ιωαννίνων, δεύτερο πτυχίο 

στη Λογοθεραπεία και master στα Παιδαγωγικά. 
Το δεύτερο βιβλίο του, αφιερωμένο στην κόρη του 

Μαρία Νεφέλη, είναι το «Βαθύ Ποτάμι», από 
τις εκδόσεις «Βακχικόν». 

500 ΛΕΞΕΙΣ



Β Ι Β Λ Ι Ο

Μ. Σάββατο 19 - Κυριακή Πάσχα 20 Απριλίου 20258 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

«Υποψιάζομαι ότι το feed (η κύρια 
ροή περιεχομένου) μας στο Ινστα-
γκραμ θα γεμίσει πάλι με φράσεις 
της Ρέας Φραντζή», ήταν η λεζά-
ντα κάτω από φωτογραφία που 
μου έστειλε την προηγούμενη 
εβδομάδα φίλος μου, την ώρα που 
ταξίδευε με το νυχτερινό πλοίο 
για το νησί του. Ισα που διακρί-
νονταν τα πρόσωπα δύο παιδιών, 
που δεν πρέπει να ξεπερνούσαν 
τα 25 έτη, κρατώντας ανά χείρας 
τη «Γραμμή του ορίζοντος», του 
Χρήστου Βακαλόπουλου. Ενα από 
τα πιο αντιπροσωπευτικά μυθι-
στορήματα της μεταπολιτευτι-
κής ελληνικής πεζογραφίας, η 
«Γραμμή» ακολουθεί την ιστορία 
της Ρέας Φραντζή, μιας γυναίκας 
που ταξιδεύει στην Πάτμο, με τα 
γεγονότα να διαδραματίζονται σε 
αυτή τη νησιωτική ατμόσφαιρα. 
Η ηρωίδα επιδίδεται σε μία εσω-
τερική αναζήτηση, αναλογιζόμε-
νη το παρελθόν και το παρόν της, 
λίγες μέρες αφότου χώρισε από 
τον σύντροφό της, εγκαταλείπο-
ντας την Αθήνα. Το πιο γνωστό 
μυθιστόρημα του πολυτάλαντου 
συγγραφέα, σκηνοθέτη και κρι-
τικού κινηματογράφου, που για 
χρόνια έλειπε από τα ράφια των 
βιβλιοπωλείων, ξανακυκλοφόρη-
σε τον περασμένο Ιούλιο, στην 
ένατη ανατύπωσή του, από τις 
εκδόσεις Εστία, με την πρώτη 
φουρνιά των αντιτύπων να εξα-
ντλείται μέσα λίγες μόνο ώρες. 
Οπως αναφέρουν οι ίδιες οι εκδό-
σεις, το μεγαλύτερο ποσοστό που 
σπεύδει στα βιβλιοπωλεία όλης 
της χώρας για να προμηθευτεί 
τη «Γραμμή του ορίζοντος» –και 
όχι μόνο– είναι κατά κύριο λόγο 
άτομα ηλικίας 25-35 ετών. Ενα 
μεγάλο ποσοστό της γενιάς Ζ, συ-
γκεκριμένα, το καλοκαίρι, όπως 
και τώρα, δημοσίευε εικόνες με 
το χαρακτηριστικό εξώφυλλο που 
ζωγράφισε ο Αλέξης Κυριτσόπου-
λος, σε διάφορες πλατφόρμες στα 
σόσιαλ μίντια, συνοδευμένες από 
αράδες του βιβλίου.

«Το 2015-2016 είδα τη σειρά 
της Αλεξάνδρας Κ*, “Ηρωίδες”. 
Σε ένα επεισόδιο απαγγέλλει ένα 
αγόρι, τηλεφωνικώς, στην Κού-
κη, μία απ’ τις πρωταγωνίστρι-
ες, “ήταν πιο δύσκολο να είσαι 
η πιο ωραία στην Κυψέλη, γιατί 
εκεί σε αγαπούσαν χωρίς φω-
τογένεια” (σ.σ. απόσπασμα από 
τη «Γραμμή»). Επαθα την πλάκα 
μου. Εντοπίσαμε με τη μαμά μου 
από ποιο βιβλίο είναι, και έκτοτε 
το έψαχνα παντού. ∆εν υπήρχε 
πουθενά και αν το έβρισκες κά-
που μεταχειρισμένο, η τιμή του 
ήταν εξωφρενική», αφηγείται 
στην «Κ» η 25χρονη Χριστίνα 
Γιαβάσογλου, που επί μία δεκα-
ετία αναζητούσε τη «Γραμμή του 

ορίζοντος», καταφέρνοντας τε-
λικά να τη διαβάσει για πρώτη 
φορά το καλοκαίρι.

«Ταυτίστηκα με το “χάσιμο” 
της Ρέας. Είχε βρεθεί σ’ ένα ση-
μείο, ως νέα γυναίκα, που ανα-
θεωρεί τις επιλογές της, αναρω-
τιέται αν έκανε ό,τι ήθελε ή αν 
έζησε εμπειρίες με κεκτημένη 
ταχύτητα, χωρίς να τις διαλέγει 
συνειδητά. Επειδή διάβασα το 
βιβλίο τον μήνα που αποφοίτη-
σα από το Πολυτεχνείο, ένιωσα 
πολύ έντονα αυτόν τον προβλη-
ματισμό του “πού πάμε; Τι κά-
νουμε; Ποια ζωή επιλέγουμε;”. 
Αυτό πιστεύω ήταν ένα σημείο 
με το οποίο συνδέθηκαν πολλά 
παιδιά της ηλικίας μας», λέει η 
ίδια και μαζί της συμφωνεί και η 
24χρονη Σοφία Λιάτη, συμπλη-
ρώνοντας ότι «ο Βακαλόπουλος 
είναι σαν να έγραψε ένα βιβλίο 

για τη γενιά Ζ, με κεντρική ηρω-
ίδα, όμως, μία 32χρονη. Οι ανα-
σφάλειές της, το αίσθημα ότι ο 
κόσμος αλλάζει και εκείνη δεν 
ξέρει πού ανήκει, αλλά και η υπο-
χρεωτική ευτυχία της ζωής, που 
της “φοράει” η κοινωνία, πώς 
γίνεται να μας αφήσει αδιάφο-
ρους; Αυτά τρέχουν στο μυαλό 
μας, πάνω κάτω».

Η μαγεία που κρύβεται πίσω 
από τις παραπάνω περιγραφές 
αλλά και από όλες αυτές τις αναρ-
τήσεις, είναι ότι οι νέοι ανακά-
λυψαν έναν λογοτέχνη ο οποίος, 
αν και έφυγε από τη ζωή πολλά 
χρόνια προτού αυτοί γεννηθούν, 
τους αντιπροσωπεύει όχι μόνο 
ιδεολογικά αλλά και αισθητικά 
(και ως τρόπος γραφής). Είναι 
ένας συγγραφέας που δεν υπα-
γορεύει κανέναν τρόπο ζωής και 
σε καμία περίπτωση δεν εξυμνεί, 

αλλά ούτε καταριέται, τα νιάτα. 
Αυτό που κάνει είναι μία αφιλ-
τράριστη καταγραφή σκέψεων 
μέσα από τα λόγια της Ρέας Φρα-
ντζή, με φόντο ένα ελληνικό νη-
σί, αποδίδοντας αριστοτεχνικά 
το κλίμα όχι μόνο της δεκαετί-
ας του ’60, αλλά και των πρώτων 
χρόνων της Μεταπολίτευσης, σε 
31 μικρά κεφάλαια, με άρωμα 
από την εποχή που πρωτοεκδό-
θηκε το βιβλίο, δηλαδή το 1991.

«∆εν έχω πάει ποτέ στην Πά-
τμο και δεν πρόκειται να πάω 
ποτέ στην Πάτμο της Ρέας Φρα-
ντζή. Είναι λίγο ειρωνικό αν σκε-
φτείς ότι παρόλο που ο Βακα-
λόπουλος καταγγέλλει, κατά 
κάποιον τρόπο, την εμπορευ-
ματοποίηση και τουριστικοποί-
ηση του μέρους, εμένα οι περι-
γραφές του μου φέρνουν στον 
νου εικόνες από έναν παράδεισο, 

που δεν πρόκειται να αντικρίσω. 
Τα θέματα που τον απασχολούν 
έχουν φτάσει σήμερα σε ένα ση-
μείο που δεν θα μπορούσε ού-
τε ο ίδιος να φανταστεί. Οταν 
διάβασα το βιβλίο αναρωτήθη-
κα: “ήταν πράγματι έτσι ο κό-
σμος; Τόσο όμορφος;”», μας λέει 
η 24χρονη Τζωρτζίνα Κατσάρου, 
η οποία καθώς μιλάμε ξεφυλλίζει 
τις κιτρινισμένες από τον καιρό 
σελίδες μιας από τις πρώτες εκ-
δόσεις του μυθιστορήματος, την 
οποία ανακάλυψε στην παλιά βι-
βλιοθήκη των γονιών της.

Κριτική στη γενιά Ζ
Η «ξαφνική» δημοφιλία του 

Χρήστου Βακαλόπουλου στη γε-
νιά Ζ δεν έχει γίνει δεκτή χωρίς 
αντιδράσεις. Ορισμένοι επικρι-
τές αμφισβητούν το κατά πόσον 
οι νεότεροι αναγνώστες και κυ-
ρίως όσοι δεν έχουν έρθει ξανά 
σε επαφή με το έργο του, μπο-
ρούν να το «κατανοήσουν», επι-
σημαίνοντας ότι οι φιλοσοφικές 
και κοινωνικές αναζητήσεις που 
διατρέχουν το κείμενο, οι επανα-
λήψεις και η κριτική του συγγρα-
φέα, απέναντι στην εποχή του, 
απαιτούν μία ουσιαστική ερμη-
νεία, την οποία θεωρούν ότι με-
γάλο μέρος της συγκεκριμένης 
γενιάς δεν διαθέτει.

«Πράγματι υπήρξαν τέτοια 
σχόλια σε αρκετές συζητήσεις, 
είτε διαδικτυακές είτε ζωντανά, 
σε παρέες. ∆εν κατάλαβα ποτέ 
πού έγκειται όλο αυτό. Μπορώ 
όμως να καταλάβω, ως ένα άτο-
μο στα ’20s μου, βιώνοντας μία 
μεταβατική περίοδο, πώς είναι 
να νιώθεις σαν τη Ρέα Φραντζή 
– εγκλωβισμένη ανάμεσα στο πα-
ρελθόν και σε κάτι αόριστο που 
έρχεται. Πώς είναι να αισθάνεσαι 
φοβισμένη, βλέποντας να συντε-
λούνται τεράστιες αλλαγές γύρω 
σου, δίχως να ξέρεις αν προλα-
βαίνεις να προσαρμοστείς σε αυ-
τές», σχολιάζει η Σοφία Λιάτη.

Το ερώτημα που τίθεται είναι 
αν η λογοτεχνία ανήκει αποκλει-
στικά σε όσους τη μελετούν σε 
βάθος ή αν η προσωπική ερμη-
νεία είναι δικαίωμα κάθε ανα-
γνώστη, ανεξαρτήτως ηλικίας και 
εμπειρίας. «Μόνο θετικά μπορώ 
να δω το γεγονός ότι τόσα παι-
διά στην ηλικία μας έτρεξαν να 
αγοράσουν όχι μόνο τη “Γραμμή 
του ορίζοντος”, μα και τα άλλα 
βιβλία του Βακαλόπουλου, όπως 
τους “Πτυχιούχους” και τις “Νέες 
Αθηναϊκές συνοικίες”. Ευτυχώς 
εντός της λίστας των όσων δια-
δίδονται ταχύτατα μέσα από τις 
ψηφιακές πλατφόρμες, συμπερι-
λαμβάνεται και η λογοτεχνία», 
μας λέει η Τζωρτζίνα Κατσάρου, 
η οποία εξομολογείται ότι αναζή-
τησε το βιβλίο ύστερα από ανάρ-
τηση της φίλης της.

Η επιστροφή της Ρέας Φραντζή
Η γενιά Ζ ανακαλύπτει τον Χρήστο Βακαλόπουλο μέσα από τη «Γραμμή του ορίζοντος»

Της ΕΛΕΝΗΣ ΣΑΜΠΑΝΗ

«Μόνο θετικά μπορώ να δω το γεγονός ότι τόσα παιδιά στην ηλικία μας έτρεξαν να αγοράσουν όχι μόνο 
τη “Γραμμή του Ορίζοντος”, μα και τα άλλα βιβλία του Βακαλόπουλου, όπως τους “Πτυχιούχους” και τις 
“Νέες Αθηναϊκές συνοικίες”», υπογραμμίζει η Τζωρτζίνα Κατσάρου.

«Ποια ζωή
επιλέγουμε;» 

Ταυτίστηκα 

με το «χάσι-

μο» της Ρέας. 

Επειδή διά-

βασα το βι-

βλίο τον μήνα 

που αποφοί-

τησα από το 

Πολυτεχνείο, 

ένιωσα αυτόν 

τον προβλη-

ματισμό τού 

«πού πά-

με; Ποια ζωή 

επιλέγου-

με;». Αυτό 

πιστεύω ήταν 

ένα σημείο με 

το οποίο συν-

δέθηκαν πολ-

λά παιδιά της 

ηλικίας μας.

Χριστίνα 
Γιαβάσογλου

25 ετών

Η Πάτμος
ενός ονείρου 

Δεν πρόκει-

ται να πάω 

ποτέ στην 

Πάτμο της 

Ρέας Φρα-

ντζή. Παρό-

λο που ο Βα-

καλόπουλος 

καταγγέλλει 

την τουρι-

στικοποίηση 

του μέρους, 

εμένα οι πε-

ριγραφές 

μού φέρνουν 

στον νου 

εικόνες από 

έναν παρά-

δεισο, που 

δεν πρόκειται 

να αντικρί-

σω.

Τζωρτζίνα 
Κατσάρου 

24 ετών

«Ο Βακαλόπουλος είναι σαν να έγραψε ένα βιβλίο για τη γενιά Ζ, με κε-
ντρική ηρωίδα, όμως, μία 32χρονη», επισημαίνει η 24χρονη Σοφία Λιάτη. 
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Η Χριστίνα Γιαβάσογλου αναζητούσε τη «Γραμμή του Ορίζοντος» επί μία 
δεκαετία. «∆εν υπήρχε πουθενά!», λέει χαρακτηριστικά.
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Η πρώτη μου ανάμνηση από τον 
Μάριο Βάργκας Λιόσα είναι από 
το 1990: ο καταξιωμένος συγγρα-
φέας με δεκάδες χιλιάδες ανα-
γνώστες συμφώνησε να είναι 
υποψήφιος πρόεδρος του Περού. 
∆έκα χρόνια αργότερα, παρακο-
λούθησα την παρουσίαση του 
μυθιστορήματός του «Η γιορτή 
του τράγου». Η εκδήλωση είχε 
τόσο κόσμο που γέμισε ένα πο-
δοσφαιρικό γήπεδο.

Νόμιζα ότι οι συγγραφείς ήταν 
κάτι τέτοιο.

Ακόμη και όταν κατάλαβα ότι 
δεν ήταν, ο Βάργκας Λιόσα αντι-
προσώπευε την ελπίδα για τους 
Περουβιανούς της γενιάς μου. 
Χάρη σε αυτόν, το να είσαι συγ-
γραφέας δεν ήταν ανέφικτη φα-
ντασίωση: κάποιος το είχε κάνει 
πραγματικότητα.

Με τον καιρό, αυτό θα ενο-
χλούσε. Οι Μεξικανοί και οι Αρ-
γεντινοί είχαν αρκετές διεθνείς 
λογοτεχνικές αναφορές. Οι Πε-
ρουβιανοί, όχι. Στην αρχή της 
συγγραφικής μας πορείας, οι Ευ-
ρωπαίοι εκδότες χρειάζονταν 
έναν κριτικό για να μας αποκα-
λεί «ο νέος Βάργκας Λιόσα», για 
να μας αναφέρει στο «αυτί» του 
βιβλίου. Μερικές φορές, κάποιος 
πραγματικός κριτικός το έλεγε, 
κυρίως γιατί δεν ήξερε τι άλλο 
να πει: δεν είχε διαβάσει ποτέ 
κανέναν άλλον Περουβιανό συγ-
γραφέα.

Κανένας όμως δεν ήταν ο νέ-
ος Βάργκας Λιόσα. Κανένας δεν 
θα μπορούσε να είναι. Απλώς 
ζούσαμε σε μια χώρα που εκεί-

νος είχε πρώτος επινοήσει, μια 
περιοχή που, για πολλούς ανα-
γνώστες, ήταν πιο αληθινή από 
την πραγματική.

Ολοι θέλαμε να ξεχωρίσουμε 
για να κάνουμε αυτό που εκεί-
νος δεν είχε κάνει – αλλά τι; Να 
ανεβεί στη σκηνή; Να παρουσι-
άσει τηλεοπτική εκπομπή; Ολα 
αυτά ήταν μέρος του βιογραφι-
κού του. Ο Βάργκας Λιόσα θα 
μπορούσε να γράψει μια στήλη 
στην El Paίs, να εμφανιστεί στην 
πρώτη σελίδα του ABC και να δώ-
σει συνέντευξη στην El Mundo 
την ίδια ημέρα. Θα μπορούσε 
να εμφανιστεί σε δύο διαφορε-
τικές ειδήσεις στην ίδια εφημε-
ρίδα. Ηταν κάτω από όλους τους 
προβολείς, γέμιζε ολόκληρη τη 
σκηνή.

«Θα συνεχίσω να ζω έντονα»
Μια μέρα, στο τέλος της χρο-

νιάς που τιμήθηκε με το βραβείο 
Νομπέλ, μου είπε ότι θα έκανε 
μια περιοδεία σε δεκατέσσερις 
πόλεις μέσα σε δεκαπέντε ημέ-
ρες. Τον ρώτησα: «Σοβαρά; ∆εν 
μπορείς να κερδίσεις τίποτε άλ-
λο πια. ∆εν υπάρχει κάτι άλλο».

Απάντησε με τον βιβλικό τρό-
πο που τον διέκρινε: «Το Νομπέλ 
δεν πρόκειται να με μετατρέψει 
σε άγαλμα. Θα συνεχίσω να ζω 
έντονα».

Μέχρι εκείνη τη στιγμή, είχα-
με μια εγκάρδια σχέση και του 
απευθυνόμουν σε προσωπικό τό-
νο, κάτι που δεν έπαψε βέβαια 
να με εκπλήσσει. Οταν έγραφα 
άρθρα σε εφημερίδες και περι-
οδικά, εξέφραζα συχνά απόψεις 
που έρχονταν σε αντίθεση με 

τις δικές του. Και όποτε τον συ-
ναντούσα σε κάποια εκδήλωση 
αργότερα, φοβόμουν ότι θα με 
επέπληττε, σαν πατριάρχης που 
ήταν. Και όμως, δεν έκανε ποτέ 
κάτι τέτοιο. Είναι αλήθεια: συνή-
θιζε να έχει έναν τρόπο σκέψης 
που ήταν αντίθετος με εκείνον 
των περισσοτέρων συγγραφέων, 
αλλά εξακολουθούσε να έχει κα-
λή σχέση με τους περισσότερους 
από αυτούς. Ο Μάριο μπορούσε 
να διαφωνήσει μαζί σου αλλά χω-
ρίς να σε μισεί, χαρακτηριστικό 
του που θα έλεγα πως θαύμαζα 
περισσότερο από το ταλέντο του.

∆εν είναι ότι ήμασταν και πο-
λύ κοντά βέβαια. ∆εν ήταν εύ-
κολο να του μιλήσω κατ’ ιδίαν. 
Ηταν πάντα περιτριγυρισμένος 
από κόσμο και όλοι αυτοί οι άν-
θρωποι ήθελαν κάτι από τον μυ-
θιστοριογράφο, τον ιδεολόγο ή 
το κοινωνικό ον που ήταν. Αρ-
χίσαμε να μιλάμε ήρεμα μόνον 
όταν μετακόμισε με την Ιζαμπελ 
Πρέισλερ στο σπίτι της στην 
Πουέρτα ντε Χιέρο. Μέχρι τό-
τε, μάλιστα, είχαν μια έντονη 
ζωή. Το ζευγάρι είχε γίνει πρω-
τοσέλιδο σε όλο τον ισπανόφω-
νο κόσμο. Ο άνθρωπος που είχε 
προκαλέσει τον Ούγκο Τσάβες σε 
ένα ντιμπέιτ και είχε συζητήσει 
με τον Αλμπέρτο Φουτζιμόρι, τον 
νομπελίστα που είχε γρονθοκο-
πήσει τον άλλο νομπελίστα (σ.σ. 
τον Μάρκες), έμοιαζε με ερωτο-
χτυπημένο έφηβο.

Μόνο που δεν ήταν έφηβος. 
Είχε ήδη γίνει ογδόντα χρόνων. 
Ούτε καν αυτός δεν μπορούσε να 
το παλέψει αυτό.

Το 2021, ο Μάριο δημοσίευσε 

το διήγημα «Los Vientos», στο 
οποίο ο κεντρικός χαρακτήρας 
θρηνεί το γήρας του με προσω-
πικές εξομολογήσεις που πολ-
λοί από τους φίλους του γνώρι-
ζαν (και συζητούσαν πίσω από 
την πλάτη του). Σε μία από τις 
πιο οδυνηρές φράσεις του, θρη-
νεί για την παρακμή του πέους 
του: περουβιανισμός για τον π...
Μερικά χρόνια αργότερα, χώρισε 
από την Πρέισλερ. Η φρενίτιδα 
που ακολούθησε από τα μέσα 
επικοινωνίας δημιούργησε μια 
παράξενη μαύρη τρύπα γεμάτη 
πληροφορίες, που συνδύαζαν 
την πολιτιστική ειδησεογραφία 
με το κουτσομπολιό. Πέρασα μια 
ολόκληρη μέρα δεχόμενος τηλε-
φωνήματα από Ισπανούς δημο-
σιογράφους. Επρεπε σε όλους να 
λέω την ίδια παράλογη δήλωση: 
«∆εν θα κάνω δηλώσεις για το 
πουλί του κ. Βάργκας Λιόσα».

Τα φώτα της δημοσιότητας
Είτε νέος είτε ηλικιωμένος, ο 

Μάριο δεν σταμάτησε ποτέ να 
τραβάει επάνω του τα φώτα της 
δημοσιότητας. Αλλά η σωματική 
παρακμή του γινόταν όλο και 
πιο έντονη: ο Μάριο έφτανε σε 
ένα συνέδριο με το πουκάμισό 
του να κρέμεται έξω απ’ το πα-
ντελόνι· ή αξύριστος. Εχανε το 
νήμα των συζητήσεων. Περπα-
τούσε με μπαστούνι. Αρχισε να 
εγκαταλείπει τις δημόσιες εμ-
φανίσεις. Ωστόσο, συνέχισε να 
γράφει.

Καθώς η παγκόσμια ∆εξιά 
σκλήρυνε τη στάση της, οι στή-
λες των εφημερίδων του Μάριο 
ακολούθησαν το παράδειγμά 

της. Κατηγόρησε τους αριστε-
ρούς ψηφοφόρους ότι ψήφιζαν 
λάθος. Αντιτάχθηκε στον φεμινι-
σμό. Τώρα, ξαφνικά, κανείς στον 
εκδοτικό κόσμο δεν ήθελε πια 
να μοιάζει με τον Βάργκας Λιό-
σα. ∆ιαφώνησα μαζί του δημο-
σίως, αλλά για πολλούς φίλους 
αυτό δεν ήταν αρκετό: αξίωναν 
κραυγές, την ολοκληρωτική κα-
ταδίκη του. Οταν έγραψα ένα 
μυθιστόρημα για τη σεξουαλική 
κακοποίηση στην Καθολική Εκ-
κλησία, συντηρητικοί εισέβαλαν 
στις παρουσιάσεις των βιβλίων 
μου, προσπάθησαν να μου επι-
τεθούν και απέσυραν τα βιβλία 
μου από τα βιβλιοπωλεία. Αλλά 
κι έτσι, κάποιοι συνάδελφοι με 
θεωρούσαν ακόμη σύμμαχο της 
Ακροδεξιάς... επειδή δεν προσέ-
βαλλα δημοσίως τον Μάριο.

Σε τελική ανάλυση, υποθέτω 
ότι αυτού του είδους οι κατα-
στάσεις συμβόλιζαν θριάμβους 
–μικρούς, εντέλει, αλλά θριάμ-
βους– για τον άνθρωπο που ήξε-
ρε να καταλαμβάνει ολόκληρη 
τη σκηνή.

Γιατί ακόμη και όταν ο Μάριο 
ξεθώριασε κι εξαφανίστηκε, οι 
μισητές του δεν είδαν τον πραγ-
ματικό κόσμο.

Μόνον αυτόν μπορούσαν να 
δουν.

 
Ο Σαντιάγο Ρονκαλιόλο 
είναι συγγραφέας πολιτικών 

και κοινωνικών αστυνομικών 
μυθιστορημάτων. Στα ελληνικά, τα 
βιβλία του κυκλοφορούν από τις 
εκδόσεις Καστανιώτη.
Το παρόν κείμενο δημοσιεύθηκε 
στη La Vanguardia στις 14.4.2025.

Του ΣΑΝΤΙΑΓΟ ΡΟΝΚΑΛΙΟΛΟ

Δεν σταμάτησε ποτέ να τραβάει τα φώτα της δημοσιότητας. Είχε προκαλέσει τον Τσάβες σε ντιμπέιτ και ήταν ο νομπελίστας που είχε γρονθοκοπήσει τον άλλο νομπελίστα (τον Γκαμπριέλ Γκαρσία Μάρκες).
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Τώρα που τελείωσε η νηστεία 
να τα πούμε. Μεγάλη στενοχώ-
ρια μαθαίνω ότι έχει πιάσει την 
Εθνική Πινακοθήκη. Για δεύτερη 
φορά μέσα σε μικρό χρονικό διά-
στημα η προσοχή δεν επικεντρώ-
νεται σε μια έκθεσή της, αλλά σε 
μια συζήτηση που έχει προκύψει 
εξ αφορμής· πρώτα με τα βανδα-
λισμένα έργα, τώρα με το πορ-
τρέτο σε γκουάς και παστέλ. Και 
αν η επίθεση του βουλευτή της 
Νίκης έγινε ξαφνικά, out of the 
blue που λέμε, και άφησε σύξυ-
λους τους επιμελητές, τι ακριβώς 
περίμεναν όταν αναρτούσαν το 
πορτρέτο ενός δημόσιου προσώ-
που στην αναδρομική του Τέτση; 
Read the room. Tο λέμε και αυτό. 
Θα αναρωτηθεί κανείς, γιατί να 
ενδιαφέρει μια Εθνική Πινακο-
θήκη τι γράφει ο πάσα ένας στο 

∆ιαδίκτυο. Ελα ντε. Από τη στιγ-
μή όμως που νιώθει την ανάγκη 
να απαντήσει με τον ίδιο τρόπο 
–άλλη μόδα κι αυτή, οι οργανι-
σμοί να βγάζουν ανακοινώσεις 
στα σόσιαλ μίντια– δίνει λαβές 
για νέα σχόλια. Ούτε και ο ανηρ-
τημένος Χριστός του Κωνσταντί-
νου Παρθένη στο ακάουντ των 
Παθών της Πινακοθήκης ηρέ-
μησε τα πνεύματα της Μεγάλης 
Εβδομάδας.    

 
Η πρώτη απογοήτευση ήρθε με 
ένα χαμηλόφωνο σούσουρο. ∆εν 
επιτρέπονται οι φωτογραφίες και 
τα βίντεο την ώρα της συναυλί-
ας. Και τώρα; Πώς θα δείξουμε 
ότι ήμασταν εκεί; Καημός. Βράδυ 
Μεγάλης ∆ευτέρας στο Παλαιό 
Χρηματιστήριο Αθηνών και η βυ-
ζαντινή χορωδία musicAeterna 

Byzantina του Κουρεντζή μπαί-
νει στον χώρο σε απόλυτη ησυ-
χία. Στον άλλοτε ναό του χρήμα-
τος, οι χορωδοί, με χοράρχη τον 
Αντώνιο Κουτρουπή, παίρνουν 
τις θέσεις τους και ξεκινούν με 
ακρίβεια αναπνοής ένα κατανυ-
κτικό βύθισμα στους ύμνους της 
Μεγάλης Τρίτης. Η Αμαλία Μου-
τούση αφηγείται, ο Γρηγόριος 
Ζάρκος και η Λιβανέζα Ριμπάλ 
Ουέχμπε, μία από τις διασημό-
τερες ψάλτριες βυζαντινής μου-
σικής, γεμίζουν τον χώρο με τις 
φωνές τους. Νωρίτερα το κοινό 
είχε σχηματίσει ουρές για να βρει 
μια θέση για τη δωρεάν, σπά-
νια εμφάνιση της χορωδίας στο 
πλαίσιο του φεστιβάλ λατρευτι-
κής μουσικής. Στη μία ώρα άρ-
χισαν οι πρώτες αποχωρήσεις 
και οι ψίθυροι. ∆ύσκολη η κα-

λογερική. Χωρίς Instagram και 
χωρίς να έχεις ρίξει τον οβολό 
σου, δεν εκτιμάς.    

 
Δεν είναι όμως όλα τα κοινά το 
ίδιο. Κάθε άλλο. Η στήλη ευχα-
ριστεί από καρδιάς τους μαθητές 
και τις μαθήτριες της Γ΄ Λυκείου 
του 2ου Πρότυπου Γενικού Λυ-
κείου Αθήνας που άκουσαν τον 
υπογράφοντα και τη συνάδελφο 
δημοσιογράφο Βαρβάρα Σαββίδη 
να τους μιλούν για την έντυπη και 
την ηλεκτρονική δημοσιογραφία 
στην Ημέρα Σταδιοδρομίας που 
οργάνωσαν οι καθηγητές τους. 
∆εν ξέρω εάν μιλούσαμε σε μελ-
λοντικούς δημοσιογράφους, αλ-
λά από τις καίριες ερωτήσεις των 
παιδιών και το ενδιαφέρον που 
έδειξαν, προσδοκούμε σε ανάστα-
ση αναγνωστών και ακροατών.   

Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ   

Η κεφαλή (του Τέτση) επί πίνακι    

ΕΚΤΟΣ ΥΛΗΣ

Μπορεί ένας πίνακας του 
Τέτση να επισκιάσει ολόκλη-
ρη την αναδρομική έκθεση 
του Τέτση; Στην Ελλάδα, ναι. 
Μπορεί.  

Η ενοχλητική
οφειλή

Χάρη σε αυ-

τόν, το να 

είσαι συγ-

γραφέας δεν 

ήταν ανέφι-

κτη φαντασί-

ωση: κάποιος 

το είχε 

κάνει πραγ-

ματικότητα. 

Με τον καιρό, 

αυτό θα ενο-

χλούσε.

Διαφωνία,
δίχως μίσος

Μπορούσε 

να διαφωνή-

σει μαζί σου 

αλλά χωρίς 

να σε μισεί, 

χαρακτη-

ριστικό του 

που θα έλεγα 

πως θαύμαζα 

περισσότερο 

από το ταλέ-

ντο του.

ΜΑΡΙΟ ΒΑΡΓΚΑΣ ΛΙΟΣΑ (1936-2025)

Τι σήμαινε για έναν νεαρό Περουβιανό
συγγραφέα να μεγαλώνει στη σκιά

του σπουδαίου νομπελίστα

Κανένας δεν
μπορούσε να

είναι σαν αυτόν
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Ο Μάικλ Μπακάρι Τζόρνταν υποδύεται τους δίδυμους Σμόουκ και Στακ στο φιλμ «Αμαρτωλοί» του Ράιαν Κούγκλερ. 
«Το γεγονός ότι δεν είχα υποδυθεί ξανά διδύμους ήταν φυσικά συναρπαστικό και δύσκολο», λέει ο ίδιος.
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Αφιερωμένη σε Αρμένιους συν-
θέτες ήταν η συναυλία της Συμ-
φωνικής Ορχήστρας του ∆ήμου 
Αθηναίων στις 29 Μαρτίου στο 
θέατρο Ολύμπια. Το πρόγραμμα 
περιελάμβανε συμφωνική αλλά 
και φωνητική μουσική συνθετών 
πριν από το σοβιετικό καθεστώς, 
αλλά, επίσης, όσων δημιούργη-
σαν κατά τη διάρκειά του, προ-
σαρμόζοντας την αισθητική τους 
στις επιταγές του. Ακούστηκαν 
έργα των Αράμ Χατζατουριάν, 
Αρνο Μπαμπατζανιάν, Αρμέν Τι-
γκρανιάν και Ντικράν Τσουχα-
τζιάν, ενώ η βραδιά έκλεισε με 
την πανελλήνια πρώτη παρου-
σίαση της Σουίτας για ορχήστρα 
«Αραράτ» του Λορίς Τσεκναβο-
ριάν. Την ορχήστρα διηύθυνε ο 
Ανδρέας Τσελίκας. Σολίστ στο 
Κοντσέρτο για βιολί και ορχή-
στρα του Χατζατουριάν ήταν ο 
Γιάννης Γεωργιάδης, ενώ τα φω-
νητικά αποσπάσματα ερμήνευσε 
με λυρική, φωτεινή, υγιή φωνή 
η Σιρανούς Τσαλικιάν. 

Παρά τις προσπάθειες του 
Τσελίκα, την κίνηση που επιχεί-
ρησε να δώσει στη συχνά χορευ-
τική μουσική και την πλαστικό-
τητα με την οποία διηύθυνε τα 
έργα, η ορχήστρα δεν ήταν στα 
καλύτερά της. Ειδικότερα, τα έγ-
χορδα αντιμετώπισαν θέματα συ-
ντονισμού και ποιότητας ήχου, 
που ασφαλώς δεν βοηθιούνται 
από τη στεγνή ακουστική της 
αίθουσας. Είναι όμως σημαντικά 
στην περίπτωση έργων που δεν 
έχουν να προσφέρουν πολύ πε-
ρισσότερα από τη γοητεία μιας 
εύπεπτης μελωδίας, στο πλαίσιο 
της συχνά αφελούς αισθητικής 
που ζητούσε το σοβιετικό καθε-
στώς. Τα ζητήματα ορθοτονίας 
του πρώτου βιολιού δεν βοήθη-
σαν την κατάσταση. 

Από τη βραδιά κρατάει κανείς 
κυρίως την εξαιρετική ερμηνεία 
του Γιάννη Γεωργιάδη στο Κο-
ντσέρτο για βιολί του Χατζατου-
ριάν, που γράφηκε το 1940, μια 
χρονιά πριν ο συνθέτης τιμηθεί 
με το βραβείο Στάλιν. Το έργο ξε-
χωρίζει για την ενέργειά του και 
την έμφαση στο ρυθμικό στοι-
χείο, οι δε μελωδίες είναι εμπνευ-
σμένες από την παραδοσιακή 
μουσική της Αρμενίας. Η παρτι-
τούρα θέτει σημαντικά ζητήματα 
τεχνικής και δεξιοτεχνίας στον 
ερμηνευτή, στα οποία ο Γεωργι-
άδης αντεπεξήλθε αριστοτεχνι-
κά. Η τονική ακρίβεια και η καθα-
ρότητα της τεχνικής του έκαναν 

την ακρόαση του πρώτου μέρους 
απολύτως συναρπαστική, ενώ η 
μουσικότητά του έδωσε εκφρα-
στικότητα στο μελωδικό δεύτε-
ρο. Στη συνέχεια ο βιολονίστας 
ανέδειξε την ανάλαφρη, αέρινη 
διάθεση του τελικού μέρους, ολο-
κληρώνοντας την ερμηνεία του 
με τον καλύτερο τρόπο.

Μουσική δωματίου
Το βράδυ της επομένης στο 

φουαγέ του Ολύμπια δόθηκε μία 
πολύ επιτυχημένη συναυλία μου-
σικής δωματίου. Τέσσερις καλοί 
μουσικοί ερμήνευσαν δύο κουαρ-
τέτα με πιάνο Τσέχων συνθετών 
του 19ου αιώνα. Η βραδιά ξεκί-
νησε με το δεύτερο Κουαρτέτο 
σε μι ύφεση μείζονα, έργο 87, 
του Ντβόρζακ και στη συνέχεια 
ακούστηκε το πρώτο Κουαρτέτο 
σε λα ελάσσονα, έργο 1, του Γιό-
ζεφ Σουκ, μαθητή του Ντβόρζακ, 
ο οποίος στην πρώτη του αυτή 
απόπειρα στο συγκεκριμένο εί-
δος εμφανίζεται εμφανώς επηρε-
ασμένος από τον δάσκαλό του. 

Τονικά ακριβής και εκφραστι-
κά σίγουρη ήταν η Κατερίνα Χα-
τζηνικολάου (βιολί), όπως εκφρα-
στικός υπήρξε επίσης ο Ηλίας 
Σδούκος (βιόλα). Με μουσικότητα 
και μεγάλη πλαστικότητα απέδω-
σε ο Χριστόφορος Μιρόσνικοφ 
(τσέλο) τη μουσική, ειδικά στα 
δύο αργά μέρη των κουαρτέτων, 
όπου η συμμετοχή του τσέλου 
είναι καθοριστική. Η ένταση και 
το ύφος των ερμηνειών προσδιο-
ρίστηκαν αποφασιστικά από τον 
πιανίστα Μάνο Κιτσικόπουλο, ο 
οποίος υπήρξε χαρακτηριστικά 
δραματικός αλλά εξίσου λυρικός 
και ανάλαφρος, ανάλογα με τις 
απαιτήσεις κάθε μέρους. 

Ωστόσο, το στοιχείο που έκα-
νε τις ερμηνείες των καλά συ-
ντονισμένων μουσικών να ξε-
χωρίσουν, ήταν η επιτυχία με 
την οποία ανέδειξαν τις ποιότη-
τες που ζητούν οι συνθέτες σε 
καθένα από τα μέρη των κου-
αρτέτων τους. Οι οδηγίες των 
Ντβόρζακ και Σουκ δεν έμειναν 
λέξεις στο χαρτί, αλλά μετουσι-
ώθηκαν σε μουσική. Ετσι, λόγου 
χάριν, φανερώθηκε ο φλογερός, 
έντονα δραματικός χαρακτήρας 
(con fuoco) του πρώτου μέρους 
και η κομψή, ανάλαφρη διάθεση 
(grazioso) του τρίτου στο κουαρ-
τέτο του Ντβόρζακ ή η γεμάτη 
πάθος έκφραση (appassionato) 
του πρώτου μέρους του κουαρ-
τέτου του Σουκ. 

Δύο βραδιές μουσικής
στο θέατρο Ολύμπια

O Γιάννης Γεωργιάδης αντεπεξήλθε αριστοτεχνικά στις τεχνικές και δεξιο-
τεχνικές απαιτήσεις που θέτει το Κοντσέρτο του Χατζατουριάν.

CINEMA
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗΤου ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ημουν τυχερός που 
κάποια στούντιο εν-

διαφέρθηκαν για κάτι 
πρωτότυπο που σκέ-

φτηκα. Ηξερα ότι χρει-
αζόμουν τους καλύ-
τερους για αυτό και 

ειδικά για τον συγκε-
κριμένο ρόλο σκέφτη-
κα ότι μόνο ο Μάικλ 

μπορούσε να τον ερμη-
νεύσει.

Ράιαν Κούγκλερ 

Σκηνοθέτης

Το 2013 το ταλέντο του Ράιαν Κού-
γκλερ ήρθε για πρώτη φορά στο 
προσκήνιο με το συγκλονιστικό 
αντιρατσιστικό δράμα «Μια στά-
ση πριν το τέλος» («Fruitavale 
Station»), αναδεικνύοντας πα-
ράλληλα τον νεαρό πρωταγωνι-
στή Μάικλ Μπ. Τζόρνταν. Οι δυο 
τους συνεργάστηκαν ξανά στο 
επιτυχημένο spinoff του «Ρόκι», 
το «Creed» του 2015, ωστόσο η 
φήμη, ειδικά του Κούγκλερ, απο-
γειώθηκε με το δίπτυχο «Black 
Panther» της Marvel, το οποίο 
του χάρισε και μια οσκαρική υπο-
ψηφιότητα. Η πιο πρόσφατη ται-
νία τους πάντως με τίτλο «Αμαρ-
τωλοί», η οποία κυκλοφορεί εδώ 
και μερικές μέρες στις ελληνικές 
αίθουσες, είναι ίσως το πρότζεκτ 
που εκφράζει περισσότερο από 
όλα το κοινό καλλιτεχνικό τους 
όραμα. 

«Είναι όντως η ταινία στην 
οποία νιώθω περισσότερο εκτε-
θειμένος καλλιτεχνικά από ποτέ», 
σημειώνει ο Κούγκλερ, ο οποίος 
υπογράφει σενάριο και σκηνο-
θεσία. «Και ήμουν τυχερός που 
κάποια στούντιο ενδιαφέρθηκαν 
για κάτι πρωτότυπο που σκέφτη-
κα. Ηξερα ότι χρειαζόμουν τους 
καλύτερους για αυτό και ειδικά 
για τον συγκεκριμένο ρόλο σκέ-
φτηκα ότι μόνο ο Μάικλ μπορού-
σε να τον ερμηνεύσει». Ο ρόλος 
ήταν διπλός, μιας και ο Τζόρνταν 
υποδύεται τους δίδυμους αδελ-
φούς Σμόουκ και Στακ, οι οποίοι 
επιστρέφουν στην πατρίδα τους 
στον αμερικανικό Νότο, στις αρ-
χές της δεκαετίας του 1920, έπει-
τα από μια (όχι και τόσο νόμιμη) 
καριέρα στο Σικάγο. Εκεί, με τη 
βοήθεια παλιών και νεότερων φί-
λων, θα προσπαθήσουν να ανοί-
ξουν ένα μπλουζ κέντρο μέσα 
στην εξοχή, ωστόσο τα σχέδιά 
τους παίρνουν τρομακτική τροπή. 

«Ξέρω ότι οι χαρακτήρες που 
γράφει προέρχονται από προσω-
πικές εμπειρίες. Η δουλειά μου 
είναι να μεταφέρω το κατάλληλο 
μήνυμα και να σιγουρευτώ ότι θα 
βγει μπροστά στον φακό η προ-

σωπικότητά τους. Το γεγονός ότι 
δεν είχα υποδυθεί ξανά διδύμους 
ήταν φυσικά συναρπαστικό και 
δύσκολο, όπως και η τεχνική δι-
άσταση του γυρίσματος. Σε κά-
ποια σημεία ένιωθα σαν αυτή να 
είναι η πρώτη μου ταινία. Από 
την άλλη για εμένα ήταν το πρώ-
το πρότζεκτ έπειτα από τη δική 
μου ενασχόληση με τη σκηνο-
θεσία, οπότε έβλεπα τα πάντα 
με ένα καινούργιο βλέμμα», λέει 
από την πλευρά του ο Τζόρνταν.

Τα μπλουζ 
Εκτός των άλλων οι «Αμαρτω-

λοί» είναι γεμάτοι μουσική, με 
τα παραδοσιακά μπλουζ του Νό-
του, αλλά και μερικές πιο σύγχρο-
νες εκδοχές τους, να βρίσκονται 
στο επίκεντρο. Επειδή μάλιστα 
μπλουζ και παλιές δοξασίες πά-
νε πακέτο, η αφήγηση του φιλμ 
παίρνει μια τολμηρή, υπερφυσι-
κή στροφή από ένα σημείο και 
έπειτα, η οποία θυμίζει κάτι από 
τις γνωστές ιστορίες με τον θρυ-
λικό κιθαρίστα Ρόμπερτ Τζόνσον, 
ο οποίος υποτίθεται ότι συνάντη-
σε τον διάβολο σε κάποιο σταυ-
ροδρόμι του Μισισίπι. Και εδώ 
βέβαια ο γοητευτικός, σχεδόν μυ-
στηριακός δεσμός των ομοζυγω-
τικών διδύμων παίζει τον δικό 
του ρόλο. «Με τους ολόιδιους δι-
δύμους ακόμα και οι γενετιστές 
δεν έχουν καταλήξει σε οριστικά 
συμπεράσματα. Υπάρχει μεγάλο 
μυστήριο και νομίζω κάποιος αρ-
νητικός φετιχισμός που συνδέε-
ται με αυτούς στην κοινή γνώ-
μη. Είναι ενδιαφέρουσα επίσης 
η διασημότητα που οι δίδυμοι 
απολαμβάνουν στις τοπικές κοι-
νωνίες τους. Ολοι τους ξέρουν, 
είναι κάτι σαν σελέμπριτι. Εχω 
κι εγώ δυο τέτοιους φίλους, οι 
οποίοι είναι μάλιστα κινηματο-
γραφιστές και βοήθησαν στην 
ταινία ως σύμβουλοι, δουλεύο-
ντας αρκετά και με τον Μάικλ», 
παρατηρεί ο Κούγκλερ. 

Πράγματι οι αδελφοί Σμόουκ 
και Στακ δεν είναι απλώς γνω-
στοί, αλλά διαβόητοι στις περι-

οχές του ∆έλτα, όπου οι πάντες 
δείχνουν αν όχι να τους σέβονται, 
τουλάχιστον να τους φοβούνται. 
Από την άλλη υπάρχει και η κω-
μική διάσταση, που ελαφραίνει 
το σύνολο και μας βγάζει (ακόμα 
περισσότερο) από το στενά ρεα-
λιστικό πλαίσιο. Ειδικά για τους 
πρωταγωνιστές αυτό μεταφρά-
ζεται ως εξής, σύμφωνα με τον 
Κούγκλερ: «Είναι αρκετά αστείο 
ότι ενώ μοιάζουν σε τόσα πράγ-
ματα είναι ταυτόχρονα και εντε-
λώς αντίθετοι μεταξύ τους. Το 
διασκεδάσαμε και με την εικονο-
γραφία, τα χρώματα των ρούχων 
τους κ.ο.κ. Επίσης, με το γεγονός 
ότι ενώ γεννήθηκαν την ίδια μέ-
ρα, ο ένας (Σμόουκ) δείχνει να υι-
οθετεί σε μέγιστο βαθμό τον ρόλο 
του μεγάλου αδελφού που κάνει 
κουμάντο, σε μια σχέση σχεδόν 
πατρική, που βγάζει και αρκετό 
γέλιο νομίζω».

Μια έξτρα πτυχή του διπλού 
ρόλου, αλλά και των υπολοίπων 
χαρακτήρων της ταινίας, εντο-
πίζεται προφανώς στο ότι αυτοί 
ζουν και αλληλεπιδρούν έναν αιώ-
να πριν, σε ένα περιβάλλον όπου 
οι διακρίσεις και ο φυλετικός ρα-
τσισμός είναι ακόμα πανταχού 
παρόντα. «Κάτι θεμελιώδες για 
όλους σχεδόν τους ηθοποιούς εί-
ναι το υπόβαθρο των χαρακτήρων 
τους – τι έχει συμβεί σε αυτούς 
πριν από τη σελίδα 1 του σενα-
ρίου. Επειτα είναι το ζήτημα της 
προφοράς αλλά και της στάσης. 
Με τη σύμβουλο διαλεκτικής μου 
συνεργαζόμαστε εδώ και χρόνια, 
από το “Black Panther”· με βοή-
θησε με την κίνηση του σώματος, 
το πώς τα δύο αδέλφια στέκονται 
στον χώρο. Μπορεί να μοιάζουν 
πολύ οπτικά, όμως στέκονται και 
περπατούν κάπως διαφορετικά 
και κυρίως φέρουν τα τραύμα-
τά τους με διαφορετικό τρόπο. 
Επιπλέον ήταν η μουσική – είχα 
μια playlist για τον Σμόουκ και 
μια για τον Στακ. Ολα αυτά μαζί 
μού έδωσαν την αυτοπεποίθηση 
να αντεπεξέλθω στους ρόλους», 
αναφέρει ο Τζόρνταν.

Από τη Γουακάντα
στον αμερικανικό Νότο

Το δίδυμο επιστρέφει με τους «Αμαρτωλούς» διδύμους

O Ράιαν Κούγκλερ στην 
επίσημη πρεμιέρα των 
«Αμαρτωλών» στο Λονδίνο, 
τη Μ. ∆ευτέρα.
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Ο Αλέξης Πολίτης ήταν όλα μαζί. Οι 
πρωτότυπες ερευνητικές μελέτες 
του, οι σοφές συνεδριακές ομιλίες 
του, οι στοχαστικές σεμιναριακές 
παρεμβάσεις του, η αφιλοκερδής 
προσφορά ιδεών, η ασυναγώνιστη 
ικανότητα να ψηλαφίζει το ερευ-
νητικό υλικό με όλες τις αισθήσεις 
του, ο παραδειγματικός συνδυα-
σμός των πολλαπλών επιστημονι-
κών προσεγγίσεων, η δωρεά να το 
εκθέτει σε ζωντανή απλή γλώσσα. 
Μαζί με τις πολλές εκατοντάδες 
φοιτητές και φοιτήτριες που επί 
χρόνια δίδαξε, μας έκανε έτσι κι 
εμάς μαθητές του. 

Μετά τις μεταπτυχιακές σπου-
δές του στο Παρίσι, είτε μέσα από 
το Κέντρο Νεοελληνικών Ερευ-
νών του Εθνικού Ιδρύματος Ερευ-
νών, είτε μέσα από το Τμήμα Φι-
λολογίας της Φιλοσοφικής Σχολής 
του Πανεπιστημίου Κρήτης, εί-
τε μέσα από την Εταιρεία Μελέ-
της Νέου Ελληνισμού και το πε-
ριοδικό «Μνήμων», για πενήντα 
χρόνια ο ακάματος Αλέξης Πο-
λίτης άνοιξε νέα πεδία μελέτης 
στις ιστορικές και λογοτεχνικές 
σπουδές, δημιούργησε καινούρ-
για εργαλεία για την προσέγγισή 
τους, μας έδειξε πώς να αντιλαμ-
βανόμαστε τους τρόπους που ο 
μακρινός 19ος αιώνας στέλνει 
την αντανάκλασή του στο δικό 
μας παρόν. Και οραματίστηκε την 
ελεύθερη έρευνα πρωτοστατώ-
ντας στη δημιουργία της ψηφια-
κής βιβλιοθήκης νεοελληνικών 
σπουδών Ανέμη του Πανεπιστη-
μίου Κρήτης, που από το 2006 
παρέχει ελεύθερη πρόσβαση σε 
σπάνιες εκδόσεις. Ή ακόμη, όπως 
ο νεότερος συνάδελφός του ιστο-
ρικός Βαγγέλης Καραμανωλάκης 
μας αποκάλυψε, επιδιώκοντας τη 
δημοκρατία της γνώσης και δί-
δοντας πρώτος το παράδειγμα, 
ο Αλέξης Πολίτης προέτρεψε το 
2000 ερευνητές και ερευνήτρι-
ες να καταθέτουν τα ερευνητικά 
δελτία τους σε κοινή ηλεκτρονι-
κή βάση έτσι ώστε το προϊόν του 
ατομικού μόχθου τους να γίνε-
ται χρήσιμο σε όλους – πρωτο-
βουλία ωστόσο που δεν βρήκε 
συνεχιστές. 

Μία συμβολή απ’ τις μεγάλες 
του Αλέξη Πολίτη είναι πως με 
τον ορθολογισμό ενός επιστή-
μονα και την ευαισθησία ενός 
καλλιτέχνη, μας έδειξε πώς να 
κάνουμε τις περιπέτειες της Ιστο-
ρίας, των κειμένων και των ιδε-
ών υποθέσεις που μας αφορούν 
προσωπικά. Με ποιον τρόπο; Θέ-
τοντας ερωτήματα που δεν απορ-
ρέουν από αφηρημένες νοητικές 
κατασκευές, αλλά αναδύονται μέ-
σα απ’ τον περίγυρο στον οποίο 
ζούμε, μιας και το περιβάλλον μάς 

προσφέρει απειρία εναυσμάτων 
για έρευνα και εφόσον για το εξα-
σκημένο μάτι τα «μνημεία» ελ-
λοχεύουν παντού. Ο ιδιαίτερος 
τρόπος του μας έδειξε πώς προ-
σέγγιζε ο ίδιος το υλικό του: σιγά 
σιγά σαν να το ψηλαφούσε μέσα 
και απ’ τα κεντρικά και από τα 
φαινομενικώς μικρά, έτσι ώστε 
να μπορεί στο τέλος να αναπτύξει 
μέσα απ’ τις λεπτομέρειες ολοκά-
θαρα τη μεγάλη εικόνα. Μετέδιδε 
έτσι το βίωμα των γεγονότων χω-

ρίς όμως να παραμελεί την ανά-
δειξη της μεθόδου του – που για 
να μην αλλοιώσει, όμως, τη θερ-
μοκρασία της εμπειρίας την οποία 
επεδίωκε να κρατάει υψηλή, ενέ-
πλεκε τη μέθοδο στον λόγο του 
σαν μια μη θεωρητική θεωρία, 
όπως παιγνιωδώς την ονόμαζε.

Το δημοτικό τραγούδι
Ο Αλέξης Πολίτης ασχολήθη-

κε με το δημοτικό τραγούδι ως 
προϊόν της προφορικής παρά-

δοσης αγροτικών κοινωνιών σε 
ανταπόκριση προς τις ανάγκες 
και τις αξίες των κοινοτήτων που 
το δημιούργησαν και εξέτασε τις 
επιπτώσεις της μεταγενέστερης 
ενσωμάτωσης του προφορικού 
πολιτισμού τους στην αστική 
ζωή. Παρακολούθησε την κα-
τά τη διάρκεια του 19ου και του 
20ού αιώνα συνειδητή ή ασυνεί-
δητη μετάπλαση της νεοελληνι-
κής πραγματικότητας σε εθνικούς 
μύθους, όπως ήταν η υποτιθέμενη 

εθνική και κοινωνική δράση των 
κλεφτών και αρματολών, ή η φα-
νταστική λειτουργία των κρυφών 
σχολείων. Και αναρωτήθηκε για-
τί παρά τις επίμονες προσπάθειες 
της ιστοριογραφίας να αποκαθη-
λώσει αυτούς τους μύθους, εκεί-
νοι ανενόχλητoι συνέχισαν και 
συνεχίζουν την πορεία τους πα-
ραμένοντας γερά ριζωμένοι στην 
εθνική συνείδηση. Εξέτασε την 
ελλαδική λογοτεχνία των ρομα-
ντικών χρόνων 1830-1880 μαζί 
με τις μεταφράσεις, τα περιοδικά, 
τις εφημερίδες, τα ιστορικά έργα 
καθώς και το δύσκολα προσπελά-
σιμο πεδίο το οποίο πάντοτε τον 
απασχολούσε – την απήχησή τους 
στο αναγνωστικό κοινό. Πρότεινε, 
τέλος, αναγνωστικούς τρόπους σε 
κείμενα κλασικών, όπως του ∆ιο-
νυσίου Σολωμού, αλλά και σε κεί-
μενα συγχρόνων όπως του ∆ιονύ-
ση Σαββόπουλου θεωρώντας, και 
πάλι, πως καταλληλότερος τρόπος 
προσέγγισης της λογοτεχνίας εί-
ναι να βιώνουμε τις περιπέτειες 
που περικλείει στις σελίδες της 
σαν να είναι δικές μας.

Ο Αλέξης Πολίτης συνέδεσε 
τα πεδία της Ιστορίας, της φιλο-
λογίας και της λογοτεχνίας χρη-
σιμοποιώντας τη λογοτεχνία 
ταυτόχρονα ως ιστορικοκοινω-
νικό τεκμήριο και ως αισθητι-
κής εμπειρία. Υπήρξε εμπειρικός 
ερευνητής που παρήγαγε μέσα 
από την πολύ στενή σχέση με το 
υλικό του πρωτότυπη θεωρία. Θέ-
λησε να αποκαταστήσει τα γεγο-
νότα της Ιστορίας επιδιώκοντας 
να κατανοήσει ταυτόχρονα τον 
γνωσιολογικό, ψυχολογικό και 
συναισθηματικό μηχανισμό που 
διαμεσολαβεί στην πρόσληψή 
τους. Και ανάμεσα στα δυσπροσ-
διόριστα που έβαλε ως στόχο και 
τους αστάθμητους παράγοντες 
που τόλμησε να περιλάβει στις 
μελέτες του, έκανε επίσης ό,τι 
η φιλολογία συνήθως αποφεύ-
γει: πραγματοποίησε αισθητικές 
αξιολογήσεις και καλλιτεχνικές 
αποτιμήσεις αρνούμενος ότι δι-
απιστώσεις που έχουν να κάνουν 
με το γούστο συγκρούονται με τις 
επιταγές της επιστήμης. 

Η ολόθερμη αφιέρωση μιας ζω-
ής στην έρευνα, στη διδασκαλία 
και στη συγγραφή φανερώνει το 
επιστημονικό ήθος του, ο περιο-
ρισμός του στο ουσιαστικό έδειξε 
πώς να είσαι λόγιος μακριά από 
κάθε σχολαστικισμό και ακαδη-
μαϊσμό, και η ολοσχερώς ανιδι-
οτελής στάση του πώς να είσαι 
κατεξοχήν πολίτης στην πολιτεία 
των γραμμάτων. Η λογοτεχνία, η 
φιλολογία, η Ιστορία και η χώρα 
μας χάνουν μια πολύτιμη μορφή 
της κοινότητάς μας διότι ο Αλέ-
ξης Πολίτης έδωσε παντού και 
πάντα το «παρών». 

Ο Δημήτρης Ραυτόπουλος, γεννημέ-
νος το 1924 στον Πειραιά, έφυγε 
από τη ζωή την περασμένη ∆ευ-
τέρα, πλήρης ημερών, στα 101 
του χρόνια. Εως το τέλος παρέ-
μενε ακμαίος, διαυγής και ευθύ-
βολος στη σκέψη και στον λόγο 
του. Ο Ραυτόπουλος έγραψε τη 
δική του ιστορία στα γράμματα 
και στην πολιτική ζωή της χώρας, 
παραμένοντας μάχιμος ως δημο-
κρατικός πολίτης, ως σχολιαστής, 
ως πολιτικό ον. 

Το 1952 άρχισε να εργάζεται 
στην «Αυγή», μαζί με τους Τά-
σο Λειβαδίτη, Τίτο Πατρίκιο και 
Κώστα Κουλουφάκο. Υπήρξε συ-
νιδρυτής της ιστορικής «Επιθε-
ώρησης Τέχνης» το 1954 (την 
έκλεισε η δικτατορία), ενώ κατέ-
γραψε και ανέλυσε την ελληνι-
κή λογοτεχνική παραγωγή καθ’ 
όλη τη διάρκεια του δεύτερου 
μισού του εικοστού αιώνα. Το 
1996 απέσπασε το Κρατικό βρα-
βείο για το βιβλίο «Αρης Αλεξάν-
δρου, ο εξόριστος», το 2008 ονο-
μάστηκε επίτιμος διδάκτωρ στο 
Τμήμα Φιλολογίας ΑΠΘ και το 
2013 απέσπασε το Μέγα βραβείο 
Γραμμάτων.

Μολονότι στρατευμένος στην 
Αριστερά από πολύ νωρίς (στην 
ΕΠΟΝ το 1943· βαριά τραυματίας 
στα ∆εκεμβριανά το 1944· εξόρι-
στος σε Ικαρία, Μακρόνησο και 

Αγιο Ευστράτιο από το 1947 έως 
το 1952· αυτοεξόριστος στο Παρί-
σι κατά τη χούντα), δεν τα πήγε 
ποτέ καλά με την «πρώτη φορά 
Αριστερά». Επανειλημμένως είχε 
ασκήσει δριμύτατη κριτική στην 
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, από την 
αρχή που εξελέγη. Μάλιστα, σε 
συνέντευξη που μου έδωσε το 
2019 (∆ημήτρης Ραυτόπουλος 
στην «Κ»: Ποιοι είναι οι «ιδιο-
κτήτες του λαού»;, 1.7.19) έλε-
γε, μεταξύ των άλλων: «Παντού 
όπου επικράτησαν επιδείνωσαν 
τις συνθήκες ζωής των πολλών 
και κατάργησαν ή υπονόμευσαν 
τη δημοκρατία. Είναι “μέσα στη 
φύση τους”, θα λέγαμε πάντως, 
είναι συνέπεια της ιδεολογίας 
τους, του μαρξισμού, κατά τον 
οποίο σοβεί στον καπιταλιστι-
κό κόσμο “διαρκής εμφύλιος 
πόλεμος”, η πάλη των τάξεων. 
Στον εμφύλιο δεν φοράς γάντια, 
ο αντίπαλος είναι εχθρός προς 
εξόντωσιν. “Ή αυτοί ή εμείς”».

Ο Ραυτόπουλος ήταν γνω-
στός ως λογοτεχνικός κριτικός 
της μαρξιστικής σχολής, μακριά 
όμως από τον σοσιαλιστικό ρεα-
λισμό και, βέβαια, από κάθε κομ-
ματικό δογματισμό. «Ο ∆ημήτρης 
Ραυτόπουλος δεν υπήρξε επαγ-
γελματίας κριτικός», έχει γράψει 
στη βιβλιολογική επιθεώρηση 
Athens Review of Books η συγ-

γραφέας και δοκιμιογράφος Φρα-
γκίσκη Αμπατζοπούλου. «∆εν 
είχε τακτική στήλη, δεν μπήκε 
στον συνήθη ρόλο του κριτικού, 
ενός ανθρώπου των λογοτεχνι-
κών σαλονιών ή καφενείων που 
επεδίωκε να είναι ρυθμιστής και 
νομοθέτης της λογοτεχνικής ζω-
ής, ή εκείνου της Ζντανοβικής 
περιόδου, που ασκούσε την κρι-
τική ως λογοκρισία και ως όπλο 
εξουσίας, εννοώ όπλο ανθρωπο-
κτόνο στην κυριολεξία».

Η Αμπατζοπούλου στέκεται 
στον αφορισμό του Ραυτόπου-
λου, «Εγώ και η κριτική είχαμε 
σχέση πάθους», σχολιάζοντας 

στη συνέχεια: «Ομως έκανε εκεί-
νο που αναμένει κανείς από τον 
κριτικό, εάν βεβαίως θεωρήσου-
με την κριτική ως λειτούργημα: 
έψαξε, ανέσκαψε, ανακάλυψε, 
ψηλάφησε, αναψηλάφησε ό,τι 
αξιόλογο, ό,τι καινοτόμο, αιρε-
τικό, διαφορετικό είχε η λογο-
τεχνία της εποχής του, που θα 
μπορούσαμε να ονομάσουμε με-
τεμφυλιακή. Αναγνώρισε ένα πε-
δίο επικίνδυνο, τη λογοτεχνία 
του Εμφυλίου, και το εξερεύνησε 
με άφθαστη προσοχή και τόλμη.

»Στη δική του εγρήγορση χρω-
στάμε τις πρώτες κριτικές όχι 
μόνο για τους ανθρώπους της 
γενιάς του, Χατζή, Τσίρκα, Φρα-
γκιά και Αλεξάνδρου –και φυσικά 
τον Γιάννη Μανούσακα– αλλά 
και για νεότερους, όπως ο Μέ-
νης Κουμανταρέας. Με την ευ-
καιρία πρέπει εδώ να τονιστεί 
ότι ο Ραυτόπουλος συνέχισε να 
γράφει για τον Τσίρκα μετά τη 
διαγραφή του συγγραφέα της 
τριλογίας από το κόμμα, όταν 
έπεσε γύρω του η σιωπή.

»Η κριτική προσέγγιση του 
Ραυτόπουλου κατάγεται από την 
κοινωνιοκριτική, που δίνει έμ-
φαση στα ιστορικά και κοινωνι-
κά συμφραζόμενα, και ανοίγεται 
προς τη σύγχρονη ερμηνευτική. 
Είναι ωστόσο βέβαιο ότι για τον 
Ραυτόπουλο η θεωρία δεν είναι 

το δεκανίκι της κριτικής, όπως 
ασκείται από τους ανθρώπους 
των πανεπιστημίων, όπου συχνά 
ισοδυναμεί με επίκληση στην 
αυθεντία ή με τον εγκλωβισμό 
της σκέψης μέσα στο δόγμα, το 
“τάδε έφη”, και το τσιτάτο. Για 
τον Ραυτόπουλο η θεωρία είναι 
αντικείμενο παθιασμένου δια-
λόγου. Ο Ραυτόπουλος διαλέγε-
ται με τους μεγάλους της λογο-
τεχνικής θεωρίας και κριτικής, 
όσο και της φιλοσοφικής σκέψης, 
με τον προσωπικό και ιδιαίτερο 
τρόπο του».

Ο Ραυτόπουλος είχε ασχολη-
θεί σε βάθος με τη λογοτεχνία 
του Εμφυλίου και το 1993 είχε 
εμπλακεί στην ιδεολογική, δη-
μόσια διαμάχη που ξέσπασε με 
αφορμή την κυκλοφορία του μυ-
θιστορήματος «Ορθοκωστά» του 
Θανάση Βαλτινού, με τις θηριω-
δίες του ΕΑΜ στην Πελοπόννη-
σο εις βάρος του άμαχου πληθυ-
σμού, διαμάχη  κατά την οποία ο 
Ραυτόπουλος είχε υπερασπιστεί 
το βιβλίο. 

Θυμάμαι ένα αυτοβιογραφικό 
σημείωμά του σε εκτενή συνέ-
ντευξή του στο περιοδικό «∆ια-
βάζω» και τον Μισέλ Φάις, το 
οποίο κατέληγε με την εξής πρό-
ταση: «∆εν άφησα ποτέ μούσια 
και μουστάκια». 

ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Κεφάλαιο
για τα ελληνικά

γράμματα

Κριτική σκέψη χωρίς κομματικούς δογματισμούς

Η λογοτεχνία, η φιλολογία, η Ιστορία και η χώρα μας
χάνουν μια πολύτιμη μορφή της κοινότητάς μας,

διότι ο εκλιπών έδωσε παντού και πάντα το «παρών» 

Ο Δημήτρης Ραυτόπουλος άφησε το στίγμα του ως κριτικός και μάχιμος δημοκρατικός πολίτης

Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Ο Αλέξης Πολίτης ήταν πολίτης στην πολιτεία των γραμμάτων. Η ολόθερμη αφιέρωση μιας ζωής στην 
έρευνα, στη διδασκαλία και στη συγγραφή φανερώνει το επιστημονικό ήθος του, ο περιορισμός του στο 
ουσιαστικό έδειξε πώς να είσαι λόγιος μακριά από κάθε σχολαστικισμό και ακαδημαϊσμό.

ΑΛΕΞΗΣ ΠΟΛΙΤΗΣ (1945-2025)

Ο Δημήτρης Ραυτόπουλος έφυγε 
από τη ζωή σε ηλικία 101 ετών.
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μελέτης
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Επιστήμων
καλλιτέχνης

Με τον ορθο-

λογισμό ενός 

επιστήμονα 

και την ευαι-

σθησία ενός 

καλλιτέχνη, 

έδειξε πώς να 

κάνουμε τις 

περιπέτειες 

της Ιστορί-

ας υποθέσεις 

που μας αφο-

ρούν προσω-

πικά.
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